
وجود دوهزار بيمارHIV در اصفهان 
مسئول بیماری های واگیردار مرکز بهداشت استان در گفت وگو با »اصفهان زيبا« خبر داد:

3

در شــرایطی که میــزان تولیــد کاغذ در 
کشور پاســخگوی نیاز تنها 20 درصد از 
بازار داخلی اســت، افزایش 20 درصدی قیمت کاغذ 

به دغدغه این روزهای ناشران، چاپخانه داران و...

کنفرانس مطبوعاتی به مناسبت 12 آذر 
مــاه روز جهانــی معلــولان بــا حضــور 
مســئولان بهزیســتی اســتان اصفهان، نائــب رئیس 

شورای اسلامی شهر اصفهان، مجمع ...

سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به 
این سوال که گفت وگوی میان شورای 
نگهبــان و جریان هــای سیاســی می توانــد موجــب 
افزایش وفاق در میان جریان های سیاســی کشــور و 
پیشگیری از مسائلی همچون ســپنتا نیکنام شود و 
در ایــن چارچــوب برخــی از فعــالان اصلاح طلــب نیز 

ح کرده  اند، حال... انجام این گفت وگو را مطر

پاییز  بازار کتاب

35 درصد معلولان 
اصفهانی، زن هستند

روایت تصویری
از عمل قلب باز

در  بیمارستان خورشید

02سیاست

07فوتبال

شورای نگهبان از 
انتقادها و پیشنهادها  

استقبال می کند

ذوب آهن بی دفاع؛
هدف فضای

پشت مدافعان 

05اقتصاد

09جامعه

رخدادضمیمه
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کنش ها نسبت  به  زلزله  سرپل ذهاب و وا
خرابی مسکن  مهر، باعث شد تا بازار مسکن  
استان کرمانشاه  وارد روز های تازه ای شود؛ روز هایی که 
تقاضا برای مسکن مهر به شدت کاهش یافت.حالا سوال 
اینجاست که آیا این زمین  لرزه  بازار مسکن  مهر اصفهان را 
هم لرزانده  است؟ در اصفهان آپارتمان های مسکن  مهر 
قیمت پایینی دارند. به صورتی که در بعضی از مناطق 
مانند شهر مجلسی یک واحد مسکن مهر با یک خودرو 
حتی در حد پراید معامله می شود و در فولادشهر  با 
بودجه ای کمتر  از  45 میلیون  تومان می توانید یک واحد 
آپارتمان بخرید. با این شرایط بررسی ها نشان می دهد که 
کنش بازار پس از زلزله به مسکن مهر اصفهان به دو  وا

دسته تقسیم می شود:...

یــکی از مهــم تـــــرین منتقــــدان اقتصــــــادی 
دولــتهای نهـــم و  دهــم، امروز مشاور امور 
اقتصـــادی و برنامه ریــزی شهری شهردار اصفهان اســت؛ 
عبدالحسین ساسان. شهرت ساسان  فقط به همین 
دلیــل نیســـت. او فرزند ســرشناس امام جمعه فقید 
اصفهان، آیت الله طاهری است و از این نظر نیز شهره 
است. البته او سال ها پیش نیز در شهرداری اصفهان 
فعالیت داشته است؛ همان زمانی که دفتر برنامه ریزی 
کنون اعتقاد  گر چه ا شهری را در شهرداری ایجاد کرد. ا
دارد برنامه ریزی در بسیاری از کشورها کنار گذاشته شده 

و امروزه تدوین استراتژی، ضروری ترین ...

مسکن مهر 
اصفهان 

پس از  زلزله  
کرمانشاه

دانشواره ها؛  
ابرچالش 
اقتصادی 

اصفهان

آيا زلزله  بر بازار مسکن مهر
تاثیر گذاشت؟

گفت و گو با دکتر عبدالحسین 
ساسان درباره اسناد بالادستی 

اداره و توسعه شهر؛
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امروز   در   »زندگی زیبا «  بخوانید؛    
»از سکو تا سِنِ سینمایی

در چهارباغ«
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سال سیزدهم، شماره 3085 02
یکشنبه

12 آذر 1396
سیاست

نعوذبالله انگار احمدی نژاد 
روانگردان مصرف کرده است

کســیون ولایــی مجلــس گفــت:  عضــو فرا
کاری کــه احمدی نــژاد انجام مــی دهد نه 
کــه ســرتا پــا دروغ  اخلاقــی اســت و نــه شــرعی چرا

 است.
 نکته دیگر اینکه به نظر می رســد ایشــان خــود را در 
حالتی قــرار داده اســت که گویــا روانگــردان مصرف 
کرده اســت. نعوذبــالله نمی خواهــم بگویم ایشــان 
چنین کاری کرده اســت؛ اما منظورم این اســت که 
حالتشان مانند حالت افرادی که روانگردان مصرف 
کــرده انــد در یــک فضــای توهمی اســت؛ یعنــی فکر 
می کند 80 میلیــون نفر  بــه دنبال او هســتند. امروز 

فضای جامعه این نیست. 
مجتبی ذوالنــوری در گفت وگو بــا خبرآنلاین افزود: 
احمدی نژاد جایگاه ریاست جمهوری و شخصیت 
دوم نظام بــودن را وهن کنــد و به عنــوان فردی که 
زمانی بعد از مقام معظم رهبری قرار داشــت، امروز 

به دنبال مشایی و بقایی افتاده است.
 افــراد نابابی کــه وزن همــه چیــز را با هوچــی گری و 

زنبیل بازی و ... پایین آوردند. 
واقعا وقتــی مــردم به ایــن فکر مــی کنند کــه رئیس 
جمهورشان کسی بوده است که تا چنین درجه ای 
جایگاه ریاســت جمهوری را تنزل داده است، دچار 

مشکل می شوند. 
نماینــده مــردم قــم در مجلــس دهــم افــزود: مــن 
نمی خواهم بگویم ما در دســتگاه هــای دیگر مانند 
قــوه قضائیــه یــا مقننــه و... مشــکلی نداریــم؛ بلکه  
مشــکل وجود دارد؛ اما راه حــل آن در پیش گرفتن 

چنین روش هایی نیست. 
هدف وســیله را توجیــه نمی کنــد؛ به ایــن معنا که 
گر می خواهیم به کســی انتقاد کنیم بــه هر ابزاری  ا
متوسل شویم و با آن جایگاه بازی کنیم. ذوالنوری 

تصریح کرد: میزان حال فعلی افراد است.
 من معتقدم هیــچ جریانی در کشــور با کســی نباید 
عقد اخــوت داشــته باشــد، جز حــول محــور منافع 
ملــی، آرمــان هــای یک نظــام و مــردم تــا زمانــی که 
فردی یا جریانی در آن راســتا حرکت می کند، حرف 
و مخالفتــی وجــود نــدارد و بایــد او را حمایــت کنیم 
امــا هر کجــا از این مســیر 
منحرف شــد و در مقابل 
منافع ملی ایستاد، باید 

درمقابل او بایستیم.
بگــم  بــه  اشــاره  بــا  وی 
بگم هایی که احمدی نژاد 
سال 88 در مناظره ها به 
راه انداخت هم گفت: در 
همان ســال کــه آن بگم 
بگم ها را بــه راه انداخت 
مــن چندیــن ســخنرانی 
کــردم  داشــتم و اعــلام 
آقــای احمــدی نــژاد بــا 
این رفتــار مرتکب خلاف 
ع شــدند؛ فایل های  شر
صوتــی آن ســخنرانی ها 
موجــود اســت؛ دلیــل من بــرای ایــن حرف هــا این 

است که:
 1- احمدی نــژاد یا راســت مــی گوید چنین لیســتی 
گــر دروغ می گویــد خلاف  دارد یــا دروغ مــی گویــد. ا

ع است. شر
گر  راست می گوید؛ یا در وظایف ایشان افشای   2- ا
گر افشــای  چنین لیســتی وجود دارد یا نیســت که ا
این لیست در زمره وظایفش نیست باز این رفتارش 
گر در حیطه وظایفش قرار دارد  ع است و ا خلاف شر
 چــرا آن را منتشــر نمــی کنــد؟ آیا مــی خواهــد امتیاز 

بگیرد؟!
ع است؛ در آن مقطع   پس باز عملکردش خلاف شر
ع  من ایــن مــوارد را اعــلام کــردم و گفتم خلاف شــر

است.  
کید کرد:  می گویند  کسیون ولایی مجلس تا عضو فرا
کســی که مسئول اســت ، اســناد رو نمی کند و شاید 
به این دلیل باشــد که می خواهد احســاس ناامنی 

شغلی به آنها دست بدهد. 
وقتی یک مســئولی کنار می رود آن زمان اســت که 

جزئیات در مورد عملکردش بیان می شود. 
بنابرایــن مــن فکــر می کنــم تــا امروز هــم اقــدام قوه 
قضائیه دیرهنگام بوده اســت؛ البته آقای احمدی 
نژاد هم مشــمول این فرمایش حضــرت علی )ع( در 
نهج البلاغه می شــود که » فــی تقلب الاحــوال علم 
جواهــر الرجــال« یعنــی در دگرگونی هــا باطــن افراد 

عیان می شود. 
ذوالنوری در پایان گفت: به عبارت دیگر باید زمانی 
بگذرد تا این افراد خود را نشــان دهند تــا در نتیجه 
 ایــن نشــان دادن هــا یــک مطالبــه عمومــی ایجــاد 

شود. 
امروز آنهایی که حامی احمدی نژاد بودند با دیدن 
این افتضــاح خطاب به قــوه قضائیــه می گویند چرا 

رسیدگی نمی کنی؟ 
گــر در همــان مقطــع برخــوردی بــا  کــه ا در حالــی 
احمدی نژاد صورت می گرفت می گفتند نمی گذارند 

کاری انجام دهند. 
لــذا آنچــه آقــای اژه ای گفتــه اســت مبنــی بــر اینکه 
در این تاخیــر یــک نتیجــه و برکاتی هســت، همین 
کــه آن طرفــداران آقــای احمدی نــژاد ایــن  اســت 
حقایــق را می بیننــد؛ خودشــان برخــورد را مطالبه 
می کنند و دیگر قوه قضائیه به سیاســی کاری متهم 

نمی شود.

چرا سعید مرتضوی نمی تواند 
حکم زندانش را بپذیرد؟

همان گونــه که حدس زده می شــد ســعید 
مرتضوی دادســتان وقت عمومی و انقلاب 
کــه نــزد  کهریــزک  تهــران در وقایــع 88 و پرونــده 
روزنامه  نگاران همچنان به قاضی مرتضوی مشــهور 
اســت، با انتشــار متنــی تمــام اتهامــات علیه خــود را 
»برخلاف تمــام موازیــن شــرعی و قانونی« دانســته و 
مدعی شــده اســت »صرفــا بــه دلیــل ایفــای وظایف 
قانونی در مهار اغتشاشــات و فتنه ســال 88 محکوم 
شده است.« این در حالی است که خود او در شهریور 
1۳۹۵ از خانواده قربانیان ) روح الامینی، کامرانی فر و 
جوادی( عذرخواهی و از آنان با لفظ »شهید« یاد کرده 
بود. به نوشته عصر ایران، او که در تابستان 88 مدعی 
شــده بود، در آن ایــام دخالتی نداشــته و در مرخصی 
بوده یا خــود را بــرای امتحانات مقطع دکتــری آماده 
می کرده یا کهریزک به شهرری ربط دارد نه تهران )در 
گفت وگو با سایت پرچم( بعدتر سخنان دیگری بیان 
کرد و حالا هم می گوید: »تنها وظایف قانونی خود در 
مهار اغتشاشــات« را انجام می داده است. در گزارش 
هیئتی کــه از جانب رئیس مجلس شــورای اســلامی 
ماموریت یافته بود اما به صراحــت آمده بود که اعزام 
1۴0 نفر کــه جان باختن ســه نفر به دنبــال آن صورت 
پذیرفت، هیچ ضرورتی نداشته و قابل اعزام به جای 
گــزارش جزئیــات  دیگــر هــم بوده انــد. در همــان 
تکان دهنــده ای از علت مرگ این ســه جوان هم ذکر 
شده است. پیگیری اصلی را البته دکتر عبدالحسین 
روح الامینی، پدر محســن روح الامینی انجام داد که 
در همان تابستان 88 و در دیدار استادان دانشگاه با 
ح کرد و شــخص  مقام معظم رهبــری موضوع را مطر
کید کردند. مروری بر مواضع ضد  ایشان بر پی گیری تا
و نقیض سعید مرتضوی در این هشت سال و چند ماه 
نشان می دهد که یک بار گفته من اصلا نبودم، نوبت 
بعد عذرخواهی کرده و حــالا هم می گوید قاضی با او 
دشمنی داشته است. یک لحظه تصور کنید در زمانی 
که او دادستان عمومی و انقلاب تهران بود و یکه تازی 
می کرد، یک نفر همین اتهاماتی را که خود او به قاضی 
دادگاه تجدید نظر )آقای شیری خان( وارد کرده علیه 
او یا دیگری می نوشــت و در رسانه ای منتشر می کرد. 
همین ســعید خان مرتضــوی بــا او و با آن رســانه چه 
گر به وظایــف خود عمل کرده بود،  رفتاری می کرد؟ ا
چرا عذرخواهی کرد و آن سه جوان را »شهید« خواند؟ 
گــر آن توبه نامه یا اقــرار نامه را خود ننوشــته و مدعی  ا
است از جانب او منتشر شده، چرا تکذیب یا شکایت 
نکرد؟ با این همه  رفتار سعید مرتضوی تنها از این نظر 
مایه شــگفتی اســت که بحــث ندامــت را کــه موجب 
تخفیف او شد، در آن دیده نمی شود وگرنه با توجه به 
سابقه اتفاقا مایه شگفتی نیست. به دو دلیل خاص: 
بــه خاطــر اینکــه در دوران اقتــدار هــم از ایــن ضــد و 
نقیض گویی هــا کم نداشــته؛ چنان کــه در مصاحبه 
منتشرشده از حجت الاسلام زائری در فضای مجازی 
به برخی شگردهای او اشاره شده اســت. هم به این 
دلیل که کاملا قابل درک است که او به هر کاری دست 
می زند و هر متنی را می نویسد تا به زندان نرود. زندان 
برای دو دسته قابل تحمل است: دسته اول کسانی 
که زندان را جبران گناهان و خسارات خود می دانند 
ک می شوند. گروه دوم  و احساس می کنند با زندان پا
غ از اینکه  آنان که زندان را تاوان آرمانی می دانند و فار
ما آن آرمان را باور داشــته باشــیم یا نه یا اساسا آرمان 
بدانیم یا نه رنج زندان بخشی از مسیر است و به زندان 
رفتن افتخار می کنند. ممکن است متاسف باشند که 
در ســاختاری کــه کلیــات آن را قــول دارند و بــرای آن 
کوشیده اند به زندان افتادند؛ اما در مجموع به اصل 
آرمان می اندیشــند. آقــای مرتضوی اما از آن دســت 
آدم های همیشــه »حــق به جانب« اســت کــه چون 
احســاس گناه و خطا نمی کنــد، نمی تواند زنــدان را 
بپذیــرد. از ســوی دیگر بــا همــه ادعاهــا آرمان گــرا به 
مفهوم مصطلح هم نیســت که به خاطــر آن زندان را 
تحمل کند. بنا بر این کاملا قابل حدس بود که آقای 
مرتضــوی از حکم دادگاه تجدید نظر شــوکه شــود و از 
هیچ تلاشــی بــرای نرفتــن بــه زنــدان فروگــذار نکند و 

همچنان به »رد دادرس« هم امید دارد.
او حتــی حاضر نیســت بگوید خــود را فــدا مــی کند تا 
دیگــران متهم نشــوند و بــه جــای آن قاضــی را متهم 
گــر زنــدان نرفتــن او  می کنــد. هر چنــد بعید نیســت ا
منوط به انتشــار یــک عذرخواهی دیگر شــود این کار 
را هم انجام دهــد. جالب ترین بخش از نوشــته او اما 
این قسمت است و حیف است یک بار خوانده شود 
و جا دارد ده بار بخوانیــم: »عمر مفید و جوانی خود را 
در راه حفظ امنیت نظام و آسایش شهروندان تهرانی 

صرف کردم.«
با این حساب می توان نتیجه گرفت چه ناسپاس اند 
شهروندان تهرانی. چون او همه عمر و جوانی خود را 
صرف نظم و آسایش شهروندان تهرانی کرده اما هیچ 
نشانه ای از احساس متقابل در دست نیست. ده ها 
روزنامــه نگار به جای خود شــهروندان دیگــر نیز انگار 

چنین حسی ندارند... .

نگاه                               روز

گفت و                       شنود

رئیس جمهور: 

تقصیر ما نیست که در برخی کشورها جنگ شاهزادگان دارند 
رئیس جمهــور گفت: در ایــن ایام در یمــن، عراق، 
گروه هــا اختــلاف  ســوریه و آفریقــا بیــن اقــوام و 
می بینیم اما مردم دلاور ایران از شیعه و سنی در کنار یکدیگر 
در مقابل تروریســم ها متحد هستند. تروریســت ها در همه 
شهرها و کشورهای این منطقه رخنه کرده اند جز ایران عزیز. 
آن هم به دلیل ایمان مردم و اسلام معتدلی که در کنار اسلام 
متعادل قرار دارد. در ســرزمین ما هیچ گاه برای تروریست ها 
فرصتی ایجاد نشــد. به گــزارش خبرآنلاین، حجت الاســلام 
روحانی روز شنبه در سفر به سیستان و بلوچستان در جمع 
مردم زابل اظهار داشــت: امروز ما خوشحالیم که ملت های 
منطقه در کنار ارتش های خودشان و کمک کشورهای دیگر 
توانســتند بر تروریسم فائق شوند، نقشه شــومی که آمریکا و 
اسرائیل برای این کشور کشیده بودند، برملا کردند. بنا  نبود 

داعش ظرف چند ســال از بین بــرود،  بنا بود کــه منطقه را با 
داعش و تروریست نابود کنند. آنها می خواستند تروریسم و 
اهداف خود در آسیا و جهان اسلام را توسعه دهند و اسلام را 
از بین ببرند و اســرائیل را در منطقــه جا بیندازنــد. اما مردم 
بیدار و هوشیار ما توانستند این توطئه ها را خنثی کنند. وی 
افزود: امروز ما خوشحالیم که پایگاه داعش در منطقه از بین 
رفته اســت. عشــق ما پیامبر، خانــدان رســالتش و کتاب ما 
قرآن مجید است. ما یک قبله، کتاب، پیامبر، حج، عید فطر 
و مبعــث داریم. ما یــک اخــلاق داریم و آن اخــلاق محمدی 
است. ما همه از شیعه و سنی عاشق خاندان رسالت هستیم 
و دســت به دســت هــم می دهیــم و همــواره یــار و یــاور همه 
گر بعضــی از کشــورهای منطقــه با ما  مســلمانان هســتیم. ا
فاصله گرفته اند تقصیر خود آنهاست ما خواهان این فاصله 

نبوده ایم. نمی خواهیم بین ایران و کشورها منطقه فاصله 
باشــد نمی خواهیم بین ایران و دنیای عرب فاصله بیفتد. 
گر برخی  کید کرد: حــالا ا رئیس شــورای عالی امنیت ملی تا
کشــورها در درون خود جنگ شــاهزادگان دارند یا سه سال 
است همسایه خود را بمباران می کنند و شکست می خورند 
گر ســال ها به داعش کمک کرده اند و شکست خورده اند  و ا
تقصیر ما نیســت. مــا خواهان دوســتی بــا همه کشــورهای 
منطقه هســتیم. رئیس جمهور خطاب به مردم سیســتان 
گفت: من به شما مردم سیستان و بلوچستان می گویم امروز 
کستان و عمان که جزو  رابطه ما با کشورهای افغانستان، پا
همســایگان این اســتان محســوب مــی شــوند، از هــر زمان 
دیگری بهتر است. من به خاطر وحدت و برادری تان به شما 
مردم درود می فرستم. همه مذاهب از اسلام، قران و پیامبر 

ریشــه می گیــرد. همــه اقــوام از ایــران و ایرانیت سرچشــمه 
می گیــرد و افتخــار همــه ما این اســت کــه ایرانی و مســلمان 
هســتیم. سیســتان و بلوچســتان ســرزمین بــزرگان، علما و 
شهدای بزرگ است. اینجا سرزمین آیت الله سیستانی است 
که ملجأ شیعه و سنی و کرد است و به شیعیان، اهل سنت و 
کردهای عراق هرگاه که به کمک نیاز داشــتند، کمک کرده 
کید کرد: دولت تمام تلاش خود را کار  اســت. وی در پایان تا
خواهد کــرد تا مــردم از آنچــه حق آنهاســت اســتفاده کنند. 
ســرزمین سیســتان و بلوچســتان مــرزی میــان ایــران و 
کســتان و در جنوب با عمان است. تلاش ما  افغانســتان و پا
این است که رابطه مان با این سه کشور از همیشه بهتر باشد 
کستان  و در حال حاضر نیز رابطه ما با افغانستان، عمان و پا

از هر زمان دیگری بهتر است.

ح کرد: وزیر علوم مطر

 انتقاد از محدودیت های سیاسی در دانشگاه آزاد
پیام سید حسن نصرالله به حریری: 

چه ظالم و چه مظلوم باشی از تو حمایت می کنیم
کــه  وزیــر علــوم دربــاره لیســت 100 نفــره ای 
اختیــار  در  آزاد  دانشــگاه  مســئولان 
دانشــگاه های خــود قــرار داده انــد تــا در 1۶ آذر ) روز 
دانشــجو( ســخنرانی کنند، گفت: تا این لحظه به طور 
رسمی مطلبی را تحت این عنوان به من اعلام نکرده اند 
و قاعدتا باید از رئیس دانشگاه آزاد هم در این خصوص 
سوال کنید. منصور غلامی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ 
به این سوال  که به نظر شما مسئولان جدید دانشگاه 
آزاد به دنبال حذف یک جریان از این دانشگاه و تبدیل 
آن به پایگاه جریان دیگر هســتند، عنــوان کرد: چنین 
بــرای  نبایــد  معتقــدم  نیســت.  معقــول  کارهایــی 
دانشــجویان دانشــگاه آزاد محدودیــت وجود داشــته 

باشــد. غلامی خاطر نشان کرد: دانشــجویان دانشگاه 
آزاد هــم مثل بقیــه دانشــجویان بایــد افکار، نظــرات و 
سخنان احزاب،گروه ها و جناح های مختلف را بشنوند. 
ما باید به دانشجویان اجازه بدهیم خودشان قضاوت 
گــر چنیــن کاری شــده بــاز هــم  و انتخــاب کننــد و لــذا ا
می گویم معقول نیســت. وی در پاسخ به ســوالی دیگر 
مبنــی بــر اینکــه  شــما بــه عنــوان وزیــر علــوم در کــدام 
دانشــگاه ســخنرانی خواهیــد کــرد، گفــت:  مشــخص 
نیســت در حال حاضــر برنامه ما این اســت کــه با آقای 
رئیس جمهور در این زمینه جلســه ای داشته باشیم، 
باید ببنیم که ایشــان به دلیل مشــغله هایی که دارند 

دعوت ما می پذیرند،  یا خیر. 

یک مسئول عالی رتبه در حزب الله لبنان اخیرا 
پیامــی را از ســید حســن نصــرالله بــه ســعد 
کید  حریــری منتقل کــرده کــه نصــرالله در این پیــام تا
کرده که از ســعد حریری چه ظالم باشــد و چه مظلوم 

حمایت می کند. 
به گــزارش ایســنا بــه نقــل از ســایت اینترنتی النشــره، 
منابــع سیاســی نزدیــک بــه حــزب الله لبنــان امــکان 
برگزاری دیداری میان ســید حســن نصــرالله، دبیرکل 
حزب الله لبنان و سعد حریری، نخست وزیر این کشور 
را تایید یــا تکذیــب نمی کنند. بــه گفته منابــع،  موانع 
بسیاری در حال حاضر در مسیر این دیدار وجود دارد. 
این منابــع می گوینــد دیدارهــای میان نــادر حریری، 

مدیــر دفتــر ســعد حریــری و معــاون سیاســی دبیرکل 
حــزب الله لبنــان طــی اقامــت حریــری در عربســتان و 
بعد از بازگشتش ازســرگرفته شده اســت. به گفته این 
منابع، یک مســئول عالی رتبه در حــزب الله اخیرا بعد 
از بازگشــت حریری از ریاض با او دیدار کرده و پیامی را 
از سید حســن نصرالله برای او برده است. سید حسن 
کید کرده اســت کــه حزب الله با  نصرالله در این نامه تا
حریری برای تقویت ثبات لبنان و حفظ دولت و حفظ 
جان حریری و ممانعت از فتنه همکاری خواهد کرد. 
به گفته این منابع، این مســئول به حریری اطمینان 
داده که حزب الله در تمامی پرونده های مورد اختلاف 

با او به هماهنگی خواهد پرداخت.

آنهایی که حامی 
احمدی نژاد 

بودند با دیدن 
این افتضاح 
خطاب به 

قوه قضائیه 
می گویند 

چرا رسیدگی 
نمی کنی؟ 

شوراینگهبانازانتقادهاوپیشنهادهااستقبالمیکند
عباسعلی کدخدایی:

ســخنگوی شــورای نگهبان با بیــان اینکه شــورای 
نگهبان از پیشنهاد اصحاب رســانه و سیاسیون در 
روند کار اســتقبال می کند، اظهار داشــت: مــا از آنها 
می خواهیم نظرات، انتقادات و پیشنهادات خود را 
به شورای نگهبان ارسال کنند. به گزارش انتخاب، 
عباسعلی کدخدایی در نشست خبری با خبرنگاران 
افزود: ما از اصل کار اســتقبال می کنیم؛ اما نکته ای 
ح شــده لابی و رایزنی سیاســی  که در رســانه ها مطر
بــود ولــی شــورای نگهبــان نهــاد سیاســی نیســت؛ 
اما بــه عنوان یــک نهــاد حقوقــی قطعــا از انتقادات 
گر این شــکل  و پیشــنهادات اســتقبال می کنیــم و ا
باشــد، آماده گفت وگــو بــا دوســتان و صاحبنظران 
هســتیم.  وی بــا اشــاره بــه رایزنی های پیشــین نیز 
کنون  تصریح کرد: پژوهشکده شورای نگهبان هم ا
نیز فعال است و جلسات متعددی با صاحب نظران و 
کارشناسان دارد و نظرات کارشناسان را درخصوص 
موضوعات مختلف اخذ می کند؛ اما این گفت وگوها 
نباید حمل بر لابی و رایزنی سیاسی باشد که به دور 
از شأن شورای نگهبان اســت. کدخدایی در پاسخ 
به ســوالی در رابطه با نظر شورای نگهبان نسبت به 
ح حضــور نماینــدگان ادیــان الهی در شــوراهای  طر
شــهر و روســتا نیز خاطرنشان کرد: شــورای نگهبان 
از هر راهــکار قانونی که مراجــع قانونی ارائــه دهند، 
استقبال می کند. شورای نگهبان در انجام وظایف 
قانونی و شرعی اش، اقداماتی را انجام داده و نظراتی 
را اعلام می کند. این عضو حقوقدان شورای نگهبان 
افزود: ما در جریان مصوبه اخیر مجلس هستیم که 
کلیات آن را می دانیم؛ اما هر وقت که این مصوبه به 

ما ارسال شد، ما نظرمان را اعلام می کنیم.
 خبرنگاری مدعی شد که نمایندگان مجلس ممکن 
اســت در طــول دوران نمایندگی شــان تخلفاتــی 
انجام دهند و پرسید که آیا شــورای نگهبان در این 
رابطه ورودی خواهد کرد که کدخدایی پاسخ داد: 
شورای نگهبان در ایام برگزاری انتخابات اظهارنظر 
گر  غ از اظهارنظر هستیم و ا کنون ما فار می کند؛ اما ا
خ داده قــوه قضائیه می تواند نســبت  تخلفــی هــم ر
به آن رســیدگی کند. وی در پاسخ به ســوالی درباره 
ح تقویت بسیج نیز ابراز داشت:  دلیل عدم تایید طر
ایراد شورای نگهبان در جهت تقویت بسیج است، 
ح شده  چون شــرایطی ذکر شــده و حوزه هایی مطر
کــه اعضای شــورای نگهبــان معتقدنــد آنهــا باید در 
چارچــوب فرماندهــی فرمانــده کل قــوا باشــد. مــا 
ح باید در  امیدواریــم بــا انجــام اصلاحاتــی ایــن طــر

راســتای تقویت بســیج باشــد. خبرنــگاری در رابطه با 
سیاست کلی انتخابات پرســید که سخنگوی شورای 
نگهبان بیان کرد:  ایــن موضوع همچنان در دســتور و 
تحت بررسی است. ما هنوز در این موضوع جمع بندی 
نداشته ایم؛ اما در پژوهشکده و صحن شورای نگهبان 
در دســت بررســی اســت. کدخدایی در پاســخ بــه این 
سوال که با توجه به تدوین شاخص ها در رابطه با بحث 
رجل سیاسی آیا آن شاخص ها می تواند در آینده تغییر 
کند، نیز یادآور شد: در علم حقوق و قانونگذاری معتقد 
هســتیم کــه قوانین براســاس شــرایط زمانــی می تواند 
فرق کنــد؛ اما تــلاش ما این اســت کــه مصوبــه جامعی 
داشــته باشــیم؛ ولی این را هــم باید دانســت که تلاش 
ما انسانی و محدود به ذهن و ظرفیت های ماست. ما 
تلاش می کنیم تا شاخص های جامعی را در این رابطه 
ارائه بدهیم که در کوتاه مدت نیازمند تغییرات نباشد.

    مجلس دقت بیشتری در تصویب قوانین داشته 
باشد

وی در پاســخ به این ســوال که انتظــار شــما از پارلمان 
چیســت، عنوان کرد: ما از مجلس انتظارات بیشــتری 

داریم که دقت بیشتر و جامع تری را در هنگام تصویب 
قوانین و قانونگذاری داشته باشند. 

خبرنگاری پرسید وقتی شورای نگهبان مصوبه ای را رد 
می کند و به مجمع ارجاع می گردد،  تصمیم گیری نهایی 
گر  دراین باره با مجمع تشخیص مصلحت نظام است، ا

آن لایحه در مجمع تایید شــود آیا شــورای 
نگهبــان همچنــان مخالــف بــا آن خواهــد 
بــود و براســاس روال خــود عمــل می کنــد؟ 
کدخدایی گفت: پاســخ این ســوال را اصل 
112 قانون اساسی جواب داده و نظر نهایی 
با مجمع تشــخیص مصلحت نظام است و 
شورای نگهبان نیز تابع قانون خواهد بود.

 وی در ابتــدای ایــن نشســت فــرا رســیدن 
هفته وحدت را به مسلمانان تبریک گفت 
و بــا اشــاره بــه زلزلــه در غــرب کشــور اظهــار 
داشــت: من وقــوع زلزلــه در غــرب کشــور را 
تســلیت عرض کــرده و ان شــاءالله مقامات 
مربوطه مانند مردم تلاش کنند تا آسیب ها 

کمتر شود.
مصوبات تایید و رد شده در شورای نگهبان

ســخنگوی شــورای نگهبــان همچنیــن در رابطه با 
ح استفســاریه   مصوبات این نهــاد تصریح کــرد: طر
ماده ۵0۵ قانون آیین دادرسی دادگاه های عمومی 
و انقــلاب )در امــور مدنــی(، لایحــه الحــاق دولــت 
جمهوری اســلامی ایران بــه موافقتنامه های نیس 
ح عضویــت رئیــس ســازمان پدافنــد  و لوکارنــو، طــر
ح  غیرعامل کشــور در برخــی از شــوراهای عالی، طر
نظام جامع آموزش و تربیت فنی، حرفه ای و مهارتی 
و لایحــه عضویــت دولــت جمهــوری اســلامی ایران 
در مجمــع مقامــات مالیاتــی کشــورهای اســلامی 
در شــورای نگهبان مــورد بررســی قــرار گرفته اند که 
ع و قانون  ح هــا و لوایح مغایــر با موازین شــر این طر

اساسی شناخته شده اند.
ح الحــاق دو تبصره به   کدخدایــی اضافه کــرد: طــر
ح الحاق یک  ماده ۶1۷ قانون مجازات اسلامی، طر
تبصره به ماده ۳۵۳ قانون آیین دادرســی کیفری و 
ح تقویت بســیج مســتضعفین نیز در بررســی ها  طــر
ع و اصول قانون اساسی  مغایر و خلاف موازین شــر

قرار گرفتند. 
ح حمایت از هنرمندان، اســتادکاران  همچنین طر
و فعــالان صنایــع دســتی، لایحــه الحــاق دولــت 
جمهوری اسلامی ایران به پیمان مودت و همکاری 
خ باروری و  ح افزایش نر در جنوب شــرقی آســیا، طر
پیشــگیری از کاهش رشــد جمعیت کشــور و لایحه 
موافقتنامــه همــکاری در زمینــه حفــظ نباتــات و 
قرنطینه گیاهی بین دولت جمهوری اسلامی ایران 
و دولــت جمهــوری آذربایجــان تحــت بررســی قــرار 
گرفته اند که ایرادات پیشین شورای نگهبان نسبت 
به آنهــا همچنــان باقــی اســت یــا دچــار ابهام هایی 

هستند.

    درباره توییت محمود صادقی پیرامون 
آیت الله مکارم

عباســعلی کدخدایــی در پاســخ بــه ســوال 
خبرنــگار فــارس دربــاره تاییــد صلاحیــت 
محمــود صادقــی در انتخابــات مجلــس 
یازدهم که هفته پیش متنی درباره نسبت 
خویشــاوندی یا یک متهم مالی بــا آیت الله 
مکارم توییت کرده بود، گفت: از ما نخواهید 
کنــون دربــاره رد یــا تاییــد صلاحیت ها  کــه ا
در دوره آینــده مجلــس صحبــت کنیــم. اما 
گرفتــه  گــر جرمــی در ایــن زمینــه صــورت  ا
 باشــد قاعدتا قــوه قضاییــه به آن رســیدگی 

می کند.   

و  نگهبـان  میـان شـورای  گفت وگـوی  کـه  ایـن سـوال  بـه  پاسـخ  در  نگهبـان  سـخنگوی شـورای 
افزایـش وفـاق در میـان جریان هـای سیاسـی کشـور و  جریان هـای سیاسـی می توانـد موجـب 
پیشـگیری از مسـائلی همچـون سـپنتا نیکنـام شـود و در ایـن چارچـوب برخـی از فعـالان اصلاح طلب نیز 
انجـام ایـن گفت وگـو را مطـرح کرده  انـد، حـال، نظر شـورای نگهبـان در این باره چیسـت، گفت: شـورای 

نگهبان از هر نوع گفت وگو و صحبت با عزیزان در بخش های مختلف استقبال می کند.

شورای نگهبان 
از هر راهکار 
قانونی که 

مراجع ارائه 
دهند، استقبال 
کرده ودرانجام 
وظایف قانونی ، 

اقداماتی را 
انجام می دهد



تشکیل شورای هماهنگی منوط 
به بارش در بالادست زاینده رود 
معــاون بهــره بــرداری شــرکت آب منطقه ای 
گفــت: شـــــورای همــــــاهـــــــنگی   اصـــــفهان 
زاینــده رود تــا زمانــی کــه بارشــی صــورت نگیــرد، برگزار 
نمی شــود. مهدی بصیرپور در گفــت و گو با مهــر اظهار 
داشت: تا زمانی که شورای هماهنگی زاینده رود برگزار 
نشود، نمی توان زمان بازگشایی زاینده رود را مشخص 
کرد. وی در پاسخ به این سوال که چرا نزدیک به دو ماه 
است جلســه شــورای هماهنگی زاینده رود به تعویق 
می افتــد و قــرار بود آخریــن بار تــا پایان آبانمــاه تکلیف 
بازگشــایی زاینده رود و وضعیت کشــاورزان مشــخص 
 شــود، ادامــه داد: چــون هیــچ بارشــی نداشــتیم، 
که   جلســه شــورای هماهنگی برگزار نشده اســت؛ چرا
باید براســاس داده های جــوی، در جلســه صحبت و 
نتیجه گیــری شــود.معاون بهــره بــرداری شــرکت آب 
منطقه ای اصفهان در پاسخ به پرسش دیگری در این 
خصوص که یعنی تا زمانی که بارشی نداشته باشیم، 
جلسه شورای هماهنگی برگزار نمی شود، تصریح کرد: 
مدیر حوضه آبــی زاینــده رود در وزارتخانه هنــوز زمان 
برگزاری جلسه شورای هماهنگی را اعلام نکرده است. 
وی افزود: اطلاعی در خصوص زمان بازگشایی زاینده 
رود و تعیین تکلیف کشاورزان، ندارم. بصیرپور گفت: 
در بالا دست بارشــی نداشــتیم و به همین دلیل باید 
منتظر برگزاری جلســه شــورای هماهنگــی زاینده رود 

باشیم.

کشف انبار میلیاردی لوازم 
خانگی قاچاق در اصفهان 

گاهــی اســتان اصفهــان از  رئیــس پلیــس آ
 کشــف یک محموله لــوازم خانگــی قاچاق 
به ارزش یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال که در انباری 

ذخیره شده بود خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری پلیس، سرهنگ ستار خسروی 
اظهــار داشــت: در پــی دریافــت خبــری مبنــی بــر دپو و 
توزیــع لــوازم خانگــی خارجی قاچاق توســط فــردی در 
یکــی از انبارهای شــهر اصفهان، رســیدگی بــه موضوع 
گاهــی  قــرار گرفــت.  گاهــان پلیــس آ در دســتورکار کارآ
وی افزود: پــس از هماهنگی بــا مقام قضایــی، از محل 
موردنظــر بازرســی  شــد کــه 67 دســتگاه لــوازم خانگی 
شامل یخچال، فریزر، ماشین لباسشویی و ظرفشویی، 
جارو برقی و مایکروفر و سشووار در مدل های مختلف، 
16 دستگاه تلوزیون ال ای دی و 83 تخته پتوی خارجی 
گاهــی اســتان اصفهــان با  کشــف شــد. رئیس پلیــس آ
اشــاره به اینکــه کالاهای کشــف شــده مــدارک گمرکی 
 نداشت، بیان کرد: محموله کشف شده یک میلیارد و

۵۰۰ میلیــون ریــال ارزش گــذاری شــده اســت. وی از 
دستگیری یک نفر در این رابطه خبر داد و گفت: نیروی 
انتظامی با مفســدان اقتصادی جامعه برخورد قاطع و 

قانونی می کند و اجازه فعالیت به آنها نخواهد داد.

پرداخت ۸۱۰ میلیون تومان 
کمک هزینه ازدواج به مددجویان 
مدیــرکل کمیتــه امــداد اســتان اصفهــان 
گفــت:81۰ میلیــــــون تومــــــان در قالــب 
کمک هزینــه جهیزیــه و هدیــه ازدواج به نوعــروس و 
فرزندان پسر خانوارهای تحت حمایت کمیته امداد 
استان اصفهان در نیمه نخست سال جاری پرداخت 
شده است. به گزارش ایمنا، حمیدرضا شیران  بابیان 
کمیتــه امــداد پرداخــت  اینکــه یکــی از خدمــات 
کمک هزینــه ازدواج و تامیــن جهیزیــه مددجویــان 
کمک هزینــه ازدواج بــه  گفــت: پرداخــت  اســت، 
زوج هــای جــوان یکــی از ســرفصل های  مهــم  حوزه 
حمایتــی ایــن نهــاد اســت. وی بابیــان اینکــه در 
هشــت ماهه نخســت امســال 81۰ میلیون تومــان از 
محل سر فصل  جهیزیه جمع آوری شده است، افزود: 
این تسهیلات در قالب کمک هزینه تامین جهیزیه و 
هدیــه ازدواج بــه فرزنــدان خانوارهــای نیازمنــد 
پرداخت شده و با رشــد ۲۰ درصدی نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته رو به رو بوده است. 

آلودگی ها بعد از چهار روز از 
هوای اصفهان دور شدند

مرکــز پایــش کیفــی هــوای اداره  کل حفاظت 
محیط زیست استان اصفهان، وضعیت کیفی 
هــوای شــهر اصفهــان را پــس از چهــار روز آلودگــی، روز 
گذشته در ایستگاه های مراقبت دائم سالم اعلام کرد. 
به گزارش تســنیم، براســاس اعلام این مرکــز، میانگین 
شــاخص کیفی هوا در ایســتگاه های میدان احمد آباد 
اصفهــان 97، بلــوار دانشــگاه 9۲، خیابــان پروین 7۵، 
خیابان رودکی 8۰، میدان امام حسین )ع( 9۵، چهارباغ 
خواجو 87 و بزرگراه خرازی 8۲ ثبت شــد. براساس این 
گزارش میانگین شــاخص کیفیت هوا در شهر اصفهان 
87 اســت و به این ترتیــب اصفهان روز گذشــته هوایی 
ســالم داشت.شــاخص کیفــی هــوا )AQI( یا شــاخص 
آلودگــی هــوا )PSI( معیاری اســت کــه غلظــت ترکیبات 
 مختلف آلاینــده موجــود در هوا نظیر منوکســید کربن، 
کســیدگوگرد، ترکیبــات نیتــروژن دار، ازون و ذرات  دی ا
معلق )ذرات کوچک تر از 1۰ میکرومتر و ذرات کوچک تر 
از ۲.۵ میکرومتــر( را کــه دارای حــدود مجاز متفــاوت با 
واحدهای مختلف هستند، تبدیل به یک عدد بدون 
واحــد کــرده و وضعیــت آلودگی هــوا را ســطوح مختلف 
نمایش می دهد.  بر اســاس شــاخص آلودگی هــوا، این 
ک، ۵1 تا 1۰۰ هوای سالم،  شاخص از صفر تا ۵۰ هوای پا
 1۰1 تــا 1۵۰ ناســالم بــرای گروه هــای حســاس، 1۵1 تــا
 ۲۰۰ ناسالم برای عموم، ۲۰1 تا 3۰۰ بسیار ناسالم، 3۰1 تا 

ک را نشان می دهد. ۵۰۰ خطرنا

بازدید کمیسیون امنیت ملی از 
سایت های هسته ای اصفهان 

یک عضو هیئت رییسه کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلــس از بازدید 
هیئتــی از ایــن کمیســیون از دو ســایت هســته ای 
اصفهــان و نطنــز در روز دوشــنبه هفته جــاری خبر 
داد. محمدجواد جمالی در گفت وگو با ایسنا  اظهار 
کرد: هیئتــی از کمیســیون امنیــت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس دوشنبه 13 آذر از سایت یوسی اف 
اصفهــان و نطنــز بــرای بررســی آخریــن وضعیــت 
غنی سازی و شرایط این دو سایت هسته ای بازدید 
خواهــد کرد. بــه گفته وی، ایــن بازدید در راســتای 
تهیه چهارمین گزارش شش ماهه کمیسیون درباره 

روند اجرای برجام نیز خواهد بود.
خریــد جهیزیه پنج میلیــون تومانی و پســران تحت 
حمایت از هدیه ازدواج دو میلیون تومانی بهره مند 

می شوند.

آغاز ثبت نام برای 
کسرخدمت های جدید سربازی

ثبت نام برای بهره مندی از کسرخدمت های 
 مربــوط بــه رزمندگــی، ایثارگــری و آزادگــی از 

روز شنبه در دفاتر پلیس+1۰ آغاز شد.
 به گزارش ایســنا، بر اســاس زمانبندی اعلام شــده از 
ســوی ســازمان وظیفه عمومی ناجا، از روز گذشــته 
تمامی افراد متقاضی بهره مندی از کسرخدمت های 
مربــوط بــه دوران رزمندگــی، ایثارگــری و آزادگی باید 
با مراجعه به دفاتر پلیــس + 1۰ و پرداخت شــش هزار 

تومان درخواست خود را ثبت کنند.
 مهلت در نظر گرفته شده برای ثبت نام متقاضیان 
در حال حاضر یک ماه است و در 1۰ روز اول جانبازان 
و ایثارگــران باید بــه دفاتــر پلیــس + 1۰  مراجعه کرده 
و پــس از آن نیــز رزمنــدگان می تواننــد به ایــن دفاتر 

مراجعه و ثبت نام کنند.
 هفتــه گذشــته ســردار ابراهیــم کریمــی، جانشــین 
رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا جزئیات اجرای 
ح را تشــریح کــرده و بــه تمامــی ســوالات و  ایــن طــر
ابهامات مخاطبــان در این زمینه پاســخ داده بود، 
ح  را براســاس بند »د« مــاده 88  او اجــرای ایــن طــر
قانون برنامه ششــم توســعه اعلام کــرده و گفته بود 
که موضوع کســر خدمت و معافیت هــای مربوط به 
فرزندان ایثارگران مورد توجه قرار گرفته و بر اســاس 
آن و با موافقت ستادکل نیروهای مسلح به ازای هر 
یک ماه سابقه حضور در جبهه یک ماه کسر خدمت 

به فرزندان رزمندگان اعطا خواهد شد. 
همچنیــن بــه ازای هــر یــک درصــد جانبــازی و هــر 
یک ماه اســارت یــک ماه کســر خدمت بــه فرزندان 

جانبازان و آزادگان داده می شود.

تبدیل شهرک های صنعتی بدون 
تقاضا به شهرک های انرژی نو 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان 
گفــت: تعــدادی از شــهرک هــای  اصفهــان 
صنعتی بــدون تقاضا در اســتان به شــهرک هــای انرژی 

های نو و تجدید پذیر تبدیل می شود.
به گزارش روابط عمومی شــرکت شــهرک هــای صنعتی 
اســتان اصفهــان، محمد جــواد بگــی اعلام کــرد: وجود 
٣٠ شهرک بدون متقاضی به یکی از چالش های استان 
تبدیــل شــده که ایــن شــهرک ها بــه دلیــل عــدم انجام 
گذاری و  مطالعات لازم، تقاضا محور نیست و قابلیت وا

سرمایه گذاری ندارند.
 وی با دادن عنوان »شهرک سیاسی« به این شهرک ها، 
افزود: با تلاش هــای صورت گرفتــه و ارائه تخفیف های 
 ویژه توانســتیم نظر مثبت ســرمایه گذاران را نســبت به

 ۲۰ شهرک سیاسی مذکور جذب کنیم. 
وی تصریح کــرد: با وجود ارائه همه مشــوق هــای لازم، 
هنــوز تعــداد معــدودی از شــهرک هــا و نواحــی صنعتی 
استان با وجود سرمایه گذاری های انجام شده توسط 
این شرکت برای تامین زیر ساخت های لازم از تقاضای 

مناسب برخوردار نیست.
بگی ادامه داد: با تدابیر جدیدی که در سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران و شرکت شهرک های 
صنعتــی اصفهــان اندیشــیده شــده، مقرر شــده اســت 
تا شــهرک هــا و نواحی صنعتــی بــدون تقاضای اســتان 
کــه بیشــتر در شــرق اســتان قــرار دارند بــه شــهرک های 
انرژی های تجدید پذیر و به ویژه انرژی های خورشیدی 

مجهز  شوند. 
وی مزیــت احــداث این شــهرک ها را عــلاوه بر اســتفاده 
مناسب از امکانات و خدمات ارائه شده از سوی شرکت 
شهرک های صنعتی استان در شهرک های بدون تقاضا، 
کمک به حفظ محیط زیست و ایجاد اشتغال در استان 

عنوان کرد. 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان اصفهان 
با بیان اینکه با توجه به مشــکلات آب استان و مباحث 
اقلیمی شاهد رغبت بیشتر ســرمایه گذاران به حضور و 
فعالیت در قسمت غرب استان هســتیم، گفت: هرچه 
از ســمت غرب به شــرق اســتان حرکــت کنیــم، بصورت 
تقریبی از میزان تقاضا کاسته می شود.وی که در جلسه 
بررسی تعیین تکلیف ایجاد شهرک های صنعتی جدید 
در شهرستان لنجان ســخن می گفت، اضافه کرد: این 
شرکت به منظور کمک به توسعه پایدار و ایجاد اشتغال 
در منطقه شرق استان با ارائه تخفیف ها و مشوق های 
لازم بســتر مناســبی برای ســرمایه گذاری در شــهرک ها 
و نواحی صنعتی شــرق اســتان ایجاد کرده اســت. بگی 
کید کرد: در دوره مدیریت جدید شــرکت شهرک های  تا
صنعتی اســتان اصفهان به دنبال احداث شهرک های 
سیاسی نبوده و نخواهیم بود. 76  مجوز ایجاد شهرک و 
کنون  ناحیه صنعتی در استان اصفهان صادر شده که تا
از میان آنها 7۰ شهرک و ناحیه صنعتی با اشتغال بیش از 

1۲۰ هزار نفر به بهره برداری رسیده است.

03 سال سیزدهم، شماره 3۰۸5 خبر
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مدیر کل پیشین مشارکت های مردمی سازمان محیط  زیست:

انتقال آب اصفهان به کرمان تنش  زایی می کند
معاون پیشگیری اداره کل بهزیستی اصفهان:

سالیانه، دوهزار نفر به معلولان اضافه می شوند
مدیر کل پیشین مشــارکت های مردمی سازمان 
محیط  زیست گفت: طرح انتقال آب از سمیرم به 
کرمان به شــدت در منطقه ایجاد تنش می کنــد. به گزارش 
ایلنا، به تازگی سازمان حفاظت محیط زیست با انتقال آب 
سرشاخه های کارون در استان چهارمحال وبختیاری و سد 
ونک به دشــت رفســنجان واقــع در کرمــان موافقــت کرده 
است. این پروژه برای تقویت کشاورزی در منطقه رفسنجان 
صورت می گیرد؛  اما گفته می شود  مشکلات زیست محیطی 
فراوانــی را برای منطقه ایجــاد خواهد کــرد. محمد درویش 
دربــاره انتقــال آب ســد ونک بــه کرمان گفــت: تغییــر نظام 
هیدرولوژیک حوزه های آبریز یک اشتباه راهبردی است و از 
نظــر اخــلاق محیط زیســتی در هیچ جــای دنیا مــورد تایید 

نیست. وی  ادامه داد: موضوع طرح انتقال آب سد ونک از 
ح شــد که میزان  سمیرم به کرمان و رفســنجان زمانی مطر
ریزش های آسمانی و آبی که در منطقه سمیرم و ونک بود، 
 بسیار بیشــتر از آن چیزی اســت که امروز وجود دارد. امروزه 
بــر اثــر گســترش کاربری هــای مختلــف در منطقــه، کاهش 
ریزش هــای آســمانی، فرآیندهــای مرتبط بــا تغییــر اقلیم و 
افزایش دمــا اصولا دیگــر چنین آبی وجــود نــدارد و منطقه 
سمیرم و ونک به شــدت با کمبود آب مواجه هستند. این 
گر انتقال آب از این  فعال محیط زیســت خاطرنشــان کرد: ا
منطقه به کرمان و رفسنجان صورت بگیرد تنش های جدی 
اجتماعی ایجاد می کند. آب سد ونک سمیرم در حال حاضر  

به خوزستان که شرایط بسیار بحرانی دارد، می ریزد.

معاون پیشگیری اداره کل بهزیستی اصفهان 
از اضافه شــدن ســالانه حــدود دو هــزار نفر به 
جمعیت معلول استان خبرداد و گفت: مشاوره ژنتیک 
یکــی از بهتریــن راه حل ها بــرای جلوگیــری از معلولیت 
 اســت که مردم به دلیــل باورهای غلــط از آن اســتفاده 
نمی کننــد. مجتبی ناجــی در گفــت و گو با ایمنــا اظهار 
داشت: پیش بینی می کنیم سالانه هزار و8۰۰ تا دوهزار 
نفر معلول بــه جمعیت معلول اســتان اصفهــان اضافه 
شــود؛  به همیــن دلیــل مجموعــه فعالیــت هایــی را در 
 راســتای پیشــگیری از افزایــش معلولیــت هــا دنبــال 
می کنیم که هدف اولیه آن کاهش بروز معلولیت است. 
وی افزود: گــروه اول فعالیــت ها ارائه خدمات مشــاوره 

ژنتیک برای افرادی است که قصد ازدواج یا فرزند آوری 
کز  دارنــد، توصیه می شــود این گــروه بــا مراجعه بــه مرا
مشاوره ژنتیک از این خدمات استفاده کنند تا با بررسی 
شــجره نامــه ژنتیکــی آنها، ضریــب خطــر ژنتیکــی مورد 
ارزیابی قرار گرفته و مداخلات لازم جهت پیشــگیری از 
معلولیــت ها انجام شــود. ناجــی تصریح کــرد: مردم به 
دلیل باورهای غلطی مثل اینکه با انجام مشاوره ژنتیک 
ممکن اســت ازدواج انجام نشــود و بر چسب خاصی به 
فــرد بخــورد از ایــن مشــاوره هــا اســتفاده نمــی کننــد، 
گر ضریــب خطــر و مشــکلات احتمالی را  درصورتی کــه ا
 بدانیــم اقدامــات پیشــگیرانه زودهنــگام و موثــر را 

می توانیم به زوجین ارائه دهیم.  

اخبار                     کوتاه مدیر صنایع کشاورزی جهاد کشاورزی استان اصفهان خبر داد:اخبار                       کوتاه

افزایش فعالیت صنایع تبدیلی و تکمیلی در اصفهان
مدیر صنایع کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی 
استان از افزایش فعالیت صنایع تبدیلی و تکمیلی 
در اصفهان خبر داد و گفت: این مدیریت تا پایان آبان ماه، 
ح صنایــع تبدیلــی را جهت اســتفاده از تســهیلات  ۲6 طر
ســرمایه ثابــت و در گــردش از محــل اعتبــارات بنگاه های 

کوچک و متوسط به بانک ها معرفی کرده است. 
به گــزارش ایمنــا، منصور قماشــی بــا اشــاره بــه مهم ترین 
فعالیت های این مدیریت در آبان  ماه، اظهار داشت: این 
مدیریت در راستای صدور جواز تاســیس اقدام به بررسی 

و تایید طرح های صنایع تبدیلی و تکمیلی کرده است.
 وی افزود: از جمله این طرح ها می توان به طرح سردخانه 
دومــداره بــالای صفر بــه ظرفیت ســه هــزار تن در ســال در 
شهرستان اصفهان، طرح تولید گلاب و عرقیات به ظرفیت 

دو هزار تن در سال در شهرستان آران و 
بیدگل، طرح تولید کود هیومیک اسید 
 به ظرفیت یــک هــزار و 1۰۰ تن در ســال 

در شهرستان برخوار اشاره کرد.
مدیر صنایع کشاورزی سازمان جهاد 
کشاورزی استان اصفهان بیان داشت: 
مدیریــت صنایــع کشــاورزی ســازمان 
جهــاد کشــاورزی اســتان اصــــفهـــــان 

همچنیــن در جهت صــدور پروانــه بهره بــرداری اقــدام به 
بررســی و تائید طــرح تولیــد کــود حیوانی بــه ظرفیت یک 
هزار و ۲۰۰ تن در سال در شهرســتان اصفهان، طرح تولید 
دمنــوش گیاهی بــه ظرفیت یــک هــزار و ۴8۰ تن در ســال 
ح انجماد و بســته بندی  در شهرســتان آران وبید گل، طر

انــواع گوشــت و غذاهــای آمــاده و نیمــه 
آمــاده به ظرفیــت چهــار هــزار و ۴6۲ تن 
ح  در ســال در شهرســتان اصفهــان، طر
ک دام به ظرفیــت دو هزار و  تولیــد خــورا
16۰ تن در سال در شهرســتان دهاقان، 
ح تولید فلافل به ظرفیــت ۲۰۰ تن در  طر
سال در شهرســتان تیران و کرون، طرح 
ســرد خانه دو مداره به ظرفیت پنج هزار 
تن در سال در شهرستان اصفهان و طرح تولید انواع سالاد 
فصل به ظرفیت یک هزار و 7۰۰ تن در ســال در شهرستان 

فلاورجان کرده است.
قماشــی همچنین به معرفی و پیگیری جذب تســهیلات 
ســرمایه ثابــت از محــل اعتبــارات صنــدوق توســعه ملــی 

سال96 به مبلغ 9۰۰۰ میلیون ریال برای یک طرح، معرفی 
ح صنایــع تبدیلــی جهــت اســتفاده از تســهیلات  ۲6 طــر
ســرمایه ثابــت و در گــردش از محــل اعتبــارات بنگاه های 
ح  کوچــک و متوســط شــامل ســرمایه ثابــت هشــت طــر

 ۵۵1۰۰ میلیــون ریال ســرمایه در گــردش ۲۰ طــرح 1۵۵۰۰۰ 
میلیون ریال و همچنین و جذب ۲۵۵۰۰ میلیون ریال برای 
چهار طرح اشــاره کرد و افزود: حضور در کمیته گازرســانی 
و تخصیــص ســوخت اســتان، حضــور در کارگــروه قضایی 
کمیســیون قاچــاق کالا و ارز، بررســی جوازهــای تاســیس 
صادر شده در سنوات قبل و تصمیم گیری در مورد تمدید 
یا ابطال آن و شرکت در جلسه ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز استان از دیگر اقدامات و فعالیت های مدیریت صنایع 

کشاورزی در آبان ماه بوده است.

وجود دوهزار بيمار HIV در اصفهان 
گیردار مرکز بهداشت استان در گفت وگو با »اصفهان زیبا«  خبر داد: مسئول بیماری های وا

معــاون بهداشــتی دانشــگاه علــوم پزشــکی اصفهــان در 
نشست خبری که روز گذشته به مناسبت آغاز هفته ایدز 
برگزار شد، اظهار کرد: تا کنون 36 هزار بیمار مبتلا به ایدز 
در کشور شناسایی شده است که 6۵ درصد آنها به وسیله 
استفاده از سرنگ مشترک بیمار شده اند. کمال حیدری 
در این نشســت که در مرکز بهداشــت اســتان برگزار شــد، 
کنون نیز 1۰ هزار و 97 نفر بــر اثر این بیماری فوت  افزود: تا
کرده اند. رئیس مرکز بهداشت استان اصفهان، در ادامه 
گفــت: ۲۰ درصد مبتلایــان نیــز از طریق رابطه جنســی به 
ویروس HIV مبتلا شده اند. حیدری در ادامه، اشاره ای 
بــه آمارهــای اســتانی نیــز کــرد. او اضافه کــرد: تــا ابتدای 

آذر ســال جــاری، 791 بیمــار مبتلا در اســتان شناســایی 
کرده ایم که ۴8 نفر آنها از مهاجران به اصفهان هستند.

    259قربانی اصفهانی
این مقــام مســئول در دانشــگاه علــوم پزشــکی اصفهان 
کنون ۲۵9 نفر نیز در استان بر اثر ویروس ایذر  ادامه داد: تا
جان خود را از دست داده اند.  معاون بهداشتی دانشگاه 
 علوم پزشــکی ادامــه داد:  6۵ درصد مبتلایــان اصفهانی 
بــه دلیــل اعتیــاد  و اســتفاده از ســرنگ مشــترک  بیمــار 
شــده اند و ۲1 درصد نیز به دلیل  برقراری رابطه جنسی با 
فرد بیمار مبتلا شــده اند. رئیس مرکز بهداشــت اصفهان 

در خصــوص افزایــش آمــار مبتلایــان زن  نیز هشــدار داد. 
حیدری خطــر نشــان کــرد: طی ســال هــای اخیــر تعداد 
بیماران افزایش زیادی یافته است که عمدتا این ابتلا به 
دلیل همســران آلوده به ویروس ایدز صورت می گیرد. او 
عنوان کرد:  1۴ نوزاد مبتلا به ایدز نیز شناسایی کردیم که 

از طریق مادر به این ویروس مبتلا شده اند.
 این مقام مســئول در دانشــگاه علوم پزشــکی اصفهان، 
افزود: خوشــبختانه بــا اقدامــات بهداشــتی و درمانی، از 
۲9مــادر مبتــلا در اصفهــان، ۲9 نوزاد ســالم متولد شــده 
است. رئیس مرکز بهداشت اصفهان از فعالیت 1۲۰پایگاه 
ویژه شناسایی و مشاوره بیماران مبتلا به HIV در  استان 
خبر داد و گفت: شــهروندان مــی توانند با حضــور در این 
کز و انجام تست رایگان از سلامت خود مطمئن شوند. مرا
 حیــدری از فعالیــت 7۰ پایگاه ویــژه برای کنتــرل مادران 
بــاردار نیــز خبــر داد و گفــت: در ایــن پایــگاه ها که بیشــتر 
در مناطــق حاشــیه ای اصفهان مســتقر هســتند، تلاش 
می کنیم مادران مبتلا، فرزندانی سالم متولد کنند. معاون 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی، خاطر نشان کرد: همه 
مراحــل شناســایی، مشــاوره و درمــان بیمــاران رایــگان 

کید کرد: در صورت تشــخیص  صورت می گیــرد. او تا
بیمــاری در مراحــل اولیــه، درمــان بیمــار راحت تــر 
انجام می شــود. از این رو، افراد بایســتی برای تســت 

و تشخیص به پایگاه های تشخیص مراجعه کنند. 

    چیزی برای مخفی کردن نداریم
حیــدری از لــزوم تدویــن برنامــه هــای آموزشــی موثر 
کیــد کــرد: بایــد در روش هــای خــود  نیــز خبــر داد و تا
تجدیدنظر کنیــم تا بتوانیــم برای جوانــان قدم های 
بهتــری برداریــم. در ادامــه ایــن نشســت، مســئول 
گیردار مرکز بهداشت استان اصفهان،  بیماری های وا
اظهــار کــرد: در خصــوص اطلاع رســانی چیــزی برای 
مخفی کردن نداریم. رضا فدایــی در خصوص وجود 
ح پیرامــون آمــار بیمــار بــه  برخــی شــائبه هــای مطــر
»اصفهان زیبا«، گفت: آمارهایی کــه ارائه می دهیم 
براساس پرسش از بیماران مبتلا و بررسی پرونده های 
پزشــکی آنهاســت، اصولا هم دلیلی برای عــدم ارائه 
آمار واقعی وجود ندارد؛ چرا که مخفی کردن این آمار 

کار خود ما را با مشکل مواجه می کند. 
فدایی خاطر نشان کرد: مسئله  این است که انتقال 
بیماری از طریق رابطه جنسی در حال افزایش است. 
فدایی در خصــوص برآورد تعــداد مبتلایــان HIV نیز 
بــه   »اصفهــان زیبــا«، گفت: بــرآورد مــا حدود هــزار و 
۵۰۰ تــا دو هزار مبتلا در اســتان اســت؛  البته بســیاری 
از بیمــاران ایدزی اســتان، بومی اصفهان نیســتند  و 
از دیگــر اســتان ها در اصفهــان اقامــت دارنــد. برخی 
بیماران نیز پس از مدتی از استان اصفهان به استان 

خود مهاجرت می کنند.  
گیردار مرکز بهداشت اصفهان  مسئول بیماری های وا
در ادامه، از کنترل روند صعودی ابتلا در جهان و کشور 
خبر داد و گفت: در سال های پیش سالانه 13هزار نفر 
به جمعیت مبتلایان در جهان افزوده می شد که این 

عدد به پنج هزار نفر کاهش یافته است.

   ایرانیزه کردن آموزش ها
فدایی اظهــار کرد: رونــد فوتی هــای بیمار نیــز در دنیا 
با روندی کاهشــی همراه شده اســت. این متخصص 
بیمــاری هــای عفونی، عنــوان کرد: بــه طــور میانگین 
ســالانه حــدود دو هــزار نفر بــه جمعیــت مبتلایــان در 
کشــور اضافه می شــود. او در پایان خاطر نشان کرد: با 
آموزش هایمان را ایرانیزه کنیم؛ نه می توانیم از آموزش 
چشم پوشی کینم و نه می توانیم آموزش های غربی را 

به صورت کامل در کشور پیاده کنیم.     

آمـار دقیقـی از تعـداد مبتلایـان بـه بیماری ایدز در کشـور وجود نـدارد. آخریـن تخمین ها از 

حسین 
اسدی

وجـود بیـش از 66هـزار مبتـلا خبر مـی دهد. بنـا به گفتـه مسـئول بیماری های واگیـردار مرکز 
بهداشـت اسـتان اصفهان، بیش از 36 هزار تن از این بیماران در کشـور شناسـایی شـده اند. 
رضـا فدایـی در گفـت و گـو بـا »اصفهـان زیبـا«، عنـوان کـرد: بـرآورد ما وجـود حـدود هزار و 
500 تـا دو هـزار بیمـار مبتـلا بـه HIV در اسـتان اسـت. مسـئول بیماری هـای واگیـردار مرکـز 
بهداشـت اسـتان، اظهـار کـرد: تا پایان آبان سـال جاری، 791 مبتلا در اسـتان شناسـایی شـده 

که از این تعداد 48 نفر مربوط به مهاجران به اصفهان است.



ح جامع شهر اصفهان،  طر
ح در جهان قدیمی ترین طر

معــاون شهرســازی و معمــاری شــهرداری 
ح های جامع و  اصفهان گفت: قدمت طــر
تفصیلی شــهر اصفهان بسیار بالاســت به طوری که 
ح جامع شــهر به بیــش از ۴۰۰ ســال قبل و  اولیــن طر

زمان صفویه بر می گردد.
ســید جمــال الدیــن صمصــام شــریعت اظهارکــرد: 
ح جامع شهر اصفهان به بیش از ۴۰۰ سال  اولین طر
قبل برمی گردد و شاید ما از این نظر در سطح جهان 
که در زمان صفویه که  رتبه برتر را داشته باشــیم چرا
اصفهان پایتخت سیاسی کشور محسوب می شد، 

ح ها تهیه شد. این طر
ح جامع اصفهان شــامل  وی ادامــه داد: اولیــن طــر
طراحــی میــدان نقــش جهــان، ابنیــه اطــراف آن، 
محور چهارباغ عباســی و خیابان هایی مثل ســپه، 
 عبــاس آبــاد، آمــادگاه و امتــداد محــور چهاربــاغ تــا 
کز اقتصادی،  باغ هزارجریب اســت که به عنــوان مرا
حکومتی و تفرجگاهی و گردشگری تعریف شده بود.
معاون شهرســازی و معماری شهرسازی شهرداری 
ح  کادمیک طر اصفهان عنوان کرد: امروز در سطح آ
جامع شهری ســابقه بیش از ۵۰ ســال دارد و آخرین 
ح بازنگــری تفصیلــی هــم از ۱۵ ســال قبــل آغــاز  طــر
شــده و ســال ۹۴ به شــهرداری اصفهان ابلاغ شــد و 
ک عمل ما قــرار گرفت. وی خاطرنشــان کرد: در  ملا
ح ها برنامــه ریزان، طراحان شــهری و  تهیه ایــن طر
شهرسازان کمک کردند تا بتوانیم اصفهان را به گونه 
ای توســعه دهیم که از نظر قدمــت، تاریخ و تمدن، 
شرایط بومی خود را حفظ و ضوابط کارشناسی را در 

آن رعایت کنیم.

ساماندهی مشاغل در شهرک 
کارگاهی نیک اندیش 

 مدیرعامل ســازمان میادین و ساماندهی 
مشاغل شهری شــهرداری اصفهان گفت: 
شــهرداری اصفهان به منظور ســاماندهی مشــاغل 
کارگاهــی نیــک  مزاحــم، احــداث شــهرک صنایــع 
اندیش را با زیربنای ۱۳ هزار و ۷۰۰ متر مربع در سه راه 
پینارت، ابتدای خیابان ارغوانیه در دستور کار خود 
قرار داد. اصغر کشاورز راد با اشاره به اینکه در شهرک 
صنایع کارگاهی نیــک اندیش ۸۳ واحــد کارگاهی و 
فروشگاهی در شــش بلوک احداث می شود، افزود: 
کنــون عملیــات اجرایــی بلوک یــک و ۲ شــهرک با  تا
مســاحت چهــار هــزار و ۲۰۰ مترمربــع و با اعتبــار ۳۷ 
میلیــارد ریــال تکمیــل شــده اســت.وی با اشــاره به 
کنــون عملیــات احــداث بلــوک ۳ و۴ با  اینکــه هــم ا
مســاحت چهــار هــزار و۱۰۰ متر در دســت اجراســت، 
کنــون۵۰ درصد پیشــرفت  اضافه کــرد: این پــروژه تا
داشــته و تــا پایــان ســال جــاری تکمیــل مــی شــود. 
مدیرعامل ســازمان میادین و ســاماندهی مشاغل 
کید بر اینکه عملیات  شهری شهرداری اصفهان با تا
اجرایی بلوک ۵ شهرک صنایع کارگاهی نیک اندیش 
کنون ۲۵ درصد  با مساحت سه هزار و ۷۰۰ متر مربع تا
پیشــرفت داشــته و ســال آینــده تکمیــل می شــود، 
اضافه کرد: همچنین احــداث بلوک ۶ این پروژه نیز 

آماده مناقصه است.

 اجرای سیستم »سرای 9«
در آینده ای نزدیک

ح شهرســازی الکترونیک و برون   مدیر طــر
سپاری شهرداری اصفهان تصریح می کند: 
در حوزه شهرسازی و درآمد قصد داریم به هوشمند 
سازی یا همان »سرای ۹« دست یابیم تا دیگر مردم 
باشند و شــهرداری، مردم و ربات های هوشمندی 
کــه در تمــام ۲۴ ســاعت شــبانه روز پاســخگوی آنها 
خواهند بود. وی خاطرنشــان می کند: در سیستم 
سرای ۹ مردم می توانند استعلام بانک یا دفترخانه 
را دریافت و پروانه ســاختمان را خودشان کارگزاری 
کنند تا در مقابل سیستم اعلام کند چقدر ضوابط را 
رعایت کرده اند و چــه اصلاحاتی باید بر روی نقشــه 

انجام دهند.
مهدویان ابــراز امیــدواری می کنــد کــه در آینده ای 
نزدیک بتوان این خدمت را در اختیار مردم گذاشت 
تا تمــام فعالیــت های مــردم در حــوزه شهرســازی و 
درآمد از طریق خود مردم انجام شــود و پاسخگوی 
آنهــا ربــات هــای هوشــمندی باشــند کــه همچــون 
 عابــر بانــک هــا در اختیــار مــردم قــرار مــی گیرنــد و 

پردازش های خود را به آسانی انجام می دهند.
وی یادآور می شود: البته لازمه آن الکترونیکی شدن 
وساختارهایی بود که در »ســرای ۸ « انجام شد و ما 
با این بســتر می توانیم به هوشمند ســازی برسیم و 
وابستگی مردم را به شــهرداری و کارکنان شهرداری 

به حداقل ممکن برسانیم. 
ح شهرســازی الکترونیک و برون ســپاری  مدیــر طــر
شهرداری اصفهان یادآور شد: زیرساخت های لازم 
بــرای تحقــق شهرســازی الکترونیــک در شــهرداری 
اصفهــان آمــاده شــده تا مــردم بــه راحتی به ســایت 
 esup.isfahan.ir شهرســازی و درآمــد بــه نشــانی
مراجعه و تمام درخواست های خود را اعم از گرفتن 
فیش عوارض نوسازی و کسب و پیشه، درخواست 
ح کــرده و بــه نتیجــه  پروانــه، پایــان کار و ... را مطــر

برسند.

سال سیزدهم، شماره 043085
یکشنبه

12 آذر  1396
شهر

 پیاده روسازی فاز سوم 
خیابان کاوه 

مدیر منطقه ۷ شــهرداری اصفهان بیان کرد: 
پیاده رو سازی فاز ســوم خیابان کاوه با اعتبار 
یک میلیارد تومان ظرف یک ماه آینده تکمیل می شود. 
پیاده رو مسیری است که در امتداد خیابان و برای عبور 
عابران پیاده ساخته می شود، از این رو سنگفرش پیاده روها 
باید اســتاندارد باشــد چرا که ظاهر زیبای پیاده روها در 
شهر باعث جذابیت شهر و امنیت خاطر عابران می شود.
از همین رو شهرداری منطقه ۷ اصفهان پیاده رو سازی 
خیابان کاوه که یکی از خیابان های اصلی منطقه است 
را برای تسهیل در عبور مرور شهروندان در  دستور کار خود 
قــرار داده اســت.علی اصغر شــاطوری، مدیــر منطقه ۷ 
شهرداری اصفهان در این باره اظهارکرد: پیاده رو سازی 
خیابان کاوه درسه فاز برای تردد روان شهروندان و بهبود 
سیما و منظر شهری تعریف شد. وی با اشاره به اینکه فاز 
کنون فاز سوم  اول و دوم این پروژه تکمیل شده است و ا
آن در دســت اجراســت، گفــت: فــاز اول پیاده روســازی 
خیابان کاوه حدفاصل خیابان گلستان تا کوی استقلال 
با اعتبار ۵۰۰ میلیون تومان و فاز دوم این پروژه حدفاصل 
خیابان ابوریحان بیرونی تا کوی گلســتان با هزینه یک 
میلیارد تومان به پایان رسید.مدیر منطقه ۷ شهرداری 
اصفهان با بیان اینکه پیاده رو سازی فاز سوم حدفاصل 
میدان شــهدا تــا خیابان چمــران در دســت اجراســت، 
کنون ۸۵ درصد پیشرفت  خاطرنشان کرد:  این پروژه تا
داشته است و با اعتبار یک میلیارد تومان ظرف یک ماه 
 آینــده تکمیــل مــی شود.شــاطوری بــا اشــاره بــه دیگــر 
کید کرد: فضای ســبز  جــزء منابع  پروژه های منطقــه تا
باارزش شهر محســوب می شــوند در همین راستا برای 
آبیاری فضای سبز این منطقه احداث سه مخزن ذخیره 
آب در شــهرک ولیعصــر در دســتور کار قرار گرفــت.وی با 
کنــون ۹۵ درصد پیشــرفت  اشــاره به اینکه ایــن پروژه تا
داشته است، تصریح کرد: برای احداث سه مخزن ذخیره 
آب فضای سبز  سه میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده 

است.

 ساماندهی خیابان نوآوران 
به پایان رسید

مدیــر منطقــه ۱۲ شــهرداری اصفهــان گفت: 
ساماندهی خیابان نوآوران به منظور تسهیل 
در عبور و مرور شهروندان و کاهش ترافیک این منطقه به 
پایان رســید. محمدرضــا برکــت اظهارکرد: ســاماندهی 
 خیابــان نــوآوران واقــع در شــهرک صنعتــی امیرکبیــر بــا 
هزینه ای بالغ بر سه میلیارد و ۸۵۰ میلیون ریال به اتمام 
رسید. وی ادامه داد: خیابان نوآوران یکی از شاهراه های 
اصلی منطقــه ۱۲ بــوده کــه ســاماندهی آن در راســتای 
تسهیل در عبور و مرور شهروندان و کاهش ترافیک این 
منطقه انجام شد. مدیر منطقه ۱۲ شهرداری اصفهان با 
اشــاره به دیگر پروژه های منطقه عنــوان کرد: به منظور 
ارتقــای ســرانه ورزشــی منطقــه نیــز عملیــات اجرایــی 
ورزشگاه امیرالمومنین واقع در محله ناصرخسرو به پایان 
رســیده اســت.وی خاطرنشــان کرد: منطقه ۱۲ طی دو 
 ســال گذشــته چندیــن مرتبــه افتتــاح پــروژه داشــته و 
طرح های زیــادی را در اختیار شــهروندان قــرار داده که 

آخرین آنها تقاطع غیر همسطح استقلال بوده است.

 احداث خانه ورزشی محله 
امین آباد تا پایان سال جاری

مدیــر منطقــه ۱۲ شــهرداری اصفهــان گفت: 
عملیات احداث خانه ورزشی محله امین آباد 
با اعتبار  هشت میلیارد و ۷۰۰ میلیون ریال تا پایان سال 
جاری تکمیل می شود. محمدرضا برکت افزود: عملیات 
اجرایی خانه ورزشی امین آباد در راستای ارتقای سرانه 
ورزشی منطقه به درخواست اهالی این محل در دستور 
کنون این پروژه ۴۵ درصد پیشــرفت  کار قرار گرفت که تا
داشته است. وی با اشاره به اینکه هشت میلیارد و ۷۰۰ 
میلیون ریال اعتبار بــرای این پروژه در نظر گرفته شــده 
است، ادامه داد: خانه ورزشی محله امین آباد در فضایی 
به مساحت ۳۳۵ مترمربع در دست احداث است. مدیر 
منطقه ۱۲ شهرداری اصفهان با بیان اینکه این پروژه تا 
پایان سال جاری تکمیل شده و در اختیار شهروندان قرار 
می گیــرد، خاطرنشــان کرد: درســال جاری پــروژه های 
شاخص مهمی در سطح این منطقه در حال اجراست که 
با بهره برداری آنها میزان خدمات رسانی به شهروندان 

افزایش خواهد یافت.

اخبار                              روز

شهردار اصفهان خبر داد:

تکمیل ایستگاه متروی انقلاب و صفه تا پایان سال
به زودی تکمیل می شود؛

طراحی فاز دوم پردیس هنر آبشار 
شــهردار اصفهان گفــت: نازک کاری ایســتگاه 
متروی میدان انقلاب بیش از ۵۰ درصد رشــد 
داشــته که امیدواریم براســاس زمانبنــدی جدید تا ۲۹ 
اســفند ســال جــاری بــه پایــان برســد. دکتــر قــدرت اله 
نوروزی در حاشــیه بازدید از این پروژه افزود: در جلسه 
هیئت مدیــره قطار شــهری مقرر شــد براســاس جدول 
زمــان بنــدی، فعالیت هــای مترو بــه پیش بــرود، البته 
موانعی در مســیر اجــرای این پروژه هســت کــه تصمیم 
گرفتیم آنها را مرتفع کنیم. وی عنوان کرد: در مورد ادامه 
خط مترو از میدان انقلاب تا صفه نیز تبادل نظر شد، در 
این ارتباط پیش از این به مردم قول دادیم و مرتب بر آن 
کید کردیــم. بر این اســاس در این جلســه قرار شــد با  تا

تمام قوا و با به کارگیری تمامی امکانات، این ایستگاه ها 
را تــا ۲۹ اســفندماه ســال جــاری، بــه صفــه برســانیم. 
شــهردار اصفهان گفت: پای قولی که به مردم داده ایم 
ایستاده ایم؛ اما وفای به این عهد همکاری تمام عوامل 
اجرایــی را لازم دارد، در همیــن راســتا پیمانــکار طــرف 
قرارداد ماســت و باید احساس مســئولیت کند که این 
احســاس مســئولیت را دارد. نــوروزی گفــت: سیســتم 
نظارتی شهرداری باید به وظیفه خود عمل کند، علاوه 
بر آن قــرار بــر این شــده تــا جــدول زمانبنــدی جدیدی 
تعریف شود و بر اساس آن در هفته های باقی مانده کار 
را بــه پیــش ببریــم و فعالیــت هــا را گســترش دهیــم تــا 

درصدهای پیشرفت پروژه بیشتر شود.

مدیر پــروژه پردیس هنر آبشــار گفــت: طراحی 
تکمیلــی فــاز دوم پردیس هنــر آبشــار در هفته 

جاری به پایان می رسد.
ناصــر کریمــی اظهارکــرد: پردیــس هنــر آبشــار در دو فــاز 
تعریــف شــده کــه فــاز اول آن در نیمــه اول ســال جاری 

تکمیل و در اختیار شهروندان قرار گرفت.
وی با اشاره به احداث فاز دوم این پروژه افزود: طراحی 
تکمیلی فاز دوم پردیس هنر آبشار در دستور کار است و 

در هفته جاری تکمیل می شود.
مدیر پــروژه پردیس هنر آبشــار اضافــه کرد: در فــاز دوم 
این پروژه ســالن آمفــی تئاتــر، بوســتان گل رز، گلخانه، 
آبنمــای مرکزی، جــاده اصلــی و آبنمای پلکانــی، کافی 

شــاپ و رســتوران احداث می شــود. کریمی با اشاره به 
کنــون ۹۷ درصــد  اینکــه عملیــات احــداث بــاغ گل رز تا
پیشــرفت داشــته و هفتــه جــاری تکمیــل مــی شــود، 
ج آبنمــا و  ادامــه داد: همچنیــن عملیــات اجرایــی بــر
سرویس بهداشتی در قالب فاز دوم این پروژه در دست 

اجراست. 
ح ها و  وی با اشــاره بــه اینکــه در پردیس هنر آبشــار طــر
نورپردازی های بســیار زیبا و جذابی برای بهبود سیما 
و منظر شــهر و ایجــاد نشــاط اجتماعــی اجرا می شــود، 
خاطرنشــان کرد: برای احــداث ایــن پــروژه ۱۵ میلیارد 
تومان از منابع و اعتبارات منطقه ۶ شهرداری اصفهان 

هزینه می شود.

شهردار اصفهان در برنامه رادیویی»سلام اصفهان«:

با وحدت و همدلی می توان راه را برای زندگی بهتر مردم هموار کرد
شــهردار اصفهــان گفــت: هفتــه وحــدت از یک 
ســوفرصتی اســت که همه ما می توانیم در کنار 
یکدیگر در جهت اعتلای انسانیت تلاش کنیم و از سویی 
یک گوشزد برای همه مسئولان و مردم است که با وجود 
همه اختلاف دیدگاه ها نباید به گونــه ای عمل کنیم که 

بر روی رفتار انسانی ما اثرگذار باشد.
به گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شهرداری اصفهان، 
دکتر قــدرت الــه نــوروزی در ارتباط تلفنــی با برنامــه زنده 
رادیویی »ســلام اصفهــان« ضمن تبریــک هفته وحدت 
اظهار کــرد: ۱۲ آذرمــاه روز جهانی معلولان اســت که این 
روز را نیــز بــه همــه معلــولان تبریــک عــرض می کنــم، ۱۶ 
آذرماه نیز مصادف با روز دانشجو است که این روز را نیز به 

دانشجویان و همه مردم تبریک می گویم.

وی ادامــه داد: شــاهد هســتیم که در 
کشور ما در مقاطعی که مردم با یکدیگر 
وحــدت داشــتند چگونــه توانســتند 
موانع را از سر راه بردارند که نمونه بارز 
آن دفاع مردم در جنگ هشــت ســاله 
اســت. شــهردار اصفهان اضافــه کرد: 
در جنــگ تحمیلــی، شــیعه و ســنی و 
دیگر ادیان بــا همه دیدگاه هــا در کنار 

هم بودند و نتیجه ایــن وحدت را نیز به خوبی مشــاهده 
کید کــرد: امیدواریــم بتوانیــم در همه  کردیم. نــوروزی تا
مسائل ضمن حفظ دیدگاه ها و نظرات خود با وحدت راه 
را برای زندگی بهتر مردم هموار کنیم. گفتنی است فاصله 
کرم )ص(  میان ۱۲ ربیع الاول که ســالگرد ولادت پیامبر ا

بنا بر روایات اهل سنت تا ۱۷ ربیع الاول 
که تاریخ ولادت رسول الله محمد )ص( 
بنا بر روایات موجود در شــیعه است، از 
سوی امام خمینی )ره(، به عنوان هفته 

وحدت نامگذاری شده است.

     امیــد اســت بتــوان زمینــه رشــد و 
شکوفایی معلولان را فراهم کنیم

وی در بخش دیگری از صحبت های خود افزود: معتقدم 
معلولان بخشــی از شــهروندان هســتند که بایــد بتوانند 
همچون ســایر مردم، حقوق برابر داشــته باشــند و حتی 

در برخی موارد از حقوق بیشتری نیز برخوردار باشند.
شهردار اصفهان تصریح کرد: امیدواریم بتوان با برنامه هایی 

در ایجاد تبعیض مثبت، زمینه رشد و شکوفایی معلولان 
را فراهم کنیم، در همین راستا شهرداری اصفهان تلاش 
کــرده تــا در قالــب ســتاد مناســب ســازی، معابــر را بــرای 
عبور و مــرور معلولان مناســب کنــد و روندی برقرار شــود 
تا مشــکلاتی که زندگی را بــرای معلولان با اخــلال مواجه 
کرده، مرتفع شــود. وی در بخــش دیگر ســخنان خود به 
تدوین بودجه شــهرداری اصفهان اشــاره و خاطرنشــان 
کرد: همه مــردم به خصــوص نخبــگان می داننــد تعیین 
بودجــه بســیار ظریــف اســت؛ بودجــه ریــزی شــهرداری 
اصفهان نیز در ادامه هفته گذشــته در حال انجام اســت 
که امیدوارم بتوانم در یک فرصت مناسب واقعیت هایی 
را که بر اساس آن بودجه در شهر تصویب می شود،با مردم 

در میان بگذارم.

بسته ای که به ساخت و ساز شهر  رونق می دهد
ارائه تسهیلات ویژه به شهروندان

مدیر امور درآمد شهرداری اصفهان  از پیش بینی بسته 
تشویقی سال ۹۶ خبرمی دهد و با بیان اینکه این بسته  
برای توجیه پذیرشدن سرمایه گذاری در بخش مسکن 
کید می کند که بسته تشویق باری را که  پیش بینی شد، تا
بر دوش انبوه سازان و سرمایه گذاران بخش مسکن است 
کم می کند. نادر آخوندی با اشاره به اینکه بسته تشویقی 
به پیشنهاد شهردار اصفهان وتصویب شورای اسلامی شهر 
پیش بینی شد، به سال های قبل اشاره می کند که  این 
 بسته تنها در یک دوره یک ماهه  در پایان سال پیش بینی 
کوتاه بودن زمان ارائه بسته تشویقی و  می شد. وی به 
مشکلاتی که این دوره کوتاه ایجاد کرده ، اشاره می کند و از 

افزایش فاصله زمانی بسته تشویقی  امسال می گوید که در 
کاهش مشکلات سال های گذشته موثر است. مدیر امور 
درآمد شهرداری اصفهان  با بیان اینکه بسته تشویقی سال 
۹۶ نیز مانند سال گذشته در سه بخش طراحی شده است، 
اعلام می کند: در دوره ۳۰ روزه اول ،۳۵ درصد تخفیف ، 
در دوره ۴۵ روزه دوم ۳۰ درصد و در دوره ۴۳ روزه سوم ۲۵ 
درصد تخفیف پیش بینی شده است. وی به سادگی بسته 
تشویقی ساخت و ساز اشاره می کند و می گوید: شهروندانی 
که برای دریافت پروانه ساختمانی به شهرداری های مناطق 
کم  می توانند از بسته  کنند، در بخش ترا مراجعه می 

تشویقی استفاده کنند.

  مدیر امور درآمد شهرداری اصفهان  از پیش بینی تخفیف 
۳۵ درصدی در دو بخش می گوید و اظهار می کند : ۱۵ 
درصد از ۳۵ درصد را همه شهروندانی دریافت می کنند که 
برای دریافت پروانه ساختمانی مراجعه کرده اند و۲۰ درصد 
باقیمانده براساس شیوه ای که شهروندان برای پرداخت 
انتخاب می کنند ؛ نقدی و اقساطی، متغیر است.  به گفته 
آخوندی مصوبه شورای شهر، شیوه پرداخت را مشخص 
کرده است  و شهروندانی می توانند  از این بسته تشویقی 
کنون تکلیف مالی پروانه ساختمانی  استفاده کنند که تا

آنها مشخص نشده است. 

     امکان پرداخت غیرریالی 
مدیر امور درآمد شهرداری اصفهان از شناسایی فضای 
اقتصاد شهر خبر می دهد و از بسیاری واحدهای مسکونی 
به فروش نرسیده انبوه سازان  می گوید و بر کاهش مشکلات 
کید می کند و از فراهم شدن  سرمایه گذاران حوزه مسکن  تا
کم به شیوه غیر نقدی  امکان پرداخت ۵۰ درصد عوارض ترا
و غیرریالی خبر می دهد. به گفته آخوندی سرمایه گذاران 
کم را به شیوه  بخش مسکن می توانند۵۰ درصد عوارض  ترا
غیر نقدی و غیر ریالی در قالب ملک و مصالح مورد نیاز 

شهرداری ؛ سیمان ، میلگرد و قیر پرداخت کنند.

ویکــرد تشــویقی بــرای تســریع نوســازی       ر
بافت های فرسوده

بهترین رویکرد برای نوسازی بافت  فرسوده تشویق 
سرمایه گذاران به سرمایه گذاری در بافت های فرسوده 
کنان این بافت ها، برای توانمند سازی  با مشارکت سا
اقتصادی  آنها و جلوگیری از مهاجرت آنها به مناطق 
دیگر شهر است. رویکرد تشویقی  مستقیم  که مبتنی 
کم تشویقی را نیز در بر می گیرد،  بر ابزارهای مالی است و ترا
 یکی از راهکارهای مهم در تسریع فرآیند نوسازی 
بافت های فرسوده است. اصفهان بیش از چهار هزار 
هکتار بافت فرسوده دارد که تنها  دو هزار و ۲۷۰ هکتار 
آن در شورای عالی شهرسازی و معماری تصویب شده 
است. بافت فرسوده در ۱۵ منطقه شهر اصفهان وجود 
دارد و مناطق یک، ۳، ۱۴و ۱۰ بافت فرسوده بیشتری 
نسبت به دیگر مناطق دارند. رویکرد تشویقی مستقیم  
مدیریت شهر اصفهان که  مبتنی بر ابزارهای مالی است 
گیرد، فرصتی فراهم  کم تشویقی را نیز در بر می   و ترا
می کند که  این بافت های نا کار آمد اصفهان، کارآمد 
شوند  و فقر کالبدی وخدماتی از محله  های اصفهان 
رخت بر بندد . بسته تشویقی مسیر نوسازی ، بهسازی 
و دوباره استفاده کردن از بافت های  فرسوده موجود 
دراصفهان و توزیع عادلانه و برابر امکانات شهری در 
همه نقاط شهر را فراهم می کند و فرصتی برای توسعه 
در قلمرو اصفهان است. در یک  شهر پایدار بخشی از 
نیاز به مسکن از طریق استفاده از بافت موجود شهر و 
بازسازی بافت های  فرسوده و احیا و تغییر کاربری آنها 
برآورده می شود. مدیر امور درآمد شهرداری اصفهان 
 با اشاره به تخفیف ۷۰ درصدی پروانه ساختمانی در 
که  کند: شهروندانی  بافت های مسکونی اعلام می 
ک آنها در بافت های فرسوده است می توانند از  املا

تخفیف ۳۵ درصدی هم بهره مند شوند. 
به گفته آخوندی زمانی که تخفیف ۳۵ درصدی به ۷۰ 
درصد  بافت فرسوده افزوده شود ، میزان تخفیف به  

بیش از ۸۵ درصد می رسد.
مدیر امور درآمد شهرداری اصفهان  با بیان اینکه بسته 
تشویقی ساخت و ساز در سال های گذشته به بحث 
ماده ۱۰۰ ورود پیدا نکرده است، از ورود بسته تشویقی 
کم در بحث ماده ۱۰۰ اشاره می کند. امسال به بخش ترا

کید براینکه جرایم ماده ۱۰۰ به هیچوجه  آخوندی با تا
اعلام  شود،  نمی  تخفیف  و  بخشیدگی   مشمول 
کمی هم مشمول  می کند:  در بخش جرایم ماده صد ،ترا
کرده اند و در این بخش  که تخلف  افرادی می شود 
کم ، شهروندان می توانند از تخفیف بسته تشویقی  ترا

استفاده کنند. 

بسـته تشـویقی سـاخت و سـاز در سـه دوره زمانـیِ ۲۹ آبـان تـا ۳۰ آذر، اول دی تـا ۱۵ بهمـن مـاه و از ۱۶ 

لیلا
یزدانی 

بهمـن مـاه ۲۸ اسـفند مـاه ارائـه مـی شـود تـا بـه سـاخت و سـاز در اصفهـان رونق دهـد. شـهروندان 
اصفهانـی  در سـه دوره زمانـی فرصـت دارنـد از تسـهیلات ایـن بسـته تشـویقی بـرای سـاخت و سـاز 
اسـتفاده کننـد. بسـته تشـویقی  سـال ۹۶ براسـاس مصوبه شـورای اسـلامی شـهر اصفهان بـرای رونق 
بخشـی بـه سـاخت و سـاز و توسـعه اقتصـاد شـهر، بـرای شـهروندانی کـه تصمیـم به سـاخت وسـاز 
دارنـد، پیـش بینـی شـده اسـت. مدیـر امـور درآمـد شـهرداری اصفهـان  با اشـاره بـه پیش بینی بسـته 
 تشـویقی در سـال ۹۶ و بـا بیـان اینکـه امسـال بـا توجـه بـه شـرایط اقتصـادی کشـورایجاد رونـق در سـاخت و سـاز 
پیـش بینـی مـی شـد، بـه رونقی کـه در ماه های اول سـال در بخش مسـکن ایجاد شـد، اشـاره مـی کنـد و از پیش بینی 

کارشناسان اقتصادی از ایجاد تحرک نرم اقتصادی در ابتدای سال ۹7خبر می دهد.

گر دست به قلم هستید و دوست دارید  ا
نوشته هایتان منتشر شــود، می توانید 

»همکار ما باشید.«
ســرویس شــهر روزنامه اصفهــان زیبــا، از دریافت 
و انتشــار مطالــب علاقــه منــدان، کارشناســان، 
صاحب نظران و پژوهشگران حوزه های مختلف 
»مدیریت شهری« استقبال می کند. علاقه مندان 
به همکاری می تواننــد مطالب خــود را به صورت 
  isf.citynews@gmail.com تایپ شده به آدرس
ایمیل کنند و برای کسب اطلاعات بیشتر و نحوه 
همکاری،  همه روزه به جز ایام تعطیل در ســاعت 
اداری با شماره ۳۲۲۱۸۱۸۲ داخلی ۲۰۷ )سرویس 

شهر - منتشلو( تماس بگیرند. 
ارسال مطالب می تواند در قالب مقاله، یادداشت و 
گزارش باشد. این سرویس حق خود را برای اصلاح 
مطالب رسیده  محفوظ می داند. مطالب دریافتی 
ج نام نویســنده  در صــورت تاییــد محتوایی بــا در
منتشر می شود. اولویت انتشار با مطالبی خواهد 

بود که زودتر دریافت شوند. 

دعوت به همکاری

در                          شهر



 کاهش ۱۰ درصدی 
سهم نفت در بودجه ۹۷

مشاور رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با 
اشــاره به جزئیــات لایحــه بودجه ۹۷ کشــور، 
گفت:  دولت برنامه ای برای افزایــش حامل های انرژی 
نــدارد و پیشــنهاد افزایش یارانــه نیازمندان ارائه شــده 
اســت.ایرج ندیمــی در گفت وگــو با فــارس، با اشــاره به 
رویکردهای جدید دولت در لایحه بودجه سال ۹۷ کل 
کشــور، اظهار داشــت: یکی از رویکردها نــگاه به بودجه 
عملیاتی و عملکردی ،  بازتعریف بسیاری از مسئولیت ها 

و پرداخت منابع است.
مشاور رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور با اشاره به 
موضوع هدفمندی یارانه ها، تصریح کرد: نگاه دولت، 
مدیریت منابع هدفمندی و نفی فقر مطلق است که از 
طریق تجمیع و هدایت منابع هدفمندی انجام خواهد 
شد؛  بنابراین پیشنهاد شده تا یارانه دهک های پایین 
مانند مددجویان و افراد شناخته شــده تحت پوشــش 

سازمان های حمایتی افزایش یابد.
وی افــزود: احتــــمال دارد صندوقــی بــرای منابــع 
هدفمنــدی یارانه هــا پیش بینــی شــود تا یارانــه نقدی 
از محــل این صنــدوق بــه صــورت متمرکز هزینه شــود.
ندیمی ادامه داد: در حقیقت به جای اینکه بگوییم چه 
میزان ثروتمند یا غیرنیازمند باید حذف شوند، آنهایی 
که احراز شــده اند مشــمول دریافت یارانه خواهند بود. 
بنابراین پیشــنهاد مدیریــت پرداخت یارانــه نقدی در 
دولت مطرح است و باید منتظر ماند که چه پیشنهاد ی 

تصویب می شود.
این نماینده سابق مجلس در مورد افزایش حامل های 
انرژی نیز گفت: سازمان برنامه و بودجه هیچ تصمیمی 
در مورد افزایــش حامل های انــرژی ندارد و بــا مدیریت 
منابع از محل نفت، مالیات به دنبال پوشش مصارف 
بودجه است؛  اما این احتمال وجود دارد که در مجلس 
برای این موضــوع تصمیم گیری شــود.وی یکی دیگر از 
رویکردهای لایحه بودجه ۹۷ را متوجه موضوع سلامت 
دانست و افزود: روش مدیریت بیمه سلامت قطعا تغییر 
خواهد کــرد و وضعیــت درصدها،  ســهم بیمارســتان  و 

بیماران بازتعریف خواهد شد.
کنــون درآمــد اختصاصــی آنها خــود هزینه ای اســت و   ا
بــدون نظام نظارتــی بــه خزانه واریــز نمی شود.مشــاور 
رئیــس ســازمان برنامــه و بودجــه کشــور از کاهــش ۱۰ 
درصدی ســهم نفت در بودجه عمومی کشــور و لایحه 
بودجه سال آینده خبر داد و گفت: افزایش درآمدهای 
بودجه سال ۹۶ در مجلس، دولت را با دشواری روبه رو 
کرده؛  امــا با این حال بــرای جلوگیری از کســری بودجه 
با مدیریــت و جابه جایــی منابع و مصــارف و همچنین 
بهره گیری از میــزان تخصیــص،  آن را مدیریت خواهیم 
کــرد، همچنیــن در ماه هــای پایانــی درآمدهــا افزایــش 

می یابد تا کمبودها جبران شود.

کنش بازار  وا
به تصمیم های اوپک

پس از توافق اعضای اوپک برای تمدید کاهش 
تولیدهــای خــود در بــازار نفت، قیمــت نفت 
نزدیک به بالاترین حد خود در دو  ســال و نیم گذشــته 
رسید.به گزارش خبرآنلاین، قیمت نفت در روز جمعه 
صبح فردای جلسه ای که چندین کشور برای کاهش 
تولید نفت در بازار تصمیم گرفتند، بــه بالاترین حد دو 

سال و نیم گذشته رسید.
 این افزایش قیمت به دلیل تمدید توافق کاهش تولید 
نفت تا پایان سال ۲۰۱۸ بوده است.نفت وست تگزاس 
اینترمدییت ۹۸ ســنت یا ۱,۷ درصد افزایش پیدا کرد و 
به قیمت ۵۸ دلار و ۳۸ سنت رسید. فاصله این قیمت با 
بیشترین قیمت سال جاری که ۵۹ دلار و ۵ سنت بوده، 
کم اســت. ایــن قیمت بالاترین حد نســبت بــه جولای 
۲۰۱۵ بــوده است.کارشناســان بر ایــن باورند بــازار نفت 
به توافق کشــورهای نفتی برای کاهش تولیدهایشــان 

کنش نشان داده است. وا
این در حالی است که تحلیلگران در اوایل هفته جاری 
گر  به CNBC گفتند که انتظار می رود قیمت نفت حتی ا
تولید کنندگان ۹  ماه  دیگر توافق را تمدید کنند، کاهش 
پیدا خواهد کرد. پیش بینی این افراد به این دلیل بوده 
که آنها معتقدند نوسانات قیمت ها تا حد زیادی انجام 
شده و دیگر فضا برای نوسان قیمت نفت در بازار وجود 
ندارد. امــا توجه  به همکاری کشــورهایی کــه در توافق 
مســتثنی بودند ماننــد نیجریه و لیبی، موجب شــد که 

قیمت نفت روندی صعودی به خود بگیرد.

۱3.۷ میلیون نفر؛ جمعیت تحت 
پوشش تامین اجتماعی 

طبق جدیدترین آمار رســمی، تعداد کارگران 
تحت پوشــش بیمه تامیــن اجتماعــی به ۱۳ 
میلیون و ۷۷۹ هزار نفر و افراد تحت پوشش نیز بیش از 
۲۱ میلیــون و ۹۳۳ هزار نفر رســید.به گــزارش مهر طبق 
جدیدتریــن آمــار دریافتــی از واحــد آمــار اقتصــادی و 
اجتماعی ســازمان تامین اجتماعی، تعــداد نیروی کار 
بیمه شــده تحت پوشــش ســازمان تامین اجتماعی تا 
پایان ســال ۹۵ معادل ۱۳ میلیون و ۷۷۹ هزار و ۶۲۰ نفر 

اعلام شده است.
بــا توجــه بــه اینکــه جمعیــت بیمــه شــده در ســال ۹۴ 
 نیــز معــادل ۱۳ میلیــون و ۷۱۱ هــزار و ۷۲۶ نفر بــود، آمار 
بیمه شدگان سال ۹۵ نشان می دهد تعداد این افراد در 
سال گذشته نسبت به سال ۹۴ به میزان ۶۷ هزار و ۸۹۴ 

نفر افزایش داشته است.
بر اســاس این گــزارش، تغییرات جمعیتی تعــداد بیمه 
شــدگان اصلی ســازمان تامیــن اجتماعی طی ۵ ســال 
گذشــته نشــان می دهد، تعداد افراد بیمه شــده اصلی 
در این مدت، دو  میلیون و ۲۸۲ هزار و ۵۳۱ نفر افزایش 
داشــته و از حدود ۱۱ میلیون و ۴۹۷ هزار نفر در ســال ۹۰ 
به ۱۳ میلیون و ۷۷۹ هزار و ۶۰۰ نفر در ســال ۹۵ رســیده 

است.

 کدام بانک ها
بیشتر سپرده گرفتند؟

در بین شــبکه بانکــی این بانک هــای تجاری 
هستند که میزان سپرده گیری آنها در مقایسه 
با ســایر بانک ها رشــد قابل توجهی دارد؛ چرا که درصد 
رشــد ســپرده های قانونی این بانک ها در بانک مرکزی 
بالاترین حد را به خود اختصاص داده است.به گزارش 
ایسنا، سپرده های قانونی درصدی بین ۱۰ تا ۱۳ درصد از 
سپرده ای است که بانک ها از مشتری دریافت کرده و در 
بانــک مرکــزی قــرار می دهــد. ایــن مبلــغ بــه عنــوان 
پشــتوانه ای بــرای ســپرده مشــتریان و از ســویی اعمال 
سیاســت های پولی بانک مرکزی تلقی می شــود.طبق 
آخریــن آمــاری کــه بانــک مرکــزی منتشــر کــرده، مبلــغ 
سپرده های قانونی بانک ها در پایان شهریورماه به حدود 
۱۵۰ هزار میلیارد تومان رسیده که در مقایسه با ۹۷ هزار 
میلیارد شهریورماه ۱۳۹۴ تا حدود ۵۳ هزار میلیارد تومان 
افزایــش دارد. مبلغ ســپرده های قانونی در شــهریورماه 
امسال نسبت  به شهریورماه سال گذشته تا حدود ۲۳ 
درصد و در مقایسه با اسفندماه سال قبل تا ۱۴,۵ درصد 

رشد داشته است.
جزئیــات ســپرده قانونــی ۱۵۰ هــزار میلیاردی سیســتم 
بانکــی در بانــک مرکــزی از ایــن حکایــت دارد کــه  در 
بانک هــای تجاری ایــن مبلغ از حــدود ۱۶ هــزار میلیارد 
تومان در شــهریورماه ۱۳۹۴ بــه ۳۲ هزار میلیــارد تومان 
در شــهریورماه امســال رسیده اســت که نشــان دهنده 
افزایــش ۵۶,۸ درصــدی اســت کــه بالاتریــن رشــد را در 
بین مجموعه بانک ها دارد. درصد رشد سپرده قانونی 
بانک های تجاری در شهریورماه امسال نسبت  به پایان 
سال قبل تا ۳۲ رســیده که در این مقایسه نیز در مقابل 
سایر بانک ها افزایش چشمگیری دارد. اما بیشترین حد 
سپرده های قانونی مربوط 
بــه بانک هــا و موسســات 
اعتباری غیردولتی اســت؛ 
به گونــه ای که بــا توجه به 
تعــداد بیشــتری کــه ایــن 
قبیــل بانک هــا در شــبکه 
بانــکــــی دارنــد، مجمــوع 
ســپرده های قانونــی آنهــا 
به حــدود ۱۰۸ هزار میلیارد 
تومان در پایان شهریورماه 
امسال رســیده است. این 
رقــم در شــهریورماه ۱۳۹۴ 
حــدود ۷۲ هــزار میلیــارد 
تومــان بــوده کــه بــا رشــد 
۳۶ هزار میلیــاردی همراه 
شــــده اســت؛  ولــی درصد 
رشــد ســپرده ها در بانک هــای خصوصی در مقایســه با 
بانک های تجــاری به طور قابل توجهی پایین تر اســت؛ 
به گونه ای که در شهریورماه ۱۳۹۶ نسبت به ماه مشابه 
سال قبل حدود ۱۸,۴ و نســبت به پایان سال قبل ۱۲,۱ 
درصد افزایش دارد. همچنین بررسی عملکرد بانک های 
تخصصی در تهیه سپرده قانونی نشان می دهد که حجم 
این سپرده ها در پایان شهریورماه به حدود ۹۳۰۰ میلیارد 
تومان رسیده که در مقایسه با ۸۴۰۰ میلیارد سال ۱۳۹۴ 
کمتر از ۱۰۰۰ میلیارد تومان افزایش دارد که نشان دهنده 
کاهش ســرعت ســپرده گیری در این بانک هاست. این 
در شرایطی است که ســپرده های قانونی در بانک های 
تخصصی در شهریورماه امسال نسبت به ماه مشابه سال 
قبل تا پنج درصد کاهش یافته و در قیاس با اســفندماه 

۱۰ درصد رشد دارد.
طی سال های اخیر با توجه به بلوکه بودن حجم بالایی از 
اموال نقد بانک ها در بانک مرکزی و اعتراض هایی که در 
این رابطه مطرح می شد ،در نهایت در راستای افزایش 
جریان نقدی بانک ها و افزایش قدرت تسهیلات دهی به 
منظور کمک به تولید بود که بانک مرکزی تصمیم گرفت 
تا حجم ســپرده های قانونی را از ۱۳ درصد کاهش دهد 

که البته این براساس عملکرد بانک ها انجام می شد.

هشدار نسبت به 
سرمایه گذاری در بیت کوین

وب ســایت fortune گــزارش داد: مدیــر بانک 
فرانســه دربــاره ســرمایه گذاری در ارز مجــازی 
»بیت کوین« به مردم و شــهروندان هشــدار داد و گفت: 
ارزش این ارز رمزنگاری شــده واقعی نیســت.به گزارش 
ایسنا، این روزها بازار ارز مجازی و رمزنگاری شده موسوم 
به بیت کوین بسیار داغ شده است و همه جا خبر از ارزش 
بالای این ارز و سرمایه گذاری های متعدد در آن شنیده 
می شود.دولت های بسیاری نیز درباره سرمایه گذاری در 
ایــن ارز مجازی کــه در اصــل واقعیت نــدارد، به مــردم و 
شــهروندان خود اخطار داده اند و همواره از ارزش پوچ و 
حبابی شکل آن سخن گفته اند.فرانسیس ویلروی دگالا، 
مدیرعامل بانک فرانســه  در جریان کنفرانســی در شهر 
پکن چین عنوان کرد :»ارزش بیت کوین به هیچ عنوان 
گهانی  واقعیت ندارد و بهای آن نیز تنها تحت تاثیر رشد نا
تقاضای مردم در سراسر جهان بوده است وگرنه این ارز 
مجــازی، در هیــچ کجــای جهــان ثبــت نشــده اســت؛  
کید کرد:» هر کسی  بنابراین ارزش واقعی نیز ندارد «.وی تا
که به دنبال خرید و فروش یا سرمایه گذاری در بیت کوین 
است، باید تمامی خطرات و احتمالات را در نظر بگیرد و 
با پذیرش مسئولیت خود ، اقدام به سرمایه گذاری در این 
ارز مجازی و دیجیتالی کند «.بیت کوین طی سال جاری، 
پــس از افزایــش تقاضاهــای ســازمان دهی شــده بــرای 
استفاده از ارزهای رمزگذاری شده و توسعه مصرف اصلی 
و مالــی از آن، بیــش از ۹۰۰ درصد افزایش قیمت داشــته 
است.وی ادامه داد:» بیت کوین به هیچ وجه  به عنوان 
یک ارز شناخته نمی شــود و ارزش آن نیز تنها به صورت 
یک حباب است و ارزش مالی و اقتصادی ندارد؛  بنابراین 
ممکــن اســت هــر لحظــه ایــن حبــاب بترکــد و ارزش و 
سرمایه گذاری ها همگی بر باد برود«.طی سال های اخیر، 
ارز مجازی بیت کوین توانسته است ارزش بسیار بالایی را 
برای خود ثبت کنــد و در آخرین مبادلات بــازار جهانی، 
بیت کوین با رسیدن به رقم ۱۱ هزار دلار رکورد جدیدی را 

ثبت کند.

سال سیزدهم، شماره 3۰85اقتصاد
یکشنبه

۱2  آذر  ۱3۹6  

آخوندی خبر داد:

گن حومه ای امضای قرارداد ساخت ۴5۰ وا
عضو شورای عالی کار خبر داد:

برگزاری نشست بررسی مزد سال ۹۷ کارگران 
 وزیر راه و شهرسازی با اشاره به امضای قرارداد 
گــن ریــل بــاس قطــار   خریــد ۴۵۰ دســتگاه وا
حومه ای از کره، گفــت: ارزش این قرارداد ۷۲۰ میلیون 

یورو است.
به گــزارش مهر، عبــاس آخونــدی وزیر راه و شهرســازی 
گن  نیز با اشاره به امضای قرارداد خرید ۴۵۰ دستگاه وا
ریل باس )خودکشش حومه ای( به مبلغ ۷۲۰ میلیون 
یــورو بیــن راه آهــن و دو شــرکت ایرانــی و کــره ای اظهار 
 داشــت: دوره اجرای این قــرارداد ۶ ســال و نیم خواهد

 بود.
گن  وزیر راه و شهرسازی با اشاره به وجود ۱۲۰ دستگاه وا
قطار حومه ای فعال در کشور افزود: راه آهن بیش از این 

نیز با همین دو شرکت قرارداد مشــابهی برای ساخت و 
خرید ۱۵۰ دســتگاه ریــل باس بــه امضا  رســانده بود که 
کنون ۱۰۰ دســتگاه آن ســاخته و تحویل شده است و  تا
۵۰ دســتگاه باقی مانــده و ایــن ۴۵۰ دســتگاه مذکور در 
قرارداد امــروز غیر از آن ۱۵۰ دســتگاه اســت و این به این 
به این معناست که در پایان مدت اجرای قرارداد، ۶۰۰ 
گن ریل باس در قطارهای حومــه ای فعال  دســتگاه وا
خواهند بود.وی اجرای این قرارداد را در راستای برنامه 
کید کرد: لازم بود برای حل  ششم توســعه دانســت و تا
مشکلات زیســت محیطی و آلودگی هوا بخشی از حمل 
و نقل جاده ای را به ریل منتقل کنیــم که خرید ناوگان 

ریل باس در همین راستا است.

فرامــرز توفیقی نشســت بعــدی کارگــروه تعیین 
دســتمزد بــرای بررســی عوامــل اثرگــذار بر ســبد 
معیشت کارگران را روز دوشنبه اعلام کرد و گفت: صحبت 
از اعداد و ارقام افزایش دســتمزد در شــرایط فعلی صحیح 
نیســت؛  چرا که متغیرهای اثرگــذار بر مــاده ۴۱ قانون کار، 
دستخوش تغییرات است.فرامرز توفیقی، مسئول کارگروه 
دستمزد شورای اسلامی کار و عضو کارگروه تعیین دستمزد 
سال ۹۷ کارگران در گفت وگو با فارس، با اعلام این خبر که 
کمیته دستمزد این هفته پیرامون ابعاد مختلف دستمزد 
نشست دارد، گفت: این روزها شاهد اعلام میزان افزایش 
نرخ و اعداد خاصی هستیم که هیچکدام با اهداف کمیته 
دستمزد و شــورای عالی کار مطابقت ندارد. وی افزود: در 

وظایف تبیین شده، کمیته موضوع سبد معیشت از سال 
گذشته تدوین و نهایی شده است و در حال به روزرسانی 
عوامــل اثرگــذار در ســبد معیشــت هســتیم؛ بنابــر ایــن 
نقش آفرینی شرکای اجتماعی در عینیت بخشیدن به این 
ســبد از یک طــرف و از طرف دیگــر ارائــه راهکارهایی برای 
جبــران فاصله ایجاد شــده بیــن هزینه های تعیین ســبد 
کارگــران بــا دســتمزد مطــرح اســت.وی بــا انتقــاد از ارائــه 
زودهنگام اعداد و ارقام درباره افزایش دستمزد سال ۹۷، 
تصریح کرد: ارائه این اعداد نشان از عدم اطلاع از مباحث 
دستمزدی مطرح در کمیته سه جانبه است؛ چرا که ماده 
۴۱ قانــون کار و مدنظــر قــرار دادن تــورم و ســبد معیشــت 

گون است.   همواره دستخوش تغییرات گونا

پاییز  بازار کتاب 
افت تقاضا اصلی ترین دغدغه این روزهای چاپخانه داران و ناشران به دنبال افزایش قیمت کاغذ شده است

اخبار                            کوتاه

شافعی:

فاینانس، دولت را بدهکارتر می کند
خسروتاج:

در واردات خودرو باید تجدیدنظر کرد
رئیس اتــاق بازرگانــی، صنایع، 
کـــشاورزی ایــران  مــــعادن و 
کیــد بــر اینکــه  اســتفاده از فاینانس،  با تا
دولت هــای آینــده را بدهکارتــر می کنــد، 
گفت: سرمایه گذاری مشترک خارجی بهتر 
از فاینانس است.غلامحسین شافعی در 
گفت وگو با مهر با اشاره به اعلام آمارجذب 

فاینانس های خارجی از سوی دولت در گزارش های رسمی، 
گفت: نگرانی از رفتار دولت در خصوص هدایت فاینانس ها 
کان از ســوی بخش خصوصی  به پروژه هــای دولتــی، کمــا
وجود دارد و البته این دغدغه هم کاملا به جا است؛ چرا که 
در برنامه ششــم توســعه، جذب ۶۵ میلیارد دلار فاینانس 
پیش بینی شــده اســت که بتــوان از تامین مالــی خارجی، 

گرچه جذب  اســتفاده کــرد.وی   افــزود: ا
منابع مالی خارجــی از طریــق فاینانس، 
کنون نیاز اقتصاد ایران اســت؛ اما اینکه  ا
دولت بیشترین سهم را از این فاینانس ها 
به خــود اختصاص دهــد، برای مــا جای 
نگرانی دارد.وی با اشــاره به حجم بالای 
بدهی های دولت به بخش های مختلف 
اقتصادی، تصریح کرد: منابع فاینانس باید مورد استفاده 
بخــش خصوصــی باشــد و بــه همیــن دلیــل، نظــر مــا ایــن 
اســت که بیش از آنکه تکیه بر استفاده از فاینانس باشد، بر 
گر منابع  که ا سرمایه گذاری مشترک خارجی تکیه شود؛ چرا
به صورت سرمایه گذاری مشترک باشد، مدیریت، دانش و 

فناوری برای بخش خصوصی ایجاد می شود.

رئیس سازمان توسعه تجارت  
از کاهش اعتبار سفارش های 
ثبــت شــده در زمینه خــودرو خبــر داد، 
و گفــت: این مهلت از شــش ماه به ســه 
ماه تغییر کرده اســت.به گزارش ایسنا، 
مجتبی خســروتاج در نشســتی خبری 
درباره تعرفه واردات خودرو، اظهار کرد: 

در هشت ماهه امسال ۵۴ هزار خودرو به کشور وارد شده 
که این رقم نســبت به مدت مشابه ســال گذشته حدود 
۲۶ درصــد یعنی ۹۰۰۰ خودرو افزایش داشــته اســت.وی 
همچنین عنــوان کــرد: ارزش ایــن خودروها رقمــی بالغ 
بر یک میلیــارد و ۴۶۰ میلیون دلار می شــود؛ در حالی که 
در ســال گذشــته ارزش خودروهــای وارداتــی در هشــت 

ماهه امسال یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
گر  دلار بــوده اســت. خســروتاج افــزود: ا
قطعات خودرو را نیز در نظر بگیریم،  در 
طول سال حدود سه میلیارد دلار بابت 
واردات هزینه می شود که این میزان در 
واردات ۴۰ میلیاردی کشور رقم بالایی 
محسوب می شود و با سیاست های ما 
فاصله دارد. برهمین اساس لازم است حتما در این زمینه 
تجدیدنظر شود. وی با بیان اینکه احتمالا ظرف امروز و 
فردا، لیســت کالاهایی که تعرفه گمرکی آنهــا تغییر کرده 
اعلام خواهد شــد، اظهار کرد: ممکن اســت در این مورد 
برخی محصولات مانند مواد اولیه با کاهش تعرفه و برخی 

دیگر با افزایش تعرفه مواجه شوند.

اقتصاد                               روز

۰5

 درصد رشد 
سپرده قانونی 

بانک های تجاری 
در شهریورماه 
امسال نسبت  
به پایان سال 

قبل تا ۳۲ 
رسیده
 است

بر اســاس آمــار های منتشــر شــده، ســرانه مصــرف کاغذ در 
ایران ۲۲ تا ۲۵ کیلوگرم اســت؛  این در حالی است که سرانه 
مصرف کاغذ در اروپــا ۵۵ کیلوگرم، در آمریــکا ۱۵۰ کیلوگرم و 
در برخی از کشــورهای جهان ۳۰۰کیلوگرم است. با توجه به 
مصرف سرانه کاغذ در کشور ایران، هر سال به دو میلیون تن 
کاغذ نیاز است که بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن ازطریق 
واردات تامین شــده و  حدود۷۰۰ هزار تن کاغذ نیز ســالیانه 
در ایران تولید می شــود. با وجــود این تفاســیر کمبود مواد 
اولیه موردنیاز برای تولید  و فرســوده بودن ماشــین آلات از 
اصلی ترین دلایل پایین بودن تولید کاغذ در داخل عنوان 
می شود و از طرفی هم به گفته فعالان این حوزه  دلیل گرانی 
کاغذ که این روزها در صنعت چاپ و نشر خبرسازترین شده 

است،  ناشی از توقف ثبت سفارش واردات کاغذ است. 
 از آنجایی که صنعت کاغذ یکی از صنایع انرژی بر  به شــمار 

می رود و برای تولید مهم ترین کالای صنعت نشر باید انرژی 
زیادی مصرف شود،  فعالان این صنعت برای رونق تولید، 
خواســتار واردات ماشین آلات و به روزرســانی فناوری خود 
هستند و این مهم توجه هرچه بیشــتر مسئولان دولتی به 
این صنعت را می طلبــد. عدم افزایش تعرفــه واردات کاغذ 
موضــوع دیگری اســت کــه فعالان ایــن حــوزه به آن اشــاره 
که میزان تولید داخل، نیاز بازار را تامین نکرده  می کنند؛  چرا

و در این زمینه کمبود وجود دارد.  
حــالا در شــرایطی کــه قیمــت مهــم تریــن کالای موردنیــاز 
صنعت نشــر روند صعودی به خود گرفته است فعالان این 

صنعت نگران افت هرچه بیشتر تقاضا هستند.
 امــا طرف دیگــر ماجــرا وارد کننــدگان کاغــذ و مقوا هســتند 
که از عدم تاثیرگــذاری افزایــش ۲۰ درصدی قیمــت کاغذ بر 
بازار کتاب ســخن می گویند؛  تــا جایی که  سیدحســن میر 

باقری، رئیس انجمن واردکنندگان کاغذ مقوا و فراورده های 
ســلولزی بــه تســنیم اینطور گفتــه اســت :»افزایــش قیمت 
کاغــذ طبیعی اســت و این گرانــی ناشــی از افزایش نــرخ ارز و 
افزایش قیمت جهانی کاغذ است، ضمن اینکه افزایش ۲۰ 
درصدی قیمت کاغذ تاثیر چندانی بر قیمت کتاب نخواهد 
که هزینه کاغذ در تولید کتاب ناچیز است؛  اما  داشــت؛ چرا
برخی ناشــران افزایــش قیمــت کاغــذ را عامل گرانــی کتاب 

می دانند«.

     رکود بازار کتاب به دنبال گرانی کاغذ
در این بــــین فــــعالان صنعت چاپ اصفهان نیز نســبت به 
گرانــی قیمت کاغــذ معتــرض هســتند و از تاثیر گــذاری این 
اقدام در رکــود بازار کتاب ســخن مــی گویند. در ایــن رابطه 
رئیس اتحادیه چاپخانه داران استان اصفهان به اصفهان 
زیبــا می گوید:بــا وجــود گســترش فضای مجــازی کــه البته 
مزیت هایی نیز دررابطه با دسترسی سریع تر به مطالب دارد، 
کتاب هنوز در سبد مصرفی خانوارها وجود دارد و هر اندازه 
فضای مجازی گســترش پیدا کند بازهم جایــگاه کتاب در 
بین خانواده ها محفوظ اســت؛ با وجود این تفاســیر گرانی 

کاغذ صددرصد در بازار کتاب تاثیرگزار است. 

     واحدهــای تولیــد داخل پاســخگوی تامیــن نیاز 
بازار نیستند

کیــد مــی کندکــه افزایــش  محمدعلــی انصــاری پــور تا
 ۲۰ درصدی قیمت کاغذ به بخــش فرهنگ لطمه وارد 
می کنــد. وی مــی گویــد: مخالف توقــف ثبت ســفارش 
واردات کاغذ هســتیم؛ حمایت از صنایع داخلی اقدام 
مناســبی اســت؛  اما باید این نکته را نیز درنظر داشــت، 
زمانــی کــه واحدهــای تولیدکننــده کاغــذ در داخــل به 
دلایلی همچون کمبود مــواد اولیه موردنیــاز از توانایی 
لازم برای تامین نیاز داخلی برخوردار نیســتند واردات 

کاغذ برای تامین نیاز داخل باید انجام شود.
 وی می گوید: واحدهای تولید کاغذ در کشور پاسخگوی 
گــر کارخانــه هــای تولید  تامیــن نیــاز داخــل نیســتند؛ ا
 کاغذ با تمام ظرفیت خود توان تولید را داشــته باشند،  
نمی توانند بیشــتر از ۲۰ درصد نیــاز بــازار را تامین کنند 
که این ۲۰ درصد نیز صرفا در بخش مقوا و کاغذ روزنامه 
است؛  البته در زمینه برخی تولیدات مانند کاغذ گلاسه 
نیز باید گفت که تــوان تولید این کاغــذ در داخل وجود 

ندارد. 

     کمبود مواد اولیه برای تولید کاغذ
رئیــس اتــــحادیه چاپـــخانه داران اســتان اصفهــان 
خاطرنشان می کند: با افزایش قیمت کاغذ، بازار خرید 
کالاهــای موردنیــاز بــرای دانش آمــوزان و دانشــجویان 
نیز نامناســب مــی شــود و ایــن مصــرف کننــدگان نیز از 

گران شدن قیمت کاغذ متحمل زیان خواهند شد.
 انصــاری در رابطه بــا چرایی پاییــن بودن میــزان تولید 
ک  گویــد: بخــش عمــده خــورا کاغــذ در داخــل، مــی 
کارخانه هــای تولیــد کاغــذ وارداتــی اســت ؛ زمانــی کــه 
تولیدکنندگان کاغذ با کمبود مواد اولیه در داخل مواجه 
هستند افزایش تولید کاغذ نیز برای این تولیدکنندگان 
صرفــه اقتصــادی نــدارد؛  ضمــن اینکــه ماشــین آلات 
صنعــت تولیــد کاغــذ بــه روز نیســت و در ایــن رابطــه از 

تولیدکنندگان کاغذ حمایتی صورت نگرفته است.
 وی می گوید: بــه دلیل کمبود اولیه بــرای تولید کاغذ، 
نمــی توانیــم در ایــن زمینــه حرفی بــرای گفتن داشــته 
گر هم قرار باشــد برای افزایش تولیــد و تامین  باشــیم و ا
مواد اولیه  به دلیل قطع درختان محیط زیست تخریب 
شــود پس بهتر اســت کــه ایــن اتفــاق نیفتــد. بــه گفته 
رئیس اتحادیه چاپخانه داران اســتان اصفهان، تعداد 
واحدهــای تولیدکننده کاغذ در کشــور انگشــت شــمار 
هستند و کاغذ بیشتر از کشورهای کره، فنلاند  و اوکراین 

وارد می شود.  

در شـرایطی که میزان تولید کاغذ در کشـور پاسـخگوی نیاز تنها 20 درصد از بازار داخلی اسـت، افزایش 
20 درصـدی قیمـت کاغـذ بـه دغدغـه ایـن روزهـای ناشـران، چاپخانـه داران و فعـالان ایـن حـوزه تبدیل 
شـده اسـت. در ایـن شـرایط رئیـس اتحادیـه چاپخانـه داران اصفهـان نیـز از رکـود حاکـم بـر بـازار کتاب سـخن 
می گویـد. آمارهـای منتشـر شـده مبنی بر واردات بیـش از یک میلیـون و 300 هزار تن کاغذ ، ضـرورت توجه هرچه 

بیشتر مسئولین به این صنعت را گوشزد می کند.
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نجات جان کوهنورد مصدوم 
پس از 16 ساعت تلاش

با همــکاری تیم امــداد و نجات کنــدوان و 
اعضای پیســت اســکی دیزین، پــس از ۱۶ 
ساعت تلاش، جان کوهنورد مصدوم در الله بند اهار 

نجات یافت.
به گــزارش مجموعه بیــن المللــی دیزین، بــا حضور 
نیروهــای امــداد و نجــات جمعیــت هــلال احمــر و 
کمک پرسنل و دستگاه های پیست اسکی دیزین، 
جان کوهنورد مصــدوم در کــوه الله بند اهــار نجات 
یافــت. پــس از اطــلاع رســانی تلفنــی مــردم بــه مرکز 
کنتــرل عملیــات امــداد و نجــات مبنــی بــر مصــدوم 
شــدن یک نفر در کوه الله بند اهار ، یک تیم امداد و 
ج  نجات کوهســتان از پایگاه کندوان شهرستان کر

به منطقه اعزام شد.
 صعب العبور بودن مســیر امــکان اســتفاده از امداد 
و نجــات هوایــی را منتفــی کــرد. بــر همیــن اســاس 
بــا دســتور حمیدرضــا تفتــه بهــره بــردار پیســت 
اســکی دیزیــن مبنــی بــر تشــکیل تیــم بحــران در 
ج از ســاعت  پیســت، دســتگاه هــای دیزیــن خــار
کاری)ســاعت۱۷( روشــن شــد تا تیم امــداد و نجات 
در قله دیزین مستقر شــود و نسبت به امداد رسانی 

اقدام نماید.
 البته این پایان کار نبود، پرسنل مجموعه دیزین و 
در رأس آنها رحمت الله مقدید که آشــنایی و تسلط 
بسیاری بر منطقه داشت کمک شایانی به تیم امداد 
و نجات کردند تا پس از نزدیک به ۱۶ ساعت تلاش در 
ارتفاع ســه هزار و ۷۲۰ متری و ســرمای شدید، جان 

مصدوم گرفتار در  الله بند اهار نجات یافت. 
این مصدوم ساعت شش صبح امروز به بیمارستان 

منتقل شد تا تحت نظارت پزشکان باشد.

آزمایشگاه کنترل دوپینگ 
رومانی تعلیق شد

از ســوی آژانس جهانی مبارزه بــا دوپینگ 
)وادا( آزمایشــگاه کنتــرل دوپینگ رومانی 

تعلیق شد.
گــزارش امــور بیــن الملــل فدراســیون پزشــکی  بــه 
ورزشــی، وادا در ادامــه نظارتهــای دقیــق خــود بر 
بیش از ۳۰ آزمایشــگاه بین المللی کنتــرل دوپینگ 
در کشــورهای مختلــف دنیــا ایــن بــار آزمایشــگاه 
بخارســت را رصــد کــرد و در نهایــت بــر اســاس آنچه 
اعــلام کــرده اســت ایــن آزمایشــگاه بــه دلیــل عــدم 
رعایــت اســتانداردهای بیــن المللی تعلیق شــد و تا 
اطلاع بعدی حق هیچ گونه فعالیت در زمینه مبارزه 
بــا دوپینــگ  را ندارد.آزمایشــگاه بخارســت ســی و 
پنجمین آزمایشگاه بین المللی تایید شده بوده که 
مجــوز فعالیت خــود را در جولای ۲۰۰۹ از ســوی وادا 
دریافت کرده بود.یادآور می شــود وادا طی ماههای 
گذشته آزمایشگاه کنترل دوپینگ بوگاتای  کلمبیا، 
لیســبون پرتغــال، مکزیــک و  پاریــس را نیز بــه دلیل 

مشابه تعلیق کرد.

اعزام قهرمان لیگ تیراندازی 
به تایلند

بــه  کمــان  بــا  لیــگ تیرانــدازی  قهرمــان 
مســابقات مرحلــه دوم جــام جهانــی اعزام 

شد.
بــه گــزارش فدراســیون تیرانــدازی با کمــان، اعضای 
کرراد، قهرمان لیک کشــورمان به  باشــگاه پتروگیمیا
مسابقات مرحله دوم جام جهانی که در کشور تایلند 
برگزار می شود، اعزام شدند. اسامی نفرات اعزامی به 

ح زیر است: تایلند به شر
      امیر کاظم پور، مجید کیــان زاد و نیما محبوبی، 
رســول جــوان، وحیــد غنچــی و آرش مهریــزی در 

کامپوند مردان
     امید ابراهیمی، مهســا غیاثــی ، نیناحاجی زاده، 

فاطمه اللهیاری در ریکرو مردان و زنان
     پریســا روحانیان، وحید بهدایــی، آرش خزایی، 
شــهرزاد صالحی، وحید بهدایــی و آرش خضزایی در 

رده سنی جوانان
     تکتــم علی لــو، ابوالفضــل حســینی و ابوالفضــل 

کیانفرد در رده نوجوانان
     هلیــا خان محمــدی و الیــکا قــوام پــوری در رده 

سنی نونهالان
  عماد کمانخلج به عنوان مربی 

مسابقات از روز یازدهم آذر ماه آغاز می شود.

برتری یاران نوروزی نژاد در 
لیگ قهرمانان هندبال اروپا

تیــم هندبــال کادتــن شــافهازن ســوئیس 
مقابــل دینامــو بخارســت رومانــی در هفته 
دهم لیگ قهرمانان اروپا به برتری رســید.به گزارش 
تسنیم، در هفته دهم لیگ هندبال قهرمانان اروپا دو 
تیــم کادتــن شــافهازن ســوئیس و دینامو بخارســت 
رومانی مقابل یکدیگر قرار گرفتند. در پایان این بازی 
کادتن شــافهازن توانســت با نتیجه ۲۷ بــر ۲5 مقابل 
دینامو به برتری برسد.تیم دیناموبخارست رومانی از 
حضــور هندبالیســت های ایرانــی شــامل الله کــرم و 
سجاد اســتکی، علیرضا موسوی و سعید حیدری راد 
بهره می برد و تیم کادتن شــافهازن سوئیس نیز پوریا 
نوروزی نژاد را بــه خدمت دارد.در ایــن دیدار الله کرم 
استکی و علیرضا موسوی برای دینامو به زمین رفتند 
و پوریا نوروزی نژاد نیز در ترکیب کادتن شافهازن قرار 
داشت.کادتن شافهازن ســوئیس با هشت امتیاز در 
رده پنجم و دینامو تنها با دو امتیاز در رده ششم گروه 

C لیگ قهرمانان اروپا قرار دارند.

پایان مسابقات اسکواش 
»نشنال کلوز« بانوان

مسابقات اسکواش رنکینگ بین المللی نشنال 
کلوز بانوان »جام اصفهان سیتی ســنتر« که با 
حضور اسکواش بازانی از اصفهان، تهران، جزیره کیش، 
شیراز، اردبیل، قم و گرگان در کورت های مجموعه سیتی 
سنتر اصفهان آغاز شده بود، با معرفی قهرمان این دوره 
از رقابت ها به پایان رسید.در دیدار نهایی این مسابقات، 
آیلی نیــری و فرشــته اقتــداری به مصــاف هــم رفتند که 
فرشــته اقتداری موفق شــد با پیروزی ۳ بر یــک به مقام 
قهرمانی برسد.آرزو سادات موسوی زاده و سوگل ثمودی 
هم به طور مشترک بر سکوی سوم ایستادند.مسابقات 
نشنال کلوز، رقابتی داخلی با امتیاز جهانی است که در 
هر کشور در هر سال میلادی فقط یک بار در بخش آقایان 
و بانــوان برگزار می شــود. امتیاز نشــنال کلــوز در انجمن 
اســکواش بازان حرفه ای جهان  ۴۰ است که فقط به نفر 
اول این مسابقات تعلق می گیرد.تمام بازیکنانی که عضو 
انجمن اسکواش بازان حرفه ای جهان )PSA( هستند، 
امتیاز حضــور در ایــن مســابقات را نیز خواهنــد گرفت و 
اسکواش بازانی که عضو این انجمن نباشند، فقط امتیاز 

کشوری مسابقه را به خود اختصاص خواهند داد.

برگزاری مسابقات قهرمانی 
اسلالوم استان

رئیــس هیئــت موتورســواری و اتومبیل رانــی 
اســتان اصفهــان گفــت: مســابقات قهرمانی 
اســتان اســلالوم به میزبان فلاورجــان برگزار شــد که ۳۰ 
شرکت کننده در این مســابقات در چهار گروه به رقابت 
پرداختند. احمد بازوبندی اظهار کرد: این مسابقات به 
میزبان شهرســتان فلاورجان صبح جمعه و از ساعت ۹ 
صبح آغاز شد و تعداد ۳۰ خودرو در چهار گروه منفی ۱5۰۰ 
سی سی آقایان، مثبت ۱5۰۰ سی سی آقایان، کلاس آزاد 
و بانوان تقسیم بندی  شدند.وی افزود: هر شرکت کننده 
حق دارد دوبار مســیر  را طی کند تا بهترین زمان برای او 
ثبت شــود و شــرکت کنندگان پس از پشت ســر گذاشتن 
مسیرهای مارپیچ، 8، ۱۰ و ۱۲ متری و دو پارکینگ و یک 
مارپیچ ایت)8( به مســابقه پایــان دادند.رئیس هیئت 
موتورسواری و اتومبیل رانی استان اصفهان عنوان کرد: 
ضمــن اهــدای لــوح ســپاس، حکــم و کاپ قهرمانی به 
نفرات برتر، در حاشــیه این مســابقات حرکات نمایشی 
دریــف توســط کمیتــه دریــت اســتان اجــرا و همچنیــن 
همایشی برای خودروهای پژو ۲۰۶ برگزار شد.وی هدف 
از برگــزاری ایــن مســابقات را هدفمنــد کردن پتانســیل 
جوانان مشتاق به رشته اتومبیل رانی و قهرمان پروری 

برای استان بیان کرد.

پدیده تکواندوی بانوان ایران از 
بیمارستان مرخص  شد

پدیده تکواندوی بانوان ایران که هفته گذشته 
ربــاط صلیبــی خــود را جراحــی کــرده بــود،   از 
بیمارســتان مرخص شــد.به گزارش میزان، مبینا نژاد، 
بانــوی تکوانــدوکار نوجوان کشــورمان که مــدال طلای 
جهانی و آسیایی در رده نونهالان و نوجوانان را در کارنامه 
دارد هفته گذشته رباط صلیبی پای خود را جراحی کرد 
و از بیمارســتان مرخــص شد.ماشــین مبارزه شکســت 
ناپذیر  تکواندو که با قهرمانی در رقابت های جهانی کانادا 
نامی برای خود دســت و پا کرد حداقل شــش مــاه دور از 
میادین خواهد بــود و بدیــن ترتیب مســابقات جهانی 
تونس کــه فروردیــن ماه ســال آینده برگــزار می شــود را از 

دست خواهد داد.

تماشای جام باشگاه های 
جهان رایگان شد

۱۰ تیم خارجی در رقابت های جام باشگاه های 
جهان کشتی آزاد شرکت می کنند.به گزارش 
فدراسیون کشــتی، چهارمین دوره رقابت های کشتی 
آزاد جــام باشــگاه هــای جهــان با حضــور کشــتی گیران 
مدعی داخلی و خارجی روزهای پنجشنبه و جمعه ۱۶ و 
۱۷ آذرماه در سالن ۱۲ هزار نفری مجموعه ورزشی آزادی 
برگزار می شــود.این رقابــت ها با حضور ســه تیم داخلی 
بیمه رازی جویبار، ایزی پایپ کاشان و ستارگان ساری و 
کشــورهای خارجی از جمله آمریکا، کانادا، مجارستان، 
بلغارستان، قزاقستان، قرقیزستان، هند، مغولستان و 
تاجیکستان و گرجستان برگزار خواهد شد.بدین ترتیب 
تعداد تیم های خارجی حاضر در  رقابت های کشتی آزاد 
جام باشــگاه های جهان به ۱۰ تیم رسید.تماشای این 
رقابت هــا که صبــح و عصر روزهــای پنجشــنبه و جمعه 
هفته جاری برگزار می شود، رایگان است و بلیت فروشی 

انجام نخواهد شد.

 اردوی دختران رویینگ 
به تهران منتقل شد

پــس از یــک هفتــه تمریــن در ابهــر، تیــم ملی 
رویینــگ بانــوان ایــران بــرای ادامــه اردوی 
آماده ســازی خود به تهــران آمد.بــه گزارش ایســنا، ابهر 
میزبــان مرحلــه جدیــد اردوی آماده ســازی تیــم ملــی 
رویینگ ایران بود و مهسا جاور، نازنین رحمانی، نازنین 
ملایی، پریسا احمدی و مریم امیدی پارسا زیر نظر بهناز 
مرادخانــی و افشــین فــرزام تمرین هــای خــود را شــروع 
کردند؛ اما با نظر کادر فنی و موافقت فدراســیون اردوی 
ملی پوشــان بــه تهــران منتقــل شــد. برهمیــن اســاس 
دختــران رویینــگ که خــود را بــرای بازی های آســیایی 
آماده می کنند در دریاچه آزادی به تمرینات شان ادامه 

می دهند.

ورزش                       روز شیطنت داخلی ها در پرونده کریمیاخبار                       روز

 فشار IOC به اتحادیه جهانی کشتی
روند رســیدگی به پرونده علیرضا کریمــی در کمیته 
حقوقی و اخلاق اتحادیه جهانی کشتی، به گونه ای 
اســت که گفته می شــود پای شــیطنت برخی افــراد داخلی و 
خارجی در میان است.به گزارش   مهر، باخت تعمدی علیرضا 
کریمی در رقابت های قهرمانی امیدهای جهان در لهســتان 
برابر حریف روس، برای عدم رویارویی با حریفی از رژیم اشغالگر 
قدس، نخستین و آخرین مورد از این اتفاقات در عرصه کشتی 
نیست، اما این اتفاق به طرز عجیبی در محافل و مراجع رسمی 
بین المللی، منتشر و رسانه ای شد.این موضوع تا جایی پیش 
رفت که اتحادیه جهانی کشتی با جدیت از کمیته های حقوقی 
و انضباطی خود خواستار رســیدگی به این پرونده شد. البته 
نبایــد فراموش کــرد اتحادیــه جهانی هــم حق هیــچ نرمش و 
که کمیته  چشــم پوشــی نســبت به این پرونده را نــدارد، چرا

 بیــن المللی المپیــک IOC نیز بــا اطــلاع از این پرونده، فشــار 

زیــادی بــه اتحادیــه جهانــی وارد آورده تا 
ثابــت کنــد، شــعار جدایــی سیاســت از 

ورزش، واقعی، جدی و لازم الاجراست.

   تشــریح روند رســیدگی بــه پرونده 
کریمی

کمیتــه حقوقــی اتحادیه جهانی کشــتی 
در گام نخســت، موضــوع پرونــده را در 
نشستی ویژه بررســی و ســپس پرونده را 

با تمامی مستندات و جزئیات برای اعمال نظر دقیق تر برای 
اعضای خود ارســال می کند. بد نیســت بدانید تنها عضوی 
که در این میــان، حق اعمال نظــر و دخالت و تصمیــم ندارد، 
نماینده ایرانی کمیته حقوقی اتحادیه جهانی اســت، چون 
طبق آیین نامه یک طرف این پرونده مربوط به ایران است.

در نتیجــه نباید از امید چندانی به کرســی 
ایرانی کمیته حقوقی داشت.البته در این 
پروسه، حق دفاع و درخواست تجدید نظر 
به رئیس فدراســیون کشــتی ایران و حتی 
مربیان تیم امید و شــخص کشــتی گیر هم 

داده خواهد شد.

   وجود شیطنت های داخلی و خارجی
هیــچ کــس بــه قــدرت و نفــوذ روس هــا در 
مدیریت کشتی جهان شک ندارد و این موضوع انکار ناپذیر 
اســت. طبیعتا باید در  رســیدگی بــه پرونده علیرضــا کریمی، 
منتظر شیطنت رقبای روس خودمان هم باشیم. به ویژه آنکه 
آزادکار رژیم اشغالگر قدس، اصلیت روسی دارد و حالا روس ها 
به خوبی به مشکل کشــتی ایران در رویارویی با رژیم اشغالگر 

قدس واقف هستند. جای تاسف اینجاســت که در این بین 
برخی از داخل ایران هم در شعله ور کردن آتش پرونده علیرضا 
کریمی نقش بســزایی داشــته و دارند. افرادی کــه با هر هدف 
شخصی و دیدگاهی سعی کردند جزئیات این موضوع از آنچه 
هست، بیشتر نمایان و رسانه ای شود و این پرونده به روی میز 

کمیته حقوقی اتحادیه جهانی برسد.

    دیپلماسی؛ تنها راه نجات کشتی ایران
با توجه به رسیدن پرونده مذکور به اتحادیه جهانی کشتی و 
نظارت دقیق و جدی کمیته بین المللی المپیک بر آن، تنها 
راه نجات فدراسیون از خطرات احتمالی، دیپلماسی  فکورانه 
متولیان است. بدین ترتیب وزارت ورزش و فدراسیون کشتی 
باید با موضع گیری مناســب نســبت به موضــوع در کنار هم 

باشند و کشتی ایران را از خطر دور کنند.

به منظور حضور در جام جهانی 201۷ تکواندو ؛

گردان خلیفه راهی ساحل عاج شدند شا
رئیس فدراسیون وزنه برداری:

کثر کشورها به میزبانی آمریکا اعتراض دارند  ا
تیم دانشگاه آزاد اسلامی به عنوان نماینده ایران 
برای حضور در جام جهانــی تکواندو ۲۰۱۷ جمعه 
ایران را به مقصد »آبیجان« ساحل عاج ترک کرد.به گزارش 
فدراســیون تکوانــدو، مســابقات جــام جهانــی تکوانــدو به 
صورت تیمی و در ســال ۲۰۱۷ به میزبانی »آبیجان« ساحل 
عاج و طی دو روز ۱۴ و ۱5 آذرماه برگزار می شــود. فدراســیون 
جهانی تکواندو از  هشــت تیم در گروه زنان و هشــت تیم در 
گروه مردان برای شرکت در این رقابت ها دعوت کرده است 
که نام تیم ایران نیز در گروه مردان به چشــم می خورد.تیم 
دانشگاه آزاد اسلامی به عنوان نماینده ایران برای حضور در 
این رقابت ها با ترکیب ســروش احمدی، هــادی تیران ولی 
پور، سید حسین احسانی، مهدی خدابخشی، سعید رجبی 

و عرفــان ناظمی راهــی ســاحل عاج شــد.هدایت ایــن تیم 
برعهده سیدنعمت خلیفه به عنوان مربی، رضا ایمان زاده 
به عنوان مربی و علی رضایی به عنوان مربی بدن ساز  است.

رقابت های جام جهانی به صورت تیمی برگزار می شود و هر 
تیم می بایست حداقل پنج تکواندوکار داشته باشد یا شش 
تکوانــدوکار کــه یــک ورزشــکار بــه عنــوان نفــر ذخیــره اعلام 
می شود  )بعد از راند اول مسابقات می تواند جایگزین هریک 
از پنــج ورزشــکار شــود( و نفــرات از یــک تــا پنج بــه ترتیــب از 
ســبک ترین به ســنگین ترین وزن شــماره گــذاری خواهند 
شد. مسابقات جام جهانی G۲ اســت و به مقام اول، دوم، 
سوم و پنجم تیمی به ترتیب ۲۰، ۱۲، ۷.۲ و ۴.۳۲ امتیاز تعلق 

می گیرد.

رئیس فدراسیون وزنه برداری گفت: با دعای خیر   
مــردم وزنــه بــرداران ایرانــی همگــی توانایــی 
افتخارآفرینی در ســطح جهــان را دارند.به گــزارش »ورزش 
سه«، مسابقات جهانی وزنه برداری چند روزی است که در 
آناهیم آمریکا آغاز شده است.علی مرادی، رئیس فدراسیون 
وزنه برداری در گفت و گو با »ورزش سه« به تشریح وضعیت 
ملی پوشان ایران و همچنین میزبانی آمریکایی ها پرداخت.

وی گفت: می توانم بگویم طبق مشاهداتی که روزهای اخیر 
کثر کشورهای شرکت کننده در مسابقات  در آمریکا داشتم، ا
جهانــی از وضعیــت میزبانــی رضایت ندارنــد. ما هــم از این 
قاعده مستثنی نیستیم و به خاطر مسائلی که وجود دارد، 
اصلا از شــرایطی کــه میزبــان فراهم کــرده، راضی نیســتیم.

مرادی افزود: بــا اینکه مســابقات جهانی ســال ۲۰۱5 نیز در 
کشور آمریکا برگزار شده بود؛ در این دوره به نظر می رسد این 
کشــور خودش را آماده میزبانی این مســابقات بــزرگ نکرده 
اســت. بــا ایــن حــال در روزهــای اخیــر مشــاهده کــردم که 
مسئولان برگزاری رقابت ها در تلاش هستند تا شرایط بهتری 
را برای تیم های شرکت کننده به وجود آورند. مسائلی چون 
تغذیه، حمــل و نقل و... باید بــه صورت دلخواه بــرای وزنه 
برداران کشــورهای مختلف وجود داشته باشد.وی گفت: 
آسیب دیدگی کیانوش رستمی از ناحیه زانو کهنه است. این 
مصدومیــت قدیمــی در تمرینــات تشــدید شــد. البتــه این 
مصدومیت جدیدی نیســت و فقط تشــدید شــده اســت و 

آسیب دیدگی جزئی از ورزش حرفه ای است.

نگاهی به عملکرد کاراته کاهای ایران روی تاتامی اوکیناوا
بنزین سبز کاراته جواب داد؛

حســن ختام ســال خوب کاراته ایــران، نایــب قهرمانی 
در اوکیناوا بود که اتفاقا با حضــور جوانان با آتیه ای رقم 
خورد که می توانند ســال ها کاراته ایــران را بیمه کنند. 
ارائه نمایشــی امیــدوار کننــده از جوانانی چــون مهدی 
قــراری زاده بــا برنز زیــر ۲۱ ســال جهــان، صالح ابــاذری، 
ســارا بهمنیار، مبینا کاویانی و ...  که بنزین ســبز کاراته 
محسوب می شــوند، آینده ای روشن را برای کاراته تازه 

المپیکی شده به تصویر کشید. 
اباذری نمونه ای بــارز از همین جوانان شــاخص کاراته 
ایران اســت کــه مــی تواند یــک پشــتوانه بســیار خوب و 
مطمئن برای سجاد گنج زاده در سنگین وزن تیم ملی 
باشــد. جوانی که روی تاتامــی اوکیناوا همــه رقبا را یکی 

بعد از دیگری شکســت داد و بدون از دست دادن حتی 
یک امتیاز به مدال طلا دست پیدا کرد. اوج کار اباذری 
گاوا«ی ژاپنی  بود کــه با اقتــدار و در مقابل  هــم برابــر »کا
گران هموطن وی به پیروزی دست یافت.  چشم تماشا
کاراته دوستان ایرانی از این ژاپنی خاطره خوبی ندارند 
چرا کــه از ۱۰ مبــارزه برابر گنــج زاده، فقط یک بــار بازنده 

تاتامی را ترک کرده بود.
ســارا بهمــن یــار در بــدو ورود بــه ۱8 ســالگی مبارزاتی به 
نمایش می گــذارد که نشــان از تجربــه و پختگی خاصی 
در ضربات او می توان یافت. کســب مدال نقره جهان و 
پس از آن ایستادن روی سکوی نایب قهرمانی در ژاپن، 
نوید بخش حضور یک کاراته کای با آتیه در ســبک وزن 

تیم ملی بانوان داشت. مدال طلای امیرمهدیزاده هم 
شــیرینی خاصی داشــت. بعد از دو مدال برنز در امارات 
و آلمان، وی در ســومین حضور خــود روی تاتامی لیگ 
جهانــی در ســال ۲۰۱۷ بــا  ارائــه مبــارزات درخــور توجــه 
به نشــان طلا دســت پیدا کرد. این کاراتــه کاهای قمی 
در اوج دوران قهرمانــی خــود قــراردارد و در واقــع یکی از 
بهترین های جهان در سال های اخیر است و در تداوم 
ایــن رونــد مــی توانــد از امیدهــای مســلم کســب مدال 
کارتا و حتی  جهانی ۲۰۱8 مادرید، بازی های آسیایی جا

المپیک ۲۰۲۰ باشد. 
مهدیــزاده نگاه حرفــه ای به زندگی شــخصی، تمرینات 
و حضور در مســابقات دارد. برای او فــرق نمی کند روی 
تاتامی بین المللی، آسیایی و یا جهانی مبارزه می کند، 
او در هر میدانــی کاری می کند کــه باید و ســعی در ارائه 
بهترین نمایــش دارد و همیــن نگاه جدی بــه کار باعث 
شــده تا او نســبت به ســایر رقبا متمایز باشــد. تماشای 
دوباره مبارزه او مقابل حریف ژاپنی با طلای ۲۰۱۷ زیر  ۲۱ 
جهان در نیمه نهایی اوکیناوا که با پیروزی او تمام شد، 

به خوبی این مدعا را ثابت می کند. 

در بخش بانــوان مبینــا کاویانــی هر چند مــدال برنز 
کســب کرد، ولی نشــان داد به رغــم جوانــی و تجربه 
اندک، پتانســیل بالایی برای رســیدن بــه موفقیت 
دارد. او ثابــت کــرد در مســابقات مهــم مــی تواند به 
خوبی خود را با شــرایط وفــق داده و مبــارزه کند. در 
وزنی که سال ها پگاه زنگنه مبارزه می کرد، جوانی با 

آتیه می تواند مبارزه کند. 
پگاه زنگنــه هــم پــس از چنــد ســال دوری از میدان 
مبــارزه، بــا دو پیــروزی و یــک شکســت، بازگشــت 
تقریبــا امیدوارکننــده ای بــه تاتامی داشــت. زنگنه 
گر  در شــرایط فعلی عضو کادر فنی تیم ملی اســت و ا
تصمیــم او برای بازگشــت بــه تاتامــی مبــارزه جدی 
باشد، فدراسیون باید تغییراتی در کادر فنی بانوان 

ایجاد کند. 
کی  تیم بانوان کــه حمیده عباســعلی و فاطمه چالا
دو چهره شــاخص خود را به همراه نداشت، میدان 
تدارکاتی بســیار خوبی بــود که جوان ترهــا خود را در 
یک میــدان مهم و ســطح بالا محــک زدند. جــدا از 
یک مدال نقره و یک برنز که توسط بهمنیار و کاویانی 
به دســت آمد، با دو عنوان پنجمی نازنین دوســتی 
کســار مــی تــوان نتایــج ایــن بخــش را   و طــراوت خا
امیــدوار کننــده توصیــف کــرد. چــرا کــه غیــر از زهره 
برزگــر و محدثه آقایــی که بــدون پیروزی مســابقات 
را ترک کردند، ســایر کاراته کاها عملکرد فنی خوبی 
به نمایش گذاشــتند و امتیازات خوبــی در رنکینگ 

جهانی به دست آمد.  
در کل باید عنوان کنیم که تاتامی ژاپن پیش زمینه 
خوبــی بــرای اولین مرحلــه از لیــگ جهانی در ســال 
 ۲۰۱8 بــود که هفتــه اول بهمن مــاه در پاریــس برگزار
 می شود. پس از آن کادر فنی باید به فکر رقابت های 

دبی و رتردام باشد.
گــر مــی خواهــد امتیــازات لازم بــرای   کاراتــه ایــران ا
رنکینگ جهانی را کســب کند، باید با قدرت در این 

سه رویداد مهم پیش رو شرکت کند.
کلام آخر اینکه حضور جوانانی چون اباذری، قراری زاده، 
بهمنیار و باقــری در مســابقات ســطح بالایی چون 
اوکینــاوا مــی توانــد نشــان از عــزم فدراســیون بــرای 
پشــتوانه ســازی داشــته باشــد. تیــم بنزین ســبزی 
 که این روزها بــه خوبــی در کاراته ایــران خودنمایی 
می کنــد. ایــن نفــرات در کنــار کاراتــه کاهایی چون 
صداقت، نیکوهمت، میرزایی و ... نفراتی هســتند 
که در صورت برنامه ریزی  و تداوم توجه ویژه از سوی 
فدراســیون می توانند نســل طلایــی کاراته ایــران را 

رقم بزنند.

آخریـد مرحلـه از رقابـت هـای کاراتـه وان درحالـی بـا نایـب قهرمانی ایـران به پایان رسـید کـه نتایج 
انفرادی، خبر از ظهور نسل جدیدی از کاراته کاهای پرتوان در کاراته ایران داد.

بـه گـزارش مهـر، ایـن دوره از مسـابقات بـا حضـور ۷۸۳ کاراتـه کا از ۷۶ کشـور بـه میزبانـی ژاپـن در اوکیناوا 
برگـزار شـد کـه تیـم کشـورمان بعـد از ژاپـن میزبان، بـا دو طلا، یک نقره و سـه برنـز در مکان دوم ایسـتاد. 
امـا ایـن عنـوان تیمـی در میان دسـتاوردهای پرتعـدادی که ایـن تورنمنت برای کاراته ایران داشـت، شـاید در 

آخریـن درجـه از اهمیت قرار داشـته باشـد. 



تمجید از کی روش
سرمربی پرتغال، گفت : ایران در مقدماتی جام جهانی 
عالی کار کرد و دومین بار  پیاپی است که راهی جام 
جهانی می شود. آنها مربی باتجربه ای دراختیار دارند، شاید 

یکی از باتجربه ترین مربیان جام جهانی . 

روز بد ذوب آهن 
گلر ملی پوش تیم ذوب آهن،  رشید مظاهری 
گفت: بالاخره روز بد ما جلوی پرسپولیس بود و 
شکست خوردیم، مطمئن باشید روزهای بد ذوب آهن تمام 
می شوند و ما بازهم در فوتبال ایران خواهیم درخشید.  

بازی آسان نه 
خولن لوپتگی، سرمربی تیم ملی اسپانیا مدعی شد که 
تیمش کار آسانی مقابل ایران پیش رو نخواهد داشت.

او گفت:» ایران اولین تیمی بود که راهی جام جهانی شد و گل های 
زیادی در مقدماتی جام جهانی دریافت نکرده است.   04

احتمالات گروه   سوم و چهارم   از  دید   فرانسوی ها
نگرانی دشان از برخورد به آرژانتین

کشی ها برای فوتبال ایران؛ خط و نشان مرا
اظهارنظر میمون ماهی و شکست ایران 

دیدیه دشان، سرمربی خــروس ها در مورد 
قرعه کشی جام جهانی 2018 روسیه صحبت 
گروه سوم و حضور  کرد. با توجه به حضور فرانسه در 
آرژانتین در گروه چهارم، ممکن است این دو تیم بزرگ 

و مدعی خیلی زود با هم در جام جهانی روبه رو 
شوند.دشان گفت: »قرعه ممکن بود خیلی بدتر 

از این باشد.
 ما به بازی با دانمارک و استــرالیا در دیدارهای 

دوستانه عادت کرده ایم و مهم ترین چیز در حال 
حاضر این است که بازی های دوستانه 

ماه مارس شرایط رقبای خود را زیر 
نظر بگیریم. 

من می دانم که یکی از مسائلی که 
می تواند موجب نگرانی ما شود 

مواجهه با آرژانتین است؛  اما شما همیشه نمی توانید از 
رویارویی با آنها اجتناب کنید. بیایید قدم به قدم پیش 
برویم؛ پس در حال حاضر صحبت در مورد تیم های 

بزرگ بی معنی است. «
ما حالا از نام رقبا و شرایط آنها خبر داریم 
کنیم در دیداری دوستانه با  و باید سعی 

تیم هایی مشابه آنها بازی کنیم.
» تیم فرانسه با تیم های پرو ، دانــمارک و 
استرالیا هم گروه شده و آرژانتین با ایسلند، 
گروه چهار قرار  کرواسی و نیجریه در 

گرفته است . 
کــنون سامــپولی در مـــورد  تـــا
برخورد با فــرانـــس صحبت 

خاصی نداشته است .«

کش و خرونینخن هلند  ستاره تیم ملی مرا
می گوید: تیمش بازی آسانی برابر ایران در 
پیش دارد. به نوشته سایت هلندی bndestem، تیم 

کش که به صورت دراماتیک به جام جهانی  ملی مرا
رسید و توانست بالاتر از ساحل عاج قرار گیرد، بعد 
از 20 سال بار دیگر به جام جهانی رسیده است. 

میمون ماهی )Mimoun Mahi( مهاجم تیم 
کنش به قرعه این تیم در جام  کش در وا ملی مرا

گفت: قرعه سختی نصیب ما شده  جهانی 
است. 

باید برابــر اسپــانیــا و پرتــغال دو 
قدرت جهان خودمان را نشان 

دهیم. خوشبختانه بازی اول 
ما با ایـــران اسـت و می توانیم 

با برتری در این دیدار روحیه بگیریم و در ادامه با یک 
تساوی از دو دیدار شانس صعود به مرحله بعد را 
که هر طور شده  داشته باشیم. هدف ما این است 
ایران را ببریم و از دو بازی بعدی خودمان بتوانیم 

امتیاز بگیریم.
ماهی ادامه داد: ما از الان باید تنها تمرکزمان 
روی جام جهانی باشد و به بهترین شکل 
خودمان را برای این رقابت ها آماده کنیم. 
جام جهانی دارد نزدیک و نزدیک تر می شود 
و نباید زمان را از دست بدهیم. خوشبختانه 
روحیه تیــمی خیلــی خوبی هم داریم و 
کش بتواند  من امیدوارم هستم مرا
بعد از سال ها غیبت در جام جهانی 

خوب عمل کند. 

مجری مراســم قرعه کشــی جام جهانی 
کانت رســمی  با انتشــار یــک توئیــت در ا
خود از دغدغــه اش بــرای رضایت مردم 
ایران پرده برداشــت. ماریــا کوماندینایا  
حالا با این توئیت جالب نشان می دهد 
حواسش تا کجا جمع بوده است . البته 
باید به خانم کومانینایا گفت که توئیت 
کثرا مخاطبش مســئولین صدا و  شــما ا

سیما بوده است . 

MARIA  
KOMANDNAYA 07 سال سیزدهم، شماره 3085فوتبال

یکشنبه
12  آذر  1396  

چهره                       روز جام                           جهانی

محمدصلاح لیورپولی را 
فراموش نکنید

حمیدرضا صدر به گروه بندی جام جهانی 
پرداختــه و به تقابل تیم ها با حریفانشــان 
در مرحله گروهی اشــاره کرده اســت. امــروز به گروه 

یک و دو می پردازیم . 

   روسیه، اروگوئه، مصر، عربستان
استانیســاو چرچاســف ماموریــت پــرواز روســیه 
میزبان پس از سقوط در یورو 2016 را بر عهده دارد. 
او مدافعــان تیــم را جــوان کــرده. همیــن طــور خط 
گف تا اسمولف  میانی را. مردان خط حمله اش از ژا
کارین دروازه ها را گشــوده اند و گشودن دروازه  و کا
کینفیف آســان نیســت. نبرد کلیدی روســیه برابر  آ
اروگوئــه خواهــد بــود، برابــر دومیــن تیــم آمریــکای 
جنوبی. برابر پســران تهاجمی و جوان اسکار تابارز.
در این گــروه عرب های بدون شــانس پس از اخراج 
برت فن مارویک به ادگار بائــورا روی آورده اند؛ ولی 
مصــری ها بــه مربی بزرگشــان مــی نازند، بــه هکتور 
کوپر. به تیمی آمیخته به جوانی و تجربه که طی سی 
دیدار هرگز بیــش از یک گل در هر بــازی نخورده. به 

محمد صاح اوج گرفته در لیورپول.

کش    پرتغال، اسپانیا، ایران، مرا
قرعه معرکه برای ما. مصاف با دو غول فوتبال لاتین 
در اروپا خاطره انگیز خواهد شد. دو نبرد با دو غول 
فوتبــال لاتیــن اروپــا... جایــی که ایــران از یک ســو 
خاطره نبرد با پرتغــال را در جام جهانــی 2006 تکرار 
خواهد کرد و از سوی دیگر کارلوس کی روش را برابر 
کشورش قرار خواهد داد. در کنار همه اینها کارلوس 
فرصــت تاریخی پیدا کــرده خاطره تلــخ اخراجش از 
رئال مادریــد را بــه چالش بکشــد و چرا کــه نه؟نبرد 
ایــران - پرتغــال در فرانکفــورت 2006 تکــرار خواهد 
شــد. آن روز ایران بــه رهبــری برانکــو ایوانکوویچ با 
این ترکیــب برابر پرتغال بــه میدان رفــت:  میرزاپور، 
کعبــی، کاپیتــان گل محمــدی، رضایــی، نصرتــی، 
مهدوی کیا، تیموریان، نکونام، معدنچی، کریمی 
و هاشــمیان. پرتغــال آن روز کاروالیــو، کاســتینیا، 
خ  مانیــش، کاپیتــان فیگــو، دکــو و رونالــدو را بــه ر
کشــید. آن روز پرتغال با دو گل دکو و رونالدو از روی 
نقطه پنالتی پیروز شــد و خیلــی ها آن را بــرای پرواز 
کعبــی برابــر فیگــو بــه یــاد ســپردند.فرناندو ســانتوز 
به رغــم قهرمانــی پرتغــال در یــورو 2016 متواضعانه 
کنــار کشــیده.  مردانــش را از صــف اول قهرمانــی 
کریســتیانو رونالدو بــرای آخرین بار در جــام جهانی 
به میدان مــی رود و برناردو ســیلوا و آندره ســیلوا در 
کنارش کیفیت تهاجمی تیم را بالاتر برده اند، با این 
وصف په پــه، ژوزه فونتــه و برونو آلــوز در دوران جام 
جهانی سی و پنج سالگی را پشت سر گذاشته اند... 
ماتادورها به رغم سقوط در جام جهانی 2014 و یورو 
2016 هنوز نیشدار هستند و مدعی. لوپتگی پنجاه و 
یک ساله استخوان بندی اسپانیا را با دخیا، پیکه، 
رامــوس، آلبــا، بوســکتس، اینیســتا و ســیلوا حفظ 
کرده که بایــد ایســکو و موراتا را هــم بدان هــا افزود.
کشــی ها تنهــا تیــم آفریقایی هســتند کــه بدون  مرا
دریافت حتی یک گل بار سفر به روسیه را بسته اند. 
تجربه ال احمدی، بوســوفا، مصطفــی هاجی و بن 
عطیه کتمان ناپذیر است و پیروزی برابر آفریقایی ها 

هرگز آسان نبوده. 

کش هدف بعدی  مرا
گرام بازها  اینستا

گادیاتورهای اینترنتی اما به احتمال فراوان 
در روزهای آینده هدف های جدیدی را مورد 
حمله قرار خواهند داد. اولین اظهارنظرها از سوی 
کش می تواند صفحات  اعضای تیم های اسپانیا و مرا
آنها را در اینترنت با حمات همه جانبه تیفوسی ها 
مواجه کند.اما کامنت های حمله کنندگان به صفحات 
ج از عرف و ادب و  اینترنتی معمولا پست هایی خار
کت هستند؛  اما در لا به لای آنها پیام هایی بامزه هم  نزا

دیده می شود.
که نوشته  کامنــت هـــا این بود   یکی از جالب ترین 
بود:»کریس تو که می دونی عشق منی، فقط گل نزن! 
باشه؟ وگرنه دیگه دوست ندارم.«اما گادیاتور ها به 
صفحه کافو هم در شبکه های اجتماعی حمله کردند. 
کامنت های غیرقابل چاپ و زشت! برخی  در میان 
پست ها واقعا طنز جالبی داشتند؛  مثل آن کسی که 

نوشته بود:»آقای کافو این چه وضع قرعه بود«.

به حضور ایران عادت داریم 

پرتیراژ ترین نشریه ورزشی کشور اسپانیا، تیم 
ملی پرتغال را رقیب شمار یک لاروخا می داند 
کش نظری مشابه دارد. اسپانیا  ولی در مورد ایران و مرا
کازان  در دومین بازی خود به مصاف ایران در شهر 
 خواهد رفت. مارکا در مورد این بازی نوشته است:

که در  » دومیــن حریـــف اسپانــیا ایران است. تیمی 
دوره های اخیر جام جهانی معمولا حضور داشته و از 
تیم هایی است که به حضورش در این رقابت ها عادت 
داریم. اسپانیا روی کاغذ نباید کار چندان دشواری برای 

غلبه بر ایران داشته باشد. 
که  این پنــجمین جــام جهــانی ایــران است؛ تیمی 
هدایتش را مربی ای نام آشنا در اسپانیا بر عهده دارد: 

مربی سابق رئال یعنی کارلوس کی روش.
ک  مارما همچنین از سردار آزمون به عنوان ستاره خطرنا
ایران نام برده و به آمار گلزنی های او در سال های آخر را 

نیز اشاره کرده است. «

گپ                  تایم

 حرف های ویسی 
چقدر واقعیت دارد ؟

سرمربی استقال خوزستان با ابراز تاسف از 
همه  جهـــان،  نـصــف  ورزشــگــاه  اتفاقــات 
فحاشی ها را از قبل برنامه ریزی شده دانست و لیدرهای 
سپاهان را اوباش و قمه کش معرفی کرد. ورزش سه 
دیروز گفت و گوی مفصلی را با این مربی انجام داده 

است که بخشی از آن را می خوانید : 
 

   عربده کش ها در شاهین شهر
او می گوید تمام برنامه در بازی نبود. از شب قبل از بازی و 
در هتل ماجرا کلید خورد. همه این اتفاقات برنامه ریزی 
شده بود و عده ای به لابی هتل آمدند و با عربده کشی و 
ایجاد درگیری قصد بر هم ریختن فضا را داشتند. آنها هر 
توهینی که لایق خود و خانواده شان بود، به من کردند و 
بچه های تیم قصد درگیری با آنها را داشتند که من اجازه 
ندادم. جالب است بدانید هتل ما در شاهین شهر بود و 
در فاصله 35 کیلومتری اصفهان اسکان داشتیم؛  ولی 
این افراد خودشان را به هتل رسانده بودند تا برای ما 

دردسر درست کنند.
 

   افراد شناخته شده بودند
عده ای از کانون هواداران سپاهان بودند که کاما آنها 
را می شناختم. من اولین روزی که به اصفهان رفتم 
یکی از این لیدرها پیامکی برایم فرستاد و از من مبلغ 15 
میلیون تومان طلب کرد. آنها پول را بابت گردن کلفتی 
می خواستند! در همان بدو ورود از من باج می خواست. 
می گفت در صورت پرداخت این مبلغ فضای سکوها را 
به نفع من هدایت خواهد کرد. این افراد معتاد و اوباشی 
که بارها مرتکب قمه کشی و اعمال شرورانه  هستند 
شده اند. من هروقت آنها را سر تمرین سپاهان می دیدم، 

بوی الکل می دادند و حالت عادی نداشتند.
همان زمان موضوع را به حراست باشگاه اطاع دادم و 
این فرد را اخراج کردند؛  اما بعد از رفتن من از سپاهان 

دوباره به کانون هواداران بازگشت.

   دلجویی های بعد از بازی 
گردان سابق من در ســپاهــان و حــتی علی کریمی  شا
کردند.  آمدند به رختکن تیم ما و  از من عذرخواهی 
بسیاری از پیشکسوتان سپاهان تماس گرفتند و از من 
خ داد و  دلجویی کردند. ولی اتفاقی که نباید می افتاد، ر
شاهد شب زشتی در فوتبال اصفهان بودیم. او در مورد 
شکایت هم می گوید : من برای چه باید شکایت کنم؟ 
کمیته  مگر تصاویر ضبط نشد؟ مگر سازمان لیگ و 
کند؟ وقتی من به  اخاق این اتفاقات را رصــد نــمی 
عنوان مربی به داور اعتراض می کنم، چند هفته محروم 
می شوم،  آن وقت نباید اتفاقات ورزشگاه های کشور زیر 
ذره بین برود؟ امیدوارم با این اتفاقات کثیف برخورد 
مناسبی شود وگرنه مجبورم من بعد برای دفاع از حریم 

خودم  و خانواده ام کار دیگری انجام دهم.  
 

پی نوشت : پنجشنبه خوبی در فوتبال اصفهان اتفاق 
نیفتاد. ویسی ادعاهایی کرده که آبروی فوتبال اصفهان 
را در خطر انداخته .مدیران کانون هواداران سپاهان 
و مدیرعامل این باشگاه جوابگو باشند که حرف های 

ویسی واقعیت دارد یا دروغ محض است .

 تحلیل                       فوتبال

 کابوس کرانچار با گل های
 دقیقه 90

 گوشزد دوباره تاج به
 کی روش

سپاهان برای چهارمین مرتبه در فصل جاری در دقایق پایانی یک 
مسابقه از لیگ برتر امتیاز از دست داد.گلی که وحید نامداری در دقیقه 
۹0 وارد دروازه سپاهان کرد نه تنها به این خوش بینی پایان داد که به 
نگرانی ها درباره رتبه نهایی تیم اصفهانی در پایان نیم فصل دامن زد .در 
دیدار برابر صنعت نفت از هفته سیزدهم، جاسم کرار در دقیقه ای مشابه 
به سپاهان گل زد تا تیم اصفهانی دست خالی آبادان را ترک کند. در هفته 
یازدهم هم گلی که فراز امامعلی در دقایق تلف شده 
بازی با پیکان وارد دروازه سپاهان کرد، حکم آب 

سردی بر سر تیم اصفهانی را داشت.
کابوس گل های دیرهنگام تنها در هفته های 
اخیر شــامل حال سپــاهان نبوده است بلکه 
در دیدار با پارس جنوبی از هفته سوم لیگ 
که در دقایق  گلی  برتر نیز تیم اصفهانـی با 
تلف شده از احـسان تــاییدی خورد، پس 
از 10 نفره شدن و مهار پنالتی حریف در 
خانگی  پیروزی  از  نتوانست  نهایت 

خود محافظت کند.  

یک علی محمدی به تنهایی کافی نیست 
در فصل بد سپاهان، جال الدین علی محمدی به لحاظ فردی آمار درخشانی به 
نام خود ثبت کرده است. به گزارش ایمنا، جال الدین علی محمدی که پیشتر 
در هفته های اول، چهارم، هفتم، نهم و سیزدهم به ترتیب به تیم های سایپا، 
ذوب آهن، پرسپولیس، سیاه جامگان و صنعت نفت گلزنی کرده بود ، در دیدار 
برابر استقال خوزستان از هفته چهاردهم لیگ برتر نیز دروازه حریف را باز کرد تا 
جمع گل های خود در لیگ هفدهم را به عدد 6 برساند. درخشش علی محمدی 
گرچه ورود او به کورس آقای گلی لیگ هفدهم را در پی داشته؛  اما تا به امروز به  ا

تنهایی برای خروج سپاهان از بحران کفایت نکرده است.  

تاج درباره نامه تهدید آمیزش به کارلوس کی روش و گایه سرمربی تیم ملی 
در این ارتباط، گفت: نامه تهدید آمیزی نبوده است. من روز جمعه و قبا 
نامه ای به کی روش زده بودم. چون ایشان در روسیه با خبرنگاران داخلی 
هم صحبت نشده بود، توضیحاتی به کی روش دادم که این توضیحات در 

واقع در قرارداد او هم آمده است. 
سرمربی تیم ملی باید به مسائل فنی بپردازد و از مسائل جانبی پرهیز کند. 
در نامه ام از کی روش چیزهایی را خواستم که در متن قرارداد او است. 

رئیس فدراسیون فوتبال یادآور شد: اینکه 
گفتند نامه تــند و سختی بوده است، 

اینطور نــبوده. قرار شد جلسه ای با 
کـــی روش بــگذاریــم و صحبت  آقــای 

کنیم.
 او گفته است از من خواسته شده به 

مسئولان و مـــعاون اول رئیس 
جمهور بگویـــم تا به تیم ملی 
کمک کنند که این صحبت هم 

فنی نبوده است 

لوئیس فیگو جمعه شب مهمان برنامه نود بود و در مورد 
این رقابت ها حرف های زیادی را زد . در ویدئو روبه رو 
به تحلیل لوئیس فیگو از گروه های جام جهانی روسیه 

می پردازیم. بارکد روبه رو را اسکن کنید .

 ویدئو                  فوتبال

تحلیل لوئیس فیگو از جام جهانی روسیه
                                نام   تیمتعداد گل                                                   گلزنان

پدیده8محمد قاضی

پرسپولیس7علی علیپور

سپاهان6جلال علی محمدی 

نفت تهران6عیسی آل کثیر

Russia

ذوب آهن بی دفاع ؛ هدف فضای پشت مدافعان 
تحلیل فنی و کارشناسی  چهار گل پرسپولیس به ذوب آهن 

 علی علیپور 
پاس کات بک 

وحید امیری را 
 تبدیل به گل 

می کند

مرتضی تبریزی به عنوان مهاجم سایه پشت سر کی روش 
استنلی برزیلی قرار گرفته بود . اما   دو وینگر چپ و راست 
ذوبی ها ) دانیال اســماعیلی فر و مهران درخشــان مهر( 
به اتفاق دیگر هافبک ها فرصت بازی ســازی و تغذیه دو 
مهاجم خود را بدســت نیاوردند . ســفید و ســبز پوشان  
بازی تهاجمی را در دســتور کار قرار دادنــد ؛ در صورتی که 
در فوتبــال نوین امروز اصل درســت و خــوب دفاع کردن 
مهم تریــن تصمیــم اســت و در پلــن B بایــد در اندیشــه 
فروپاشی دروازه رقبا شد . فوتبال تهاجمی ذوبی ها این 
گردان برانکــو داد تا با بهره گیــری از همه  فرصت را به شــا

زمین، چهار گل درون دروازه رشید مظاهری قرار دهند . 

کتیک پرسپولیس ، بی تفاوتی ذوب      گل اول ؛ تا
کتیکــی و مهارتی نســبت به  وقتی تیمــی از لحــاظ ســطح تا
حریف پایین تر است ،باید با دوندگی زیاد برتری عددی را به 
دست آورد . ذوبی ها در جدال با سرخپوشان هرگز این گونه 
عمل نکردند و گویی قرمز پوشان با دو سه یار بیشتر بر روی 
دروازه تیــم ذوب آهن حمله می کردند . گل اول مســابقه بر 
روی زیرکــی مثلث تیم پرســپولیس بــه ثمر رســید . گادوین 
منشــا  در محوطه جریمــه با پشــت پا پــاس می دهــد . علی 

علیپور پاس کات بک وحید امیری را تبدیل به گل می کند . 
گیری خوبی دارند و نه  در این بین مدافعان ذوب آهن نه جا

پوشش دهنده مناسبی . 

    گل دوم ؛ ضربات ایستگاهی ؛ اسلحه پنهان 
گردان برانکو از روی ارسال ضربه کرنر به ثمر رسید.  گل دوم شا
ضربات ایستگاهی در فوتبال را به عنوان » اسلحه پنهان « نام 

می برند . وقتی ضربه کرنر بر روی دروازه مظاهری 
ارسال شد، کمال کامیابی نیا با پروازی بلند آنرا 
وارد دروازه کرد . در این بین سوال اینطور مطرح 
می شــود؛  پــس مدافع بلنــد قامت گرجســتانی 

ذوب آهن با چه کسی یارگیری کرده بود ؟ 

   گل سوم ؛ فضای خالی پشت سر مدافعان 
علی علیپور مهاجم تیم پرســپولیس در مصاف 
با ذوبی ها گل زد و در ارســال پــاس گل هم موثر 
ظاهر شد . وی ، با سرعت خود فضای باز پشت 

سر مدافعان ذوب آهن را به خوبی نشانه رفته بود . علیپور  
با پاسی عرضی در دهانه دروازه ذوب آهن گادوین منشا  را 
صاحب موقعیت کرد که او هم به درستی گل سوم ارتش 
ســرخ پایتخت را بــه ثمــر رســاند . در مجمــوع دو مدافع 
کناری و حتی مدافعان میانی تیم فوتبــال ذوب آهن روز 
پر اشتباهی را پشت سر گذاشتند . فضا و توپ را به خوبی 

به میزبان سپردند و نظاره گر شدند . 

   گل چهارم ؛ اشکال انتقال از حمله به دفاع 
کتیک های موثر در فوتبال نوین ؛ انتقال توپ از  یکی از تا
دفاع به حمله و برعکس است . ذوبی ها وقتی با سه گل از 
حریف نامدار خود عقب افتادند به طور احساسی دست 
به حمله می زدند و در فاز انتقال از حمله به دفاع،  اســیر 
ضد حمات تیم پرسپولیس شدند . فرشــاد احمدزاده 
تازه وارد پاس بلند ارســالی وحید امیری را نیک دانست 
کامی بر ســر ذوبی ها  و گل چهارم را به ثمر رســاند تا آوار نا
در ایســتگاه چهاردهــم خــراب شــود . ذوب آهنــی که در 
هفته 14 لیگ شانزدهم در رده ســوم جدول با 24 امتیاز 
کله تیم ذوب آهن که  جا خوش کرده بود . اســکلت و شا
باقی مانده است ، امکانات سخت و نرم افزاری هم که در 
اختیار کادر فنی به طور تمام قد و جود دارد ، پس ، ذوب 
آهن را چه شده است ؟ قلعه نویی در شش بازی متوالی 
مورد نظر صاحب 2مســاوی و4باخت برابر پرســپولیس 
شــده اســت. دومیــن بــازی در دوران حضــور برانکــو بــا 
شکست 1-0 تیم او توأم شد. در 4بازی بعدی، 
کتورســازی  یک باخــت 3-0 و 2مســاوی در ترا
نصیــب او شــد و بــازی بــا ذوب آهن هــم بازی 
کتورسازی  ششم بود. او که سال گذشته با ترا
3-0 برابر تیم فوتبال پرســپولیس بازنده شده 
بود، حالا با شکست 4-0 باختی بدتر از باخت 
ســال گذشــته دارد.قلعــه نویی چه بــه عنوان 
بازیکــن و چه به عنــوان مربی از ســال 63 که با 
پیراهن شــاهین 6-1 بــه پرســپولیس باخت، 

دیگر چنین باختی را تجربه نکرده بود. 

تیم فوتبال ذوب آهن جمعه عصر در مصافی حسـاس در ورزشـگاه آزادی متحمل شکسـت سـنگینی 

سعید 
واعظ 

برابـر تیـم پرسـپولیس شـد . به نوعی سـفید و سـبز پوشـان خمیـازه بزرگـی در مصاف با سرخپوشـان 
تهرانـی کشـیدند و بـه هر یورش قرمزهـا » نه « نگفتند و توپ را در قعر دروازه خود دیدند . شکسـت 
سـنگین 4 - 0 ذوبـی هـا از آنجایـی بـرای هـواداران ذوبی خردکننده اسـت که آنها باید تـا چند ماه دیگر 
در مسـابقه پلـی آف لیـگ قهرمانـان آسـیا برابـر نماینده هندوسـتان  قـرار بگیرنـد. امیر قلعـه نویی ، 

سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن سیستم تیمش را برابر تیم پرسپولیس با 1-1-4-4 آرایش داده بود . 

    جدول                             گل زنان
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شش بانده کردن محور 
شهرضا-اصفهان نیازمند اعتبار

نماینده مردم شــهرضا در مجلس شــورای 
اســامی، گفت: یکی از مهم ترین نیازهای 
شهرســتان های شــهرضا و دهاقــان ایجــاد اشــتغال 
اســت و برای این منظــور بایــد از همــه ظرفیت های 
ملــی، اســتانی و منطقــه ای اســتفاده شــود. ســمیه 
محمــودی در گفت وگو بــا ایســنا، اظهار کــرد: یکی از 
مهم تریــن پروژه هــای راه ســازی در منطقــه جنــوب 
استان، شش بانده کردن مسیر شهرضا به اصفهان 
است که به لحاظ برخورداری از موقعیت استراتژیک 
 جــاده ترانزیــت کشــور بایــد هرچــه ســریع تر تکمیــل

 شود. 
کنون اعتباراتی بــرای اجرای این  وی تصریح کرد: تا
پــروژه در نظــر گرفتــه شــده کــه از محــل ردیف هــای 
اســتانی و شهرســتانی بــوده اســت و در حــال حاضر 

نمی توان ردیف ملی برای آن در نظر گرفت.
نماینده مردم شــهرضا در مجلس شــورای اسامی، 
گفــت: باجــذب اعتبــاری بالــغ بــر 5 میلیــارد تومــان 
آســفالت بخــش زیرســازی شــده پــروژه شــش بانده 
 کــردن مســیر شــهرضا بــه اصفهــان انجــام خواهــد 

شد. 
کیــد کــرد: یکــی از مهم تریــن نیازهای  محمــودی تا
شهرســتان های دهاقــان و شــهرضا ایجــاد اشــتغال 
اســت و برای این منظــور بایــد از همــه ظرفیت های 
ملی، اســتانی و منطقه ای اســتفاده شــود که یکی از 
بهتریــن آنها ســرمایه گــذاری در زمینه گردشــگری و 
توســعه صنعت توریســم اســت؛ امــا پیــش از آن باید 
راه ها و محورهای مواصاتــی منطقه اصاح یا ایجاد 

شود. 
وی اضافه کرد: پیش از این تاش هایی برای ثبت دو 
روستای اســفرجان و هونجان به عنوان روستاهای 
گردشگری شــهرضا انجام شــد که موفقیت آمیز بود؛ 
اما برای بهره برداری کامل از این ظرفیت باید راه های 

این منطقه نیز اصاح شود.
 نماینده مردم شــهرضا و دهاقان در مجلس شورای 
اسامی، گفت: یکی از مســیرهای این منطقه جاده 
عشــایری هونجان به گرموک اســت که با اختصاص 
900 میلیون تومان از محل اعتبارات امور عشایر و 800 
میلیون تومان از محل اعتبارات اداره راه و شهرسازی 
این پــروژه انجــام می شــود.محمودی تصریــح کرد: 
اصاح و بهســازی جــاده یحیی آبــاد به کهرویــه نیز از 
جمله پروژه های راه ســازی در این منطقه اســت که 

باید با جدیت پیگیری و اجرا شود.
وی گفــت: توســعه و بهســازی راه هــا و محورهــای 
مواصاتی مناطق روســتایی و عشایری شهرضا هم 
از نظــر توســعه صنعــت گردشــگری و اشــتغال بــرای 
جوانان مهم اســت و هم با توجه به اینکه قرار اســت 
بخش جدیــدی در ایــن منطقــه ایجاد و شــهرضا به 
شهرستانی با دو  بخش تبدیل شود، نیازمند راه های 

مناسب هستیم.

خبر                                روز

لزوم نگاه فرامنطقه ای به باغبهادران
کید کرد: شهردار باغبهادران با اشاره به ظرفیت بالای گردشگری و سرمایه گذاری منطقه تا

شهردار باغبهادران مهم ترین سرمایه برای شهرداری ها 
را اعتماد شهروندان به مدیران شهری دانست و گفت: 
شهری می تواند به سوی توسعه یافتگی و پیشرفت گام 
بردارد کــه ســرمایه اجتماعی آن حفــظ و افزایــش یابد؛ 
اما حفظ و ایجاد ســرمایه های اجتماعــی نیازمند طی 
شدن فرآیندی است که در این فرآیند آحاد جامعه باید 
نقش آفرین باشند  و خوشبختانه این سرمایه اصلی در 
شــهر باغبهادران روز به روز افزایش یافته است.شهردار 
باغبهــادران تصریح کــرد: امروز در هــر نقطه ای از شــهر 
باغبهادران کارگاهی برپاســت و پروژه های مختلفی در 
حال اجراست و پروژه های عمرانی با سرعت قابل قبولی 
پیش می رود؛ اما مهم ترین و بزرگ ترین دستاورد برای 
شــهرداری باغبهادران، اعتماد مردم بــه این مجموعه 
است که آن را بسیار ارزشــمند می دانم.وی ادامه داد: 
امروز با همت، پشتکار و حمایت مردم در دوره چهارم و 
پنجم شورای اسامی شــهر باغبهادران، شاهد اجرای 
پروژه های تحول برانگیز در شــهر هســتیم که این مهم 
انقابــی را در حوزه مدیریت شــهری رقــم زده؛  اما نباید 
فراموش کرد شــهرداری ها نهادی مســتقل، عمومی و 
غیردولتی هســتند که مدیریت درآمد و هزینه بر عهده 
کیــد بــر رعایــت مســائل  خــود آنهاســت.محمدی بــا تا
زیســت محیطی در بخــش باغبهــادران، گفــت: حجــم 
بالایــی از گردشــگران در طول هفته به شــهر توریســتی 

گردشگر در سال، همراه با توسعه ظرفیت های پذیرایی 
و اقامتــی و ارائه خدمــات عمومــی دنبال کرده اســت.

کید کــرد: ســند چشــم انــداز باغبهــادران  محمــدی تا
با تصویــب شــورای اســامی شــهر، اجرایی شــدن این 
برنامه استراتژیک در دستور کار شهرداری باغبهادران 
قرار گرفت و در این مســیر نقش مشــارکت مردم و یاری 
رســاندن آنها بــه مجموعه شــهرداری بســیار مهــم و پر 

رنگ است.
وی اظهار کرد: در این راستا مدیریت شهری باغبهادران 
در دوره پنجم در تاش است تا با ایجاد ساختار مناسب، 
سیستم های مدیریت پیشرفته، فضای شهری سالم، 
محیط منظم و آراســته همراه با انس و الفت منطقی و 
پایدار از طبیعت بکر موجود در جهت حفظ و حراست 
زیســت محیطی بــا فرهنگ ســازی تدریجی و نــاب و با 
بهره مندی از توانایی همکارانی سرشار از انگیزه و نشاط 
در مســیر ســازندگی و توســعه شــهر باغبهادران حرکت 
کنیم.شهردار باغبهادران افزود: قابلیت  و پتانسیل های 
ارزنده و ارزشــمند طبیعی و جغرافیایی که در این شهر 
وجود دارد، با اقبال و رویکرد مردم از سراسر کشور برای 
حضــور در ایــن شــهر بــا هــدف بهره منــدی و اســتفاده 
از قابلیت هــای طبیعــی و ظرفیت هــای گردشــگری، 
 فــــرهنگی و تاریــــخی شهـــر باغــــبهادران را رقــــم زده

 است.

باغبهادران مراجعه می کنند و تاش شبانه روزی شهرداری 
باغبهادران در توجه به مسائل زیست محیطی نباید باعث 
غفلت سایر نهادها نسبت به این موضوع حیاتی شود.وی 
اذعان کرد: امروزه یکی از ضروریت های کاری شــهرداری، 
شــوراهای اســامی و به نوعی مدیریت شــهری تهیه سند 
چشم انداز و برنامه استراتژیک اســت؛  از این رو شهرداری 
و شــورای اســامی باغبهادران در دوره چهارم برآن شــد تا 
با تهیه و تدوین ســند چشــم انداز  شــهرداری باغبهادران 
و همچنیــن تدویــن فرصت هــای ســرمایه گذاری حریــم و 
محدوده هــای شــهر باغبهــادران گامی موثــر و مانــدگار در 

توسعه همه جانبه نگین گردشگری کشور بردارد.
شهردار باغبهادران، یادآور شد: باید توجه داشت رویکردی 
که در گذشته مردم از شهرداری ها داشتند صرفا خدماتی 

بود؛  اما امروز شــهرداری ها با افزایش سطح توقعات مردم 
روبه رو هستند و  از این رو شهرداری ها به عنوان حلقه اصلی 
زنجیره مدیریت شــهری در فرایند تحول و توســعه شهری 
نه فقط در ابعاد عمرانــی آن جایگاه ویــژه ای دارند بلکه با 
تغییر و تحولات پر شــتاب اجتماعی و فرهنگی و گسترش 
جمعیت شهرنشینی، باید برای پاسخ گویی به مطالبات 
فزاینــده فرهنگی و اجتماعی شــهرها نیز تمهیــدات لازم را 

فراهم کنند. 
وی متذکر شد: در سند چشم انداز باغبهادران،  شهرداری 
و شورای اسامی شهر با نگرشی جامع در راستای شناخت 
و توسعه بازار محصولات، با اعمال مدیریتی موثر و مبتنی 
بر مشــارکت و تعامل، با اســتقبال از مخاطرات لازم، رشــد 
و توسعه شــهر باغبهادران را تا نیل به ظرفیت 800 هزار نفر 

شـهردار باغبهـادران گفـت: باغبهـادران در تمامـی زمینه هـا بـه ویـژه در حـوزه گردشـگری از پتانسـیل های 
منحصربه فردی برخوردار اسـت و از این جهت می توان این شـهر را یکی از با ارزشـترین مقاصد گردشـگری 
بوم گردی و طبیعت گردی كشـور دانسـت. اردشـیر محمدی تاكید كرد: مسـئولان اسـتان و شهرسـتان باید با نگاهی 
فـرا منطقـه ای و ملـی بـه بخش باغ بهادران توجهی ویژه داشـته باشـند. وی با اشـاره به اینکه ظرفیت هـای بالقوه ای 
در بخـش باغبهـادران نهفتـه اسـت، اظهارداشـت:  ایـن منطقه می تواند بـه یکـی از بزرگ ترین مقاصد گردشـگری و 
سـرمایه گذاری مبـدل شـود؛  چراكـه باغبهـادران بـا جمعیتی بالغ بـر 10 هزار نفـر در طول هفتـه پذیـرای 60 هزار نفر 
بـوده و بـه آنهـا خدمـات می دهـد.وی اظهـار كرد: شـهرباغبهادران یکی از مهم ترین شـهرهای گردشـگری كشـور به 
شـمار می آیـد كـه عـاوه بـر آنکـه رهگذر تاریـخ، ردپای خـود را به روشـنی و وضـوح برجـای گذاشـته، در موازنه های 

مدیریتی و سیاسی اخیر نیز به صورت جدی اثرگذار بوده است.

 احداث کشتارگاه جدید 
در شهرستان اردستان 

مدیرکل دامپزشکی استان اصفهان با بیان 
اینکه وضعیت کشتارگاه اردستان مطلوب 
نیســت، گفت: اســتان اصفهان در حوزه آنفلوانزای 
ک اســت و تا کنون گزارشــی در  فوق حاد پرنــدگان پا
این خصوص نداشتیم. شهرام موحدی با بیان اینکه 
برنامه ریــزی لازم برای احــداث کشــتارگاه جدید در 
شهرستان اردستان توسط مسئولان صورت گرفته 
است، افزود: در حوزه کشــتارگاه، دامپزشکی استان 
هیچ گونه ردیف اعتبــاری ندارد؛  اما آنچــه می توانم 
گذاری زمین  قول بدهم پیگیری مجدانه در حوزه وا
و اعتباراتی است که بتوان از حوزه معاونت عمرانی و 
پشــتیبانی اســتان دریافت کرد.وی  تصریح کرد: در 
حوزه شهرستان با فعالیت های صورت گرفته توسط 
شبکه دامپزشکی، وضعیت بیماری ها در حوزه طیور 
کــــنترل اســت و  و دام ســبک و سنــــگین تــــحت 

کسیناسیون انجام می شود.  وا
موحــدی بــا بیــان اینکــه اســتان اصفهــان در حــوزه 
ک بــوده اســت و  آنفلوانــزای فــوق حــاد پرنــدگان پــا
گزارشــی نداشتیــــم، خــــاطرنشان کــرد: هــم چنیــن 
در خصــوص بیمــاری هــای دام ســبک و ســنگین با 
کسیناســیون تــب برفکــی کــه صــورت گرفــت این  وا
بیماری تحت کنترل و وضعیت مطلوب گزارش شده 
اســت. وی با بیان اینکــه اعتبارات تخصیــص یافته 
کسیناســیون به دامپزشکی اســتان از دو  در حوزه وا
محل تامین شــده اســت، اظهار کرد: بر این اســاس 
تا کنون مبلغ هفت میلیــارد ریال از محــل اعتبارات 
ملی و مبلغ 10میلیارد ریال از محل اعتبارات استانی 
کسیناسیون و پیشگیری از بیماری ها در  در حوزه وا
استان هزینه شــده اســت و با تزریق اعتبارات جدید 
کـسیناسیون تسریع   پیش بیــنی می کنــیم کــه کــار وا

شود.

خبر                         كوتاه

روزنامــه اصفهــان زیبــا در نظــر دارد از 
بیــن عاقه منــدان بــه خبرنــگاری در 
شهرستان های کاشان، خمینی شهر، شهرضا، 
نجف آباد، شــاهین شــهر، فولادشــهر، مبارکه، 
لنجــان، زرین شــهر و گلپایــگان، خبرنــگار آزاد 
جذب نمایــد. از جمله شــرط هــای همکاری،  
دارا بــودن ســابقه کار مطبوعاتــی یا آشــنایی با 
حرفه خبرنگاری و سکونت در منطقه مورد نظر 
اســت. عاقه منــدان مــی تواننــد برای کســب 
اطاعات بیشتر و نحوه همکاری،  همه روزه به 
جــز ایــام تعطیــل در ســاعت اداری بــا شــماره 
03132218182 داخلی 207 )منتشــلو( تماس 

بگیرند.

فراخوان جذب خبرنگار
ح کرد: نماینده مردم سمیرم در مجلس شورای اسلامی مطر

چراغ سبز مسئولان برای پروژه انتقال آب ونک سمیرم به رفسنجان
نماینده مردم سمیرم در مجلس شورای اسامی، 
کــه چهــره  گفــت: از رئیــس جمهــور و وزیــر نیــرو 
بین المللی در امور آب و آمایش آب محور هستند تقاضا دارم 
ح انتقال آب ونک به رفسنجان که  برای همیشه توقف طر
طرحی غیر علمی و ضد محیط زیستی است را، اعام کنند.
اصغــر ســلیمی در گفت  و گــو بــا فــارس بــا اشــاره بــه تذکــر 
شــفاهی خود بــه رئیس جمهــور در اعتــراض به چراغ ســبز 
 محیط زیســت برای اجرای پــروژه منتفی شــده انتقال آب 
ونک - سولگان به دشت رفسنجان، اظهار داشت: بار دیگر 
سخن از انتقال آب از ونک سولگان از سرشاخه های کارون 
به دشت رفسنجان برای تعادل بخشی به باغ های پسته با 
چراغ سبز محیط زیست به میان  می آید. وی افزود: دولتی 
که با شــعار محیط زیســت روی کار آمد، محیط زیســت آن 
چراغ سبز به پروژه ای می دهد که مسئولان قبلی با شدت 

با آن مخالف کردنــد و دولت های قبلی 
آن را متوقف کرده بودند.

نماینــده مــردم سمیــــرم در مــــجلس 
ح با  شــورای اســامی، گفــت: ایــن طــر
637 کیلومتر خط انتقال و 67 کیلومتر 
کــه  تــــونل از زیــر شهــــرستان ســمیرم 
چند سالـــی خشک ســالی  رمقــی برای 
چشــمه های آن نگذاشته اســت، عبور 

می کند.
ح نه تنها باعث بحران محیط زیستی در  وی افزود: این طر
کشــور می شــود بلکه باعث بیکاری و مهاجرت و صدمه به 
استان های ذی نفع می شود و همچنین تبعات اجتماعی 
هم به همراه دارد. سلیمی با بیان اینکه تفکرات کشاورزی 
در تصمیمات محیط زیســتی فاجعه آفرین است، تصریح 

گر تفکر کشــاورزی  ح حتــی ا کرد: این طر
هم به دنبال داشته باشد؛  اما  بین سیب 
سمیرم و پســته رفســنجان نباید تفاوت 

قائل شد.
کشــاورز  وی افــزود: مگــر ســمیرمی ها 
نیســتند، بحران آبی و خشکســالی چند 
کــه شهرســتان ســمیرم را  ســالی اســت 
تهدید کرده و باعث خشکیدن درختان 
کــه دارای چهــره بیــن المللــی  ســیب 
هســتند، شــده اســت. نماینده مــردم ســمیرم در مجلس 
شورای اسامی، گفت: با اجرای این پروژه باید سمیرمی ها 
برای امرار معاش  تا 700 کیلومتر آن طرف تر مهاجرت کنند، 
محیط زیســت و منابع آبی متعلق به آیندگان اســت و باید 
همه تاش کنیم آسیبی به آن نرسانیم و بر روی آن معامله 

نکنیــم. وی افــزود: مطمئن هســتم در کشــورهای حامی 
گر مســئولان  محیط زیســت در کشورش  محیط زیســت، ا
چنیــن تصمیمــی می گرفــت ضمــن عذرخواهــی از مــردم 

کشورش، استعفا  نیز می داد.
ســلیمی با بیان اینکه شــما حتی به شــعار دولتی که به آن 
منتسب هستید، پای بند نیستید، ابراز کرد: رئیس جمهور 
و وزیر نیرو کــه چهــره بین المللــی در امــور آب   و آمایش آب 
محور هســتند تقاضا دارم که برای همیشــه ایــن پروژه غیر 
 علمــی و غیــر اقتصــادی  و ضــد محیــط زیســتی را متوقــف 

کنند.
گــفـــــت: بنــده بــه عنــوان نماینــده ســمیرم از تمــام  وی 
ظرفیت های قانونی برای جلوگیری از ایــن پروژه به همراه 
نماینــدگان کشــور اســتفاده خواهــم کــرد، حل مشــکات 

پیش کش، مشکلی بر مشکات شهرستان اضافه نکنید.

شهرستان08 سال یازدهم، شماره 2668 
 پنجشنبه

20 خرداد 1395 

ــول  24 مــــحــــــــصــــــــــــــــــــ
ـــز  شــگݡــــفــــت انــگݡــــــــیــــــــ
از گݡــــــــروه رســـــــــــانــــه ای 
یــــبــــــــــــا اصــــــــــفـــــهـــان ز

ضمیمهݡ روزنامه اصفهان زیبا + 24
بــــرای آشنایـــــــیݡ بیـــشـــتــر با مسائل و 
مشکلات اصناف شهر



ح شد؛ به مناسبت روز جهانی معلولان مطر

شرایط موجود برای معلولان مناسب نیست
باز هم 12 آذر ماه روز جهانی معلولان فرا رسید. روزی 
که مسئولان دستگاه ها در کنار هم جمع شدند تا در 
یک نشست خبری به بررسی مشکلات این قشرآسیب پذیر 
بپردازند. نشستی که رویکرد آن تعامل دستگاه ها با یکدیگر 
بود و جمعــی از بیمــاران آســیب نخاعــی، ناشــنوایان و دیگر 
معلولان جسمی و حرکتی در آن حضور داشتند. حالا در این 
جمع سید محمد منصوری، مشاور استاندار اصفهان در امور 
معلولان و نایب رئیس جامعه معلولان استان اصفهان گفت: 
بنای ما بر اساس تعامل است و معلولان با انبوهی از مشکلات 
و گرفتاری ها مواجه هستند که در ســال های متمادی این 
مشــکلات بر روی هــم تلنبــار شــده اســت و گاهــی در مواقع 

مختلف سرباز  می کند.
مشــاور اســتاندار اصفهــان در امــور معلــولان تصریــح کــرد: 

کرامــت انســانی را بــه  کــه  درصددیــم 
معلولان بازگردانیم و معلولان را از شرایط 

نامطلوب به شرایط مطلوب برسانیم.
منصوری با اشاره به اینکه شرایط موجود 
بــرای معلــولان مناســب نیســت، خاطر 
نشان کرد: همه ما می دانیم که حرکتی 
بــرای حمایــت از معلــولان ایجــاد شــده 

است؛ اما متاسفانه راه هموار نیست.
 به گفته او، عواملی ســد راه حمایت از معلولان شــده است و 

راه برای رسیدن به ایده آل ها طولانی است.
نایب رئیس جامعه معلولان استان اصفهان گفت: متاسفانه 
قانون جامع حمایــت از معلولان دو ســال اســت در مجلس 

ک می خورد و هنوز به تایید نرسیده است. خا

او خطــاب به اصحاب رســانه گفت: شــما 
زبان ما شــوید و از نماینــدگان تقاضا کنید 

که حقوق معلولان را به آنها بازگردانند.
کــرد: همــه مــا بایــد  منصــوری تصریــح 
توانمنــدی هــای معلــولان را بــه جامعــه 
معلــولان و مســـــئولان نشــان دهیـــــم و 
گــوش مســئولان و  مشــکلات آنهــا را بــه 

دولتمردان برسانیم.
 در ادامه این نشســت صمیمانــه، علیرضا صلواتــی، معاون 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری اصفهان، با بیان اینکه از نظر 
مدیریت شهری بین شهروند معلول و شهروند عادی جامعه 
تفاوتی نیســت و احترام به حقوق معلولان، از جمله حقوق 

ترافیکی در سطح جامعه، باید نهادینه شود.

او با بیان اینکه اصحاب رسانه پیشگام  ورود به پویش »هوای 
معلولان شهرم را دارم،« شده اند، خاطر نشان کرد: راه اندازی 
حرکت های مردمی و نرم افزاری در ســطح شهر در نظر گرفته 
شده است تا بتوانیم از رسیدگی به حقوق معلولان به عنوان 

یک شهروند عادی حمایت کنیم.
به بیــان او، بین شــهروند معلول و عــادی در جامعــه تفاوتی 
وجــود نــدارد و همــه از حقوق یکســانی برخــوردار هســتند و 
 تســهیلاتی که برای شــهروندان جامعــه ایجاد و برقرار شــده

 باید برای معلولان هم ایجاد شود.
در پایــان ایــن نشســت صمیمانــه مدیــر عامــل برخــی از 
خیریه های بهزیســتی مشــکلات خود را با مســئولان مطرح 
 کردند و آنها با سعه صدر به آنها پاســخ دادند و قول دادند که 

در جهت حمایت از معلولان تلاش بیشتری کنند.

09 جامعه

طاقچه های شهر

   یادداشت بیست وسوم

مهری 
شاه زیدی

در هشــتمین یادداشــت این ستون با 
موضوع خانه های تاریخی از گنج هایی 
صحبــت کردیم کــه رهــا شــده اند و در 
حــال ویرانی انــد. در ادامــه گفت وگــو 
در خصوص ایــن خانه ها لازم اســت از 
خانه های ارزشمندی یاد کنیم که در نتیجه بی توجهی 
مســئولان شــهری تخریــب شــده اند و در حــال حاضــر 
تنها نشــانه هایی اندک، مانند طاقچــه ، از آنها به جای 

مانده است.
 طاقچه ها زمانی جایگاه چیزهای ارزشمندی بودند که 
به تصور عموم دارای حرمت به شمار می رفت. جانمازها، 
قــرآن، کتاب های دعــا، آیینــه و شــمعدان، کتاب های 
شعر و داســتان و قاب عکس ها مهمان های همیشگی 
طاقچه ها بودند. معمــولا طاقچه ای در اتــاق پذیرایی 
خانه ها بود که با یک طاقچه پوش تزئین می شد و یک 

قرآن و آیینه بر روی آن قرار می گرفت. 
طاقچه های هر خانه  نشانه هایی معنادار بودند. اینکه 
طاقچه ســنگی باشد یا گچی، ســاده باشــد یا پر نقش و 
نگار، طاقچه پوش طلا و ترمه داشــته باشــد یا نداشــته 
باشد  و اینکه بر روی طاقچه چه باشد هر کدام نشانه ای 
از وضعیــت اجتماعــی و اقتصــادی  صاحــب خانــه بود. 
کنون  طنز تلخ روزگار اســت که این طاقچه های پرمعنا ا

معنای خود را از دست داده اند.
کــه هــر روز  در جریــان افسارگســیخته تحــولات شــهر 
موجب تخریب تعدادی از خانه های قدیمی می شــود، 
بخش هایــی از این خانه ها باقــی می مانند. شــاید کنار 
کوچه هــا و خیابان هــا بــا طاقچه هایــی برخــورد کــرده 
باشــید که بدون هیچ پیوندی با محیط اطراف، مانند 

غریبه های ناآشنا به شهر در گوشه ای کز کرده اند. 
نگاهی که نســبت به ایــن نیم نشــانه های باقیمانده از 
گذشــته وجود دارد، نگاهی منفی است. این طاقچه ها 
اغلب بــه عنــوان تهدیــدی بــرای زیبایــی فضــا قلمداد 
می شــوند و در بســیاری از مــوارد عــزم مــردم و مدیــران 

تخریب این طاقچه هاست.
 با این حال، به نظر مــن این طاقچه هــا می توانند برای 

اصفهان فرصتی قابل توجه باشند. 
تصور کنید طاقچه هایی که در کنار کوچه ها و خیابان ها 
قرار گرفته اند به جای آنکه محل انباشــت زباله باشند، 
مرمت شــوند. در جریــان این مرمــت می تــوان معنایی 
جدید به آنها بخشــید. معنایی که گذشــته نــه چندان 
دور ما را به زمان حالمان پیوند بزند و گسســتگی تاریخ 

شهرمان را جبران کند.
 این طاقچه هــا از آن جهت یک فرصت طلایی هســتند 
که آنچه را در هزارتــوی خانه های تاریخی مــان جا دارد، 
روایت  می کننــد. در واقــع معمــاری خانه هــای تاریخی 
به طــور معمــول بســیار پوشــیده و دور از چشــم اســت، 
ولی این طاقچه ها که از دل اندرونی خانه های قدیمی 
بیرون زده اند و در فضاهای عمومی شهر قرار گرفته اند، 

فصیح ترین روایتگر سبک معماری اصفهان اند. 
به شــیوه یادداشــت های گذشــته بــاز هــم از مدیــران و 
مسئولان شهر چندین خواهش دارم:  به جای نقاشی 
طاقچه هــا بــر دیوارهــای شــهر طاقچه هــای قدیمــی را 
تخریب نکنید و حفظ طاقچه ها را مانند بناهای تاریخی 
در دســتور کار خــود قــرار دهیــد؛ لطفا بــرای حفــظ این 
طاقچه هــا مســابقه ای برگــزار کنیــد و از دانشــجویان 
 معمــاری و شهرســازی بخواهیــد کــه طرحی قابــل اجرا 

برای حفظ این طاقچه ها ارائه کنند. 
 دانشجوی دکترای جامعه شناسی، 

پژوهشگر جهاد دانشگاهی

خبر                     آخر

 فعال شدن کمیته های نظارت 
بر مصرف دارو در بیمارستان ها

رئیــس ســازمان غــذا و دارو و معــاون وزیــر 
بهداشت با اشاره به سیاســت های سازمان 
متبــوع دربــاره داروهــای وارداتــی کــه مشــابه داخلی 
کنــون در حال پیگیری مســئله مصرف  دارند، گفت: ا
منطقــی دارو هســتیم و تــلاش می کنیــم کمیته هــای 
نظــارت در بیمارســتان ها فعــال شــوند.دکتر غلامرضا 
اصغری در گفت وگو با ایسنا، درباره سرنوشت پوشش 
بیمه ای داروهای وارداتی که مشابه تولید داخل آنها 
در کشور موجود است، گفت: طی تفاهم نامه ای که با 
ســازمان های بیمه گر بســته ایم، برخــی داروهایی که 
وارداتی هستند، اما مشابه تولید داخلی آنها هم وجود 
دارد و بیماران از آنها اســتفاده می کنند و پزشکان هم 
آنها را نســخه می کنند، تــا پایان ســال همچنان تحت 
کید بر اینکه داروهای  پوشــش بیمه  هســتند.وی با تا
تولید داخل هم به شرطی مجوز تولید و ورود به بازار را 
دریافت می کنند که کیفیت  و استانداردهای مورد نظر 
 ســازمان غــذا و دارو را داشــته باشــند، ادامــه داد: مــا 
بــرای حمایــت از تولیدکننــدگان داروی داخلــی، 
سیاســت هایی را پیش می بریم. به عنوان مثال برای 
داروهای وارداتی که مشابه داخلی آنها در کشور وجود 
دارد، ســقف قرار داده ایــم و بیش از 10 درصــد از حجم 

بازار دارو را به آنها نمی دهیم.
 بر این اساس، 90 درصد این بازار در اختیار تولیدکننده 
داخلی اســت و با این روش، قدرت صنایع دارویی در 
کشــور را تقویت می شــود. البته باید توجه کــرد که این 
کار تنها به شــرطی بــرای داروهای تولیــد داخل انجام 

می شود که کیفیت لازم را داشته باشند.
گر دارویی اســتانداردهای مورد نظر ما   بر این اساس ا
را نداشته باشد، مجوز ورود به بازار نمی گیرد. بنابراین 
مردم مطمئن باشــند کــه داروی بی کیفیــت وارد بازار 

نخواهد شد.

مکلف شدن بهداشت برای فراهم 
کردن وسایل پیشگیری از ایدز

کنتــرل ایــدز و بیماری هــای  رئیــس اداره 
آمیزشی وزارت بهداشــت، با اشاره به برنامه 
کــه وزارت  کــرد  کیــد  کنتــرل و پیشــگیری از ایــدز، تا
بهداشــت مکلف اســت بــا همــکاری اعضــای کارگروه 
کنترل و پیشگیری از ایدز، وسایل پیشگیری از انتقال 
بیماری را به قیمتی ارزان در دسترس مردم قرار دهد.

به گزارش ایسنا، دکتر پروین افسر کازرونی در همایش 
روز جهانی ایدز اظهار کرد: شعار امسال روز جهانی ایدز 
»سلامتی حقی برای همه« انتخاب شده که بر موضوع 
اطلاع رسانی، پیشگیری، تشخیص زودهنگام، درمان 
کید می کند. کنفدراسیون بین المللی  و کنترل HIV تا
حقوق اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی در ســال 19۶۶ 

حق سلامتی را برای همه تایید کرد.
 این حق بــرای همــه انســان ها از جملــه افــراد مبتلا و 
متاثــر از HIV دربــاره تصمیم گیــری در زمینه ســلامت 
خود، پیشــگیری و درمــان تایید شــد. وی ادامه داد: 
افرادی که به حاشیه رانده شده اند، بیشتر در معرض 
خطر ابتلا به HIV )ایدز( قــرار دارند. افراد مبتلا به این 
بیماری به دلیل انگ و تبعیض از وضعیت ابتلای خود 
اطلاعی ندارند. حق سلامتی برای همه با اطلاع رسانی 

گسترده و راه های پیشگیری، باید پیگیری شود.
رئیس اداره کنترل ایدز و بیماری های آمیزشی وزارت 
بهداشــت با اشــاره به بی اطلاعــی ۶0 درصــد مبتلایان 
به HIV )ایدز( از بیماری خود اظهار کرد: یکی از دلایل 

بروز این موضوع به انگ اجتماعی بازمی گردد.
کید بر مزمن   ما رویکــرد نوینــی را در زمینه آموزش بــا تا
و قابل کنترل بودن بیماری آغــاز کرده ایم. هدف این 
رویکرد کاهش انگ و تبعیض نسبت به بیماران است 
تا آنها بتوانند از وضعیت خود مطلع شوند و از فرصت 

برابر درمان، تشخیص و مراقبت استفاده کنند.
وی همچنین اضافه کرد: وزارت بهداشت با همکاری 
اعضای کارگروه کنترل و پیشــگیری ایدز مکلف اســت 
تمــام وســایل لازم بــرای انتقــال بیمــاری از راه تماس 
جنسی و سایر راه ها را با قیمتی ارزان و دسترسی راحت 

فراهم کند.

افزایش آسیب های اجتماعی 
مختص ایران نیست

رئیــس مرکــز اورژانــس اجتماعــی ســازمان 
بهزیســتی کشــور گفت: افزایش آسیب های 
اجتماعی مختص کشــور ما نیســت و در تمــام جوامع 
گــزارش فــارس،  حســین  قابــل مشــاهده اســت.به 
اســدبیگی، رئیس مرکــز اورژانــس اجتماعی ســازمان 
بهزیســتی کشــور، در برنامــه پرسشــگر اظهار داشــت: 
روانشناســان و مددکاران این مرکــز خدمات مختلفی 
برای مداخلــه در بحــران انجام می دهند؛ بــرای مثال 
زمانی که کودک آزاری به شماره 123 اطلاع داده شود 
ما افرادی را برای ارزیابی می فرستیم و در صورت مثبت 
بودن نتیجه بــا حکم قضایــی کــودک را از آن خانواده 
کز ذیربــط می فرســتیم تا شــرایط ادامه  گرفته و بــه مرا

زندگی کودک در خانواده یا محل دیگر بررسی شود.
وی افــزود:  آســیب های اجتماعــی مثــل حلقه هــای 
زنجیر به هم پیوســته اســت و افزایش هر یک در رشــد 
دیگــری موثر اســت، مثلا افزایــش اعتیاد زمینــه ایجاد 
آســیب های دیگــر را فراهــم می کنــد و باعــث می شــود 
آســیب های مختلــف همزمــان بــا یکدیگــر رشــد پیدا 
کنند و پیچیدگی  جامعه و گسترش فضای مجازی هم 
به آن دامن می زنــد. وی گفت: بیشــترین آمار گزارش 
کودک آزاری توسط اقوام و همسایه های این کودکان 

اتفاق می افتد.

کودکان کار خیابان ها را امن تر از 
کارگاه های زیرزمینی می دانند

معــاون امــور اجتماعــی ســازمان بهزیســتی 
ح توانمندســازی کــودکان کار و  کشــور از طــر

خانواده هایشان در 18 استان کشور خبر داد. 
گــو بــا پانــا،  گفــت و  حبیــب الله مســعودی فریــد در 
درخصوص ســاماندهی کــودکان کار و خیابــان اظهار 
داشت: در رابطه با کودکان کار و خیابان باید بپذیریم 
که نباید کودکی برای کار در خیابان وجود داشته باشد 
ضمن اینکه حضور و فعالیت کودکان کار در کارگاه های 

زیرزمینی را هم نمی پذیریم.
معــاون امــور اجتماعــی ســازمان بهزیســتی کشــور بــا 
بیــان اینکــه در همــه اقداماتی کــه بــرای کــودکان کار 
انجام می شود، مصلحت کودک در نظر گرفته خواهد 
شــد، گفــت: کودکانی کــه بــرای کار در ســطح خیابان 
حضــور دارنــد، از خانواده هــای متعددی هســتند که 
ممکن اســت برخی از آنها سرپرســت نداشــته باشــند 
یــا سرپرســتی از کار افتــاده و معتــاد داشــته باشــند. 
همچنیــن ممکن اســت عــده ای از این کودکان ســوء 
استفاده کنند؛ بنابراین در اقداماتی که انجام می شود 

باید مصلحت کودک در نظر گرفته شود.
وی با اشاره به شناسایی و جذب کودکان کار و خیابان 
گفت:  در فرایند شناسایی کودکان کار با خانواده های 
ایــن کــودکان در ارتبــاط هســتیم و چرایــی کارکــردن 

کودک را جویا می شویم. 
برخی از ایــن کودکان روزانــه 70، 100 و 200 هــزار تومان 
درآمــد دارند و عده ای ســودجو کــه به دنبــال منفعت 
از کــودکان هســتند و می داننــد کــه مــردم به کــودکان 
کمــک می کننــد از کار کــردن کــودکان ســوء اســتفاده 
می کننــد. این مقام مســئول با بیــان اینکه بهزیســتی 
برای کودکان کار رویکرد خاصی را دنبال می کند، بیان 
کــرد:  رویکــردی که در ســازمان از دو ســال قبل شــروع 
شده بر محور توانمندســازی کودکان کار و خانواده ها 
کز حمایتی و آموزشــی کودک و خانواده در  اســت و مرا
ســطح اســتان های کشــور راه اندازی شــده؛ به طوری 
کنــون 50 مرکز تحت ایــن عنوان در کشــور دایر  که هم ا

است.
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اخبار                         جامعه در جست وجوی                     فرصت ها

رئیس مرکز توسعه پیشگیری و درمان اعتیاد بهزیستی خبر داد: 

کز ماده 16 ترک اعتیاد در مرز هشدار تعطیلی مرا
رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی:

تحصیل 65 هزار دیرآموز در مدارس عادی
رئیــس مرکــز توســعه پیشــگیری و درمــان اعتیــاد 
گر اعتبارات لازم  سازمان بهزیستی کشــور گفت: ا
کز ماده 1۶ تامین نشــود، بایــد منتظر تعطیلی این  برای مرا

کز باشیم. مرا
 )TC( کیــد بر اینکــه به گــزارش ایســنا، فرید براتی ســده  با تا
کرده  اقدامی اســت که توســط بهزیســتی آغــاز و ادامــه پیدا
اســت، ادامــه داد: ناتوانی دســتگاه و سیســتم مدیریت در 
کز ماده 1۶ و اعلام مواردی مبنی بر اینکه تنها  ساماندهی مرا
5 درصد از این افراد درمان می شــوند بــه معتادان و جامعه 

سرایت پیدا می کند.
این مسئول ابراز کرد:  بدون شک این امر سبب خواهد شد 

معتادان رغبت و علاقه چندانی به درمان نداشته باشند.

وی افزود: امیــدوارم با پیگیری و تخصیص اعتبار مناســب 
کــز TC می تواند  کز در کشــور افزایش یابد. مرا تعداد این مرا
به عنــوان قلــب اقدامــات بهزیســتی بــرای بهبودیافتــگان 
باشــد. بــه زودی  شــاهد راه انــدازی دو مرکز آمــوزش TC در 
کشــور خواهیم بود. رئیس مرکز توسعه پیشــگیری و درمان 
اعتیاد سازمان بهزیستی کشور در ادامه با اشاره به وضعیت 
کز ماده 1۶ توضیح داد:  در بحث ماده 1۶ تمام  نامناسب مرا
تلاش خود را به کار می گیریم؛ اما متاســفانه تنها هســتیم و 

همچنان وعده های مالی محقق نشده است. 
در ایــن راســتا تنهــا 50 درصــد اعتبــارات توســط ســتاد 
گــر اعتبــار لازم تخصیص پیدا نکنــد، این  پرداخت شــده و ا

کز به تعطیلی کشانده می شود. مرا

رئیس ســازمان آموزش و پرورش استثنایی با 
کید بر حل مشکل اشــتغال معلولان گفت:  تا
تعداد ۶5 هزار و 800 نفر دانش آموز دیر آموز در مدارس 

عادی تحصیل می کنند.
بــه گزارش مهــر، مجیــد قدمــی اظهــار کــرد: ســازمان 
آموزش و پرورش اســتثنایی هفت گــروه دانش آموزان 

آسیب دیده را تحت پوشش قرار می دهد.
رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی کشور گفت: 
دانش آموزان آسیب دیده ذهنی به لحاظ بهره هوشی 
بین 50 تا 70 هستند و دانش آموزان عادی 100 هستند.
 برای آنهایی که در مرز قرار می گیرند، خدمات حمایتی 
ارائه می دهیم اما آنها را تحت پوشش قرار نمی دهیم.

وی ادامــه داد: تعــداد 7۴ هــزار و 175 نفــر در مــدارس 
گر معلولیت دشوار باشد  استثنایی تحصیل می کنند و ا

دانش آموز را در مدارس استثنایی ثبت نام می کنیم.
گــروه دانــش آمــوزان  قدمــی ادامــه داد: بیشــترین 
تحت پوشــش ســازمان آمــوزش و پــرورش اســتثنایی 
کمتریــن آنهــا  دانش آمــوزان آســیب دیــده ذهنــی و 

نابینایان و طیف اوتیسم هستند.
وی بیــان کرد: تعداد 23 هــزار 57۴ نفر نیروی انســانی 
داریــم. هفــت هــزار و 9۴1 نفــر مــرد 15 هــزار و ۴0 نفــر 
زن هستند. وی افزود: تعداد 15 هزار نفر دارای مدرک 
لیســانس، نزدیک به چهار هــزار نفر نیز فوق لیســانس 

هستند.

35 درصد معلولان اصفهانی، زن هستند
ح شد؛ در کنفرانس مطبوعاتی روز جهانی معلولان مطر

در ابتــدای ایــن کنفرانــس، علیرضــا نصــر، نایــب رئیس 
شورای اســلامی شــهر اصفهان با بیان اینکه لزوم توجه 
به نیازهای معلولان باید در راس برنامه های مسئولان 
قرار گیرد، گفت: اطلاع رسانی یکی از زمینه های مهم و 

ضروری در این عرصه است.
به گفته او، مسئولان همه مدعی هســتند که حمایتگر 
معلــولان انــد؛ امــا عملکــرد آنهــا در رابطــه بــا حمایت از 
 معلــولان مقداری انســان را دچــار پارادوکس مــی کند و 

به نظر می رسد اینگونه نباشد.
کیــد  نایــب رئیــس شــورای اســلامی شــهر اصفهــان تا
کــرد: مســئولانی کــه در جریان حجــم عظیم مشــکلات 
 معلولان قــرار دارند، باید به ســمت حل مشــکلات قدم 

بردارند.

    مشکلات معلولان همچنان پابرجاست
گیر است، تصریح  نصر با اشاره به اینکه مباحث معلولان فرا
کرد: با وجود مســئولان سازمان بهزیســتی و خیریه هایی 
کــه در ایــن راســتا حمایتگر معلولان هســتند،  مشــکلات 
معلولان همچنان پابرجاســت و همه افراد و دســتگاه ها 
باید دست به دست هم بدهند و با همدلی و هم افزایی و 

صمیمیت این مشکلات را حل کنند.
کید بــر لزوم وحدت و همدلی بین دســتگاه ها برای  او با تا
حل مشکلات معلولان گفت: باید با پیگیری های مداوم 
و سریع برای عملی سازی تصمیم های حمایتی در جهت 

حل مشکلات معلولان اقدام کنیم.
نایب رئیس شــورای اســلامی شــهر اصفهان خاطر نشان 
گر دســتگاه ها و ســازمان ها به دنبال کمرنگ کردن  کرد: ا

نقش یکدیگر باشند، باعث می شود تا به نتیجه اصلی که 
حمایت همه جانبه از معلولان است، نرسیم.

نصر با اشاره اینکه شورای اسلامی شهر اصفهان در گذشته 
دغدغه معلولان را داشته است، بیان کرد: در دوره پنجم 
نیز شورای شهر این دغدغه را دارد و هر کاری که از دست ما 
بر می آید و از ما ساخته است نه به عنوان یک رسالت بلکه 
به عنوان وظیفه انجــام می دهیم و برای مناسب ســازی 
معابر و ایجاد امکانات رفاهی در خدمت معلولان هستیم. 
او معلولان را جزو سهام داران در داشته های شهر برشمرد 

و ادامه داد: باید از سهامداران شهر حمایت کنیم.

     آمار یک میلیون و 200 نفری معلولان در ایران
در ادامــه ایــن کنفرانــس خبــری، دکتــر ســعید صادقــی، 
مدیرکل بهزیستی استان اصفهان، با بیان اینکه 120هزار 
 معلــول در بانــک اطلاعــات بهزیســتی هســتند، گفــت:
  35 درصــد از ایــن تعــداد زن و ۶5 درصد مرد هســتند که

 10 درصد کل معلولان کشور را شامل می شود.
مدیرکل بهزیستی استان اصفهان با بیان اینکه معلولان 
استان اصفهان در همه عرصه ها می درخشند، به فعالیت 

مستمر بیش از 50 تشکل در حوزه معلولان اشاره کرد.

بــه بیــان او، طبــق آمــار ســازمان جهانــی بهداشــت، 
حــدود ۶00 میلیــون معلول در جهــان وجــود دارد که 
طبق آخریــن آمار یک میلیــون و 200 نفر آنهــا در ایران 

زندگی می کند.
صادقــی اضافــه کــرد: ایــن آمــار شــامل افــراد دارای 
معلولیت خفیف و  شدید، جســمی حرکتی، کم توان 
ذهنی، اوتیسم، نابینا، کم شنوا و اعصاب و  روان است 
کــه ۶2 درصــد آنهــا را مــردان و 35 درصد دیگــر را زنان 
تشکیل می دهد.مدیرکل بهزیستی استان اصفهان 
با اشــاره به لزوم توجه بیشــتر به نیازهای زنان معلول 
 گفــت: زنــان معلــول نیازهــای خاصــی دارند کــه باید 

به طور ویژه نیاز آنها رفع شود.

وز معلــولان بــدون  کــردن شــعار ر     عملــی 
قید و شرط

گیر برای تحقق جامعه ای پایدار  صادقی، »اقدامی فرا
و پذیرای همه معلولان« را شــعار روز جهانی معلولان 
دانست و گفت: این اقدامات بدون هیچ قید و  شرطی 
باید عملی شود؛ چرا که هیچ انسانی بر دیگری برتری 
ندارد و معلولیت دلیل نقض حقوق معلولان نیست.

به گفتــه او، لایحه جامــع حمایت از معلــولان، قانون 
خوبی اســت که برای معلولان تدوین شده است؛ اما 
هنوز بر روی میز مجلس باقی مانده است و به تصویب 

نرسیده و در کش و قوس اجرا باقی مانده است.
صادقــی بــا اشــاره بــه اینکــه هنــوز بیــش از 37 درصد 
ســاختمان ها در شــهر اصفهان مناسب سازی نشده 
کن عمومی به ویژه  است، خاطر نشــان کرد: همه اما
کن  حمل و نقل عمومی، محیط شــهری، بازار ها، اما
 مســکونی، تجــاری و اداری نیازمنــد مناسب ســازی 

بیش از پیش برای معلولان است.
در ادامه این کنفرانس، دکتر غلامرضا پسته ای، مدیر 
عامل مجمع تشــکل های معلولان اســتان اصفهان 
و مدیر عامل کانون سراســری تشــکل هــای معلولان 
کشــور با انتقــاد از اینکه چرا اصحــاب رســانه و جامعه 
مطبوعاتی اســتان اصفهــان تنهــا در روز معلــولان به 
ج اخبار و بررســی مشــکلات این قشــر آســیب پذیر  در
می پردازند، گفت: همه دستگاه ها و سازمان ها باید 
در طول هفته بــا معلــولان در ارتباط باشــند و در رفع 

مشکلات آنها بکوشند.
او از عملکرد خوب بهزیستی در برگزاری جشن معلولان 
در سال گذشته قدردانی کرد و ادامه داد: اتفاق خوبی 
که امسال رقم خورده است، تعامل سازمان بهزیستی 
با مجمع تشکل های معلولان است و این رخداد نیک 

باید تداوم پیدا کند.  

کنفرانـس مطبوعاتـی بـه مناسـبت 12 آذر مـاه روز جهانـی معلـولان بـا حضـور مسـئولان 

زهره 
قندهاری

بهزیسـتی اسـتان اصفهـان، نائـب رئیـس شـورای اسـامی شـهر اصفهـان، مجمع تشـکل های 
معلـولان، مشـاور اسـتاندار اصفهـان در امـور معلـولان، معـاون حمـل و نقـل و ترافیـک 
شـهرداری اصفهـان و جمعـی از مدیـران خیریه هـای بهزیسـتی بـا حضـور اصحاب رسـانه در 
انجمـن آسـیب دیـدگان نخاعـی برگـزار شـد. آنهـا آمـده بودند تـا در یـک نشسـت صمیمانه با 

رویکرد تعامل و هم افزایی به بررسی مشکات معلولان بپردازند.
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فرهنگ و هنر

 »فرهنگ برخورد با معلولین« در 
تابلوهای تبلیغات شهری

کمیته فرهنگ شــهروندی ســازمان فرهنگی 
تفریحــی شــهرداری اصفهــان، ۳۰۰ تابلــوی 
 تبلیغاتی شــهر اصفهان را به موضــوع »فرهنگ برخورد 
با معلولین« اختصاص داده است.روز جهانی معلولین 
از ســال ۱۹۹۲ که از ســوی مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد اعلام شــد، هــر ســاله در ۱۲ آذر یا ۳ دســامبر برگزار 
می شــود. هــدف از تعییــن ایــن روز ارتقــاء رشــد اذهان 
عمومی درباره مسائل مربوط به معلولیت های مختلف 
گاهی هایی بوده است که می بایست از مسئله  و افزایش آ
پیوســتن افراد معلــول در تمامی جنبه های سیاســی، 

اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی زندگی منتج شود. 
 بــا توجــه بــه اهمیــت ایــن موضــوع اقدامــات فرهنگی 
در زمینه بیــان موضوع»فرهنــگ برخورد بــا معلولین« 
از ســوی کمیته فرهنگ شــهروندی ســازمان فرهنگی 
اجتماعی و ورزشــی شــهرداری اصفهان صــورت گرفته 
 اســت.در این تابلوهــای تبلیغاتی به موضــوع مواجهه 
با معلولان اشاره شده و موضوعاتی شامل تقسیم کردن 
جای پارک، همدلی کردن، ســدمعبر نکــردن، افزایش 
احتــرام، تســاوی حقــوق و...  مطرح شــده اســت.این 
دوره از تبلیغــات کمیتــه فرهنگ شــهروندی بــا عبارت  
 »در مواجهــه با معلــولان...« بــه بیان موضــوع برخورد 
و رفتار مناسب با معلولین در بین عموم مردم پرداخته 

است.  

برگزاری اولین دوره مسابقات 
قرآنی »بصائر« در اصفهان 

مدیــر دفتــر قــرآن و عتــرت اســتان اصفهــان 
از برگزاری اولین دوره مسابقات قرآنی »بصائر« 
ویژه نابینایان و کم بینایان زیر ١٨ سال در اصفهان خبر 
داد.به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان اصفهان، حجت الاســلام و المسلمین 
ابوالفضــل یعقوبی بــا اعلام این خبــر گفت: اولیــن دوره 
مسابقات قرآنی »بصائر« ویژه نابینایان و کم بینایان زیر 
١٨ ســال بین نوجوانان نابینای اســتان های اصفهان، 
فارس، یزد و چهــار محال و بختیــاری در اصفهان برگزار 

می شود.
وی بــا بیــان اینکــه ایــن دوره از مســابقات توســط 
 موسســه فرهنگــی قرآنــی روشــندلان اســتان اصفهان 
با همکاری اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی اســتان، 
 سازمان دارالقرآن، اداره کل بهزیســتی استان، آموزش 
و پرورش اســتثنایی کشور برگزار می شــود، تصریح کرد: 
این مسابقات قرآنی در دو مرحله مقدماتی به این ترتیب 
که از اول تا ۲5 آبــان فایل های صوتی شــرکت کنندگان 
 بــه صــورت غیــر حضــوری داوری شــد و مرحلــه نهایــی 
و حضوری در رشــته های حفظ، قرائت و ترتیل از ٨ تا ١٠ 

آذردر اصفهان برگزار شد.

رهبر انقلاب درگذشت حبیب الله 
چایچیان را تسلیت گفتند

به گــزارش مهر، حضرت آیــت الله خامنه ای 
رهبــر معظــم انقــلاب اســلامی در پیامــی 
درگذشت شاعر قرآن و عترت مرحوم آقای حبیب الله 

چایچیان را تسلیت گفتند.
متن پیــام رهبر معظم انقلاب اســلامی به این شــرح 

است:
بسم الله الرحمن الرحیم

درگذشت شاعر قرآن و عترت جناب آقای حبیب الله 
 چایچیــان )حســان( را بــه جامعــه ی ادبــی کشــور 
 و شــعرای ولائــی و آئینــی و به خصــوص بــه خانواده 
 و بازماندگان گرامی ایشــان تســلیت عــرض می کنم 
و حشر با اولیاء الهی را از خداوند برای ایشان مسئلت 

می کنم.
  شــعر خــوش لفــظ و از دل برآمــده  ایــن شــاعر عزیــز 
در شمار یادگارهای ارزنده  شعر دینی و آئینی روزگار ما 
است و در خاطره ها و زبان ها خواهد ماند ان شاءالله 

خداوند درجات وی را عالی فرماید.
سید علی خامنه ای

درسنامه صوتی »از ایده تا فیلم« 
مورد بهره برداری قرار گرفت

درســــنـــــامـــــــه صــــوتـــــــی نخســتین دوره 
فنــون  تحلیلی،آموزشــی   نشســت های 
 فیلــم نامــه نویســی اصفهــان بــا عنــوان »از ایــده تــا

 فیلــم« از ســوی دفتــر تخصصــی ســینما تهیه شــده 
است.

  با توجه به درخواست های متعدد مبنی بر استفاده 
از جلســات نخســتین دوره نشســت هــای تحلیلــی 
آموزشی فنون فیلم نامه نویسی اصفهان، »درسنامه 
 صوتی« جلســات از ایــده تا فیلم آمــاده بهــره برداری 

شد.
 دفتر تخصصی ســینما ســازمان فرهنگــی اجتماعی 
و ورزشی شهرداری اصفهان درسنامه صوتی »از ایده 
تا فیلم« را در قالب ۱4 جلســه با  ۱4 موضوع با حضور 
اســاتید فیلم نامــه نویس و برگزیده کشــوری شــامل 
ســید ســعید رحمانی، شــاهپور شــهبازی، جمشید 
خانیان، مهران کاشانی، سیاوش گلشیری، امیررضا 
نوری پرتو، فرزاد موتمن، جابر قاســمعلی، شــادمهر 
راســتین، حمیــد دهقــان پــور، امیــر عربــی، فرهــاد 
توحیدی، فدیــا نورالهیان و محمــد گذرآبادی تهیه 

کرده است.
علاقــه منــدان بــرای تهیــه ایــن درســنامه صوتــی 
می توانند به دفتر تخصصی ســینما واقع در خیابان 
اســتانداری، جنــب مــوزه هنرهــای معاصــر مراجعه 
کرده یا با شــماره هــای ۳۲۲4۳8۹5 و ۳۲۲۳۹۹۳7 

تماس حاصل کنند.

خبر                      فرهنگ مهدی غبرایی از دلایل کم بودن زندگی نامه خودنوشت در ایران گفت:هنر                       اصفهان

چرا درباره خودمان نمی نویسیم؟
مهــدی غبرایــی بــا اشــاره بــه دلایــل کــم بــودن 
زندگی نامه خودنوشت در ایران می گوید، تمرین 
دموکراسی لازم است تا خودزندگی نامه نویسی در کشور ما 
رایج شود.به گزارش ایسنا؛ این مترجم دربــــاره زندگی نامه 
کــــــرد: طبعــا  خودنوشـــــــت )اتوبیوگـــــرافــــــــی( اظهــــــار 
خاطره نویســی، زندگی نامه نویســی و بــه صــورت دقیق تر 
خودزندگی نامه نویســی اســناد قابل اعتباری هستند که 
افــراد صاحب نــام در حوزه هــای مختلــف اجتماعــی، 
سیاسی، ادبی، فرهنگی و... درباره خود می نویسند. این 
نوشته ها می تواند منشأ اثر در این حوزه ها باشد.او درباره 
وضعیــت سرگذشت نامه نویســی در کشــور مــا نســبت به 
کشورهای دیگر گفت: وضع ما در این باره مربوط به اوضاع 
 اجتماعــی  اســت کــه داریــم. در غــــــرب هــــیــــــچ مـــنـــــع 
و گرفتاری درباره بیان مسائل خصوصی و  روابط شخصی 

افراد وجــود ندارد کــه این موضــوع در 
طــول حــدود ۳۰۰، 4۰۰ ســال بــه مــرور 
زمان و همراه بــا آزادی های مختلف از 
جمله آزادی بیان به وجود آمده است. 
بعــد از دو جنــگ جهانــی اول و دوم 
بســیاری از معیارهای اخلاقــی در این 
کشــورها دســتخوش تغییــر شــده و به 
مــرور آزادی بیان بــرای صحبت کردن 

درباره زندگی خصوصی و اخلاقیات گسترش یافته است، 
 به همین دلیــل افراد به راحتــی می توانند درباره مســائل 
و روابط خصوصی و افــکار خود بنویســند.غبرایی با بیان 
اینکــه ظاهرا مشــکل بــزرگ ما اخلاق اســت، گفــت: خود 
اخــلاق قابــل صحبــت و بحــث اســت؛ امــا صحبتــم فقط 
مربوط بــه بحــث سانســور چــه در زمــان قبــل و چــه الان 

نمی شــود. بــه طــور مثــال در فرهنــگ 
برخی از کشورهای عربی با وجود اینکه 
از نظر مذهبی، اسلامی هستند،  آزادی 
وســیع تری وجــود دارد و منعــی بــرای 
نوشــتن مســائل شــخصی و خصوصــی 
در  مــا  کــرد:  خاطرنشــان  ندارنــد.او 
گفتــن بســیاری  از  فرهنگمــان بــرای 
مســائل  محدودیــت داریــم، در نتیجه 
زندگی نامه نویســی و به خصوص خودزندگی نامه نویسی 
نتوانســته رایج شــود. درباره زندگی که هیچ، بلکه درباره 
مرگ شخص هم نمی شــود بسیاری از مســائل را نوشت.

این مترجم با بیــان اینکه زندگی نامه برجســته خیلی کم 
 عرضه می شــود به  کتاب »حدیث نفس« حســن کامشاد 
و »خاطــرات اســدالله  علــم« اشــاره کــرد و گفــت: حســن 

کامشاد در زندگی نامه خود صراحت بسیاری به خرج داده 
که تحسین برانگیز است؛ اما گویا بعد از مرگش منتشر شده 
اســت. علــم نیــز توصیــه کــرده  بــود کــه در زمــان حیاتش 
خاطراتــش را منتشــر نکننــد. طبعــا در هــر دو اینهــا 
گفته های بسیاری وجود دارد که به دلیل رعایت شئون  نا

جامعه بیان نشده است.
 در برخــی کشــورها ایــن محدودیت هــا وجــود نــدارد، در 
نتیجه زندگی نامه نویســی راحت تر می تواند رشــد کند.او 
گر کســی شهامت داشــته باشد و  ادامه داد: در کشــور ما ا
از روابــط خصوصی خــودش صحبــت کند، ابتــدا از طرف 
جامعه پذیرفته نمی شود و زمانی که نوشته برای گرفتن 
مجوز برود، این قسمت ها حذف می شود؛ گاهی ظرایفی 
حذف می شــود که ممکن اســت از برخی جهات راهگشا 

باشد.

بازگشت به وطن؛ مرثيه ای برای صلح و سرب
تا 20 آذر در سالن اصلی فرشچیان در حال اجراست

بیماری یاد شده، نوعی بیماری روان تنی است که درپی  
ک با ایجاد ضایعه ای مغزی، مسیر  وقوع وقایع وحشتنا
زیست انسانی را تغییر می دهد و به طور معمول، در میان 
نظامیان شایع است. نویسنده این نمایشنامه، دستیار 
هاینر مولر شاعر، نویسنده و کارگردان تئاتر آلمانی است 
که به او لقــب بزرگ ترین »شــاعر زنده تئاتر« پــس از مرگ 
ساموئل بکت داده شده  و نمایشنامه »هملت ماشینی« 
او از آثار جاویدان جهان تئاتر است. گفتنی است محمود 
حســینی زاد و علــی خدایی، مهمانان ویژه اولین شــب 
اجرای این نمایش بودند.تا پیش از اینکه درهای سالن 
اصلی نمایش را در ساعت۱8:۳۰ دقیقه بگشایند، شما 
به طور قطع هیچ گونه پیش داشتی از نمایشی پربازیگر، 
 ســخت، ســنگین، بــا دیالــوگ هایــی طولانی و سرشــار 
 از اســـــامی خــاص جغرافیــای تــــجــــــاوزات جنگــــــی 
کتیک هــای نظامــی در ذهــن نخواهید داشــت؛ اما  و تا
بدون شک وقتی در ساعت ۱۹:4۰ دقیقه با ذهنی آشفته 
که مشــحون از مفاهیمــی چون جنگ، بیــکاری، غلاف 
تمام فلزی، ســرود ملی، عشــق، جنــون، تیمارســتان، 
فلسفه، ایدیولوژی، متالیکا، الیور استون، نزاد پرستی، 
کوبریک و فیلم های به ظاهر ضد جنگ ســاخته شــده 
در ســایه فریب هیجان افــکار عمومــی با زیــر آهنگ رپ 
 رپه طبل هاســت بیرون می آیید، در دانسته های خود 
از جنــگ، شــک خواهیــد کرد.محمــد رضــا رهبــری، 

کنــون ادامــه دارد مــی پــردازد؛ زیــرا مــا بــه عنــوان  و تا
انســان هایی روشــنفکر،  بایــد تکلیفمــان را با شــریعتی 
روشــن کنیــم« زیــرا ایــن دغدغــه هــا،  بــا دغدغه هــای 
ریچــل کــوری و هفتمیــن روز آرامــش زمین کــه در مورد 
انقلاب کشــورهای عربــی اســت و در آن آدم هــا متوجه 
می شــوند که دوربین هایــی دائما در حال نظــارت آنها 
هســتند، مشــابهت دارد.اجرای چنیــن نمایش هایی 
بــه گفتــه رهبــری» مــی توانــد پیشــنهادی باشــد برای 
تئاتر شــهر چون مــی توان جرئــت کــرد و تنها بــه اجرای 
ح نپرداخــت.« وی همچنیــن اظهار  نمایش های مفــر
 امیــدواری کــرد کــه بتوانــد در دور دوم ایــن نمایــش،  
از فضایــی بهتــر و تنگاتنــگ بــا مخاطــب اســتفاده کند 
تــا آن گاه مفهــوم پــی تــی اس دی بالــرزش تخت هایی 
که مخاطــب بــر آن نشســته بــه او منتقل شــود.محمد 
رضا رهبــری و محمــد هاشــم زاده تهیــه کننــدگان این  
نمایــش بودنــد و احمدرضا رافعــی بروجنــی، مصطفی 
بیگدلی، سوده امیرخانی، دلاور خسرونیا، امیر مسعود 
میرمجربیان، یاســمین صغادی، عرفــان رجایی، الهه 
فخاری، شیدا ریاحی و سپهر صادقی در آن ایفای نقش 
می کننــد. برای دیــدن این نمایــش می توانیــد با تهیه 
بلیت از سایت نوای مهر از 8 تا ۲۰ آذر هر شب رأس ساعت 
۱8:۳۰ بــه ســالن اصلــی مجتمــع فرهنگــی فرشــچیان 

مراجعه کنید.  

کارگردان این نمایــش که خود از دســت انــدرکاران اجرایی 
تئاتــر اصفهــان اســت و باوجود ریاســت تــالار هنــر، همواره 
ســعی داشــته تا خود را از فضای علمی و اجرای صحنه دور 
ندارد،  در خصوص تداخل امور اجــرا و اجرایی گفت:» امور 
اجرایی، بخش دوم کار من است که برخلاف تداخلاتی که 
کنون نتوانســته مرا از هدف  با برنامه ریزی هایم داشــته، تا
اصلی ام که فعالیت در هنر نمایش است بازدارد، چون فکر 
می کنم کــه ممکن اســت در زمینه امــور اجرایی نیــز بتوانم 
 مفید واقع شوم.«رهبری که سعی می کند این گونه تعادلی 
در میان فعالیت هایش ایجاد کند، معتقد است»شرایط، 
شرایط مناسبی نیست و کسی هم فرش قرمز برای کارگردان 
پهن نکرده که بیاید و تئاتــر کار کند، چنانکه من که خودم 
مسئولیت اجرایی دارم هیچ حامی نداشته و باوجود بخش 
خصوص مشــغول اجــرا هســتم.«وی در خصــوص چرایی 
انتخاب این نمایشــنامه برای اجرا گفــت: » دلیل انتخاب 

این متن، این بــود که من معمولا به صــورت مجموعه ای 
کار می کنم و می توانم بگویم و این اجرانیز در ادامه نمایشی 
اســت که در ســال گذشــته درباره ریچــل کــوری کار کردم. 
آن نمایش نیز مانند بازگشــت به وطن دارای فضای » تئاتر 
گرچه داستان شــخصیت بود؛ اما قابلیت  مســتند« بود و ا
جهانی شــدن هــم داشــت.«این موضوعــات کــه از جمله 
موضوعات کمتر گفته شــده و پنهان جهان است، بیش از 
هر چیز»پاسخ به دردی مشــترک در جامعه جهانی است و 
اصلا هم مهم نیســت که کجا و به وســیله چه کسی روایت 
می شــود و از ســوی دیگر  باید بگویــم من، همــان گونه که 
می اندیشــم زندگی می کنم« و بنابر همین دغدغه هاست 
کــه وی، کار بعــدی خــود را با تمرکز بــر شــخصیت دکتر علی 
شریعتی نوشــته و در پاتوق تئاتر یکشنبه های حوزه هنری 
نیــز خوانــده و معتقد اســت کــه تئاتر مســتند شــریعتی»به 
 بررســی تاثیرات پیوســته ای کــه وی بر جامعه ما گذاشــته 

نمایش»بازگشـت بـه وطن« به نویسـندگی هانـس ورنر کروزینگـر، ترجمه دكتر محمود حسـينی زاد 

عادل 
امیری

و بـا کارگردانـی محمدرضـا رهبـری از ۸ تـا ۲۰ آذر جـاری در سـالن اصلـی مجتمـع هنری فرشـچيان 
اجـرا مـی شـود. نمایشـی ضد جنـگ که روایـت متفاوتی اسـت از انسـان هایـی که آمـوزش نظامی 
مـی بيننـد تـا جایی بر نقشـه جغرافيای سياسـی جهـان منفجر شـوند. در این نمایـش 70 دقيقه ای 
بيمـاری  بـه  مبتـا  و  بـا ذهنی»بمبـاران«  کهنـه سـربازی  اسـت،  ایـران  آن در  اجـرای  اوليـن  کـه 
 پی تـی اس دی، بـا جریـان سـيال ذهـن منفجـر شـده اش بـرای مـا از تبليغـات، جنـگ و جنـون 

می گوید و کروزینگر سعی دارد تا روایتش، نگاه درونی به سير تحول شخصيتی این نظاميان باشد.

سال سیزدهم، شماره 103030
پنجشنبه

30 شهریور  1396
فرهنگ و هنر
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دادنامه 
پرونــده کلاســه 9609980351500308 شــعبه 15 دادگاه عمومــی حقوقــی شهرســتان اصفهان 
تصمیم نهایی شماره 9609970351501250 / خواهان:  1- آقای عباس نفیسی مجد فرزند حسن 
2- خانم اعظم احمدپور مبارکه فرزند حسن با وکالت آقای اسداله حسین پور نجف آبادی فرزند 
مهدی به نشانی اصفهان چهارراه جهاد اول اتوبان خیام جنب بن بست ستاره ساختمان کیان 
طبقه 4 واحد  112 دفتر وکالت/ خواندگان:  1- آقای فریبرز شــاهرخی لردجانی فرزند ســرتیپ به 
ک 17545 2- آقای سعید خیام باشی  نشانی اصفهان بلوار کشاروز ورودی گلها بن بســت 10 پلا
کبر به نشانی مجهول المکان / خواسته: اعتراض به عملیات اجرایی )موضوع مواد 146 و  فرزند ا
147 قانون اجرای احکام مدنی( /  گردشکار: دادگاه با عنایت به محتویات پرونده ختم رسیدگی 
ح ذیل مبادرت به صدور رای می نمایــد. رای دادگاه: آقای عباس نفیســی مجد و  را اعلام و بشــر
خانم اعظم احمدپور مبارکه با وکالت آقای اســدا... حســین پور نجف آبادی بــه طرفیت آقایان 
فریبرز شاهرخی لردجانی فرزند سرتیپ )محکوم له دعوای اصلی(و آقای سعید خیام باشی فرزند 
ک ثبتی 15190 اصلی 737 فرعی بخش 5  کبر )محکوم علیه پرونده اصلی( نسبت به توقیف پلا ا
ثبت اصفهان کــه در اجرای اجراییه شــماره 9414335150418 -1394/10/22 پرونده کلاســه 
942390 پرونده اجرایی 950031 اجرای احکام شــعبه 15 ســه دانگ آن توقیف گردیده اعتراض 
ثالث اجرایی نموده اســت طرفین دعوای اصلی علی رغم ابلاغ واقعی )آقای فریبرز شــاهرخی( و 
قانونی )آقای سعید خیام باشی( در جلسه رسیدگی شرکت نکرده و ایرادی نسبت به مستندات 
ک خانم فتانه صفاتاج و آقای  تقدیمی ننموده اند حسب پاسخ استعلام از اداره ثبت اسناد و املا
ک مذکور می باشند. آقای سعید خیام  سعید خیام باشی هرکدام بالمناصفه مالک ششدانگ پلا
باشی مالک سابق بوده که محل را به خانم صفاتاج و آقای علی حاج زرگرباشی با قرارداد فروخته 
و ســه دانگ به خانم صفاتاج منتقل مــی نماید خواهان ها محــل را از آقای زرگــر و خانم صفاتاج 
خریداری می نمایند هر چند در زمان قرارداد بین  آقایان خیام باشی و زرگر در رهن بانک بوده ولی 
با توجه به به اینکه اولا انتقالــی صورت نگرفته ثانیا به ضرر مرتهن نبــوده چرا که بعدا با پرداخت 
ج گردیده اســت و مواد 56 و 57 قانون اجرای احکام مدنی تمایز انتقال و تعهد  دین از رهن خار
به آنرا مشخص نموده است که نســبت به اموال رهنی نیز قابل تسری اســت. با توجه به قرارداد 
عادی و وکالتنامه شــماره 1947-91/12/23 دفتر اسناد رسمی شــماره 256 که مقدم به تاریخ 
توقیف می باشــد با اجازه حاصل از مــاده 147 قانون اجــرای احکام مدنی حکم بــر رفع توقیف از 
محل در پرونده اجرایی مارالذکر صادر و اعلام می گردد. رای صادره نسبت به آقای سعید خیام 
باشــی غیابی ظرف بیســت روز پس از تاریخ ابلاغ قابل واخواهی در همین دادگاه و ســپس ظرف 
بیست روز پس از انقضا مهلت واخواهی و نسبت به سایر موارد ظرف مهلت بیست روز پس از ابلاغ 
قابل اعتراض در دادگاه تجدیدنظر استان اصفهان می باشــد. م الف/ 27930   شماره دادنامه:  

9609970351501250   شماره بایگانی: 960359
شعبه 15 دادگاه عمومی حقوقی شهرستان اصفهان 

دادنامه 
پرونده کلاسه 9509980350600953 شعبه 6 دادگاه عمومی حقوقی شهرستان اصفهان تصمیم 
نهایــی شــماره 9609970350600511 / خواهان:  شــرکت تولیــدی آبادگران جنوب بــه مدیریت 
کبــر امینــی فرزند احمــد به نشــانی اصفهان  آقای صولت شــیروانی فیــل آبادی بــا وکالــت آقای ا
چهارباغ بــالا خ نیکبخــت ســاختمان 47 / خوانــده:  1- آقای محســن رحمانی فرزنــد جمعه به 
نشانی مجهول المکان / خواســته ها: 1- مطالبه وجه 2- مطالبه خسارت دادرسی 3- مطالبه 
خســارت 4- مطالبه خســارت تاخیر تادیــه  / دادگاه با عنایت بــه جامع محتویــات پرونده ختم 
ح ذیل مبادرت به صدور رای می نماید. رای دادگاه: در خصوص دعوی  رسیدگی را اعلام و بشــر
کبر امینی به طرفیت آقای محسن رحمانی فرزند  شرکت تولیدی آبادگران جنوب با وکالت آقای ا
جمعه به خواسته مطالبه مبلغ 300/000/000 ریال وجه سفته شماره 0546533 و مطالبه مبلغ 
100/000/000 ریــال خســارت تاخیر پرداخت وجه ســتفه مذکور روزانــه مبلــغ 10/000/000 ریال به 
خ 1395/1/23 به انضمام خســارات داردســی و تاخیر تادیــه با عنایت به  موجب تعهد نامه مور
جامع محتویات پرونده و رونوشت سفته مذکور وجود اصول مدارک در ید خواهان و اینکه خوانده 
گهی در جلسه دادگاه  متعهد پرداخت وجه سفته می باشد و با وصف ابلاغ اخطاریه از طریق نشر آ
حاضر نشده و درقبال دعوی خواهان و برائت ذمه خویش ایراد و دفاعی بعمل نیاورد فلذا دعوی 
خواهان محمول بر صحت تلقی و مستندا به ماده 265 قانون مدنی و ماده 307 قانون تجارت و 
ماده 198-515-519-522 قانون آیین دادرسی مدنی خوانده به پرداخت مبلغ سیصد میلیون 
ریال بعنوان اصل خواســته  نیز پرداخت خســارات دادرســی و حق الوکاله وکیل طبق تعرفه و نیز 
خ 1395/11/10 تا هنگام  پرداخت خسارات تاخیر تادیه از تاریخ مطالبه و تقدیم دادخواست مور
پرداخت با رعایت تغییر شاخص سالانه که توسط بانک مرکزی اعلام و حین اجرای حکم محاسبه 
خواهد شد در حق خواهان محکوم می گردد و در خصوص دیگر خواسته خواهان و مطالبه روزانه 
مبلغ 10/000/000 ریال به مدت ده روز بعنوان خسارت تاخیر پرداخت وجه سفته فوق الذکر نظر 
به اینکه اولا تعیین خســارت ضمن وقوع معامله نبوده ثانیا شــائبه وجود ربا فلذا این قسمت از 
خواسته خواهان وارد و ثابت نبوده مستندا به مفهوم ماده 230-10 قانون مدنی و ماده 
6-197-522 قانون آیین دادرسی مدنی حکم بر بطلان دعوی خواهان ها صادر و اعلام 

می گردد. رای صادره غیابی ظرف بیســت روز پس از ابلاغ قابل واخواهی در همین دادگاه و پس 
کم تجدیدنظر  اصفهان می باشد. م الف/  از آن ظرف بیست روز قابل تجدیدنظرخواهی در محا

27938   شماره دادنامه:  9609970350600511 شماره بایگانی: 951136
شعبه 6 دادگاه عمومی حقوقی شهرستان اصفهان 

 دادنامه 
پرونده کلاسه 9609980350500403 شعبه 5 دادگاه عمومی حقوقی شهرستان اصفهان تصمیم 
نهایــی شــماره 9609970350501251 / خواهان:  خانم نســترن اخلاقــی فرزند ســید عزیزاله به 
نشــانی اصفهان شهرســتان اصفهان خ بزرگمهر چهارراه نورباران کوچه نورباران نبش بن بست 
ک 51 واحد 4 / خوانده:  آقای مهدی روح الامین به نشانی مجهول المکان/ خواسته ها:  ابوذر پلا
1- مطالبه خسارت دادرسی 2- تسلیم مبیع )تحویل مورد معامله( مالی غیر منقول / گردشکار:  
دادگاه با توجه به محتویات پرونده ختم رسیدگی را اعلام و بشرح ذیل مبادرت به صدور رای می 
نماید. رای دادگاه: در خصوص دادخواست خانم نسترن اخلاقی فرزند سید عزیزاله به طرفیت 
آقای مهدی روح الامینی به خواسته الزام خوانده به تحویل قسمت مشاعات ساختمان از جمله 
انباری، پارکینگ و زیرزمین به شرح متن دادخواست دادگاه با عنایت به محتویات پرونده حسب 
مبایعه نامه تنظیمی فی ما بین خواهان و خوانده دعوی خواهان یک واحد آپارتمان به مساحت 
86 مترمربع ابتیاع نموده که حســب مبایعه نامه انباری در پارکینگ و یک پارکینگ به خواهان 
گذار شده است خوانده حاضر نشده و خدشه ای به اساس مبایعه نامه استنادی به دادگاه ارایه  وا
ننموده و با توجه به اصل صحت و لزوم قرارداد مادام که فساد بیعی به اثبات نرسد اصل بر صحت 
آن است  حسب گواهی پایان ساخت سالن مکمل اجتماعات جزء مشاعات اعلام شده و با عنایت 
به اینکه تحویل مبیع و مشاعات از آثار عقد بیع است دادگاه دعوی خواهان را محمول بر صحت 
تلقی و مستندا به مواد 198-519-520 قانون آیین دادرسی مدنی و مواد 219-220 قانون مدنی 
حکم به الزام خوانده به تحویل یک انباری در طبقه همکف و پارکینگ از همان طبقه و تحویل 
مشاعی سالن و زیرزمین به عنوان سالن اجتماعات در حق خواهان و پرداخت 1/125/000 ریال 
هزینه دادرســی صادر و اعلام می نمایــد رای صادره غیابی و ظرف بیســت روز قابــل واخواهی در 
شعبه است. م الف/ 27967   شماره دادنامه:  9609970350501251    شماره بایگانی:  960480
شعبه 5 دادگاه عمومی حقوقی شهرستان اصفهان

دادنامه 
پرونده کلاسه 9609986836100344 شــعبه 5 1 دادگاه خانواده شهرســتان اصفهان)مجتمع 
شــهید قدوســی( تصمیم نهایی شــماره 9609976836101711 /  خواهان:  خانم نرگس ریاحی 
فرزند صادق به نشــانی اصفهان خ زینبیه ایســتگاه باطون کوچه شــهید منصور افشــاری کوچه 
ک 61 / خوانده:  آقای علیرضا حیدری زروه فرزند عبداله به نشانی مجهول المکان/  خجسته پلا
خواســته: طلاق به درخواســت زوجه / گردشــکار:  دادگاه با عنایت بــه جامع محتویــات پرونده 
ح ذیل مبادرت به صــدور رای می نمایــد. رای دادگاه: در خصوص  ختم رســیدگی را اعلام و بشــر
دادخواســت خانم نرگس ریاحی فرزند صادق به طرفیت آقای علیرضا حیــدری فرزند عبداله به 
خواسته دریافت اجازه اعمال وکالت برای اجرای صیغه طلاق به لحاظ تحقق شرط ضمن العقد 
با عنایت به تصویر مصدق سند ازدواج به شــماره ترتیب 3140 دفتر رسمی شماره 21 حوزه ثبت 
اصفهان رابطه زوجیت به سبب عقد نکاح دائم بین آنها محرز است. اجمالا زوجه اظهار داشته 
اســت در تاریخ 75/10/4 به عقد ازدواج دائــم خوانده درآمده و ثمره ازدواج دو فرزند به اســامی 
خانم طاهره 18 ســاله و آقای عبدالرضا 14 ســاله می باشــد اقدام بــه اخراج وی از منزل مشــترک 
نموده و بدون اذن و اجازه وی اقدام به ازدواج مجدد نموده است به لحاظ تحقق شرایط ضمن 
عقد تقاضای طلاق دارد خوانده با وصف ابلاغ حضور نیافته و لایحه دفاعیه ارسال ننموده است 
خ 96/8/14 ازدواج مجدد خوانده محرز اســت  حســب مفاد نامه شــماره 17587/101/13 مور
از ســوی دیگر تلاش داور زوجه و مرکز مشــاوره خانواده و دادگاه در جهت ایجاد سازش موثر واقع 
نشده است بنابراین و به استناد به مواد 1139-1119-1134 قانون مدنی و مواد 29و27و26 قانون 
حمایت خانواده ضمن احراز شرط دوازدهم از بند ب شــروط ضمن العقد حکم به اجازه اعمال 
وکالت در طلاق صادر می گردد. به خواهان اجازه می دهد با مراجعه به یکی از دفاتر رسمی طلاق 

و با حقوق حاصله از بند ب یاد شده با انتخاب یکی از انواع طلاق خود را مطلقه سازد. 
اعتبار این گواهی برای تســلیم به دفتر رســمی طلاق ســه ماه از تاریــخ قطعیت رای می باشــد با 
عنایت به مفاد مواد 31 و 37 قانون حمایت خانواده و رعایت جهات شرعی و قانونی اجرای صیغه 
طلاق و ثبت آن و یادآوری حقوق و تکالیف آنها پس از طلاق به عهده سردفتر محترم خواهد بود در 
گانه  مورد سایر حقوق فیما بین از جمله مسائل مالی : با توجه به اینکه خواهان اظهار نموده جدا

اقدام می نماید. دادگاه مواجه با تکلیف نمی باشد.
خ   در خصــوص سرپرســتی و حضانــت فرزنــدان مشــترک حســب مفــاد دادنامــه شــماره 101 مور
94/7/20 تعیین تکلیف گردیده اســت رای دادگاه غیابی و ظرف بیســت روز از تاریخ ابلاغ قابل 
واخواهی در این شعبه می باشد. م الف/ 27920   شماره دادنامه:  9609976836101711  شماره 

بایگانی:  960386
شعبه 1 دادگاه خانواده شهرستان اصفهان 

ــت؛  ــان نيس ــر انس ــد ديگ ــرى بيفت ــان از انتخابگ ــا انس ــر ج ه
ــى  ــام اجتماع ــت. نظ ــده اس ــت نش ــانيت او رعاي ــر ارج انس ديگ
ــر  ــام كيف ــام را، نظ ــى اس ــام تربي ــام را، نظ ــادى اس و اقتص
ــوق  ــدنى و حق ــام م ــام را، نظ ــى اس ــوق جزاي ــازات و حق و مج
مــدنى و ادارى اســام را، همــه را بايــد پــس از توجــه بــه ايــن 
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»از سکو تا سِنِ سینمایی در چهارباغ«
16

1616
 »داستان جاوید« فصیح 

در دوربین فرمان آرا 

طعمه یوزپلنگ 
طعمه سگ ولگرد

تاثیر ديابت بر بینایی

گفته هایی از مسجد  نا
جامع عتیق

23سلامت

18محیط زیست

13گردشگری

یکــی از چالــش هایی کــه شــهروندان و 
مدیریــت شــهری را درگیــر خــود کــرده، 
وضعیت سگ هایی است که در بسیاری از مواقع از آنها 
 بــه عنــوان ســگ هــای ولگــرد یــاد مــی شــود. جــولان 
ســگ های ولگرد در معابر و خیابان های شهر علاوه بر 
رعب و وحشتی که ایجاد می کند، زمینه ساز مشکلات 

فراوان دیگر شده اند که شاید مهم ترین آن ...

دکتــر نیمــا کوشــا، جــراح و متخصص 
چشــم و فلوشــیپ قرنیه  درباره اثرات 
دیابت بر چشــم به اصفهــان زیبا توضیحــات لازم را 
بدین ترتیب داد:  دیابت اختلالی در ســوخت  و  ســاز 
بدن است که طی آن در اثر کمبود هورمون انسولین  
یــا ایجــاد مقاومــت برابــر انســولین در بــدن میــزان 

قندخون از حد طبیعی ...

مسجد جامع عتیق به عنوان اولین بنای 
ثبت جهانی شده نصف جهان، هنوز راز 
و رمزهــای کشــف ناشــده بســیاری دارد؛ بنایــی که هر 
حکومت و سلسله ای که در اصفهان بر سر کار آمده، تا 
حدودی ارزشش را درک کرده و حتی میراث گرانقدری 
به آن افزوده اســت و هنوز از پس قرن هــا، پابرجا و زنده 

ایستاده و هر صبح و ظهر  و عصر نه تنها ...

 یکشنبه  12 آذر 1396 

14 ربیع الاول  1439

زدهم |  ضمیمه شماره 3085 
سال س�ی
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مظنه

طبــق اظهــارات مســئولان مربوطــه موبایل های قاچاقی در کشــور ســهمی 
۹۰ درصــدی را از آن خود کرده کــه البته این آمار گاهی پایین تر هم ذکر شــده 
ح رجیستری  اســت. به گزارش ایســنا، برآوردها نشــان می دهد با اجرای طر

جلــوی بیــش از ۸۰ درصــد قاچــاق 
گرفتــه  شــود؛ یعنــی  تلفــن همــراه 
ح  براساس یک تفســیر با اجرای طر
 رجیســتری جلــوی قاچــاق حــدود
 دو هــزار میلیــــــارد تومــان گرفتــــــه 
می شــود؛ اما به نظر می رســد شاید 
این مبلغ بیشــتر از این باشد؛ چون 
در مورد یکی از گوشــی های معروف 
گفتــه شــده کــه فقــط یــک و نیــــــم 
میلیــارد دلار واردات آن اســت کــه 
بــا احتســاب ۸۰ درصد قاچــاق این 
گوشی در کنار سایر مارک های تلفن  

همراه می توان گفت که با طرح رجیستری جلوی حدود هشت هزار میلیارد 
تومان قاچاق گرفته می شود.

 گزارشــی منتشــر شــده اســت کــه ادعــا می کنــد سامســونگ قصــد دارد گوشــی
 Galaxy A7 (2۰1۸)را ســال آینــده تنها در ســه کشــور اروپایی به عرضه برســاند. 
گــر ایــن گــزارش تــازه صحــت داشــته باشــد، گوشــی Galaxy A7 (2۰1۸) فقط  ا

وارد بازار کشــورهای روســیه، آلمان 
و لهســتان خواهــد شــد. در حــال 
حاضر هیــچ جزئیاتی در این بــاره در 
دســترس نیســت و نمی دانیــم چه 
عاملی باعث شده است بزرگ ترین 
گوشــی های موبایــل در  ســازنده 
جهان تصمیم بگیرد گوشی مذکور را 

به صورت محدود عرضه کند.
   Galaxy A7 (2۰1۸)معمولا سطح 
 ،A3 بالاتریــن نســخه از ســه گانه
A5 و A7 اســت کــه هر ســاله بهبود 
می یابد. پیش از این انتظار می رفت 

سامسونگ نسخه 2۰1۸ از گوشی Galaxy A7 را به خوبی در سرتاسر جهان عرضه 
کند تا این نسخه توانا هم به رقابت با سایر  میان رده های بازار  بپردازد.

رئیس بانک کارگشایی با بیان اینکه به منظور تخلیه کامل حباب قیمتی، 
حراج سکه ادامه می یابد، گفت: حراج سکه تا کنون دست کم 1۰۰ هزار تومان 
از حبــاب قیمتی موجــود در بــازار را از بین برده اســت.به گــزارش خبرگزاری 

صدا و ســیما،  مســعود ســلیمانی با 
اشــاره بــه اینکــه در دو روز نخســت 
کارگشــایی   حــراج ســکه در بانــک 
پنــج هــزار قطعــه ســکه تمــام بهــار 
آزادی و نیــم بهــار آزادی فروختــه 
کــرد: در روز  شــده اســت، اظهــار 
نخســت، بســته های 2۰ قطعــه ای 
سکه به حراج گذاشته شد؛ روز دوم، 
بســته های 5۰ قطعــه ای نیــز اضافه 
شــد و در ادامــه بســته هــای حاوی 
1۰۰ قطعه ســکه نیز عرضه می شود.

وی گفت: به جز یک مورد که آن هم 
ناشی از بی اطلاعی خریدار بود، تمام قیمت های اعلام شده در حراج بانک 

کارگشایی، زیر قیمت بازار بود.

بازارهای                      روز

کول                        پد

خودروی وارداتی تبدیل به یک 
کالای سرما یه ای شده است

خــودروی وارداتــی تبدیــل بــه یــک کالای 
سرما یه ای شده اســت و از 2۰ تا 1۰۰ میلیون 
تومان گران شده است.توقف ثبت سفارش واردات 
خــودرو و نبــود عرضــه برخــی خودروهــای وارداتی از 
سوی برخی شرکت های واردکننده باعث ایجاد هرج 
ج در بــازار این خودروها شــده اســت؛ طوری  که  و مر
شــاهد افزایــش قیمــت 1۰۰ میلیــون تومانــی برخــی 
محصــولات هســتیم.توقف ثبــت  ســفارش واردات 
خودرو و عدم عرضه برخــی خودروهای خارجی طی 
ج در بــازار  ج و مــر روزهــای گذشــته باعــث شــده هــر
خودروهــای خارجی افزایــش یابد و همیــن موضوع 
رشد 4۰ تا 1۰۰ میلیون تومانی قیمت بعضی خودروها 
را در بازار به همراه داشته است.در این مورد می توان 
بــه قیمــت 235 میلیــون تومانــی ســورنتو در تیرمــاه 
امسال اشــاره کرد که در حال حاضر به 335 میلیون 
تومــان رســیده و بــه ایــن ترتیــب افزایــش قیمــت 
ج و  1۰۰میلیون تومانی را تجربه کرده اســت. البته هر
مرج در بازار خودرو باعث شده تا برخی فروشندگان، 
این خودرو را حتــی با قیمت 35۰ میلیــون تومان نیز 
عرضه کنند.خودروهــای وارداتی کارکــرده نیز از این 
رقابــت جــا نمانــده و همچنــان رونــد صعــودی طی 
کــروز 2۰13 از 21۰ بــه 245 و  می کننــد. هیونــدای ورا
هیوندای گرنجــور 2۰13 از 1۹۰ به 215 میلیون تومان 
رســیده است.ســعید موتمنــی، رئیــس اتحادیــه 
نمایشــگاه داران خــودرو در ایــن مــورد بــه »فــارس« 
کالای  می گویــد: دو ســال پیــش خــودرو از یــک 
ســرمایه ای بــه کالای مصرفــی تبدیل شــد و افرادی 
نســبت به خرید اقدام می کردند که بــه این محصول 
نیــاز مصرفی داشــتند؛ اما طــی ماه های گذشــته و با 
توقف ثبت سفارش واردات خودرو، این محصول به 
کالای سرمایه ای تبدیل شده و عده ای اقدام به خرید 
و نگه داشتن آن برای فروش با قیمت بالاتر می کنند.

در چنین وضعیتی برخی نمایندگی های خودروسازان 
خارجی نیز نسبت به توقف عرضه محصولات  از قبل 
واردشده خود اقدام کرده اند و همزمان قیمت برخی 
از محصولاتشان را نیز افزایش داده اند که این موضوع 

هم بر بازار تاثیرگذار بوده است.
کمــی در شــرایط فعلــی بــرای  هرچنــد خریــداران 
خودروهــای وارداتــی در بــازار وجــود دارد؛ ولــی 
شــرکت های واردکننده بدون نظارت دســتگاه های 
مسئول هر نوع رفتاری را در بازار انجام داده و به بازار 

سیاه خودروهای وارداتی دامن می زنند.

بازار                               خودرو

 قیمت مک بوک پروهای 
مدل 2017

 میانگین قیمت صادراتی
 سیب زمینی

 کاهش 
نرخ اجاره بها

رشد فروش شیائومی با وجود 
صدرنشینی سامسونگ و اپل

جی اس ام: مک بوک  پرو های 2۰17 پس از گذشــت 
ســه تا چهار هفته پس از ورودشــان به بــازار به ثبات 
کنــون قیمت تمامــی مدل ها  قیمت رســیدند و هم ا
بــرای خرید معقــول اســت. در این میان مــدل های 
MPTV2 و MPTT2 به قیمــت 1۰ میلیون و 3۰۰ هزار 

تومان به فروش می رود. 

میــزان: براســاس آمــار گمــرک در شــش ماهه نخســت 
سال جاری بیش از 13۹ هزار تن سیب زمینی با قیمت 
حــدودی ۸۹۰ تومان بــه 22 کشــور جهان صادر شــده 
است.براســاس صــادرات این حجــم ســیب زمینی به 
 کشــور های مختلــف، درآمــد 37 میلیــون و ۸۹1 هــزار 

و 1۹ دلاری نصیب کشور شده است.

باشگاه خبرنگاران: حسام عقبایی، رئیس اتحادیه 
خ اجاره  ک تهــران، با بیــان اینکــه نــر مشــاوران امــلا
در بازار مسکن نســبت به تابســتان 5 درصد کاهش 
داشــته اســت، اظهار کرد: با توجه بــه حجم کاهش 
تقاضــا در این فصــل و افزایــش عرضه بیــش از تقاضا 

میزان قیمت اجاره ها رشد پیدا نمی کند.

زومیت: شیائومی در سه ماهه  سوم سال 2۰17 به لطف 
فروش بالا در بازار هند نسبت به سال گذشته ۸۰درصد 
افزایــش فــروش داشــته اســت.بر اســاس اطلاعــات 
منتشرشده توسط موسســه  تحقیقاتی گارتنر، فروش 
جهانی گوشی  هوشمند در سه ماهه  ســوم سال 2۰17 

به 3۸3 میلیون دستگاه رسیده است.

درصددرصد تومان

 10.300.0005۸0
تومان

۸90

 - طراحی جذاب 
-بسیار کارآمد 

-مجهز به چهار عدد فن

 -قابلیت تنظیم ارتفاع 
-چراغ LED فن 

 - دارای یک درگاه USB شارژ
)عدم انتقال اطلاعات(

-قابلیت تنظیم زاویه و ارتفاع پد 
خنک کننده 

-دارای طراحی ضد لغزش برای امنیت بیشتر 
لپ تاپ  

-دارای محفظه نگه دارنده کابل

   -   قابلیت تنظیم سرعت 
-قابلیت تنظیم ارتفاع 

-چراغ LED فن 

تومان

تومان

تومان

تومان 68،000

DEEPCOOL N1

 59،000

85،000

35،000

 HATRON HCP125

DEEPCOOL MULTI CORE X6

HATRON HCP086

تغییر)درصد(قیمتارز

 (۰.12%) 41.44۰5۰دلار

 (۰.2۸%) 4۹.۹۹۰14۰یورو

 (۰.71%) 56.۸۰۰4۰۰پوند

 (۰.46%) 11.46۰3۰درهم

 (۰.12%) 43.15۰5۰فرانک

تغییر)درصد(قیمتسکه و طلا

 (۰.۰7%) 1۰.۰۰۰-13.25۰.۰۰۰بهار آزادی

ح امام)ره(  (۰.۰7%) 13.۸2۰.۰۰۰1۰.۰۰۰طر

 (۰.2۹%)1۰.۰۰۰-6.۸6۰.۰۰۰نیم سکه

 (۰.۰%) 3.۸67.۰۰۰۰ربع سکه

 (۰.61%) 1.2۹۸.62۰7.۸5۰گرم طلا 18 عیار

تغییر)درصد(شاخصبورس تهران

(۰.16%) ۹1.2۹6144شاخص کل

شاخص قیمت 
)وزنی- ارزشی(

2۹.26146 (%۰.16)

(۰.16%) 65۰621۰6شاخص بازار اول

(۰.15%) 1۹3.2۹52۸۸شاخص بازار دوم

(۰.75%) 7.5-1۰23فرابورس

 چه میزان گوشی قاچاق 
در کشور وجود دارد؟

 Galaxy A7 احتمال عرضه
)201۸( تنها در سه کشور اروپایی

ادامه حراج سکه در بانک 
کارگشایی تا تخلیه حباب قیمتی

سال سیزدهم، شماره 3085 12
یکشنبه

12 آذر 1396
بازار

   قیمت انواع ماهی در میادین 
میوه و تره بار

مسکن مهر  اصفهان پس از  زلزله  کرمانشاه
آیا زلزله  بر بازار مسکن مهر تاثیر گذاشت؟

مصوب عنوان

24۰,۰۰۰ ریال  شمال-اردک ماهی  
بالای 7۰۰گرم

3۰۰,۰۰۰ ریال  شمال-سفید دریایی  
بالای ۹۰۰گرم

2۸۰,۰۰۰ ریال  شمال-سفید دریایی بین
 7۰۰تا ۹۰۰گرم

25۰,۰۰۰ ریال  شمال-سفید دریایی  بین
 5۰۰تا 7۰۰گرم

26۰,۰۰۰ ریال شمال-سوف  بالای ۸۰۰گرم

24۰,۰۰۰ ریال شمال-سوف   بین 4۰۰تا ۸۰۰گرم

7۰,۰۰۰ ریال شمال-سیم

2۹۰,۰۰۰ ریال شمال-کفال  بالای ۹۰۰گرم

25۰,۰۰۰ ریال شمال-کفال  بین 6۰۰تا ۹۰۰گرم

21۰,۰۰۰ ریال شمال-کفال  بین 3۰۰تا 6۰۰گرم

4۰,۰۰۰ ریال شمال-کیلکا

14۰,۰۰۰ ریال پرورشی آمور کپورعلفخوارسفید 
بالای15۰۰گرم

13۰,۰۰۰ ریال پرورشی آمور کپورعلفخوارسفید 
1۰۰۰تا15۰۰گرم

۸5,۰۰۰ ریال پرورشی کپورسرگنده  بیگ هد 
بالای3۰۰۰گرم

75,۰۰۰ ریال پرورشی کپورسرگنده  بیگ هد 
2۰۰۰تا3۰۰۰گرم

125,۰۰۰ ریال پرورشی قزل آلای رنگین کمان   
بین 3۰۰تا 15۰۰گرم

125,۰۰۰ ریال پرورشی کپوربالای15۰۰گرم

115,۰۰۰ ریال پرورشی کپوربین1۰۰۰تا15۰۰گرم

24۰,۰۰۰ ریال ماهی شیر   بچه شیر   با سر و دم 
بین 1۰۰۰تا3۰۰۰گرم

2۰۰,۰۰۰ ریال ماهی شیر   بچه شیر   با سرو دم 
بین 7۰۰تا1۰۰۰گرم

1۰۰,۰۰۰ ریال ماهی بیاح   بالای 2۰۰گرم

1۹۰,۰۰۰ ریال ماهی پرستو کمتر از5۰۰گرم

245,۰۰۰ ریال ماهی حلوا سیاه  بالای 1۰۰۰گرم

1۸۰,۰۰۰ ریال ماهی سرخو   بالای 3۰۰۰گرم

تغییر)درصد(شاخصبورس جهانی

-6۸47نزدک آمریکا

-24232داوجونز

-2642اس اند پی500

-22۸1۹نیکی ژاپن

-331۸شانگهای چین

    دسته اول: سازندگان خوش نام
آپارتمان های مسکن مهر توسط شــرکت های مختلف و 
انبوه ســازان زیادی ساخته شــده اند و در نتیجه کیفیت 
ساخت همه یکسان نیست. بخشی از این ساختمان ها 
که توسط سازندگان خوشنام  ساخته شده اند و حساب 
کنــون بــا قیمــت نســبتا زیــادی  خــود را پــس داده انــد، ا
معامله می شوند. مثلا ممکن اســت یک آپارتمان کامل 
بــا تجهیــزات در فولادشــهر بیــش از ۸۰ میلیــون  تومــان 
قیمت داشته باشد که البته این  مسئله به محل قرار گیری 

ساختمان نیز بستگی دارد؛ ولی پس از زلزله  سر پل ذهاب 
نه تنها بازار این آپارتمان ها ســرد نشــد، بلکه تقاضا برای 

آنها افزایش یافت.
بعضی از مالکانی که قبل از این قصد فروش آپارتمان  خود 
را داشته اند، در این روز ها پشیمان شده اند تا این تصمیم 
آنها افزایش قیمت  چند درصدی مسکن در این مناطق 
را در پی داشته باشــد. البته در مقابل هر صد ســاختمان 
مسکن مهر شاید کمتر از پنج مورد این شــرایط را دارند و 

مابقی آنها در دسته  دوم قرار می گیرند.

     دسته دوم: سازندگان گمنام
تعداد زیادی از ساختمان های مسکن مهر یا هنوز تکمیل 
نشده اند یا ســازنده  آنها ناشناس اســت. این بدان معنا 
نیست که این ساختمان ها کیفیت خوبی نداشته باشند 
ولــی مشــکلات ریــز و درشــت ماننــد آب دادن دیوار هــا یا 
کیفیــت بعضــی از اقلام بــه کار رفتــه در ســاختمان باعث 
شــده  تا دید خوبی نســبت بــه ایــن ســاختمان ها وجود 

نداشته باشد و پس  از زلزله بازار  آنها نیز تکان بخورد.
تــا دو ماه قبــل یــک آپارتمان مســکن مهــر با این شــرایط 
بدون وسایلی مانند شــیرآلات و کابینت معمولا کمتر از 
45 میلیون تومان معامله می شــد. درحالــی که مالکان 
آنها حدود 4۰ میلیون  تومان نقد و بین پنج تا 1۰ میلیون  
تومان وام برای آنها پرداخت  کرده  بودند. درواقع با فروش 
آپارتمــان  خــود نــه تنهــا ســود نمی کننــد، بلکه بایــد ضرر 
چند میلیون تومانی داشته باشند. البته تعداد زیادی از 
این افراد نه برای زندگی بلکه برای سرمایه گذاری در این 
مناطق اقدام به خرید آپارتمان کرده  بودند. اما حالا پس 

از زلزله  ســرپل ذهاب تقاضــا و قیمــت در این مناطق 
کاهش زیادی پیدا نکرده است.

تقاضــا در ایــن ســاختمان ها کمتــر از قبل نشــد؛ زیرا 
کثر  قبــل از زلزلــه نیــز حجــم تقاضــا بســیار کــم بــود. ا
خریداران  مسکن مهر در این مناطق دلالان هستند 
که امیدوارند کمتر از 1۰ سال دیگر قیمت  مسکن مهر 
رشد کند و در توجیه زلزله نیز می گویند که اصفهان بر 
روی گسل قرار ندارد. این دلال ها مانند سابق با پول 
نقد راضی به خرید آپارتمان می شوند، ولی قیمت آنها 

خیلی کمتر از قیمت  تمام شده  برای مالکان است.
درمقابل، درصد زیادی از مالکان نیز حاضر به فروش 
ملک خود نیستند؛ زیرا باید آپارتمانی را که تا به حال 
حــدود 5۰ میلیــون تومــان بــرای آن پــول پرداخــت  
کرده اند،به قیمتی کمتر از 4۰ میلیون توان بفروشند. 
در نتیجه ترجیــح می دهند کــه فعلا آنهــا را نگه دارند 
کــی از آن  ولــی در آن زندگــی نمی کننــد. بررســی ها حا
است که تعداد زیادی از این مالکان مستاجر هستند.  
کــز  تجــاری مســکن مهــر زلزلــه  تاثیــر  امــا در مــورد مرا

بیشتری گذاشته است. 
کــه بســاز و  گزارش هــای میدانــی نشــان می دهــد 
بفروش ها به هر وســیله ای و با انعطاف زیــاد در حال 
فروش واحد های تجاری خود هســتند و با هر روشی 

با خریداران توافق می کنند.
 قبل از زلزله هــر متر واحد تجاری در مســکن مهر بین 
شــش تا 12 میلیــون  تومــان قیمت  داشــت؛ ولی پس 
از زلزلــه حتی به متری ســه میلیون  و 5۰۰ هــزار تومان 
رسیده اســت و همانطــور کــه گفتــه  شــد، شــرکت ها 

انعطاف زیادی برای فروش در نظر گرفته اند.
شــرکتی که تــا ســه مــاه قبــل فقــط در ازای پــول نقد 
واحــد  تجــاری خــود را می فروخــت، چند هفتــه  قبل 
اعلام کرد که با پیش پرداخت 1۰ میلیون تومان و وام 
4۰میلیونی با کارمزد 2 درصد و چهار ساله هم حاضر 
است واحد های تجاری را بفروشد و مابقی پول مغازه 
را پس از پایان اقســاط یعنی چهار سال دیگر دریافت 
کنــد. البتــه مشــتری می توانــد پرداخــت وام را تا یک 
سال به تعویق بیندازد یا حتی بر سر قیمت چانه بزند.
گفته نماند که تعداد واحد های تجاری در مســکن  نا
مهر بخصوص در بخشی که آپارتمان ها قیمت  پایینی 
دارند، به شدت زیاد است و پس از زلزله نیز سازندگان 
می ترســند کــه موفــق بــه فــروش  واحد هــای تجاری 
خــود نشــوند؛ بنابرایــن فعلا جشــنواره  فــروش بزرگی 

برپا کرده اند.

زلزلـه  سـرپل ذهاب و واکنش هـا نسـبت  بـه خرابـی مسـکن  مهـر، باعـث شـد تـا بـازار مسـکن  اسـتان 

سعید 
غفاری

کرمانشـاه  وارد روز هـای تـازه ای شـود؛ روز هایـی کـه تقاضـا برای مسـکن مهـر به شـدت کاهش یافت.
حـالا سـوال اینجاسـت کـه آیـا ایـن زمیـن  لـرزه  بـازار مسـکن  مهـر اصفهـان را هـم لرزانده  اسـت؟ در 
اصفهـان آپارتمان هـای مسـکن  مهـر قیمـت پایینـی دارنـد. بـه صورتی کـه در بعضـی از مناطـق مانند 
شهر مجلسـی یـک واحـد مسـکن مهـر بـا یـک خـودرو حتـی در حـد پرایـد معاملـه می شـود و در 
فولادشـهر  بـا بودجـه ای کمتـر از 45 میلیون  تومان می توانید یـک واحد آپارتمان بخرید. با این شـرایط 

بررسی ها نشان می دهد که واکنش بازار پس از زلزله به مسکن مهر اصفهان به دو دسته تقسیم می شود:



صدور مجوز آژانس گردشگری در کشور آسان شد

شرط صدور مجوز تاسیس آژانس گردشگر در ایران رفع ابهام و تسهیل شد
مدیــرکل نظــارت و ارزیابی خدمات گردشــگری در 
توضیح جزئیات بخشنامه جدیدی که در این باره 
صادر و به اســتان ها ابلاغ شــده و بخشــنامه ۱۳ اسفند سال 
۱۳۹۰ را ملغی کرده اســت، به آیین نامه نظارت بر تاســیس و 
فعالیت دفاتر خدمات مســافرتی، سیاحتی و زیارتی مصوب 
هیئت وزیران در ســال ۱۳۸۰ اشــاره کرد و به ایســنا گفت: به 
موجــب آن مصوبــه، ســه ســازمان ایرانگــردی و جهانگردی 
وقــت، هواپیمایی و حــج و زیــارت مشــترکا در چارچوب این 
آیین نامه وظیفه دارند مجوزهای الف، ب و پ را صادر کنند. 
در مقدمــه ایــن آیین نامــه، هــر ســازمان صــدور یکــی از ایــن 
مجوزها را به عهده دارد؛  اما سایر شرایط برای هر سه سازمان 
مشترک است. ۱۶ سال از تصویب این آیین نامه می گذرد که 
با توجه به تحولات گردشگری، ضرورت داشت آن را اصلاح، 

بازنگری و به روزرسانی کنیم.
تیموری صدور این بخشنامه را زمینه ای 
برای تخصصی کردن این فرایند همزمان 
بــا اصــلاح آیین نامه ســال ۸۰ دانســت و 
در ادامــه درباره تغییــرات آییــن نامه ای 
که بــه مصوبــه هیئــت دولــت نیــاز دارد، 
توضیح داد: بر اســاس آیین نامه نظارت 
بــر تاســیس و فعالیــت دفاتــر خدمــات 

مســافرتی، ســیاحتی، جهانگردی و زیارتی، دفاتر بند الف با 
مجوز وزارت راه می توانند در زمینه صدور بلیت، رزرو مکان و 
انجام امور ترابری فعالیت داشته باشد؛ درحالی که این تعریف 
در تداخل با فعالیت دفاتر گردشگری است، برای بند ب نیز 
این تعریف ارائه شــده که دفاتر خدمات مسافرتی می توانند 

در زمینه اخــذ روادید، رزرو مــکان و انجام 
ســفرهای گروهی فعال باشــند که همین 
موضوع دست مایه ای شده تا تعدادی از 

آژانس ها فقط ویزا فروشی داشته باشند.
خدمــات  ارزیابــی  و  نظــارت  مدیــرکل 
کندگی مراجع صدور مجوز  گردشگری، پرا
را از اصلی تریــن معایــب ایــن آیین نامــه 
دانســت و افزود: از سه ســال پیش اصلاح 
این آیین نامه را با هدف رفع نکات ابهام آمیز پیگیری کردیم 
تا ضمن طبقه بندی و تخصصی کردن آژانس ها و توراپراتورها، 
عمده و خرده فروش هــا، مجوزها از یک کانال رســمی صادر 
 شــود. وی ادامــه داد: هــدف بخشــنامه جدید که تــا اصلاح 
آیین نامه موجــود در اولویــت اجرا قــرار دارد، اشــتغال زایی، 

تسهیل ضوابط و ایجاد شفافیت در صدور و تمدید مجوزهای 
مربوط به آژانس های گردشگری بود، به همین منظور حجم 
مــدارک، فراینــد صــدور و زمــان لازم بــرای اســتعلام کاهــش 
پیدا کرد و وظیفه صــدور و تمدید مجوز بند ب به اســتان ها 
تفویض شد.»تیموری« درباره تسهیلاتی که به دانشجویان 
غ التحصیلان رشته های گردشگری برای تاسیس دفاتر  و فار
خدمات مسافرتی ارائه شده اســت، توضیح داد: در گذشته 
کنون این  صدور مجوز به سه سال سابقه کار نیاز داشت که ا
غ التحصیلان رشته های گردشگری تسهیل و  شرط برای فار
سه سال سابقه کار حذف شده اســت تا زمینه اشتغال زایی 
بیشــتر فراهم شــود، به هر حال دانشجویان و اســاتیدی که 
در رشــته های گردشگری ســال ها تحصیل کرده اند، انتظار 

حمایت دارند. 

13 گردشگری

 نمایش فرهنگ هخامنشی
 به روشی جدید در آلمان

کهارد کوهنــه«، رئیس اتحادیــه موزه های  »ا
آلمــان در دیــدار بــا محمــد بهشــتی، رئیــس 
کیــد بر  پژوهشــگاه میــراث فرهنگــی و گردشــگری بــا تا
اهمیت تاریخ ایران باســتان، گفت: برگزاری نمایشگاه 

هخامنشی با دیدی جدید برای ما بسیار مهم است.
به گــزارش ایســنا، ســید محمــد بهشــتی در ملاقــات با 
هیئت آلمانی از ایالت »وورتمبرگ« آلمان در پژوهشگاه 
میراث فرهنگی، گفت: در بین تفاهم نامه های مختلف 
پژوهشــگاه میراث فرهنگی و گردشــگری با کشورهای 
گون، تفاهم نامه های منعقد شده با دانشگاه های  گونا
آلمان از همه بیشتر و فعال تر هســتند، به همین دلیل 
می توان امیدوار بود کــه فعالیت های مشــترک این دو 
کشــور بتواند رشــته هایی به جــز باستان شناســی را نیز 

پوشش دهد.
او در ادامه در راســتای توســعه همکاری های دو کشور 
گر کشــور آلمان در کشورهای  ابراز علاقه مندی کرد که ا
همســایه ایران فعالیتی دارد،  ایران نیز در آن همکاری 

حضور داشته باشد. 
در ادامه نشست معاون میراث فرهنگی سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری با اشاره به افزایش 
روابط ایران و آلمــان در حوزه های مختلف فرهنگی به 
ویژه موزه ها و پژوهش ها، گفت: برگزاری نمایشــگاه ها 
در هر دو کشــور بســیار مهم اســت؛ چــون مــردم انتظار 
دارند همان گونه که ما در سایر کشورها نمایشگاه برگزار 
می کنیم آنها نیز نمایشــگاه هایی در ایــران برگزار کنند. 
همزمان بیش از ۵۰ شــی  از موزه لوور فرانســه در اسفند 

ماه به ایران خواهد آمد.
کید بر لزوم آموزش در کنار  محمدحســن طالبیان، با تا
نمایش آثار تاریخی و فرهنگی، افزود: باید کارشناســان 
به صورت عملیاتی آموزش هایــی بدهند و رویدادهای 
جنبی در زمینه های مختلف مانند مرمت اتفاق بیفتد. 
همچنیــن ۱۲ مــوزه منطقــه ای در شــهرهای مختلــف 
ایران ساخته می شــوند. بیشــتر این موزه ها در مرحله 
گــر  نــازک کاری و تجهیــز اســت و خوشــحال می شــویم ا
آلمان در یکی از این موزه هــا در زمینه های تخصصی با 

ما همکاری داشته باشند. 
منیر خلقی، مدیر ارتباطات و همکاری های بین الملل 
پژوهشــگاه میــراث فرهنگــی و گردشــگری، نیــز در این 
نشست از تمدید تفاهم نامه دانشگاه »توبینگن«  آلمان 

با پژوهشگاه میراث فرهنگی در سال گذشته خبر داد.
او با بیان اینکه پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری 
تا کنون حدود ۳۰ تفاهمنامه بین المللی با کشــورهای 
آلمــان، ایتالیــا، فرانســه، 
اسپانــــیا، چـــین، ژاپــــن، 
و  ارمـنستــــان  اتــریــــش، 
کو داشته است،  موسسه ا
پژوهشــگاه  ایــن  گــــفت: 
کنــون با دانشــگاه هایی  تا
مانند توبینگن، آزاد برلین، 
گوته فرانکفورت، دانشگاه 
بامبرگ و موسسه باستان 
شناســی آلمان همــکاری 
داشته است.ســید احمد 
محیط طباطبائی، رئیس 
کمیــــته ملــی موزه هــای 
ایران)ایکــوم( نیز با اشــاره 
بر لزوم تبــادل تجربه های 
مــــوزه ای بــــین دو کشــور 
ایران  و آلمان، خواســتار برگزاری دوره هــای متقابل در 
ســایر زمینه ها از جملــه مرمت بــا همکاری مــوزه های 

آلمان مانند »کارلسروهه« در دو کشور شد.
به گزارش روابط عمومی پژوهشــگاه میــراث فرهنگی و 
کهارد کوهنه« ، رئیس اتحادیه موزه های  گردشگری، »ا
آلمان نیز با ابــراز تمایل بــرای برگزاری نمایشــگاه هایی 
از آلمــان در ایــران، بــه تجربیاتی در ایــن زمینه با ســایر 
کشــورها اشــاره کرد و گفت: مــا می توانیــم مجموعه ای 
از موزه خودمــان را در ایران به نمایش درآوریم و بســیار 
گر برای برگزاری نشست هایی  خوشحال خواهیم شد ا

در این زمینه، به آلمان بیایید.
رئیس موزه ایالتی کارلسروهه با اشاره به اشیاء این موزه 
کید کرد و گفت:  بر اهمیت فرهنگ ها و تبادل فرهنگ تا
ما مشــتاقیم با برگزاری نمایشــگاه ها، روابط بین اروپا و 
آسیا را نشان بدهیم؛  چون این امر برای جامعه آلمان و 

حتی دنیا بسیار مهم است.
وی گفــت: نمایشــگاه هخامنشــی بســیار مهم اســت؛ 
چون می خواهیم این دوران تاریخی را نه تنها از دیدگاه 
اروپایی بلکه از منظر همکاران اینجا به نمایش بگذاریم 
و یک نمایشــگاه با دیدی جدید بــرای بازدیدکنندگان 

داشته باشیم.
کــره بــا رئیس مــوزه ملــی ایران  او بــا بیــان اینکــه در مذا
و بــا کمــک پژوهشــگران بین المللــی مقــرر شــد پــروژه 
نمایشگاهی در سطح بین المللی برگزار شود، از نمایش 
برخی اشیای ایران در آلمان در آینده خبر داد و گفت: در 
این نمایشگاه در واقع دو فرهنگ با هم روبه رو خواهند 
شــد.کوهنه در زمینه همکاری و کمک های تخصصی 
به موزه های کشورهای همسایه ایران ابراز علاقه مندی 
کرد و گفت: ما آماده هستیم تا به تبادل تجربیات خود 
در این زمینه ها بپردازیم و روابطی بین موزه های آلمان 

و ایران ایجاد شود.
»آندره آ ملشــر« ، مســئول بخــش موزه هــا و هنــر  وزارت 
علوم، تحقیقات و هنر ایالت بادن وورتمبرگ نیز، گفت: 
در ایــن ســفر توانســتیم موزه هــا و گالری هــای مختلف 
و افــراد مهمــی را ببینیم که ســبب شــد، دیــد جدیدی 
به ایران پیــدا کنیــم.او هدف اصلــی از حضــور در ایران 
را امضــای قراردادهــای مختلــف بیــن ایــران و آلمــان 
دانســت و افــزود: هنر و فرهنــگ به عنوان یــک پل بین 
این کشــورها دیده شــود. معتقدیم این پــل حتی بین 
اقتصاد و سیاست هم می تواند تاثیر گذار باشد و از این 
بابت تاریخ ایران باستان برای ما مهم است. اشیایی از 
ایران در آلمان نمایش داده شده و فرهنگ هخامنشی 
به روشی جدید برای جامعه آلمان به نمایش گذاشته 
شــده اســت. او همچنین در زمینه کمــک به ایــران در 
زمینه هــای مختلــف از جملــه پژوهــش اعــلام آمادگــی 

کرد. 

از صفر تا سفر!

چندی پیش تعدادی از گردشگران حرفه ای 
ایرانــی دورهــم جمــع شــدند تــا از تجریبــات 
ســفرهای خود بگوینــد. گردشــگرانی کــه اعــلام کردند 
دلشان می خواهد دیگران را هم برای سفر کردن تشویق 
کــروان در این برنامــه به زبــان آورد.  کنند. ایــن را رضــا پا
کروان در حوزه گردشگری و ســفر با دوچرخه رکورددار  پا
ج از  گینس اســت و با همــراه دوســتانش در ایران و خــار
کشــور ســمیناری را برگــزار کــرد. هــدف از برگــزاری ایــن 
همایش با عنوان »از صفر تا سفر« این بود که مردم به سفر 
ترغیب شوند و هر چیزی که فکر می کنند مانع سفر رفتن 
آنهاست،  مورد بررســی قرار گیرد. چرا که برگزارکنندگان 
معتقد بودند ســفر می تواند افــراد را انعطاف پذیر کند و 
صبر و تحمل آنها و قدرت ریسکشــان را بالا ببرد؛  ضمن 

اینکه با فرهنگ های دیگر آشنا می شوند و... 

 بهانه اول: وقت
افراد همیشه از اینکه زمان ندارند تا به سفر بروند اظهار 
گلایه می کنند. در این برنامه بحث ها به اینجا کشید که 
در ایران تعطیلات بســیاری وجــود دارد؛  از جمله اینکه 
در ایــام عیــد دو هفته تعطیل اســت و هــر کارمنــدی در 
ماه دو روز حق مرخصی اســتحقاقی دارد که می تواند با 

تعطیلات دیگر در طول سال پیوند زده و به سفر برود.
  

 بهانه دوم: بیماری
 لــوکا عضــو جامعــه ســلطنتی جغرافیــا، عضــو هیئــت 
عــــلمی پزشــکی ویــــلدرنس، مــدرس پــــشتیبانی  از 
زندگــی و پیشــگیری از ترومــا، راهنمــای کوهســتان و 
لــوکا  گــذر  گــزارش نخســتین  نجــات غریــق اســت. 
کــــویر دشــــت لــوت در ایــران در ســـــال ۲۰۱۵ در  از 

 National Geographic Traveler پخــش شــد. لــوکا بــه 
۵ زبــان کــه ازعلاقه های شــخصی وی به شــمار مــی آید 
مسلط است و گذشته از این،  برخی از عبارات فارسی را 

هم خوب بلد است. 
او درباره هراس از بیماری در سفر معتقد بود که هر جای 
دنیا حتــی در خیابــان و خانــه و محــل زندگی خــود هم 

ممکن است که افراد دچار 
بیمــاری شــوند و یــا فشــار 
خون آنها پایین و بالا شود. 
همان کاری که دیگر اوقات 
وقتی بیمار می شویم انجام 
کشــورهای  می دهیــم در 
دیگر هم همان کار را انجام 
مــی دهنــد. لــوکا بــه علاقه 
مندان به سفر یاد داد که از 
سالم بودن آب آشامیدنی 
گاه  در هر شــهر و یــا کشــور آ
شوند و چگونه آب غیرقابل 
آشــامیدن را به آشامیدنی 
کننــد و یــا اینکــه  تبدیــل 
حواسشان به پشــه مالاریا 
بــــاشد و آن را تــــشخیص 

بدهند و حتما خــود را در برابر آن ایمن کنند. همچنین 
مراقب پشــه های معمولی نیز باشــد؛ چرا که به هر حال 
گرچه تنها خارش را در پی دارد؛  اما در سفر اذیت کننده  ا
کسن ها بود؛  به  کید داشت درباره وا است. چیزی که او تا
عنوان مثال گفت که برای سفر به برزیل باید بدانید که 
کسن تب زرد را نداشته باشید، به این  گر مدرک تزریق وا ا

کشور راه پیدا نمی کنید.

 بهانه سوم: هزینه
برخی از افراد تصور می کنند که برای هر سفری باید پول 
کروان در  زیادی خرج کرد و یا اینکه پولدار بود. اما رضا پا
ک و یا  این همایش گفت کــه می توان خرید برای پوشــا
وســایل گران قیمت را بــه تعویــق انداخت و پــول برای 

سفر کنار گذاشت.

 بهانه چهارم: تنهایی
موضوع دیگر تنها سفر کردن بود. نکته ای که می توان به 
آن فکر کرد،  این است که برخی مسافران از حمل کردن 
پول هراس دارند و یا اینکه نمی دانند با پول هایشان در 
کروان و دوستانش  ســفر چه کار کنند،  در این صورت پا
بــه  شــرکت کنندگان کارت هایــی را پیشــنهاد کردند که 
 می توان با شــارژ آنها در ســفر مشــکل حمل پــول را حل 
کرد. تعدادی ســایت ایرانی نیز وجود دارد که کار رزرو   یا 
خرید را می تواننــد برای مســافران ایرانی انجــام دهند. 
کــروان توصیــه کــرد که حتمــا یک بــار همــه اطلاعات  پا
مانند کپی پاسپورت و مدارک دیگر و یا حتی نقشه سفر را 
گر گوشی موبایل به سرقت رفت  در ایمیل ذخیره کرد تا ا

اطلاعات را بتوان از جای دیگری بازیابی کرد.

 بهانه پنجم: ویزا
ویــزا هــم مســئله ای اســت کــه بســیاری از افــراد تصــور 
می کنند گرفتن آن مشکلی است که به راحتی نمی تواند 
کروان گفت که برای ۳۶  موجب سفر کردن شــود. اما پا
کشور می توان راحت ویزا گرفت. ویزای این کشورها یا در 
کروان در  مرز داده می شود و یا به کلی لغو ویزا کرده اند. پا
پاسپورت ایرانی اش مهر قرمزهای زیادی دارد؛  اما هیچ 
وقت این موضوع موجب نشده که از سفر منصرف شود.
 ژالــه فیروزبخــت نیــز در ایــن برنامــه از تجربیــات خــود

 گفت. فیروزبخت به بانوان حاضر در این جلسه گفت که 
همه جای دنیا برای حضور زنان امن است؛  به شرطی که 
برخی از مسائل رعایت شود؛  به عنوان مثال هیچ جای 
دنیا حتی در تهران نیز پسندیده نیست که یک زن تنها 
نیمه های شب در شهر بچرخد و یا طوری لباس بپوشد 
که توجه همــگان را به خود جلــب کنــد او و همراهانش 
می گفتند کــه امنیــت را در همه جــا خودمان بــه وجود 

می آوریم.  

سال سیزدهم، شماره 3085
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جهان                        گردی ایران                      شناسی

ناگفته هایی از مسجد جامع عتیق 
ح شد در همایش بازنگری در تاریخ گذاری دو قسمت از مسجد جامع اصفهان مطر

اصفهان آمیــزه ای از میراث فرهنگی با شــکوه و زیباســت که 
پیشــینه ای به قدمــت تاریخ تمــدن و فرهنــگ ایــران دارد. 
موجودیــت تاریخی اصفهان که به هزاره ســوم قبــل از میلاد 
می رسد سبب شده که این خطه از سرزمین ایران یادگارهای 
با ارزشــی از دوره های مختلف تاریخی را در دل خود داشــته 
باشد. مســجد جامع اصفهان یکی از ســه گنجینه معماری 
ایران اســت و درواقع مجموعه ای از معماری هــا و آثار هنری 
دوره های پس از اسلام ایران اســت و یادگارهای پادشاهان، 
وزرا، امرا، رجال و بانوان نیکوکار ایرانی را در بردارد. دانشــگاه 
هنر اصفهان عصر روز نهم آذر، میزبان نشســتی از سوی مرکز 
اصفهان شناســی و خانــه ملــل ســازمان فرهنگــی تفریحــی 
شهرداری اصفهان، تحت عنوان »بازنگری در تاریخ گذاری 

دو قســمت از مســجد جامــع اصفهــان« بــا حضــور عبدالــه 
قوچانی، استاد سکه شناسی و پژوهشگر تاریخ هنر و معماری 
اسلامی بود.قوچانی با اشاره به این موضوع که مسجد جامع 
اصفهــان، دوره های مختلف تاریــخ را دیده، اظهار داشــت: 
»قدیمی ترین بنای تاریخی اصفهان را باید مسجد جمعه یا 

مسجد جامع اصفهان تلقی کرد.
 ســیمای فعلــی مســجد عمدتــا مربــوط بــه اقدامــات دوره 
سلجوقی است؛  اما تغییرات و الحاقات آن به دوره های بعد به 
خصوص عصر صفویان مربوط می شود؛ گرچه در کاوش های 
باستان شناســی آثاری متعلق به دوران آل بویه و قرن ســوم 

هجری باز می گردد.«
این اســتاد دانشــگاه افزود: »در همیــن کاوش ها آثــار قبل از 

اسلام نیز کشف شده و مدارک زیادی مبنی بر اقداماتی توسط 
آل مظفر وجود دارد؛  ولی نمی توان گفت صُفه عمر، متعلق به 

دوره آل مظفر است.«
استاد کتیبه شناسی تصریح کرد: »مسجد جامع اصفهان، 
با نقشــه چهار ایوانی بنــا شــده و از آنجا که ابداعــات هنری و 
معماری ۱۵ قــرن دوران اســلامی را در خود گرد آورده اســت، 
یکــی از بهترین آثــاری به شــمار مــی رود کــه در دنیــای امروز 
شــهرت دارد. با توجه به منابع مختلف،  این نکته مشخص 
می شود که مسجد جامع در طول زمان به سبب آتش سوزی 
و جنگ های متعدد و ناآرامی های دوران های مختلف آسیب 

فراوان دیده و دوباره بازسازی و مرمت شده است.«

    صفه ای برجای مانده از آل ابودلف
عبدالله قوچانی همچنین تصریح کــرد: »در زمان مظفریان 
مدرســه ای بــا عنــوان صفــه عمــر یــا عبدالعزیــز در قســمت 
گرد( احداث شــد و در مشــرق ایوان  شرقی )پشــت صفه شــا
گرد، صفه عمر واقع شــده اســت که در دوره قطب الدین  شــا
محمودشاه آل مظفر به وسیله مرتضی بن الحسن العباسی 

الزینبی در محل بنای قدیمی دیگر ساخته شد«.
این پژوهشگر تاریخ هنر و معماری اسلامی وجه تسمیه این 

صفه را به عمــر بن عبدالعزیز عجلی از آل ابودلف نســبت 
داد کــه در اصــل بانــی ســاختمان ایــن صفــه و مدرســه 

مقابل آن است.
قوچانی به دو دســت خط یادگاری این صفه اشــاره کرد 
و گفت: »یــادگاری اول عبد العمر بــن محمود بن حاجی 
فضل اله المهابادی به تاریخ ۱۶ محرم سال ۸4۱ هجری 
قمــری اســت و دومیــن دســت خط یــادگاری متعلق به 

محمد بن علی مهابادی است.«
وی افــزود: »ســکه هایی مربــوط بــه عصــر احمــد بــن 
عبدالعزیــز در زمــان المعتمد بالله هــم وجــود دارد که در 
شهر همدان سال ۲74 هجری قمری و سکه بعدی به نام 
احمد ماه البصره در نهاوند و سکه سوم به نام احمد بن 
عبدالعزیز در ســال ۲7۸ هجری قمری در همدان ضرب 
شده اند.ســکه چهارم و پنجم به نام عمر بــن عبدالعزیز 
خلیفه عباسی در سال ۲۸۱ هجری قمری در ماه البصره 

و در شهر همدان ضرب شده اند.«
این استاد سکه شناسی اظهار داشت: »به غیر از سکه ها، 
چند اثر مهر روی ســرب هم وجود دارد که مربوط به پدر 
عمر بن عبدالعزیز در سال ۲۵۹ هجری قمری، مهر دیگری 
متعلق به دلف بن عبدالعزیز به سال ۲۶۱ هجری قمری 
و مهر سوم مربوط به خود عمر بن عبدالعزیز در سال ۲۸۳ 

هجری قمری است.«

    از ایوان عمر تا  ایوان درویش 
قوچانی با اشــاره به ســقف صفه عمر گفت: »دو شمسه 
۸ گــوش در ســقف آن خودنمایــی می کنــد کــه در مرکــز 
گر  یکی از آنهــا حدیثی از پیامبر اســلام با ایــن مضمون» ا
دیدید مردی همیشه در مسجد اســت، شهادت دهید 
 که او مومن اســت« نوشته شــده اســت و در شمسه دوم

 چهار الله به خط کوفی بنایی به چشم می خورد.« 
ایــن پژوهشــگر تاریــخ دربــاره بخــش دیگــری از مســجد 
جامع عتیق اصفهــان هم توضیــح داد: »ایوان شــمالی 
 مســجد معروف به صفــه درویــش از قرن ششــم هجری

 اســت. کتیبه گچ بــری داخــل آن از دوره شــاه ســلیمان 
صفــوی و تزئینــات کاشــی کاری نمــای خارجــی آن از 
اقدامــات اداره باستان شناســی در ســال های ۱۳۳7-

۱۳۳۶ هجری شمسی است و به این مناسبت کتیبه ای 
به خط بنایی به یادگار گذاشته شده است.« 

قوچانــی در پایــان نشســت، ضمــن توضیحاتــی دربــاره 
بنای مسجد جامع عتیق گفت: »در آثار تاریخی موجود 
در مســجد جامــع اصفهــان غیــر از ســبک های مختلف 
معمــاری، انــواع خطــوط کوفــی، ثلــث، بنایــی، نســخ و 
نســتعلیق را هم به زبــان عربــی و فارســی و به نظــم و نثر 

می توان دید.«

مسـجد جامـع عتیـق به عنوان اولیـن بنای ثبت جهانی شـده نصف جهان، هنوز راز و رمزهای کشـف ناشـده 

مولود 
افشار

بسـیاری دارد؛ بنایـی کـه هر حکومت و سلسـله ای که در اصفهان بر سـر کار آمـده  تا حدودی ارزشـش را درک 
کـرده و حتـی میـراث گرانقـدری به آن افزوده  اسـت و هنوز از پـس قرن ها، پابرجا و زنده ایسـتاده و هر صبح 
و ظهـر و عصـر نـه تنهـا میزبان نمازگزاران بلکه گردشـگرانی اسـت که از همه جـای دنیا برای دیـدن این نماد و 
آلبـوم معمـاری اسـامی ایرانـی راهـی اصفهـان می شـوند. ایـن هــفته در نشسـتی بـه میزبانـی مرکـز 
اصفهان شناسـی و دانشـگاه هنـر اصفهـان، یک پژوهشـگر تاریـخ با اسـتناد به برخـی دیوارنگاری ها و اسـناد 

تاریخی، دو تاریخ متفاوت را برای دو بخش از پیکره مسجد جامع عتیق عنوان کرد. 

 ما آماده هستیم 
تا به تبادل 

تجربیات خود 
در این زمینه ها 

بپردازیم و 
روابطی بین 

موزه های آلمان 
و ایران ایجاد 

شود

 برای سفر به 
برزیل باید 

بدانید که اگر 
مدرک تزریق 
واکسن تب 

زرد را نداشته 
باشید، به این 
کشور راه پیدا 

نمی کنید

مدیر کل میراث فرهنگی استان اصفهان: 

اصفهان »شهر گردشگر« شود
وزیر گردشگری مالزی از عقد قرارداد با سوارز دفاع کرد

رونق توریسم مالزی به دست سوارز!
مدیر کل میــراث فرهنگی اســتان اصفهان در 
نشست استانداردسازی فعالیت های تورهای 
گردشــگری در اســتان و در جمع راهنمایان گردشگری 
اســتان از پیگیری میراث فرهنگی اســتان برای تبدیل 

اصفهان به عنوان »شهر گردشگر« خبر داد. 
فریــدون اللهیــاری افــزود: »راهنمایــان گردشــگری بــه 
عنــوان فعــالان گردشــگری کــه همــواره در خــط مقدم 
توسعه گردشگری کشور فعالیت می کنند، نقش مهمی 
 در ارتقــای کیفیــت خدمات رســانی به گردشــگران ایفا 
مــی کننــد؛ لــذا بــا اســتقرار راهنمایــان گردشــگری در 
مرکز اطــلاع رســانی کاخ عالی قاپــو و ایجــاد کمیته های 
گردشــگری،  تورهــای  بــر  نظــارت  جهــت  بازرســی 

 امیدواریم شاهد رشــد خدمات گردشگری در اصفهان 
باشیم.«

کــه در ســازمان  ح جدیــدی  او افزود:»بــر اســاس طــر
ح  ح شــده با قدرت تمام پیگیر طر میراث فرهنگی مطر
 تبدیل اصفهان به عنوان »شهر گردشــگر« هستیم؛ به 
ح تمامی خدمات شهری  گونه ای که بر اســاس این طر
در اصفهــان متناســب بــا صنعــت گردشــگری طراحــی 
و اجــرا  خواهــد شــد؛ با ایــن وصف جهــت آزمــودن این 
ح، ســاماندهی فعالیــت گردشــگری در مجموعــه  طــر
جهانی میــدان امــام)ره( اصفهان بــه عنــوان بزرگترین 
 مجموعــه گردشــگری کشــور در دســتور کار قــرار گرفته

 است.«

وزیر گردشگری مالزی پنج شنبه از امضای قرارداد 
با لوییس ســوارز بازیکــن فوتبــال بارســلونا برای 

گسترش توریسم در این کشور دفاع کرد.
کارتــا پســت، در حالــی کــه آژانــس دولتــی  بــه گــزارش جا
گردشــگری مالزی به تازگی قراردادی یک ســاله با لوییس 
ســوارز امضــا کرد تــا بتوانــد بــه کمک شــهرت ایــن بازیکن 
اوروگوئه ای کمپینــی برای جذب توریســت به این کشــور 

ایجاد کند، برای این کار مخالفانی نیز پیدا کرد.
این بازیکن که به عنوان یکی از بهترین بازیکنان دنیا مطرح 
است، در عین حال برای گازگرفتن هایش نیز شهرت دارد. 
ســوارز پس از گاز گرفتن یکــی از مدافعان ایتالیــا در جریان 
بازی های جام جهانی ۲۰۱4، چهار ماه از بازی محروم شده 

بود. وی در فاصله ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۳ نیز چند بار با احتمال چنین 
کنون هی لوی سیان از حزب  جریمه ای روبه رو شده بود. ا
مخالف دولــت عدالت، نــذری عبدالعزیز وزیر گردشــگری 
مالزی را بــرای این تصمیــم زیر ســوال برده اســت. وی هر 
چند بعدا گفت با عقد قرارداد با بازیکنان فوتبال برای جلب 
توجه به گردشــگری مالزی مشــکلی نــدارد؛ امــا گفت فکر 
می کند سوارز انتخاب درستی نبود. وی گفت: کاندیداهای 

خیلی بهتری وجود داشتند.
اما نــذری از تصمیم خود دفاع کرد و گفت ســوارز می تواند 
در رســانه های اجتماعی موجب جلب توجه گردشــگران 
گر او انتخاب خوبی  خارجی به جاذبه های مالزی شــود. ا

گرام نداشت. نبود ۲۵,۳ میلیون فالوئر در اینستا
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بعد از 14 سال چرخشــی در مدیریت شهری 
کنــون چه انتظاری  اصفهان اتفاق افتاده اســت. ا

باید از اقتصاد استان داشته باشیم؟
من هنوزدرگیر کار نشده ام که ببینم مشکلات چیست. 
ولی احتمالا آنچه در این دوره حاد بوده و مسئله اصلی 
اســت، رکود اقتصادی به خصوص در بخش ساختمان 
اســت . چــون متاســفانه پایــه غلطــی بــرای درآمدهای 
کم فروشی  شــهرداری درســت کردند و آن پایه اتکا به ترا
اســت، بنابرایــن وقتی کــه ســاخت و ســاز فراوان باشــد 
شهرداری درآمد دارد. وقتی میزان ساخت و ساز فراوان 
نباشــد درآمــد شــهرداری ســقوط می کنــد. شــهرداری 
 اصفهــان در آینده بــه دنبــال رکــود اقتصادی کشــور که 
به تبع شــامل اصفهــان هم بیــش از همــه شــده،  دچار 
کمبود شدید درآمد خواهد بود. آمار دقیق را از سیستم 
ندارم؛ چون هنوز کارم را شروع نکردم؛ اما تصور می کنم 
یکــی از معضلاتی کــه شــهرداری و ســازمان هــای تابعه 
خواهنــد داشــت افــت درآمــد خواهــد بــود. از طــرف 
دیگر هزینــه ها در مدت 12 ســال بــه صورتی سرســام آور 
افزایش یافته اســت. به دلایــل مختلف از جملــه ایجاد 
اشتغال های کاذب و دلایل دیگر، برای هر پست سازمانی 
که در چارت شــهرداری تعریف شده، ســه یا چهار نفر به 
صورت های مختلف مثل قراردادی یا رسمی استخدام 
 شــده اند. به ایــن ترتیــب بــار مالی شــهرداری ســنگین 
و فرایند درآمد شهرداری نازل شده است. این پدیده ای 
کم است و چالش  است که در این دوره بر شــهرداری حا
عمده اقتصادی شهرداری، حل این مسئله خواهد بود. 

اشــاره کردیــد کــه عمــده در آمــد شــهرداری 
از ساخت و ساز بوده است. در آمدهای شهرداری 
 از دو بخــش مســکن و عــوارض و مالیــات تامیــن 
می شــود. شــهرداری روی چه بخش های دیگری 

برای جذب در آمد می تواند تمرکز کند؟
مهم ترین بخشی که شــهرداری باید روی آن تمرکز کند 
کاهش هزینه هاســت. دقیقا هــر یک تومانــی که هزینه 
هــا را پاییــن بیــاورد؛ یعنی یــک تومــان در آمد به دســت 
 آورده اســت. همیشــه کاهــش هزینه هــا به عنــوان یک 
در آمد بسیار قابل اعتماد و درست ارزیابی می شود. البته 
بعضی زمان هاســت که شــهرداری ها و بخــش عمومی 
و ســایر نهادهای دولتی بایســتی بــه اعتقاد  طرفــداران 
اقتصاد کینزی سیاست های انبساطی در پیش بگیرند 
و زیاد خرج کنند. حتی قرض کنند و خرج کنند تا اقتصاد 

راه بیفتد. 

این مســئله بــرای اقتصاد ایــران هــم کارایی 
دارد؟

اقتصادهــای تورمــی یــا اقتصادهایــی کــه بــه اصطــلاح 
بهره وری آنها پایین است، متاســفانه این دارو برای آنها 
کارگر نیســت. بــرای مثــال در اقتصادهایی کــه  راندمان 
نیروی کار پایین اســت،  نســخه کینز هیــچ گاه و به هیچ 
وجه در آنها کار نمی کند. تردید دارم این آمار دقیق باشد؛ 
اما طبق بررسی هایی که انجام شده، هر کارمند بخش 

عمومی در ایران 20 دقیقه در روز کار مفید می کند. 
در نتیجــه افزایــش هزینه هــای بخش عمومــی جوابگو 
نیست. یعنی به هیچ وجه به صورت بهره وری و کارایی 
وارد اقتصــاد جامعــه نمــی شــود. بلکه بــه هزینــه و تورم 
تبدیل می شود و مشکل پیش می آید. حتی کینزین ها 
که یک دوره ای می گفتند برای مبارزه با رکود باید ریخت 
و پاش کرد یا به اصطلاح انبســاطی رفتار کرد، این روزها 
اعتــراف می کننــد که بخــش عمومــی  همه کشــورهای 
جهان سوم بیش از حد بزرگ و متورم است.کارایی اش 
بسیار پایین اســت.این پول باید از جایی به دست آید. 
دولت ها یا باید منابع طبیعــی را بفروشــند  و این پول را 
تامین کنند یا باید مالیات بگیرند ودر این صورت صنایع 
 آن کشــور تحت فشــار مضاعف قــرار می گیرنــد. صنایع 
به طور طبیعی تحت فشارهای مختلفی همانند رقابت 
 جهانــی و اقتصــاد مقیــاس قــرار دارنــد و فشــار دیگــری 
گر  به عنــوان مالیات ســنگین بــه آن اضافــه می شــود. ا
دولت هــا بخواهند از فــروش منابع تامین کنند اشــکال 
بزرگ آن این اســت که منابع  ســهم یک نســل نیســت. 
وقتی منابع را می فروشیم و خرج نسل کنونی می کنیم 
این نســل کنونی هــم بچــه دارد و مــا داریم آینــده و پس 
اندازشان را نابود می کنیم. بنابراین از هر محلی ریخت 
 و پاش صورت گیرد درســت نیســت . نه تنها ما در ایران 
و نه تنها در اصفهان بلکه هیچ یک از کشورهای در حال 
توســعه نباید انضباط مالی را از دســت بدهند. انضباط 
باید در راستای این باشد که هر چه ممکن است دولت 
و بخش عمومی کوچک تر باشد با کارایی بیشتر و بدون 
اتلاف منابع، این راه عمومی است که پیش پای مدیران 

شهری همه جا از جمله اصفهان قرار دارد.

به کاهش هزینه های شهرداری اشاره کردید، 
بدون اینکــه بتــوان منابع جدیــدی را بــرای تامین 
درآمــد شناســایی کــرد. آیا منظــور شــما از کاهش 

هزینه در تعدیل نیرو است یا کاهش هزینه باید از طرق 
دیگر انجام شود؟

منظور مــن این نبــود و به عنــوان آســیب شناســی گفتم که 
شهرداری نیروی زیاد دارد  ولی کم کردن نیرو مسائل انسانی 
و عاطفــی دارد . گاهی هســت که با علــم به ایــن موضوع که 
این نیرو بــدون ضابطه و از طریق رابطه وارد سیســتم شــده 
و سیســتم به او نیازی نداشــته  ولی مســائل عدیده ای مثل 
 مســائل عاطفــی و اخلاقی و انســانی وجــود دارد کــه آنها هم 
به اندازه مسائل اقتصادی مهم هستند. بنابراین من بسیار 
تردید دارم کــه بتوان از طریــق اخراج ها، هزینه هــا را کاهش 
کید می کنم این اســت که  داد. آنچه که من بیشــتر بــه آن تا
 نیــروی جدید گرفته نشــود، نیروی هایی که مامور هســتند 
 و مـــــی تـــوانـــنــــــد جــای دیگــری مفیـــــد باشــند برگردنــــــد 
بــه ســازمان هایی کــه از آنجــا مامور شــده انــد. من بــا اخراج 
مخالفم و فکــر می کنم انســانی نیســت به خصــوص در این 

شرایط بحرانی اقتصاد کشور.

گفتید رکود ، معضل اصلی اقتصاد کشــور اســت. 
 در اســتان اصفهــان چطــور؟ چــه ابرچالــش هایــی 

در اقتصاد اصفهان وجود دارد؟
باید اول ابــر چالش را تعریــف کنید تــا ببینم منظورتــان از ابر 

چالش چیست.

دکتر نیلــی اخیــرا گفته انــد که بحــران منابــع آب،   
مسائل زیســت محیطی، صندوق های بازنشستگی، 
بودجه دولت، نظام بانکی و بیکاری شش ابر چالشی 
 اســت که اقتصــاد ایــران بــا آن مواجه اســت. بــا توجه 
به این چالش ها، چالــش های اقتصــادی اصفهان را 

چگونه ارزیابی می کنید؟ 
تعریف مــن از ابرچالش با تعریــف دکتر نیلی متفاوت اســت. 
تفاوت اصلی آن این است که دکتر نیلی ظاهرا آن مشکلی که 
بار مالی شدیدتر و هزینه سنگین تری برای اقتصاد ایجاد کرده 
است را ابرچالش می دانند. از نظر من ابرچالش آن مشکلاتی 
است که ریشه مشکلات دیگر اســت. آن مشکلاتی که ریشه 
مشــکلات تورم، رکود، بیکاری و ... اســت که بایــد ابرچالش 
بدانیم. به این ترتیب با آن مفهومی که من از ابرچالش درک 
می کنم ممکن است ابرچالش آن پدیده ملموسی که همه 

می بینند و می نالند نباشد و یک پدیده پنهانی باشد. 
به تعبیر زیبابی که مولانا جلال الدین رومی دارند؛ سایه مرغی 
روی زمین یا روی دیوار داشــت پرواز می کــرد و مردی دنبال 
غ را شــکار کند. حــال آنکه این  این ســایه می دوید  که آن مر
غ در آسمان بود و آن چیزی که مرد به دنبال آن می دوید  مر
سایه بود . مرغی که در آسمان است و علت این سایه هاست 
را من ابرچالش می دانم و آن چیزی نیســت جز مشکل شبه 

علم یا دانشواره.

تعریفتان از دانشواره چیست؟
 دانشــواره معادل واژه هایــی نظیر جشــنواره، ســوگواره و ... 

است.  واره را به عنوان پسوند برای شباهت به کار می برند. 

پس ابرچالش اصلی اقتصاد اصفهان را دانشواره 
می دانید؟

بلی. چالــش اصلی کــه در اصفهــان داریم دانشــواره اســت. 
جهل نسبت به پدیده ها نیست بلکه نداشتن تصویر درست 
 از مشــکلات اســت. مشــکل ما این اســت که یک تصور غلط 
از مشکلات داریم. یک اسنادی داریم که به عنوان علم  و کار 
علمی روی میز مدیران پهن کرده ایم. ولی در واقع اینها علم 
نیست بلکه شــبه علم و دانشــواره اســت. مثال های زیادی 
داریم. شــما طــرح تفصیلــی و طــرح جامــع را که نــگاه کنید 
ظاهر قضیه این اســت که برنامه ریزان شهری بر اساس علم 
برنامه ریزی شــهری طرح جامع و طرح تفصیلی را پی ریزی 
خ  کرده اند. ولــی واقعا بخــش بزرگــی از فجایعی که در شــهر ر
مــی دهــد ناشــی از دانشــواره بــودن برنامــه جامــع و برنامــه 

تفصیلی است. 

ح تفصیلــی را به دانشــواره  ح جامــع و طر چرا طــر
تشبیه می کنید؟

ما در قرن  بیســت و یکم زندگی می کنیــم، در قرنی که طبقه 
متوســط و حتی افــرادی از طبقه فقیــر دارای یــک خودروی 
شــخصی هســتند؛ چون نمی توانــد بــدون آن زندگــی کند. 
خــودروی شــخصی زمانــی نمــاد زندگی طبقــه مرفه تــر بود. 
امروز طبقات محروم هم کم و بیش ماشــین های ارزان تری 
دارند، ولــی در هــر حال ماشــین دارنــد. در یک چنیــن قرنی 
شما می بینید که در طرح های تفصیلی کوچه های هشت 
گر  متری و ده متری داریم که فوق العاده فاجعه آفرین است. ا
بگوییم چرا این طور برنامه دادی می گوید توجیه اقتصادی 
ندارد که کوچه را بــزرگ تر کنیم. توجیه اقتصــادی ندارد که 
کوچه را عریــض تر کنید؛ اما توجیــه اقتصــادی دارد که مردم 
تمام اوقات خود را در ترافیک سپری کنند؟ توجیه اقتصادی 
دارد که شــهرهای ما آلوده ترین شــهرهای جهان باشد؟ آیا 
 توجیه اقتصــادی دارد که مردم، نصف بیشــتر در آمد خود را 
به خصوص در سنین کهولت صرف بیماری های خود کنند؟ 
آیا توجیه اقتصادی دارد که زنان ما مرتب سقط جنین کنند؟ 

اینها هم توجیه اقتصادی ندارد.  بنابراین می بینید که یک 
دانشــواره یــا شــبه علم به عنــوان اســناد بالادســتی ، اســناد 
 راهنما، چراغ راهنمــای مدیران متجلی شــده. مدیران هم 
با کمال اعتماد به نفس خیلی هم که بخواهند افتخار کنند 
می گویند طبــق طرح عمــل کردیــم. امــا این طــرح، دانش 

نیست، دانشواره است. 

چرا این اتفاق می افتد؟
من دلایل زیادی می بینم. زمانی که در شــورای شــهر بودم 
دیدم که شهرداری اصفهان به اصطلاح فنی برای طرح های 
 تفصیلــی مناطــق شــهرداری مشــاور مــی گیــرد ولی همــه را 
بــه اصطلاح مینــوس مــی دهد. یعنــی وادارشــان مــی کنند 
درصدی نســبت به فهرســت بهای ســازمان برنامه تخفیف 
بدهند و کمتر بگیرند. شهرداری آن زمان به دنبال مینوس 
بود. من  به مدیران شهرداری که افتخار می کردند مشاورانی 
گرفتنــد که با مینــوس کار مــی کنند گفتــم از مشــاوران خود 
بپرسید کشورهای دنیا و شهرهای دنیا را دیده اند؟ مجموعه 
افرادی که به عنوان مشاور برای شهرداری کار می کردند اصلا 
ج از کشــور را ندیده بودند. افرادی که می خواهند برای  خار
آینده اصفهان به عنوان شــهری در کنار دیگر شهرهای مهم 
جهان ، برنامه ریزی کنند، وقتی که دنیا را ندیده اند، مقیاس 
پیشــرفت و مقیاس حرکت دنیا را نمی دانند، بنابراین برای 
شهر شما دانشواره ای ایجاد می کنند که فوق العاده ضعیف 

است. این یک نمونه از دانشواره هاست که عرض کردم.

ح هــای تفصیلی، چــه نمونــه های  بــه غیــر از طــر
دانشواره های دیگری می توان در کشور یا در استان نام 

برد؟
غ از مســائل شــهری نام  گر بخواهیم نمونه های دیگری فار ا
ببریم، طرح هدفمندی یارانه هاست. هدفمندی یارانه ها 
طرحــی نبود که بــی مطالعــه انجام شــده باشــد. میلیاردها 
تومــان هزینه داشــت . به تعدادی از اســاتید دانشــگاه های 
تهران پروژه های تحقیقاتی با امتیازات بسیار سنگینی داده 
بودند تا آمار و پیامدهای هدفمندسازی یارانه ها را مطالعه 

و بررسی کنند.
 

و بــه همیــن دلیــل شــما از ابتــدا یکــی از مخالفان 
ح بودید؟ و منتقدین این طر

بله. این طرح را چند نفر از اقتصادانان تهران تدوین کردند. 
ایــن اقتصادانان برای خودشــان این شــهرت را ایجــاد کرده 
بودند که دانشمند هستند. شاید دانشجویان آنها هم راضی 
 بودند. ولی متاســفانه همان موقــع که ما انتقــاد می کردیم 
در مقابل انتقاد ما استناد علمی می آوردند که مدل ساختیم 
و به این نتیجه رســیدیم. آن نتیجه که شــما به آن رســیدید 
مهم نیســت آن نتیجه که جامعه ما دچار آن است برای من 
مهم اســت. آن نتیجه شــبه علــم و دانشــواره ای بــود که آن 
عزیزان تولید کرده اند ده ها سال جامعه ما گرفتار آن خواهد 
بود. مطالعاتی که برای هدفمندی یارانه ها یا مطالعاتی که 
برای مسکن مهر انجام شد. امروز هر دو را می بینیم که دانش 

نبود بلکه دانش نما بود.

ح یارانــه هــا، رئیــس کمیتــه امــداد  در همیــن طــر
می گوید مســئولیت قطع یارانه ها را می پذیرد. دولت 
هم به تعابیر مختلفی همانند مصیبت عظمــا از آن یاد 
می کند. مکانیزمی برای شناســایی دقیق ثــروت افراد 
نداریم. بعد از هفت ســال مبلغ یارانه با همان قیمت 
ثابت سال 89 پرداخت می شود. با این وصف، به نظر 

شما راه چاره چیست؟
این مسئله بی نهایت حساس است. از اینکه آقای فتاح این 
صحبت را کردند من بی نهایت به ایشــان ارادت پیدا کردم. 
چون دیدم بالاخره سیاســتمداری پیدا شــد که مسئولیت 
سیاستمداری را بپذیرد و به جای کارهای پوپولیستی ، از کار 

واقعی دفاع کند. البته الان دیگر راه حل قطع یارانه نیست.

چرا؟
ما سیستمی درســت کرده ایم که در آن سیستم در بسیاری 
از روستاها که شغل نبود، به خاطر دریافت مبلغ یارانه افراد 

زیادی بچه دار شدند.

که یارانه اش را دریافت کنند؟
کــودکان  کــه آنهــا را  کســانی هســتند  بلــه. ایــن بچــه هــا 
کار می نامنــد. اینهــا را بایــد اسمشــان را گذاشــت کــودکان 
هدفمنــدی یارانــه هــا. اینهــا از پیامدها یــا تولیــدات قانون 
هدفمندی یارانه ها هســتند که همان ثمره دانشــواره چند 

اقتصادان مدعی در تهران است.

چه کسانی بودند؟
اجــازه بدهیــد اســم نبــرم. امــا مشــخص اســت. همــان 
اقتصادانانی که مشاوران اقتصادی دولت نهم و دهم بودند. 
اینها فاجعــه ای درســت کردند. آقــای نوبخت فکــر می کند 
فاجعه این است که همه بودجه دولت را باید به پای یارانه ها 
ریخت. اما من فکــر می کنم فاجعــه این نیســت. فاجعه آن 
است که در پاره ای از موارد پدر و مادر روستایی که در حالت 

عادی متناسب با شرایطشان دو، سه یا چهارفرزند داشتند 
الان 14 بچه دارنــد و حتی در بعضی اســتان ها که فرهنگش 
هســت چند همســر هم دارند. با این کار می خواهنــد یارانه 
بیشــتری بگیرند چون بــه غیــر از آن اشــتغالی ندارنــد . اینها 
الان معضل داســتان قانون هدفمندی یارانه هاســت. من 
با قطــع آن مخالفــم. دولــت دوازدهــم هــم کــه روی کار آمد 
بعضــی از اقتصادانــان بســیار خوب کــه بــه آنــان ارادت دارم 
مثل دکتر طائی ، دکتر میدری و دکتــر میرزایی این موضوع را 
مطرح کردند و از من هم نظر خواستند. من گفتم اعلام کنید 
داوطلبانه یک عده یارانه نگیرند و گرنه نمی شود یارانه یک 
عده را قطع کرد. نمی توان جلوی فاجعــه مالی این لایحه را 
گرفت اما می توان جلوی فاجعه تولید بچه های بی سرپرست 
را بگیریــم.  بگوییــم فقط بــه ازای دو بچــه یارانه مــی دهیم. 
خیلی از ابعاد فاجعه کاهش پیدا می کند. در هر حال ما یک 
سیستمی درســت کردیم که یک عده الان نانشان از همین 

راه تامین می شود. خب نمی توانیم نانشان را قطع کنیم. 

خیلــی از افــراد هــم اعتقــاد دارنــد کــه حاضریــم 
به دوران قبل از هدفمندی یارانه برگردیم، در هر ماه 45 
هزار تومان نگیریم؛ اما قیمت ها به همان قیمت های 

سابق بازگردد.
حرفشــان درســت اســت. مرحمت فرموده ما را مس کنید. 
دلار را دوباره بــه 200، 300 تومــان و بنزین را بــه 60، 70 تومان 
بازگردانید و یارانه را قطع کنید. اما نمی شود.این ظلم است 
که بگوییم به هر تعداد بچه داشــته باشــید ما به شــما یارانه 
می دهیــم . ظلم بــه بچه هــای بی گناهــی که صرفــا به جرم 
لایحه هدفمنــدی یارانه ها به دنیــا آمده اند. دیگــر آب رفته 
را نمی توان به جــوی آب برگردانــد. الان فقط بایــد به توقف 
جنایت علیه کودکان معصوم و بی گناهی فکرکرد که بی دفاع 
و بی پناه و ناخواسته به دنیا می آیند تا پدرانشان با شناسنامه 
آنها ارتزاق کنند. در حالی که خودشــان باید در ســطل زباله 
به دنبال لقمــه ای نان بگردند و شــب هــا را در خیابان های 

پرمخاطره به صبح برسانند.

چطور از این ظلم جلوگیری کنیم؟
پیشنهاد مشخصی برای اصلاح این قانون دارم . اینکه صرفا 
و صرفا بگوییم به بیش از دو نفر یارانه پرداخت نشود در این 
صورت خــود به خود در روســتا هایی که اســتعداد مدرســه، 
 خدمــات، بهداشــت و درمــان و اشــتغال و ... وجــود نــدارد 
از تولید بــی رویه بچــه جلوگیــری می شــود. البته بایــد برای 
 نجات کودکان هدفمندی یارانه ها هم که به غلط کودکان کار 
می نامند فکر اساســی بشــود. چــون آنها گناهی نکــرده اند. 
ما گناه کرده ایم که در برابر دانش نما و دانش نماها ســکوت 

کردیم تا کار به اینجا کشیده شود.

اما گفته می شود جمعیت ایران رو به سمت پیری 
می رود و نیاز به نیروی کار داریم.

کــودک خیابانــی را جمعیت حســاب نکنید. ما بــه جمعیت 
بیشتر نیاز داریم؛ اما جمعیت بیشتر از نوع آدم های متمکن 
که دست کم بتواند کودک خود را به مدرسه خوب بفرستد، 
خانه بازی و شهربازی ببرد و درست تغذیه کند. آنها هر چند 
گر قرار باشد کسی  فرزند هم پیدا کند من مسئله ای ندارم؛ اما ا
بچه پیدا کند و او را به خیابان بفرستد و بگوید خودت بزرگ 

شو و در آمد داشته باش، اینکه جمعیت و افتخار نیست. 

پس به نظر شما یارانه فعلا باید به صورت ماهانه 
پرداخت شود؟

بله، اما فقط بــرای دو فرزند. چون دو فاجعه بــزرگ دارد این 
دانشــواره هدفمندی یارانه ها. اول فاجعه بار مالی و فاجعه 
دیگر، کودکان دعوت نشده که صرفا گناهشان دریافت یارانه 

توسط پدرانشان بوده است.

پس شــما فاجعــه کــودکان ناخواســته را بــزرگ تر 
از فاجعه مالی می دانید؟

به مراتــب . اصــلا اشــتباه اســت کــه ابرچالــش را بار مالــی آن 
بدانیم. فاجعه اصلی متولدین هدفمندی یارانه هاست. 

ح ها به کارشناســان و عمدتا  در هر حال این طــر
استادان دانشگاه ها سپرده می شود.

یکی از معضلاتی که در ســطح مملکــت داریم این اســت که 
دولتمردان پول سنگینی برای مطالعه می دهند ولی زمانی 
کز دانشــگاهی تحویل  که می خواهنــد مطالعــه را مثــلا از مرا
بگیرنــد در مقابــل یــک مقــدار جــدول و مــدل و اســم های 
خارجــی، جادو مــی شــوند و چیــزی نمــی تواننــد در برابر آن 
بگویند. می گویند مــا فــلان برنامــه را run کرده ایــم و به این 
نتیجه رســیدیم. اینها علم زدگی اســت. این اســناد با مقدار 
زیادی جداول و صفحات محاسباتی شبیه جادو تولید شده 
که روی میز مدیــران دولتی اســت. وقتــی در مــدل وزن یک 
متغییر را درست ندهید یا یک متغییر را نبینید نتیجه اش 180 
درجه با واقعیت فاصله دارد. اینها الان عصای دست مدیران 
کشــور، اســتان و شــهر شــده اســت. تعــداد زیــادی مطالعات 

دانشواره روی میزاست که من این را چالش می دانم .  

غیر از دانشواره چه ابرچالش های دیگری داریم؟
گــر بخواهیــم ابرچالــش هــای دیگــری را هــم معرفــی کنیم  ا
بایــد از فقدان اســتراتژی یــاد کنیــم . ممکن اســت ما خیلی 
 برنامــه داشــتیه باشــیم. ممکن اســت قفســه هــای ادارات 
پر از مطالعــات یا چیزهایی به اســم برنامه یــا پژوهش هایی 
باشــد که برای آن پول های ســنگینی داده شــده است ولی 

استراتژی نداریم.

منظورتــان از اســتراتژی، سیاســت گــذاری کلان 
است؟

اســتراتژی معمولا از یکی دو کلمه یا جمله تشکیل می شود 

کــه مــا را راهنمایــی کند بــه چه ســمتی حرکــت کنیــم. مثل 
قطب نماست که به ما گرا بدهد.

می توانیــم بــرای اقتصــاد ایــران اســتراتژی تعریف 
کنیم؟

کشــورهای دنیــا  کار اســـــت. بســیاری از  ضــرروی تریــن 
برنامه ریــزی را قبــول ندارنــد، برنامــه ریــزی را یــک مســئله 
سوسیالیتسی می دانند و بر اساس استراتژی اداره می شوند. 
مثالی هســت که بارها در ســخنرانی های خود تکــرار کردم. 
 در ادبیــات کهــن مــا هم هســت. امــا اصــل داســتان مربوط 
به یونان باســتان اســت. کلبیون معتقد بودنــد زندگی باید 
خیلــی حقیرانه باشــد و نبایــد به دنیــا دل بســت و باید مثل 
سگ ها کنار کوچه ها و رهگذرها زندگی کرد. بالاخره این هم 
فلسفه ای است که مبنای تصوف و عرفان منفی است. یکی 
از فیلسوفان بزرگ کلبی، پلاسی کنار کوچه ای پهن کرده بود 
با ظروف شکســته ای که در کنار خودش داشــت. در مقابل 
آنها رواقیون بودند. یکی از فیلســوفان بزرگ رواقیون هنگام 
عبور از کنار این درویش به کنایه گفت: در کوزه شکســته آب 

نیاشام که فقر می آورد.
 فیلســوف کلبــی در جــواب گفــت ای حکیــم کوزه شکســته 
کــوزه شکســته مــی آورد.  کــه  فقــر نمــی آورد؛ فقــر اســت 
همیــن کــه اعتقــاد داشــته باشــیم حق بــا کــدام یــک از این 
گــر مــا  دو نفــر اســت، مــی شــود اســتراتژی اقتصــادی. آیــا ا
 خیابان هایمــان را حقیرانــه و کوچــه هــا را باریک و پــر از پیچ 
و خم و قوس طراحی کنیم و بگوییم فقر کوزه شکسته آورده 
گر مدارس مان را حقیرانه بسازیم، آیا  آیا این حقیقت دارد؟ ا
گر مــدارس مان را کوچک بســازیم کــه بچه هــا زمینی برای  ا
ورزش و بازی و رشــد و نمو نداشــته باشــند آیا این را فقر برای 
ما آورده اســت و باید این طور مدرسه بسازیم؟ ممکن است 
گر   حق با درویش نباشــد و با حکیم باشــد. حکیم می گوید ا
تو در کوزه شکسته آب خوردی پس کوزه گر بیچاره چکار کند. 
گر ظرف  تو داری کوزه گر بیچاره را فقیر می کنی. در حالی که ا
شکســته را دور بیندازی و کوزه نویی بخری یک نفر دیگر کار 

کرده است و گردش پول در جامعه فراهم شده است.
 این اســتراتژی اســت که بایــد طراحــان طرح جامع داشــته 
باشــند . بعد ســراغ برنامه بروند که می خواهند با شــهرمان 
چــکار کننــد؟ مــی خواهنــد چگونــه فضــا را طراحــی کنند؟ 
حقیرانه یــا بزرگ؟! می خواهند کوزه شکســته دســت مردم 
 بدهند یا کــوزه هــای شکســته را جمع کننــد و کوزه هــای نو 
 به مــردم بدهند؟ من شــخصا یک تحــول فکری پیــدا کردم 

با یک اتفاق ساده که متوجه این ماجرا شدم. 

دانشواره ها؛  ابرچالش اقتصادی اصفهان
گفت و گو با دکتر عبدالحسین ساسان درباره اسناد بالادستی اداره و توسعه شهر؛

اقتصـادی  منتقـدان  تريـن  مهـم  از  يكـی 

امیرحسین 
واعظ

دولـت هـای نهـم و دهـم، امـروز مشـاور 
امـور اقتصــــادی و برنامه ريـــزی شـهری 
عبدالحسـین  اســـت؛  اصفهـان  شـهردار 
ساسـان. شـهرت ساسـان  فقـط بـه همیـن 
ســـرشناس  فرزنـد  او  نیســــت.  دلیـــل 
امام جمعه فقید اصفهان، آيت الله طاهری اسـت و از اين 
در  نیـز  پیـش  سـال ها  او  البتـه  اسـت.  شـهره  نیـز  نظـر 
شـهرداری اصفهان فعالیت داشـته اسـت؛ همـان زمانی که 
دفتر برنامه ريزی شـهری را در شـهرداری ايجـاد کرد. اگر چه 

اكنـون اعتقـاد دارد برنامه ريزی در بسـیاری از کشـورها كنار 
گذاشـته شـده و امـروزه تدويـن اسـتراتژی، ضـروری تريـن 
اقـدام اقتصادی اسـت. تا آنجا که فقدان اسـتراتژی به يكی 
از ابرچالش های اقتصادی تبديل شـده اسـت.  تعريف اش 
از »اسـتراتژی« يكـی دو كلمـه ای اسـت کـه دارای يـک دنیـا 
فلسـفه، يک دنیا تجربه، يک دنیا بحث، گفتمان، گفت و گو 
و مجادلـه اسـت. در زمانـی کـه مسـئول طـرح هـای عمرانی 
دانشـگاه اصفهـان بـوده، بـه تجربـه دريافتـه کـه »كلبـی«  
مسـلک بودن، آفت اقتصاد ايران اسـت. از آن پس تصمیم 
گرفـت کـه برخلاف كلبیـون، ديـد حقیرانه به زندگی نداشـته 

عضو هیئت عملی گروه اقتصاد دانشگاه اصفهان )1388–  1360(
رئیس دانشکده علوم اداری و اقتصاد )136۹–1364(

رئیس مرکز آموزش مدیریت شهر ی )1373–136۹(
مشاور وزیر کار و امور اجتماعی )1376–1372(

مدیر دفتر برنامه ریزی شهری شهرداری اصفهان )1371–136۹(
سرپرست کمیته صنایع دستی، شهر ک علمی و تحقیقاتی اصفهان )1386–1374(

مشاورعمرانی دانشگاه اصفهان)1384–1376(
عضو شورای اسلامی شهر اصفهان )1381–1378(

رئیس کمیسیون عمران شورای اسلامی شهر اصفهان )1381–1378(
مدیر مرکز هم اندیشی توسعه استان اصفهان )1384–1382(

انتخاب به عنوان استاد نمونه دانشگاه اصفهان 
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از چه زمانــی به این دیــدگاه دربــاره دانشــواره ها 
رسیدید؟

همان زمــان که دولــت اصلاحات ســرکار آمــد، بعــد از مدتی 
ریاســت دانشــگاه هم عوض شــد و رئیس وقت دانشــگاه به 
 من تکلیف کرد که مسئولیت طرح های عمرانی دانشگاه را 
به عهده بگیرم. آن موقع هــم اقتصاد دچار رکــود و گرفتاری 
بود . از ترس اینکه موفق نشوم سعی داشتم این کار را قبول 
نکنم. امــا حکــم صــادر شــد و مســئول طــرح هــای عمرانی 
دانشگاه شدم. هنوز حکم به دست من نرسیده بود که سیل 
پیمانکاران طلبکار سرریز شد. از جمله مسجد بزرگ دانشگاه 
که الان هم هست. پیمانکار آمد و گفت کاسه های آینه کاری 
و گچ بری ســقف را با مــن قرار داد بســتند؛ اما پولــی نگرفتم. 
من آن موقــع باید اعتراف کنم که کلبی مســلک بــودم و فکر 
می کردم هر چه ممکن است باید صرفه جویی کنم بنابراین  
می خواســتم قرارداد را لغو کنم. مراجعه این افراد باعث شد 
که ذهنیت من عوض شــود و بــه این نتیجه برســم که حرف 
حکیم درســت بوده اســت. یک بار یکی از پیمانــکاران، یک 
مشت کارگر آورد و گفت این کارگرها محتاج نان شب هستند. 
گــر مســجدی می ســازی   من همــان موقــع متوجــه شــدم ا
و با شکوه نسازی به کارگران، هنرمندان و جامعه ظلم کرده 
گر مسجدی حقیرانه ساختی، شهر و دانشگاه و دانشجو  ای. ا
و اســتاد را تحقیر کرده ای و مردم را گرســنه نگاه داشــته ای. 
من آن موقع استراتژی کوزه شکسته فقر می آورد را به صورت 
مســتقیم از مســئولیتم تجربه کرده و پذیرفتــم. از آن به بعد 
اعتقاد راسخ دارم که ابرچالشمان آن است که فقر را ما تولید 
می کنیم؛ چون فکر می کنیم فقیر هستیم و باید صرفه جویی 
کنیم. فقر نخست در ذهن و باورهای ما شکل می گیرد سپس 
در زندگی ما پدیدار می شــود. بــه خصوص در ذهــن رهبران 
 و مدیــران جامعه. فقــر مردم از کج اندیشــی سیاســتگذاران 

و مدیران جامعه سرچشمه می گیرد.

در چه مواردی نباید صرفه جویی کنیم؟
در ساختن مدرسه نباید صرفه جویی کنیم. مقیاس مدرسه 
در دوران مــا و جهــان کنونــی ایــن نیســت. هــر مدرســه ای 
بایــد دارای چنــد زمین فوتبــال، چند زمیــن والیبــال و چند 
زمین بســکتبال باشــد، مدرســه باید حاوی درخت باشــد. 
کســیژن  آیا در مدارســی کــه در نهایــت آلودگی اســت و واقعا ا
 کم اســت می خواهیم ایــن دانش آمــوز کار علمی یــاد بگیرد 
و خلاقیت داشته باشید. مدارس بایستی مجهز به بسیاری 
از امکانات باشــند. باید فیلتر ســبز داشــته باشــند تا بچه ها 
کسیژن داشته باشند  ک اصلی مغزشان یعنی ا بتوانند  خورا

 تا آینــده کشــور و جهــان را بســازند، تــا کشــور را آمــاده رقابت 
با رقبای خارجی کنند.  رقابت میان کشورها و ملت ها ظاهرا 
 در فضای نمایشــگاه هــای بین المللــی ظهور می کنــد. ولی 
در حقیقت رقابت واقعی و پنهان از مدارس هر کشــور شروع 
می شود . در ظاهر پیشرفت هر جامعه از کارخانه ها و صنایع 
آن مشخص می شــود. ولی در حقیقت پیشرفت هر جامعه 
از مدارس آن سرچشــمه می گیرد.من بــا اطمینان صحبت 
می کنم که در کشــور حتــی یک مدرســه اســتاندارد نداریم. 
البته مدرسه با تعریف امروز آن که پایه اصلی آن عبارت است 
 از فضایی بــرای کــودکان دو تا شــش ســال که بســیار مهم تر 
از مدارســی اســت که برای بچه های شــش تا 12 ســال و بعد 
 از آن 12 تــا 18 ســال ایجــاد مــی شــود. بهتریــن دوره آمــوزش 
 و یادگیــری، بهتریــن دوره ای که بچه هــا منش و رفتــار پیدا 
می کنند دو تا شش سال است. چیزی که در بخش خصوصی 
اصفهان بی نهایت من را خوشحال می کند خانه های بازی 
اســت. این خانه های بازی که بخش خصوصی ایجاد کرده 
بسیار مترقی است. اما شهرداری ها بایستی کمک کنند خانه 
 بازی ها گســترش یابند. همه انواع بازی از جمله بازی های 
در فضای باز، فضای سبز و سرپوشیده بیاورند. این خانه های 
بازی همان کیمیای گمشده و کیمیای سعادت است که ما 
 به آن نیاز داریم. این استراتژی است که در این دوره شهر باید 
در پیــش بگیــرد. داشــتن همیــن اســتراتژی ابرچالــش دوم 

ماست. این یک نمونه از انواع استراتژی هاست. 
پشت استراتژی، یک دنیا فلسفه، یک دنیا تجربه، یک دنیا 

بحث، گفتمان، گفت و گو و مجادله نهفته است. 
 باید بــه خانه بــازی های بخــش خصوصی آنقــدر کمک کرد

 تا رفته رفته به استانداردهای جهانی نزدیک شوند.

استراتژی اقتصادی اصفهان چه می تواند باشد؟
استراتژی اقتصادی اصفهان دو چیز می تواند باشد. نخست 
 تعــادل اســتانی اســت. به ایــن معنــا که شــهر اصفهــان باید 
با بســیاری از پروژه هایی که حتی دولت می خواهد در شــهر 
اصفهــان اجرا کنــد ، مخالفت کنــد و آن را به دیگر شــهرهای 
اســتان بفرســتد. شــهرهای دیگــر اســتان بایــد در حد شــهر 
گر  گر نشــوند ما هــم آباد نمی شــویم. ا اصفهان آباد شــوند. ا
 شــهرهای کویــری اصفهــان آب نداشــته باشــند همــه آنهــا 
به عنــوان مهاجر و حاشــیه نشــین به ســمت شــهر اصفهان 
می آیند. بنابراین یکی از استراتژی هایی که باید رعایت شود 
همین است. البته این استراتژی باید استانی باشد و شهردار 
گر آن را قبول داشته باشد باید برای آن بجنگد. شهردار  هم ا
باید در مقابل هر پروژه جدید به خصوص غیر زیست محیطی، 

پژوه هایی که بار جمعیتی ایجاد می کنند، بایســتد و بگوید 
اصفهان ظرفیت بیشــتری ندارد. نمی توانیم شهروندهای 
بیشــتری جذب کنیم در حالی که نتوانیم حتی آب رســانی 
داشته و خدمات شهری به آنها ارائه کنیم. مهم تر از حتی آب، 
 خدمات آموزشی است . مدارسی از نوع مدارس قرن بیست 
 و یکــم نــه مــدارس قــرن هجدهــم. بــه ایــن ترتیــب یکــی 
از اســتراتژی های مهم اصفهان این است که همسایه های 
من در شهر اصفهان باید غنی شــوند، باید شهر های استان 
رشد کنند. تعادل استانی یعنی اعتقاد قلبی به این واقعیت 
که هر چه شــهرهای همســایه ما آبادتر و مرفه تر باشند، رفاه 
و آسایش ما بیشــتر خواهد شــد. حتی مهم تر از این، اعتقاد 
به این واقعیت که تا روستاهای اســتان آباد و سرسبز نباشد 

شهرهای استان پیشرفت نمی کنند.

باید تمرکز زدایی شود؟
شدیدا باید تمرکز زدایی شود. 

و استراتژی دوم؟
یکــی دیگــر از اســتراتژی هــا بحــث کیفیــت اســت.  البتــه 
خــون اصفهانــی رنگیــن تــر از خون هــم میهنــان مــا در بقیه 
 شهرهای کشور نیســت. اما اصفهان امانت دار شمار زیادی 
از شــاهکارهای میراث تاریخی است؛ مثل مساجد صفوی، 
مســاجد ســلجوقی، مســجد جامــع، پــل هــا، خانــه هــای 
 بســیار مهــم تاریــخ. ولتــر زمانی کــه آمریکا تازه کشــف شــده 
و سرزمین بکری بود، می گفت ای آمریکا خوش به حالت که 
ساختمان های تاریخی و میراث فرهنگی نداری. نگهداری 
میراث فرهنگی ســخت اســت و بار ســنگینی دارد. اصفهان 
میزبان میراث فرهنگی عظیم بشری است. انتخاب خودمان 
ک نگه داریم نه صرفا   نبوده ما مجبوریم هوای اصفهان را پــا
به خاطر مردم بلکه به خاطر مردم و به خاطر آثار باستانی که 
این هوای خورنده آن را از بین می برد. ما مجبوریم رودخانه 
زاینــده رود را پر آب نگــه داریم. نــه فقط به خاطر کشــاورزان 
بلکه بــرای اینکه آثــار تاریخی ما نشســت نکند. فرو نشســت 
زمین برای همه جا بد اســت؛ اما برای اصفهــان که بخواهد 
 میــدان امامش را از دســت بدهد، ســاختمان مســجد شــاه 
و شــیخ لطف اله و عالی قاپو را از دســت بدهد، فاجعه بسیار 
گر پل های تاریخی نشست بکند فاجعه  ک تری است. ا دردنا
جبران ناپذیری است. قابل تصور نیست . خیانت در امانت 
اســت. به این ترتیب اصفهــان حق ندارد یک شــهر صنعتی 
شود. منظورم از صنعت صنایع آلاینده قرن هجده و نوزدهم 
ک باشد. نه به خاطر اینکه خون مردم  است. اصفهان باید پا
رنگین تر است به خاطر اینکه میزبان مهمانان عزیز یعنی آثار 
تاریخی است. بنابرین یکی از اســتراتژی های مهم اصفهان 
باید رشد کیفی به جای رشد کمی باشد. بایستی هر پروژه ای 
غ از اینکه چه کســی آن را طرح می کند  که طرح می شود فار
 شــهرداری بایــد بررســی کنــد به رشــد کمــی منجر می شــود 
یا رشد کیفی؟ رشد کمی منظور تعداد بیشتری ماشین های 
احتراقی، موتورخانه منازل، کولرهای آبی و برقی، اتوبوس، 
 متــرو و دکل هــای مخابراتــی اســت. اینها بــرای آثــار تاریخی 
و میراث فرهنگی زیانبار هستند.در نتیجه واجب تر از برنامه، 
داشتن استراتژی یا روش هاست. روش ها بیشتر از چند کلمه 
نیست . اول اینکه کوزه شکسته فقر می آورد. دوم اینکه تعادل 
در اســتان لازمه نجات از مشــکلات اقتصــادی- اجتماعی- 

فرهنگی است. سوم  نپذیرفتن سرمایه هایی که فقط رشد 
کمی ایجاد می کند و رفتن دنبال ســرمایه گــذاری هایی که 

رشد کیفی برای شهر ایجاد کند. 

بــه عنــوان مشــاور اقتصــادی شــهرداری چــــه 
سیاست هایی برای این مجموعه پیشنهاد می دهید؟ 
استراتژی تمرکز بر رشــد کیفیت و توسعه کیفی شهر ، ضرورتا 

تغییر منابع درآمد شهرداری را اجتناب ناپذیر می کند . 
کم و فروش تجاری به عوارض سالانه. این را باید  از فروش ترا
تدریجا جایگزین کرد. همان طرح تفصیلی ناقص ما می گوید 
نبایــد در خیابــان توحیــد هیــچ واحــد تجــاری ایجاد شــود. 
خیابانی اســت ترافیکی و تســهیل کننده در رفت و آمد. چرا 
همه این بدنه را می فروشید؟ پاسخشان این است که درآمد 
می خواهیم.  در آمد برای چی می خواهند؟  برای مهاجرینی 
کــه از اقصی نقــاط ایران مــی آیند راه و جــاده بســازند که این 
توسعه کمی است و خلاف استراتژی توسعه کیفیت هاست.
گــر بتوانیــد از توســعه کمــی جلوگیــری کنیــد شــاید زمانــی  ا
برسد که حس نکنید نیاز اســت تمام بدنه خیابان توحید را 
کم بدهید.  بفروشید. تمام برنامه شــهر را به هم بریزید یا ترا
کم می فروشید.  چرا در کوچه های 8 و 10 متری یا 20 متری ترا
 همه شــهرهای دنیا یــک منطقــه down town دارنــد و فقط 
کم دارند. بقیه مناطق حق ندارند بیش از دو  در آن منطقه، ترا
طبقه بسازند. یکی دیگر از مسائل استراتژیک شهر اصفهان 
مســکن اســت. باید الگوی مســکن تغییــر کند. مثــلا برجی 
می سازند چند طبقه و تمام بار خدمات آن بر دوش شهرداری 

است. باید محله بسازیم. در واقع برزن سازی شود.

 برزن چیست؟
برزن عبارت است از چند قطعه زمین که فضای سبز، فضای 
آزاد، فضای آموزشی و فضای پارک را داشته باشد.سبزینگی 
را بدهــد، مقیاس آن بــه صورتی باشــد که تمــام آب مصرفی 
 مجموعــه آن را تســویه و بــه پســاب کشــاورزی تبدیــل کنــد 
 و فضای ســبز داخــل بــرزن را آبیــاری کنــد. مــا از این بــه بعد 
در شــرایطی نیســتیم که حتی یــک قطــره آب را بــه فاضلاب 
 تبدیل کنیــم. بایــد تمــام آب مصرفــی را همانند ســفینه ها 
و ایســتگاه های فضایی به آب قابل اســتفاده تبدیل کنیم. 
باید به این اندازه در آب صرفه جویی کنیم. باید آب را همانند 
کانمان بــه عنوان یــک ماده مقــدس ازش یــاد و حمایت  نیا
گر به مسئولان بگویید ابرچالش اصفهان  کنیم. ممکن است ا
چیست؟ می گویند زاینده رود باید آب دار شود. این درست 
اســت . این را مــن هــم قبــول دارم؛ امــا ابرچالــش نمیدانم. 
زاینده رود باید آب داشته باشد اما دلیل نمی شود که فاضلاب 
و پساب تولید کنیم. باید پیشرفته ترین سیستم های تصفیه 
آب را داشته باشیم و از  منابع و مخازن زیرزمینی آب بر نداریم. 

وســعت فضای ســبز و پــارک هــای اصفهــان زیاد 
است. شهرداری برای آبیاری آن مجبور است از آب های 

زیرزمینی استفاده کند.
شهرداری اصفهان یکی از بزرگ ترین گنجینه های سبزینگی 
ایران یا همان فضای سبز کنار خیابان و پارک های اصفهان 
را در اختیــار دارد. کار زیبایــی اســت ولــی حفــظ اینهــا بــرای 
نسل ما بسیار مشکل است. نمی توانیم درختان،  پارک هاو  
چمن هایی داشته باشیم که آب زیاد می خواهد. باید سراغ 
چمن های اصلاح شده برویم. بذر هایی برویم که مصرف آب 
آن کم باشد. کنار خیابان های جدید به درختان کم مصرف 
رو بیاوریم. اســتراتژی مــان در مــورد آب باید عمدتــا در مورد 
تقاضای آب متمرکز باشــد. عرضه آب را باید استان پیگیری 
کند؛ اما شهرداری باید تقاضای آب را پیگیری و محدود کرده 
و پســاب را بــه آب قابل اســتفاده در پــارک ها و درختــان کنار 

خیابان ها تبدیل کند. 

اشــاره کردید که نمی توانیم دیگر پذیرای صنایع 
کیـــد دارنــد یکــی   آلاینــده باشـــیم. شــهردار هــم تا
از محورهــای توســعه هــای اقتصــادی اصفهــان ، 
گردشــگری اســت. در این زمینه چه زیر ساخت هایی 
نیاز داریم؟ چطور مــی توانیم آن را به یــک منبع تامین 

بودجه تبدیل کنیم؟
تردیدی نیست که یکی از برزگ ترین سرمایه هایی که مهمان 
ما هستند؛ یعنی آثار تاریخی برای دنیا جاذبه دارد. بسیاری از 
مردم دنیا به خصوص قشر فرهنگی کشورهای توسعه یافته 
آرزو دارند در میدان امام ) ره ( نفس بکشند ، آرزو دارند اعجاز 

کاشی کاری اصفهان را به چشم خود ببینند.
 توریست ها وقتی وارد میدان نقش جهان می شوند از خود 
بی خود می شــوند. درســت مثل آدم هایی که مواد توهم زا 
مصرف کرده اند مبهوت می شــوند و در حــوض میدان قدم 
می زنند. این قابل درک است چون میدان نقش جهان یک 
چیز استثنایی است که هیچ جای دنیا نمی توانند ببینند. 
گر وارد شهربازی هر شهری بشوند تقریبا شبیه هم هستند؛  ا
امــا این چیــزی اســت که هیــچ جــای دنیا دیــده نمی شــود 
غیر از اصفهان. این ســرمایه اســت. اما برای گردشگری چه 
می شــود کرد؟ همان اســتراتژی هایی که عرض کــردم برای 
گردشگری هم کار می دهد. توریست وقتی وارد اصفهان می 
شود با همه جادویی که اصفهان دارد تنفس برایش سخت 

اســت و نمی تواند نفس بکشــد و هوا خفقان آور است. یکی 
از نویســندگان بــزرگ سوئیســی مهمــان دانشــگاه اصفهان 
بود، می گفــت دلش می خواســت یک ماه در هتل عباســی 
بماند و رمان هایش را بنویســد. اما هوای اینجــا نمی گذارد 

و مریضش کرده. 
پس وقتی می گوییــم اصفهان حــق ندارد رشــد کمی بکند 
برای همین اســت. برای اینکه نباید توریستی که اینجا می 
آید طول اقامتش را  کم کند. گاهی شــرکت های گردشگری 
تــور می گذارند بــرای اقامــت بلند مــدت اما بعــد از چنــد روز 
گردشگران می گویند هوا سنگین اســت و طول اقامتمان را 
کم کنید. پس برای گردشگری هم اولین کاری که شهرداری 

می تواند بکند نجات هوای اصفهان است. 

خ بیکاری منتشــر می شــود   همــواره وقتی آمــار نر
اصفهان در بین پنج شهر نخســت با بیشترین میزان 
بیــکاری اســت. در آخریــن آمــاری هــم کــه اعلام شــد 
 اصفهــان بعــد از چهارمحــال بختیــاری، کرمانشــاه 
خ بیکاری را دارد. چه شــده  و خوزســتان بیشــترین نر
اصفهان که عنوان صنعتی ترین اســتان کشور را یدک 

خ بیکاری بالایی دارد؟ می کشد،  همواره نر
دقیقــا یکــی از دلایلــش این اســت کــه اشــتغالش، اشــتغال 
کستری بوده و اشتغال پایدار نیست. به خاطر این است  خا
که صنعتی را در مکان غلطی مکان یابی یا ســایت سلکشــن 
می کنید. بگذارید واضح بگویم. یکی از بهترین سرزمین ها که 
بالاترین راندمان های کشاورزی را در سراسر اصفهان داشت 
منطقه لنجانات بود. وقتی در لنجان که بهترین زمین، آب 
وکشاورز را داشت و بهترین محصول را می داد دو صنعت غول 
فولاد را  ایجاد می کنید،  یعنی اشتغالی که ایجاد کردید به زور 
با محیط ازدواج  کرده اســت. یعنی بــدون رضایت طبیعت 
لنجانات، بدون رضایت زمین و آب، بدون رضایت بوم زیست 
منطقه آن را به صنعت فولاد شوهر داده اید. در کجای جهان 
صنعت فولاد را در کنار آب شــیرین، در مجاورت زمین های 
مرغوب کشاورزی و در عمق ســرزمین به دور از ساحل و دریا 

احداث می کنند؟

یعنی مزیت نسبی آن بررسی نشده است؟
بله. دقیقا همین طور اســت. به نظرم در مکان یابی ها باید 
دقت کــرد. ممکن اســت بگوییــم کــه در کنــار آثار باســتانی 
صنایع آلاینده ایجاد نکرده ایم ولی واقعیت این است که آثار 
آن روی هم صنایع و هم سرریز جمعیتی نمود پیدا می کند. 
صنایع فولاد نیروهای بسیار آموزش دیده در سطح مدیران 
و مهندســان دارد که اطراف کارخانه زندگی نمی کنند. این 
طبیعتا سرریز جمعیتی است که جذب کردند. این صنایع 
به زودی با بن بست مواجه می شوند. بن بست هایی نظیر 
اینکه ســازمان محیــط زیســت آلودگــی آنهــا را انــدازه گیری 
می کند و هزینه سنگینی برای فیلتراسیون، تغییر خط تولید 
و چیزهای دیگــر به آنها تحمیل می کنــد.  به نظرم مناطقی 
 هســت که آلودگی بــرای صنایــع کم هزینــه تر هســت. اینها 
به جای اینکه به آن مناطق بروند در مناطقی ایجاد می شوند 
که هزینه اجتماعی آلودگی بیداد می کند و بســیار بالاست. 
طبیعتا صنعت دچار مشکل می شود . البته عوامل دیگری 
هم هست که باید در محاسبات مکان یابی صنعتی در نظر 
گرفت. مثلا احتمال دارد انتخاب اصفهان برای صنایع فولاد 
بیشتر بر اساس ملاحظات امنیتی در مرکز اصفهان واقع شده 
است. چون اصفهان نه ســنگ آهن داشت، نه زغال سنگ 
و نه معادن مــورد نیاز.  شــاید صرفا معدن آهــک و کمی هم 
 منگنز داشــت که جــزء خیلــی کوچکــی در برابر ســنگ آهن 

و زغال سنگ است.

شــاید عوامــل دیگــری هماننــد نزدیکــی بــه آب 
ح بوده؟ اصفهان هم مطر

شــاید مــی خواســتند از آب اصفهان هــم کمک بگیرنــد؛ اما 
 انتقــال آب بــه راه هــای دور آســان تــر از انتقــال زغال ســنگ 
و ســنگ آهــن اســت. چــون آب را می تــوان به صــورت ثقلی 
انتقال داد ولی اینها را به صورت ثقلی نمی توان انتقال داد. 
 بــه نظــرم در انتخــاب اولیــه مــکان یک مقــداری کــم لطفی 
به اصفهان شده است. برای هر صنعت آلاینده ای در شهری 
که میزبان عزیزترین و گران بهاترین گوهرهای هنری بشریت 
اســت کم لطفی شــده اســت. حریم اینجا اینقدر مهم است 
 که باید از حریم آثار تاریخی فاصله گرفت. از این گذشته باید

گاه پرســید که آیا تولید فولاد با آب شــیرین   از کارشناســان آ
توجیه اقتصادی دارد یا نه؟

خ بیــکاری یکــی از مهم ترین  بــا این حال رشــد نر
 مشــکلات مــا ســت. چگونــه مــی توانیــم در اصفهان 

کتورهایی که گفتید اشتغال زایی کنیم؟ با توجه به فا
گفته انــد معتــادی بــرای درمــان بــه پزشــک مراجعــه کرده 
بود. پرسیدند چرا اینقدر آلوده شــدی؟ گفت از دست زنم. 
پرسیدند مگر چه بدی کرده بود؟ گفت همه اش به من نق 
می زند چرا مواد مصرف می کنی! بالاخره مصرف مواد عیب 

این بوده یا مقصر زن او بوده؟ 
حال بــرای ایجــاد اشــتغال دو صعنت آلاینــده مــی گذارید، 
 برای هــزار نفــر اشــتغال ایجــاد می کنیــد ولــی 10 هزار شــغل 

در بخــش هــای دیگــر از دســت مــی دهیــد. علــت نرخ 
بیکاری اصفهان همین اســت کــه پتانســیل واقعی آن 
مورد بهره برداری قرار نگرفته است. به این معنا که غذای 
علف را جلــوی حیوان گوشــت خوار مــی گذاریــد و بعد 
گوشت را جلوی حیوان علف خوار می گذارید. مشکلی 
که ما در اســتان اصفهــان داریم همین اســت. صنایعی 
که نباید در اســتان باشــد را آورده ایم و صنایعی که باید 
کز  باشــند مثل صنعت توریســم، صنعت ســرگرمی، مرا
بازرگانی بین المللی طبیعتا نیســتند و غایب هســتند. 
برج هــای تجــارت جهانی باید در شــهرهای توریســتی 
باشــد نه در تهــران. باید کنــار آثار بــزرگ تاریخی باشــد. 
الزاما نه در اصفهان . ارزیابی کنیم شــیراز، یزد، کاشــان 
 یا هر جای دیگری که شایستگی دارد . من تنها حکم را 
می گویم و وارد موضوع نمی شوم. وقتی صنایع را اشتباه 

مکان یابی کنید عوارض بیکاری خواهید داشت. 
برای اینکه پتانسیل بالقوه اصفهان در جذب توریست، 
جذب تجار و تبدیل شدن به مرکز توسعه تجارت جهانی 
ایران از بین رفته است. البته صنایع فولاد برای اصفهان 
خیر و برکت های زیادی هم داشته ولی زیان آنها بیش از 
کنون که دیگر کار از کار گذشته  منابع آنها بوده اســت. ا
تنها کاری که مــی توان کرد آنســت که از مدیــران فولاد 
درخواست کنیم که به خاطر خدا و تاریخ دست از توسعه 
و طرح های گسترش خود بردارند. درخواست کنید که 

طرح های توسعه خود را به سواحل دریا منتقل کنند.

خ بیکاری، از بالا بودن میزان  در کنار بحث نر
 دریافــت مالیات اصفهان هم صحبت می شــود .
 در حال حاضــر بعد از تهران، اصفهان بیشــترین 
مالیات را پرداخت می کند. چقدر از این مالیات در 
اســتان هزینــه مــی شــود. دکتــر نوبخت هــم اخیرا 
اعلام کردند که بودجه از سال آینده به استان ها 
گذار می شــود. برای این مســئله چه برنامه ای  وا

باید داشته باشیم؟
من به عنوان معلم اقتصاد بخش عمومی سر کلاس ها 
30 سال به دانشجوها گفتم مالیات بهای تمدن است، 
مالیات می دهیم که تمدن بگیریم. از من انتظار نداشته 
باشــید که بگویم مالیات های زیــاد از اســتان اصفهان 
مشــکل اصلی ماســت. مشــکل اصلــی در چیــز دیگری 
می دانم. فکر کنید می خواهید بروید به سفر دور و دراز. 
برای ایــن کار به عنــوان وســیله نقلیــه، گاری می گیرید 
بعد مدام بــا هزاران اشــکال نظیر تشــنگی و بی آذوقگی 
مسافرها، بیماری و... مواجه می شوید. بعد می گویید 
مشــکل من آفتــاب زدگی اســت  یــا فقــدان آذوقــه برای 
مسافران است. اینها مشکل شما نیست. مشکل این 
اســت که برای راه طولانی باید از وســیله نقلیه مکانیزه 
اســتفاده کنید . مســئله ما در اســتان اصفهان مالیات 
نیست. مسئله این است که نظام اداری ما نظام متمرکز  
است در حالی که دیگر با نظام متمرکز اقتصاد پیشرفته 
را نمی شــود اداره کرد. اقتصاد پیچیده امروز فدرالیسم 
می خواهد. یعنی دولت مرکزی فقط مسائل نیروهای 
نظامی انتظامــی، چاپ پــول و روابط خارجــی با دولت 
مرکزی است و بقیه را باید به دولت های محلی تفویض 

اختیار کند. 

به باور شــما باید به دولت هــای محلی روی 
بیاوریم؟

بله. مشکل ما مالیات نیست فقدان دولت محلی است. 
ج  مشکل ما در واقع این نیست که پول ها از استان خار
مــی شــود و دیگــر بر نمــی گــردد. مشــکل این اســت که 
ج شود. باید تمام پول هایی  پول ها نباید از استان خار
 که در اســتان گرفته می شــود در همان جا هزینه شود. 
در ایــن صــورت مــردم هــم تمایــل خواهند داشــت که 
مالیات بیشتری بدهند؛ چون به نفع خودشان است. 
کی مــی خواهیــم ســازمان دهــی اداری کشــور را مدرن 

کنیم. 
کی می خواهیم اســتانداران را انتخابــی کنیم. بگوییم 
 مردم همان طور کــه رئیس جمهــور و نماینده مجلس 
و شورای شهر را انتخاب می کنند استاندار را هم انتخاب 

کنند. 
بعد هم هر چه مالیات می دهیــد بر آن نظارت کنید که 
در استان خرج شود. البته بخشی از آن هم برای دولت 
مرکزی اســت که ارتش و پلیس ایجاد کند و دیپلماسی 
ایجاد کند.  مشکل این نیست که پول چرا از استان می 

رود و بر نمی گردد. 
باید 10 درصد 20 درصد 30 درصد، هر چقدر سهم دولت 
مرکزی است برود و بقیه آن در استان تحت نظارت مردم 

و نمایندگان مردم بماند وخرج شود. 
بایستی آن را حل کنیم. باید نظام اداری را مدرن کنیم. 
نظام اداری قرن هجده و نوزدهم بیشتر از این نمی کشد.  
ایــن گاری قرن هجدهم اســت شــما می خواهید ســفر 

طولانی قاره ای بروید. خب نمی شود. 
آن زمــان کــه خــودرو نبــود کارایـــــی داشــته؛ امــا الان 

نمی شود. 

دانشواره ها؛  ابرچالش اقتصادی اصفهان
گفت و گو با دکتر عبدالحسین ساسان درباره اسناد بالادستی اداره و توسعه شهر؛

باشـد؛ چرا كه اسـتفاده از »كوزه شكسـته« سد راه پيشرفت 
اقتصـادی ايـران شـده اسـت. دنيـا ديـده اسـت و می گويـد 
تمام مشـاوران شـهری بايد اين مزيت را داشـته باشند تا به 
جـای  »دانـش نما«، طرح هـای عقلانی تحويل دهنـد. برای 
همين اسـت كه »جهـل« به پديده های اقتصـادی را چالش 
عنـوان  بـه  از»دانش واره« هـا  آن  جـای  بـه  و  دانـد  نمـی 
ابرچالـش اسـتان يـاد مـی كنـد. دانـش واره هايی كه منشـا 
تـورم، ركـود، بيـكاری و ديگـر معضـلات اقتصـاد اسـت. 
مشـاوره دادن را از همـان زمـان كـه مشـاور پـدر بـود آغـاز 
كـرد. بـه خاطـر هميـن خصلـت اوسـت كـه بارهـا در ميـان 

مصاحبـه، مسـئولان مختلف، نظرش را در مسـائل مختلف 
جويـا می شـوند. منتخب اول نخسـتين دوره شـورای شـهر 
اصفهـان بـوده و بـه واسـطه همـكاری ســـال ها قبـل بـا 
شـهرداری، اكنون با معضلات اصفهان آشناست؛ اما سعی 
مـی كنـد از آمـار دادن بـه خاطـر دوری از مسـئوليت هـا، 
 خـودداری كنـد. رزومـه او پـر از عناويـن مختلفـی اسـت كه 
تـا سـال 88 ادامـه داشـته اسـت. در همـان زمـان بـود كه با 
شـغل اسـتادی در دانشـگاه اصفهان خداحافظی كرد. حالا 
بعـد از هشـت سـال و با تغييـر و تحول در مديريت شـهر،  

به همان رسالت خويش به عنوان مشاور  بازگشته است. 

یکی از نقدهای عبدالحســین ساسان به وضعیت 
اســــت. کســتری  اشــتغال خا ایجــاد   اشــتغال، 

کســتری، تناسب میان طبیعت و   در تعریف او از اشتغال خا
صنعت  ایجاد شده، رعایت نشده است. ساسان در این باره 
گــذاری  کســتری یعنــی ســرمایه   می گویــد: »اشــتغال خا
و راه اندازی کسب و کار در زمینه هایی که مزیت نسبی وجود 
نــدارد. مزیــت نســبی مــی توانــد از فراوانــی معــادن، منابــع 
طبیعی، نیــروی کار متخصص یــا توانمند  و هــر گونه عاملی 
سرچشــمه بگیرد که در مناطق دیگر وجود نداشته باشد یا 
گاه شویم که  به فراوانی و ارزانی یافت نشــود.ما بدون آنکه آ
شهرها یا اســتان های ما به چه صنعتی تمایل دارند، آنها را 
دربست در اختیار صنعت یا صنایعی می گذاریم که خودمان 
می پسندیم؛ و نه صنایعی که آنها می پسندند. من این گونه 

تصمیــم گیری هــا در مــورد اســتقرار صنعــت را نیز )اشــتغال 
کستری ( می نامم.« به اعتقاد او در انتخاب برخی صنایع  خا
اصفهان،به مزیت نســبی دقت نشده اســت.»مزیت نسبی 
که در دانش اقتصــــاد با مدل هـــای پیچیده ای محاسبه می 
شـــود، به زبانی غیرتخصصی مطلب ســـاده ای است. مزیت 
نســبی یعنی هر صنعت یا فعالیتــی را که مــی خواهید، نمی 
توان به هر شهر و دیاری تحمیل کرد. بلکه باید به آن شهر و 
دیار هم حق داد که با زبان بی زبانی اش در مورد این قرارداد 

اقتصادی- اجتماعی سخن بگوید.
 مزیت نسبی یعنی طبیعت هر شهری حق دارد یار مهربانی 
تلقــی شــود کــه در ازدواج خود بــا فعالیــت هــای اقتصادی 

میلش را اظهار کند.«
کســتری  کســتری را همانند ازدواج خا ساســان اشــتغال خا

خ مــی داد و  مــی دانــد. ازدواج های ســنتی که در گذشــته ر
 زن و شوهر در شب عروسی یکدیگر را می دیدند و زن نقشی 
ازدواج  »در  اســت.  نداشــته  خــود  شــوهر  انتخــاب  در 
کســتری نه زن خوشــبخت می شــد و نه مرد.در اشتغال  خا
کســتری نیز نــه ) مــادر طبیعت ( خوشــبخت می شــود و  خا
نه ) پــدر صنعتگــر (؛ کــه کارآفریــن، مدیرصنعتی یا ســرمایه 
گــذار باشــد و نــه فرزنــدان ایــن قــرارداد یــک طرفــه؛ یعنــی 
کســتری، روزگار  کارگــران و مصــرف کننــدگان. اشــتغال خا
همــه را ســیاه مــی کنــد. منابــع آب شــیرین را بــه نابــودی 
مــی کشــد، مراتــع را مــی خشــکاند. باغ هــا و بیشــه هــا را به 
 برهوت تبدیل می کند . کشــاورزان شــریف و خوشــبخت را 
به کارگران روزمزد و نــاآرام بدل می کند؛ ســرمایه بانک ها را 

به باد می دهد و دولت را هم گرفتار و درمانده می سازد.«

گفت وگو
سال سیزدهم، شماره 3085

یکشنبه
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سینما و تلویزیون

بهمــن فرمــان آرا که بــه تازگــی مراحــل فنی 
نهمیــن ســاخته ســینمایی اش »حکایــت 
دریــا« را بــه پایــان بــرده اســت، قصــد دارد 

»داستان جاوید« را بسازد.
به گزارش ایسنا، رمان »داستان جاوید« یکی 
از معروف تریــن آثــار اســماعیل فصیــح در 
حــوزه ادبیــات داســتانی اســت و فرمــان آرا 
قصــد دارد اوایل ســال 97 فیلمبرداری  این 
 اثــر را برای شــبکه نمایــش خانگــی آغــاز 

کند.
نــگارش فیلمنامه ایــن مجموعــه تاریخی را 
بهمــن فرمــان آرا، ماهــان حیــدری و مجید 

حیدری برعهده دارند.
مراحــل نهایــی نــگارش و پیــش تولیــد این 
مجموعــه در ماه های پایانــی ســال 96 بــه 
اتمام می رســد و فیلمبرداری آن در ابتدای 

سال 97، آغاز خواهد شد.
»داســتان جاوید« به تهیه کنندگی مشترک 
بهمــن فرمــان آرا و ماهــان حیــدری در 24 
قســمت جهــت عرضــه در شــبکه نمایــش 

خانگی تولید می شود.
فیلم سینمایی  »دلم می خواد« با بازی رضا 
کیانیان، مهنــاز افشــار، محمدرضا گلــزار به 

تازگی پروانه نمایش گرفته است.
 فیلم آخر فرمان آرا با نام »حکایت دریا« هم 
پیش بینی می شود در جشنواره  جهانی فجر 

رونمایی شود. 

 »داستان جاوید« فصیح 
در دوربین فرمان آرا 

حلقه منتقدان فیلم نیویورک 
بهترین های 201۷ را معرفی کرد

 )NYFCC( حلقه منتقدان فیلم نیویــورک
دیشــب منتخبان خود را از میــان آثار 2۰۱7 

معرفی کرد.
یــا  بــرد«  »لیــدی  گزارش آسوشــیتدپرس،  بــه 
»کفشــدوزک« کــه نخســتین تجربــه کارگردانــی گرتــا 
گرویــگ اســت بــه رای منتقــدان نیویورک بــه عنوان 
بهترین فیلم سال 2۰۱7 انتخاب شد. جایزه بهترین 
بازیگــر زن نیز به سیرشــا رونــان برای بــازی در همین 

فیلم اهدا شد.
در ایــن فیلــم کمــدی که بــا تمرکــز بر یک شــخصیت 
زن ســاخته شــده، لوری متکالــف و لــوکاس هجز نیز 

بازی کرده اند.
از دیگر برندگان حلقه منتقدان نیویورک فیلم »پروژه 
فلوریــدا« بــود کــه موفــق بــه کســب جایــزه بهتریــن 
کارگردان برای  شان بیکر شــد و در همین حال جایزه 

بازیگر مرد مکمل را برای ویلم دفو دریافت کرد.
تیموتی شالامه برای »مرا با نامت صدا کن« موفق به 
کســب جایزه بهترین بازیگر مرد شد و جایزه بهترین 
بازیگر زن مکمل حلقه منتقدان فیلم نیویورک نیز به 

تیفانی هدیش برای بازی در »سفر دختران« رسید.
پل تامس آندرســون بــرای »موضوع فانتــوم« جایزه 

بهترین فیلمنامه را دریافت کرد.
ک »برو بیرون« نخستین تجربه کارگردانی  فیلم ترسنا
جــردن پیلی نیــز بــار دیگــر جایــزه بهترین فیلــم اول 
را بــه خــود اختصــاص داد  و »کوکــو« ســاخته دیزنــی 
 عنــوان بهتریــن فیلــم انیمیشــن ســال را از آن خــود 

کرد.
این در حالی اســت کــه فیلم »پســت« بــه کارگردانی 
اســتیون اســپیلبرگ که به تازگی ســه جایزه از جوایز 
هیئت ملی نقد برده بود، موفق به کسب جایزه ای از 

حلقه منتقدان فیلم نیویورک نشد.
عنوان بهترین فیلم خارجی زبــان نیز به »۱2۰ ضربان 
در دقیقه« ســاخته رابیــن کامپیو از فرانســه رســید و 
انیس وردا با فیلم »چهره ها، مکان ها« جایزه بهترین 

فیلم غیرداستانی را برد.
حلقــه منتقــدان فیلــم نیویــورک کــه از ســال ۱9۳۵ 
تشــکیل شــده اســت، جوایز برنــدگان را ســوم ژانویه 
2۰۱۸ در مراســمی که در نیویــورک برگزار می شــود به 

آنها اهدا می کند.

سینما                                 جهان 

»  از سکو تا سِنِ سینمایی در چهارباغ«
روایتی از نمایش »از صفر تا سکو« با حضور قهرمانانش در پردیس سینمایی چهارباغ اصفهان

»بیست و یک روز بعد« در شبکه  خانگی»زیبا شهر« سریال جدید شبکه یک شد»ضد گلوله« را در شبکه نسیم تماشا کنید
مستند مسابقه »ضد گلوله«  از شبکه نسیم پخش شد و پخش آن 
یــک شــب در میــان خواهــد بود.مســتند مســابقه »ضــد گلولــه« از 
تولیدات رئالیتی شو که از اسفند ماه سال گذشته در شهرک سینمایی دفاع 
 مقدس در حــال تصویربــرداری اســت به صــورت همزمــان تدویــن آن انجام 
می شود و با حضور 2۰ تیم پنج نفره به تولید می رسد.این مسابقه تلویزیونی با 
سنجش قابلیت های رزمی، هوش هیجانی و کار گروهی مسابقه دهندگان در 
قالب یک مبارزه واقعی انجام می شود و در هر مرحله بر اساس امتیازهایی که 
هر تیم کسب می کند، برنده مسابقه تعیین می شود.فرآیند مسابقه از مراحل 
مختلفی تشــکیل شــده اســت که یک بخش مهم آن را جنگ در میدان نبرد 
تشکیل می دهد. استفاده از ســامانه لیزری از دیگر ویژگی های این مسابقه 
اســت که در آن شــرکت کنندگان با اســتفاده از آن و با هدف قــرار دادن حریف 
تلاش می کنند امتیازات بیشتری را کسب کنند.»ضد گلوله« در ۱۰ سری پنج 
قسمتی تهیه می شود و در پایان نفرات برگزیده هر سری از مسابقه در دو تیم 
در برابر هم صف آرایــی می کنند.این مســابقه به کارگردانی مهــدی ماهان و 

مجید عزیزی است.

مجموعه تلویزیونی »زیبا شــهر« از دیشــب ۱۱ آذر از شبکه یک سیما 
روی آنتن رفت.ســریال »زیبا شــهر« که خانواده، زندگی اجتماعی و 
شــهروندی را محــور قــرار داده اســت در مرکــز اســتان خوزســتان تولیــد شــده 
است.»زیبا شهر« را که ترکیبی از بازیگران بومی - استانی و بازیگران ملی در آن 
ایفای نقش کرده اند علی اصغر شادروان کارگردانی کرده است. در کارنامه کاری 
 این کارگردان فیلم های ســینمایی تیرباران، بحران، و جدال بزرگ مشــاهده 
می شود.محسن توکل فرد که تهیه کننده »زیبا شهر« است، می گوید: در این 
ســریال بــه موضوعــات روز جامعــه از جمله فضــای مجــازی، مزاحمــت های 
ج کشــور، دفاع مقدس، اشــتغال و ازدواج جوانان  اینترنتی، مهاجرت به خار
اشاره شده اســت.این تهیه کننده تصریح کرد: »زیبا شــهر« در فضای زیر یک 
بازارچه اتفــاق می افتــد و داســتان دختــری را روایت مــی کند که بعــد از مرگ 
مادرش تصمیم می گیرد برای پدرش آستین بالا بزند و برای او زن بگیرد اما در 
این مســیر با موانعی روبه رو می شــود.توکل فرد اظهار کرد: تصویربرداری این 
سریال چهار ماه به طول انجامید و ما سعی کردیم در این مجموعه که تماما در 

شهر اهواز فیلمبرداری شده است، زیبایی های این شهر را به تصویر بکشیم.

فیلــم ســینمایی »بیســت و یــک روز بعــد« بــه کارگردانــی ســید 
محمدرضا خردمندان که از مرداد ماه سال جاری در سینماها به 
نمایش درآمد، قرار است از نیمه آذر ماه توسط موسسه »هنرهای تصویری 
ســوره« در شــبکه نمایش خانگــی توزیع شــود.در ایــن فیلم ســاره بیات، 
حمیدرضا آذرنگ، امیرحسین صدیق، جلال فاطمی، رضا استادی، سینا 
رازانی به همراه دو بازیگر نوجوان ســینمای ایران مهدی قربانی و حسین 
شــریفی نقش آفرینی می کنند.در خلاصه داســتان این فیلم آمده است: 
مرتضی نوجوانی پرشور و ماجراجو است که آرزوی فیلم ساز شدن دارد. او 
به دنبال تحقق آرزویش، دســت به نگه داشــتن قطار می زند! اما بیماری 
گهانی مادرش، سرنوشت آرزویش را تغییر می دهد.نامزد بهترین فیلم  نا
گران در ســی و پنجمین جشــنواره فیلــم فجــر و برگزیده پنج  از نگاه تماشــا
پروانه زرین از سی امین جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان اصفهان 
از جمله افتخارات این فیلم است.»بیست و یک روز بعد« به تهیه کنندگی 
محمدرضا شــفاه تولید شــده در باشــگاه فیلم ســوره، تازه ترین محصول 

سازمان سینمایی سوره حوزه هنری است.

تازه های                             پخش

لغو نمایش خارجی فیلم کاهانی 
ارتباطی با شورای صنفی ندارد 

سخنگوی شــورای صنفی نمایش می گوید: 
شــورای صنفی نمایــش هیچ دخالتــی در لغو 
کــران فیلم »ارادتمنــد، نازنین، بهــاره، تینــا« در کانادا  ا
نداشته است. به گزارش ایلنا، قرار بود فیلم سینمایی 
کران شود؛ اما  »ارادتمند، نازنین، بهاره، تینا« در کانادا ا
گهان نمایش این فیلم لغو شد. گفته می شود این کار  نا

به دلیل مخالفت شورای صنفی نمایش بوده است.
کید بر اینکــه این شــورا دخالتی در   غلامرضا فرجی بــا تا
کران  ج از کشــور نــدارد، گفــت:  ا کران فیلــم ها در خــار ا
ج از کشور ارتباطی به شورای صنفی ندارد.  فیلم در خار
شــورا طبــق آییــن نامه خــود عمــل مــی کنــد و نمایش 
ج از کشــور با مجوز وزارت ارشــاد صــورت می گیرد و  خار
ارتباطی با شــورا ندارد.براساس شــنیده ها لغو نمایش 
فیلم »ارادتمند، نازنین، بهاره، تینا« به توصیه سازمان 
سینمایی و نداشتن پروانه نمایش فیلم صورت گرفته 
است.فیلم »ارادتمند، نازنین، بهاره، تینا« به کارگردانی 
عبدالرضا کاهانی مدت هاست در انتظار کسب پروانه 

نمایش است.

 خبرهای جدید از فیلم 
بهروز افخمی

بهروز افخمی کارگردان سینما در نظر دارد فیلم 
سینمایی »رویای فرانسوی« را بسازد که این 
روزها بازنویسی نهایی آن انجام می شود.به گزارش مهر، 
این فیلم حال و هوای کمدی دارد و بخشی از تصاویر آن 
در کشــور ارمنســتان فیلمبــرداری می شود.نویســنده 
»رویای فرانسوی« پدرام کریمی است که نگارش اولین 
فیلمنامه بلند ســینمایی خود را با این اثــر تجربه کرده 
است.پیش از این اعلام شده بود مرکز تولیدات سازمان 
بسیج صدا و ســیما ســرمایه گذار این اثر است. در حال 
حاضر صاحبان این فیلم به دنبال جذب سرمایه گذار 

برای ساخت »رویای فرانسوی« هستند.

 شبکه ملی آموزش و پرورش 
راه اندازی می شود

وزیر آموزش و پرورش گفت: با توجه به اهمیت 
و تاثیــر هنــر و تصویــر در تعلیــم و تربیــت ایــن 
وزارتخانــه در صــدد راه انــدازی »شــبکه ملی آمــوزش و 
پرورش« به منظور نمایش آثار و کارهای تولیدی حوزه 
آموزشی، علمی و پرورشی اســت.به گزارش ایرنا، سید 
محمــد بطحایی اظهــار کــرد: راه انــدازی این شــبکه با 
 رویکــرد و درک ژرف آمــوزش و پــرورش از تاثیــر هنــر و 
رسانه های آموزشی در نظام تعلیم و تربیت انجام می گیرد. 
وی ادامــه داد: امــروزه ســو اســتفاده ناجوانمردانــه از 
ظرفیــت هــای هنــری و جاذبــه هــای آن بــرای تهاجــم 
فرهنگــی و ایجــاد آســیب های اجتماعی قشــر جــوان و 
 نوجوان را هدف قرار داده است که این خطرها و آسیب ها 
با لطمه زدن بــه ارکان اخلاقی، هنجارهای اجتماعی را 
تهدید می کند، شــوربختانه این خطر همه کشــورها را 
نشــانه گرفته و ایران نیز از آنها ایمن نیســت. وی ادامه 
 داد: بــرای ارتقــا و افزایــش وضعیــت موجــود و جایــگاه 
رسانه های آموزشی باید از گویاترین بیان، اثربخش ترین 
کلام و معنوی ترین مفاهیم بهره مناسب و متناسب برد 
که در این میان سهم هنرمندان، فرهیختگان و اصحاب 
فرهنگ و هنر با خلق آثار بدیع و مبتکرانه راهگشاست.  
وزیر آموزش و پرورش گفت: برگزاری چنین جشنواره هایی 
 زاویــه نــگاه و گســتره حــوزه کارشناســی را بازتر و بیشــتر 
می کند؛ جشنواره فیلم رشد و تولید فیلم های آموزشی 
 پنجــره جدیــدی را بــه نظــام آموزشــی می گشــاید تــا از 
دریچه ای متفاوت به اولویت ها و مطالبه های جامعه 
از نظام آموزش نگریسته شود. وی گفت: امروز تعلیم و 
 تربیــت و فراینــد یادگیــری، بــدون اســتفاده موثــر از 
کارآمد است  رسانه های آموزشی و هنرهای تصویری نا
بنابراین با بهــره مندی از هنرهای نمایشــی و تصویری 
می توان شــتاب یادگیــری را دوچنــدان کــرد و پایداری 
یادگیری را افزایــش داد.  وزیر آموزش و پــرورش افزود: با 
ظهور و بروز فناوری هــای نوین ارتباطی و شــبکه های 
اجتماعــی و مجــازی محیــط هــای یادگیــری گســتره 
بیشــتری یافته و رقابــت ژرف بــا محیط هــای یادگیری 
گر مدرسه و نظام  رسمی ایجاد شــده که در این رقابت ا
آموزشی مدرسه با هوشمندی و هنرمندانه از ظرفیت های 
این شــبکه ها به نفع خود بهره نبرد بی شــک در آینده 
نزدیک ســهم خود را در ســبد یادگیری دانش آموزان از 

دست می دهد.

خبر                           سینما

فیلم این روزهای هنر  و تجربه اصفهان

یک قناری یک کلاغ 
»یک قناری یک کلاغ«  را اصغر عبداللهی نوشته 
و کارگردانی کرده و علــی حضرتی تهیه کننده آن 
است. هنگامه قاضیانی و حبیب رضایی هم در آن ایفای 

نقش می کنند.
در خلاصــه داســتان ایــن فیلــم آمــده اســت:  داســتان 
عاشــقانه ای اســت در دوره ســخت و ناهموار یک زوج؛ با 
اجرایی واقعی ولی به دور از تعریف ها و کلیشــه های رایج 

و مرسوم. 
در روزگاری که گذشــت کردن و از خطا گذشــتن کم رنگ 
شده ، زن این قصه گذشت می کند و می گذرد تا عشق و 

زندگی مشترک پایدار بماند.
 قصــه ای اســت متعلــق بــه همــه زمــان هــا، میــان همه 
زوج های عاشــق با صــورت بنــدی روایی دیگــری متعلق 

به این فیلم.

برنامه سینماهای 
اصفهان

اکران                       روز

  سپاهان) سالن اصلی(    خالتور، زرد
  سپاهان)سالن 2(   ثبت با سند برابر 

است /  قاتل اهلی
  پردیس چهارباغ     خالتور / قاتل 

اهلی/  ثبت با سند برابر است / غیرمجاز/  
ماه در جنگل / قهرمانان کوچک/ 

 خفگی/  ملی و راه های نرفته اش
  قدس)سالن ۱(    خالتور

  قدس )سالن 2(     قاتل اهلی
  فلسطین      قاتل اهلی

غروب پنجشنبه نهم آذر نودوشش از سرمای خزانی چهارباغ 
خزیده ایم به ســالن انتظارِ گرمِ پردیس ســینمایی چهارباغ 
و چشــم به در دوخته ایم تا خواهران قهرمان از راه برســند و 
گرانی  فیلم را در کنارشان با هم ببینیم. هنوز جز اندک تماشا
که خود را به پردیس رســانده اند خبــری از ازدحام جمعیت 
گهان شــهربانو را خدنگ با آن شــکل خودویژه   نیست که نا
گام برداشــتن هایش در آســتانه  در ورودی مقابــل خــود 
می بینم. تنها برادرش و همسرش امید پشت سرش هستند. 
متصدی کنترل بلیت از او بلیــت ورودی می خواهد. یکی از 
عکاسان حاضر در ســالن با شــتاب و هیجان می گوید خانم 
منصوریــان هســتند. بفرماییــد. خــوش آمدیــد. و این گونه 
نخســتین هم قاب شــدن ها و عکس های ســلفی بــا بانوی 

قهرمان رقم می خورد. توجه ام به وســعتِ دستانِ شهربانو 
جلب می شــود. می اندیشــم جــز با دســتانی چنین ســترگ 
نمی شود ضربه هایی چنان مهیب را بی محابا به سر و رویِ 

حریفانِ مدعی زد.
 به تدریج بر جمعیت حاضر در سالن انتظار افزوده می شود و 
بانوی قهرمان چاره ای ندارد جز باقی ماندن در محدوده  ای 
که برای عکس گرفتن ها مشخص شــده است. حالا سهیلا 
هم از راه رسیده و کنار خواهرش می  ایستد و جمعیت و عکس 
عکس عکس. مهتاب کرامتی بازیگر شهره و از سرمایه گذاران 
کم به ســویش هجوم  فیلم که از راه می رســد، جمعیت مترا
می برنــد و عطــش هم قــاب شــدن ها فزونــی می یابــد. هیچ 
مجالی برای هم  کلامی و اندک گپ زدن ها برای کســانی که 

با نیتی فراتر از عکس های یادگاری گرفتن آمده اند نیســت. 
البته که صفحه های شخصی در آسمان دره های شبکه های 
ک می خواهند و هیچ ایرادی هم ندارد انگار  اجتماعی خورا
که اقتضای زمانه باشد و گریزی از  آن نیست. ترجیح می دهم 
این شور را به تماشا بنشینم. الهه را نمی بینم. خیلی دیرتر 
خود را به پردیس رسانده اســت. حالا او هم با دو خواهرش 
به همراه مهتاب کرامتی روی سِنِ سالن چهلستون ایستاده 
و کرامتی با لبخندهایی ملیح و شوخ طبعانه دلیل تاخیرش 
را این گونه اعلام می کند:» از هر کی آدرس پرســیدیم، آدرس 
اشتباهی داد. انگار حرف هایی که درباره آدرس پرسیدن از 
گران هم  همراه  اصفهانی ها شنیده بودیم، درسته! « و تماشا
با او با این مزاح خواســتنی می  خندند.  حالا الهه در آستانه   
در ورودی سالن نمایش ایستاده که هم زمان روی پرده هم 
می یابمش؛ آنجا که دارد با آن راننده  کامیون حساب کتاب 
می کند. ســهیلا ترجیح می دهد قدری از این هیاهو فاصله 
بگیــرد و پشــت میــز کافــه  پردیــس چیــزی بنوشــد و لختــی 
بیاســاید. آنان اهل نمایش افراطی بــا زیبایی های ظاهری 
نیستند که به نظر می رســد به ســختی بالیده اند و آسان به 
اینجا نرســیده اند. خطوطِ رنج را می شود در چهره هایشان 
رصد کــرد. با برخــی بزک دوزک هــای مألــوف زنانه هــم انگار 

بیگانه انــد. دارم می بینــم روی پرده که بلوک ســنگین 
ســیمانی را جابه جــا می کننــد. کاری بــه شــدت مردانه 
که به اقتضای شــرایط ســخت زندگی شــان به شــهادتِ 
ک و گیاه  فیلم، اهلی اش شــده اند و دستان شــان با خا

بیگانه نیست. 
بانویــی مُســن بــا پوشــش چــادر و غمــی محترم کــه زیر 
پوســت چهــره اش جــا خــوش کــرده باوقــار وارد ســالن 
می شــود. آرام می نشــیند روی یکــی از صندلی ها. روی 
پرده می بینم که خواهران قهرمان با چه شور و شعوری 
مهر راستین شــان را نثار مادر می کنند و حالا مادر کمی 
آن ســوتر نشســته کنارم و با هم به دخترانش روی پرده 
چشم دوخته ایم. شهربانو را می بینم که آبمیوه ای تهیه 
کرده و برای مــادرش می آوَرَد. مادر انگار خســته اســت. 
اما فیلم دیدن کنار مادرِ مــدال آوران تجربه ای بی نظیر 
اســت برایم. یک نگاهم به پرده اســت و یــک نگاهم به 
کنش های مــادر. هم خنده هــای مادر را دیــدم و هم  وا
غــم دلپذیری که بــا دیدن برخــی صحنه هــا جغرافیای 
چهره اش را دربرمی گرفت به تاریخ دلواپسی های مادرانه 
و ســختی هایی کــه کشــیده در غیــاب پــدرِ بچه هایــش 
کــه در بزنگاهــی کــه هــر کــودک و نوجوانــی بــه پــدر نیــاز 
دارد، پــدر خانه را رهــا کــرده و رفتــه و این مادر بــوده که 
تاب آوردن  هایــش نتیجــه ای چنیــن شــگرف داده و 
کنون همه مادر را بی  خیال شده اند و سونامی عکس با  ا

دخترانش در جریان است. 
گر دست خودم بود پدر  وقتی سهیلا روی پرده می گوید »ا
و مادر پول دارتری را انتخاب می کردم«مادرش به پهنای 

صورت می  خندد. 
مــادر در صحنه هــای آزاردهنــده   وزن کم کردن ســهیلا 
و خــط خــوردن ســهیلا و الهــه از راه یافتن به مســابقات 
قهرمانــی و مبارزه هــای ســهمگین فرزندانــش ترکیبــی 

می شود از دلواپسی، غم و امید.
 بعد از نمایش فیلم از او می پرســم بار اول بود که فیلم را 
می دیدید؟ پاسخ می دهد که نه پیش تر هم فیلم را دیده 
و دانستم که تماشای فیلم- فیلمی که امید می دهد در 
این زمانه  کرختی ها که بسیار راه می دهد به بی عملی ها، 

هر بار برای این مادر پر از طراوت تکرار است. 
حضور تاثیرگذار و معنوی مادر در فیلم باعث می شود تا 
انبوه مردمانی را که هجوم آورده اند به سمت خواهران و 
ستاره  سینمایی برای عکس های یادگاری به خودشان 
گــذارم و در فضایــی خلــوت از مــادر خواهــش کنــم  وا
افتخار بدهد تا با او عکسی داشته باشــم به یادگار. حالا 
دسترســی به خواهران دشوار شــده؛ ولی با مادری عزیز 
خداحافظی می کنم و خود را می ســپارم به شــبِ سرد و 

آرام چهارباغ.

ظاهراً این نخسـتین بار اسـت که یک اثر مسـتند سـینمایی در گسـتره ای وسـیع در سـینماهایی 

عقیل 
قیومی

کـه فیلم هـای سـینمای بدنـه را نمایـش می دهنـد اکـران می شـود. مسـتندی بـا نـامِ »صفـر تا 
سکو«.  چه اتفاق نیکویی. کاش مستمر باشد با مستندهای فهیمانه و تماشایی.

»صفـر تـا سـکو« روایتگـر تلاش هـا، رنج هـا، نگرانی هـا، امیدهـا و سرخوشـی های سـه خواهرِ 
اهـل سـمیرم در اسـتان اصفهـان اسـت کـه به گونـه ای از هیـچ یا به تعبیـر فیلـم از صفر آغاز 
کردنـد و اکنـون سـاکن قله ها هسـتند. شـهربانو، سـهیلا و الهـه منصوریان قهرمانان ووشـوکار 

هسـتند کـه بـا ممارسـت جانانه شـان مدال هـای افتخار را بـه گـردن آویخته اند. 
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موگرینی: چین می تواند کانال 
دیپلماتیک با کره شمالی باشد

مســئول سیــــاست خارجــی اتحادیــه اروپــا 
خواســتار همــکاری چیــن در بازگشــایی یــک 
کرات  کانال دیپلماتیک با کره شمالی به منظور انجام مذا
با پیونگ یانگ شــد. به گزارش فارس، فدریکا موگرینی 
مســئول سیاســت خارجــی اتحادیــه اروپــا در حاشــیه 
کنفرانــس گفت وگوهــای خاورمیانــه در رم بــا شــبکه 
»یورونیــوز« مصاحبــه کــرده کــه ایــن شــبکه اروپایــی 
بخش هایی از این مصاحبه را منتشــر کرده است. بنا بر 
گزارش »یورونیوز«، موگرینی در پاســخ به ســوالی درباره 
روابط میــان دولــت »دونالــد ترامــپ« رئیس جمهوری 
بــه  اوقــات  گــــاهی  »مــن  بروکســل،گفت:  و  آمریــکا 
حاضرجوابی کیسینجر فکر می کنم، زمانی که او شماره 
تلفــن اروپا را خواســته بود...حــالا آمریکا شــماره اروپا را 
دارد؛ اما حالا نوبت ماست که گاهی بپرسیم شماره تلفن 
واشنگتن چند اســت! اما ما به صورت روتین با یکدیگر 
گفت وگو می کنیم. ما همچنان  درباره مســائل بسیاری 
همکاری خوبــی با یکدیگــر داریم.« مســئول سیاســت 
کــه  خارجــی اتحادیــه اروپــا در ادامــه ایــن فرضیــه را 
»دیپلماسی اروپایی درباره مسئله کره شمالی محتاطانه 
بــوده« را رد کــرد و گفــت: »کامــا برعکس اســت! ما جزو 
اولین هایــی بودیــم که تمــام تحریم هــای اعمال شــده 
توسط ســازمان ملل را اجرا کردیم. ما همچنـــین اولین 
ح ابتــکاری خودمــان را بــه این  نـــهادی بــودیـــم که طر
تحریم ها اضافــه کردیــم و مــواردی را برای اعمال فشــار 
اقتصادی بــر پیونگ یانگ، خیلی ســریع و هماهنگ با 
شرکای آمریکایی خود و به ویژه با شرکای خود در منطقه 

به اجرا درآوردیم«.

 امارات خواستار گفت وگو 
با تهران درباره جزایر ایرانی

کم  روز جمعــه، خلیفه بــن زاید آل نهیــان، حا
امارات در چهل و ششمین سالروز روز ملی این 
کشــور، خواســتار گفت وگو با ایران درباره جزایر سه گانه 

شد.
ک، وی ایــران را به گفت وگو یــا رجوع به  به گــزارش تابنا
دادگاه بیــن المللــی درباره جزایر ســه گانه دعــوت کرد و 
گفت: این امر باعث تقویت امنیت و ثبات در خلیج فارس 
کم امــارات در ادامه ضمــن اعام حمایت  می شــود. حا
از عربســتان ســعودی گفت، کشــورش هر گونه دخالت 
خارجی که امنیت و ثبات کشورهایی همچون عربستان 
و بحرین یا هر کشــور دوســت و بــرادر دیگر را خدشــه دار 
کند، رد مــی کند. اظهــارات این مقــام امــارات در حالی 
مطرح می شــود که ایران بارهــا اعام کرده اســت جزایر 
سه گانه تنب کوچک، تنب بزرگ و ابوموسی ایرانی است 
و هر گونــه اظهارنظر مقامــات اماراتــی در این خصوص، 

دخالت در امور داخلی ایران محسوب می شود.

ژاپن در آستانه از دست دادن 
امپراطور خود

شینزو آبه، نخســت وزیر ژاپن روز اول دسامبر 
کــرد مطابــق تصمیــم دولــت، تاریــخ  اعــام 
کی هیتــو روز ۳۰ آوریل ســال ۲۰۱۹  کناره گیــری امپراتــور آ
تعیین شده است. به گزارش تسنیم به نقل از یورونیوز، 
کی هیتو، که 8۳ ساله است، اولین امپراتوری است که  آ
در تاریخ ژاپن کنار می رود. دلیل وی برای کناره گیری، 
وضعیت نامناسب جسمی اســت. وی که عاوه بر یک 
عمل جراحی قلب مشــغول معالجه سرطان پروستات 
است می گوید:  به علت ضعف جسمانی اش نمی تواند 
به خوبی انجام وظیفه کنــد. از ایــن رو ترجیح می دهد 
گذار  جای خــود را به پســر بزرگش شــاهزاده نوروهیتــو وا
کند. درخواســت امپراتور بــرای کناره گیــری در ماه اوت 

۲۰۱6 در تلویزیون ژاپن مطرح شد.
 هیئت دولت ژاپن پس از بررسی این تقاضا، ۱۹ مه سال 
کی هیتو را  جاری، در لایحه ای اجازه کناره گیری امپراتور آ
تصویب کرده بود؛  اما تعیین تاریخ برکناری او به تصمیم 
گذار شده بود. شاهزاده نوروهیتو در5۹  بعدی دولت وا
ســالگی، یک روز پس از کنــاره گیری امپراتور بــه جای او 

خواهد نشست.

کنفرانس ژنو 8 در معرض شکست
پافشاری آمریکا در باقی ماندن نیروهای خود 
در ســوریه و ارتباط دادن خروج ایــن نیروها با 
نتیجه نشســت ژنو8 سبب شــده اســت این نشست با 
خطر شکســت روبه رو شود.به گزارش تســنیم به نقل از 
روزنامــه البناء لبنــان، کنفرانس ژنو8 این بــار هم مانند 
گذشته شکست خواهد خورد و هیچ پیشرفتی در آن رخ 
نخواهد داد. در بعد عملی انتظار مــی رود که کنفرانس 
ژنــو8 در مقایســه بــا نشســت های گذشــته بــه دلایــل 
بسیاری از جمله پیشروی ها در میدان های نبرد  و تغییر 
در هیئت مخالفان پیشــرفت داشــته باشــد. امــا برخی 
خ نخواهد داد.  مسائل نشان می دهد که این موضوع ر
ایــن مســائل عبارتنــد از: اوضــاع میدان هــای نبــرد بــه 
مرحله ای رسیده اســت که میان ائتاف دولت سوریه، 
روسیه، ایران و مقاومت لبنان و ائتاف طرف مقابل به 
ســردمداری آمریــکا، درگیــری در جریــان اســت. ایــن 
درگیری ها محرک اصلی تحولات کنونی ســوریه اســت. 
آمریــکا بــرای نخســتین بــار بــه طــور آشــکار اعــام کــرد، 
نیروهــای این کشــور فقط به خاطــر مبارزه بــا داعش به 
ســوریه نیامده انــد  بلکــه هدف هــای دیگــری را دنبــال 
می کنند. پافشاری آمریکا برای ارتباط دادن عقب نشینی 
نیروهــای خــود از ســوریه به موفقیــت کنفرانــس ژنو8 و 
پذیــرش دیکته هــای آمریــکا، اوضــاع را ســخت تر کــرده 
اســت. این موضوع آمریکا و روســیه را رودرروی یکدیگر 
قــرار داده اســت و زمینــه همــکاری مشــترک در عرصــه 
سیاســی و نظامــی در مــــکان های حــــضور داعــش و 

گروه های تروریستی در سوریه را کاهش داده است. 

چهارگوشه                 جهان

 نچیروان بارزانی 
و شکست اقتصادی

در پسا رفراندوم و آشکار شدن ابعاد بیشتری از 
بحران و مشــکات اقتصادی اقلیم کردستان 
عراق، انتقادات از حکومت محلی بیشــتر شــده اســت، 
انتقاداتی که بیشتر متوجه نچیروان بارزانی است، کسی 
کــه چندیــن دوره از عمــر حکومــت اقلیــم را در کســوت 

نخست وزیری مدیریت کرده است.
بــه گــزارش تســنیم، بــه مــوازات انتقــادات مردمــی در 
اقلیــم کردســتان، روزانه مقــالات و نوشــتارهای زیادی 
در رســانه های کــردی درباره عملکــرد ضعیف حکومت 
محلی به ویــژه در عرصه اقتصادی و ضعــف در خدمات 
رســانی عمومی و تامین نیازهــای اولیه مردم به چشــم 
می خورد. کاوه عبدالقادر فعال رســانه ای کرد عراقی در 
نوشــتاری، سیاســت اســتقال اقتصادی نخســت وزیر 

اقلیم کردستان عراق را به چالش کشیده است.
 نوشــتاری کــه در آن آمــده اســت: ســه ســال گذشــته، 
نچیروان بارزانی و تیم همــراه وی به صورت یک جانبه، 
نفت اســتخراج شــده از میادین نفتی اقلیم کردســتان 
و حتــی کرکــوک را بــه بندر جیهــان ترکیــه صــادر کردند، 
پروسه ای که در آن اهمیتی برای حکومت مرکزی عراق 
و جریان های سیاسی اقلیم کردستان هم قائل نبودند. 
در آن زمــان نیــز اعــام می کردنــد کــه اقلیــم بــه صــورت 
مســتقیم نفت اســتخراجی خود را بــه فروش رســانده و 

قصد بازگشت به بغداد را ندارد. 
همزمان به مردم اطمینان می دادند که اقلیم کردستان 
به نوعی از استقال اقتصادی رسیده و وضعیت معیشتی 
آنان در مقایســه با زمان تامین بودجه از سوی بغداد به 
مراتب بهتر خواهد شد؛  بدون آنکه نقشه راه و چگونگی 
استخراج و صادرات و میزان و مصرف درآمدهای نفتی را 

برای افکار عمومی کرد تشریح کنند. 
اما دیــری نپایید کــه وضعیت اســفبار اقتصــادی اقلیم 
کردستان چهره خود را نمایان کرد و کار به جایی رسید که 
غالب پروژه های اقتصادی متوقف شد، حکومت اقلیم 
در این شــرایط مجبور بــه اجرای قانــون پرداخت نصف 
حقوق بــه کارمنــدان حکومتی شــد، بخــش خصوصی 
در اقلیــم کردســتان دچــار ورشکســتگی شــد و میــزان 
بدهی های حکومت به بیش از ۲۰ میلیارد دلار رسید.با 
وجود شکست های پی در پی حکومت اقلیم کردستان 
کره کننده اربیل  در سه ســال گذشــته، هیئت های مذا
و بغداد بارهــا در پایتخت عراق تشــکیل جلســه دادند. 
کــرات، حکومــت مرکــزی آمادگی خود  در تمــام این مذا
را برای تخصیص ســهم ۱7 درصدی اقلیم کردســتان از 

بودجه عمومی عراق اعام 
کــرد تــا جایــی کــه در اواخر 
سال ۲۰۱5 اقلیم کردستان 
و حکومــت مرکــزی عــراق 
بــه توافقی رســیدند کــه بر 
اســاس آن، اربیــل روزانــه 
55۰ هزار بشکه نفت خود 
را از طریــق شــرکت ســومو 
تحویــل بغــداد مــی داد، از 
این میزان، ۳۰۰ هزار بشکه 
از میادیــن نفتــی کرکوک و 
۲5۰ هزار بشــکه از میادین 
داخلــی اقلیــم کردســتان 
استــخــــراج می شــــد، در 
متعهــد  بــــغداد  مقابــل، 
بــه تامیــن بودجــه اقلیــم 

و حقــوق کارمنــدان کــرد می شــد؛  امــا حکومــت اقلیــم 
کردســتان در نهایــت با نقــض ایــن توافقنامه بــه روابط 
اقتصادی مشکوک خود با ترکیه و عدم توجه به وضعیت 

معیشتی مردم ادامه داد.
کید می کرد  در سه سال گذشته نچیروان بارزانی بارها تا
که کلید اقتصــادی اقلیــم کردســتان را بار دیگر تســلیم 

مسئولان عراقی نخواهد کرد.
کتبر و کنترل بخش زیادی  اما پس از شکســت های ۱6 ا
از میادیــن نفتــی اقلیــم کردســتان از ســوی حکومــت 
کمیت مجدد بغــداد در مناطق مورد  مرکزی عــراق و حا
کنون نچیروان بارزانی در اظهارات خود از بغداد  منازعه، ا
گذاری تمام منابع درآمدی،  التماس می کند در ازای وا
سهم بودجه اقلیم کردستان تخصیص یابد؛  اما بغداد 
آماده نیســت بیشــتر از ۱۲ درصد از بودجه ۲۰۱8 اقلیم را 
گــذار کند.وضعیــت کنونی اقلیم  به حکومــت محلی وا
کردستان سندی آشکار بر شکست اقتصادی حکومت 

محلی است.
 اقلیــم کردســتان تــوان پرداخــت حقــوق کارمنــدان را 
نداشته و بغداد هم در تاش است منابع درآمدی اقلیم 
کردستان را تحت کنترل بیشــتر داشته باشد. حکومت 
مرکــزی عــراق همچنیــن در پــی آن اســت قراردادهــای 
منعقده توسط اربیل را ابطال یا بر اساس سیاست های 

خود آنها را به روز رسانی کند.
بر اســاس قانــون بودجــه عــراق که بــه تصویب شــورای 
وزیران این کشــور رســیده اســت،  تعامل بغداد با اقلیم 
کردستان همچون دیگر اســتان های این کشور خواهد 
بود، چنین وضعیتی جــدای از کنترل اقتصادی اقلیم، 
نوعی از تاش در راستای تضعیف قانون فدرالیسم است 
و در آینده خواهیم دید که مسئولین اقلیم کردستان با 
هدف حراســت از مناصب و منافع خود چگونــه در برابر 

بغداد عقب نشینی خواهند کرد.
بدون شک بار مسئولیت این شکست ها بیشتر متوجه 
نچیروان بارزانی است، وی نخست وزیر اقلیم کردستان 
و رئیس شــورای عالــی نفــت و گاز بــوده اســت.  البته در 
این راه باید از قباد طالبانی معاون نخســت وزیر و آشتی 
هورامی وزیر امور منابع طبیعی اقلیم نیز به عنوان شرکای 
بارزانی نام برد.بنابراین لازم است جریان های سیاسی 
کــره با بغــداد را در  اقلیم کردســتان بار دیگــر فرصت مذا
اختیار کسانی قرار ندهند که کارنامه ای مملو از شکست 
در دستان خود داشــته و از منظر منافع شخصی به این 

کرات می نگرند.  مذا
حفظ حقوق اقلیم کردستان در چارچوب قانون اساسی 
عراق مســتلزم تعیین افرادی باتجربــه و انجام تغییرات 
بنیادیــن در سیســتم سیاســی و اصاحــات ریشــه ای 
در اقلیــم اســت، اصاحاتــی کــه در آن جایــگاه قانونــی 
نهادهایی همچون پارلمان بازگردانده شده و انتخاباتی 

شفاف در اقلیم کردستان نیز برگزار شود.

نگاه                          روز

ترامپ  و بازی با تیلرسون
سرانجام مبهم دستگاه دیپلماسی آمریکا؛

تیلرســون به همــراه جیمز متیــس وزیر دفاع و مک مســتر 
مشــاور امنیت ملی کاخ ســفید بــر خاف ترامــپ، مخالف 
خروج آمریکا از توافق هسته ای بودند و بارها درباره تبعات 
زیرپا گذاشــتن ایــن توافق بیــن المللــی به رئیــس جمهور 
هشدار دادند. با این همه اما، تیلرسون در وزارت خارجه 
آمریکا ماندنی شــد تا اینکه هفته گذشــته بار دیگر ســخن 
از رفتــن تیلرســون بر ســر زبان هــا افتــاد و حتی بســیاری از 
گاه، مایــک پمپئــو، رئیس فعلــی ســیا را جایگزین  منابــع آ
احتمالی او معرفی کردند. با این حال اما ترامپ روز جمعه 
با »جعلی« خواندن این گزارش ها، گفت:»رکس تیلرسون 

سمت خود را ترک نخواهد کرد.«
دونالد ترامپ در پیام توئیتری خود نوشته بود:»رسانه ها 
گمانه زنی کرده اند، من رکس تیلرســون را برکنار کرده ام یا 

او به زودی )سمت خود( را ترک خواهد کرد. اخبار جعلی! 
او نمی رود و بــه رغم اینکه ما با هم بر ســر برخی از مســائل 
مشخص اختاف نظر داریم )من حرف آخر را خواهم زد(، 
به خوبی با همدیگر کار می کنیم و آمریکا بار دیگر به شدت 

مورد احترام قرار گرفته است.«
در همیــن رابطه، خبرگزاری آسوشــیتدپرس نوشــت: این 
مهم ترین حمایت دونالد ترامپ از رکس تیلرسون از زمانی 
که گــزارش هــا درخصــوص برکنــاری احتمالی وی انتشــار 

یافت، محسوب می شود.
طبق این گزارش، رکس تیلرسون روز جمعه در دو نشست 
دیپلماتیــک در کاخ ســفید حضــور داشــت. ابتــدا وی در 
دیدار با نخســت وزیر لیبی در کاخ ســفید حضور داشــت و 
ســپس نهار را بــا دونالد ترامــپ و ژنــرال ماتیس وزیــر دفاع 

صرف کرد. رکــس تیلرســون روز جمعــه پیــش از حضور در 
کاخ سفید در ساختمان وزارت خارجه آمریکا به خبرنگاران 
گفته بود که گزارش هــا در خصوص برکنــاری وی از وزارت 

خارجه »خنده دار« است.
رســانه ها پیشــتر گزارش هایی در خصوص اختاف رکس 
تیلرســون بــا دونالــد ترامــپ بر ســر مســائلی چــون رویکرد 
ایالات متحــده در قبال کــره شــمالی و ایران منتشــر کرده 

بودند.
آبان ماه امســال نیز رئیس جمهــوری آمریکا دربــاره اینکه 
آیــا رکــس تیلرســون تــا پایــان دوره چهارســاله ریاســت 
جمهوری اش در دولــت او باقی خواهــد ماند، ابــراز تردید 
کرده؛  اما با این حال در خصوص سیاســت خارجی آمریکا 
کید کرده بود: آن کس که مهم است، من هستم؛ چرا که  تا
وقتی زمان تصمیم گیری در خصوص سیاست خارجی فرا 

برسد، من هستم که تصمیم می گیرم.
در همین زمینه، رکس تیلرســون پیشــتر در مهرماه ســال 
جــاری گفتــه بــود، هرگــز بــه اســتعفا فکــر نکــرده ام و امروز 
درست به اندازه زمانی که پست وزارت خارجه را پذیرفتم 

به سیاست های دونالد ترامپ وفادارم.
آغاز علنی شــدن اختافات تیلرســون و ترامــپ را می توان 

گــزارش هایــی کــه دولــت آمریــکا بایــد هــر ۹۰ روز یکبار 
درباره برجام به کنگره ارائه کند، دانست. بار دومی که 
ترامپ قصد داشت این گزارش را به کنگره آمریکا ارائه 
کند، اختافات زیادی میان وی و وزارت خارجه آمریکا 
شــکل گرفت؛  به طوری که بعدها اعام شد که ترامپ 
قصد تائید برجام را نداشت؛  اما رایزنی های تیلرسون 
و چند تن دیگر از اعضای بلند پایه دولت منجر به این 

شده که ترامپ برای بار دوم برجام را تائید کند.
پس از این ماجرا بود که اعام شد ترامپ تیم ویژه ای را 
مامور کرده تا گزارش بعدی برجام را به گونه ای آماده 
کنند تا عــدم پایبنــدی ایــران به برجــام را تائیــد کند. 
در مورد کره شــمالی نیــز ترامپ و تیلرســون اختافات 
زیادی با یکدیگر داشتند که بارزترین آن توئیت ترامپ 
در خصوص »هدر دادن وقت« از سوی تیلرسون بود. 
در همیــن رابطــه شــبکه ان بی ســی در گزارشــی اعام 
کرده بود که رکس تیلرسون در تابستان قصد استعفا از 
دولت را داشته؛  اما به اصرار معاون رئیس جمهوری بر 

سر کار خود مانده است. 
نیویورک تایمز هم قبا گزارش کرده بود که تیلرسون از 
اینکه ترامپ نمی تواند اصول اولیه سیاست خارجی را 

یاد بگیرد،  اظهار شگفتی کرده است.
رکس تیلرســون هم ماننــد ترامپ در دنیای سیاســت 
تازه وارد اســت؛  اما طرفداران دولت، به دلیل ســوابق 
کســون«، تیلرســون  او در مدیریــت شــرکت نفتــی »ا
پســت  تصــدی  بــرای  توانایی هــای لازم  دارای  را 
کــــشور می داننــد. چنــد روز پیــش  دیپلمــات ارشــد 
ســناتور بــاب کورکــر، رئیــس کمیتــه روابــط خارجــی 
ســنای آمریــکا کــه از حــزب جمهوری خــواه اســت، در 
جواب این سوال که چه کسانی مراقب هستند کشور 
به ورطــه بحــران نرســد، از وزیــر خارجــه، وزیــر دفاع و 
رئیــس دفتــر ترامــپ نــام بــرد؛  امــا از رئیــس جمهوری 
چیــزی نگفــت. ترامپ کــه از مشــاجره و جنــگ لفظی 
بــا دوســت و دشــمن ابایی نــدارد، بــا هم حزبــی خود 
در توئیتــر وارد جــدل شــد و حــالا بــه نظر می رســد که 
تیلرســون هم در معرض چنیــن برخوردهایی اســت. 
تیلرســون  کناره گیــری  از  در واشــنگتن صحبــت 
فــراوان اســت و از حــالا نام هایــی بــرای جایگزینــی 
احتمالی او بر سر زبان ها جاری اســت؛ مایک پمپئو 
رئیس ســازمان ســیا، نیکــی هیلــی فرســتاده آمریکا 
در ســازمان ملــل متحــد و جــان بولتــون فرســتاده 
پیشــین آمریــکا در ســازمان ملــل در دوره ریاســت 
ج دبلیو بوش و از منتقدان سرسخت  جمهوری جور
 ایــران از جملــه جایگزین هــای احتمالی تیلرســون 

هستـند./ گروه بین الملل 

ماجـرای مانـدن یا نماندن تیلرسـون در پسـت وزرات خارجه آمریـکا رفته رفته تبدیل به یـک موضوع آزار 
دهنـده مـی شـود؛ زیرا ترامپ ماه هاسـت که وضعیت مبهمی را برای دسـتگاه دیپلماسـی واشـنگتن پیش 
آورده اسـت. گرچـه دونالـد ترامپ روز جمعه مسـئله برکناری رکس تیلرسـون از وزارت خارج را تکذیـب کرد؛ اما از 
همـان مـاه هـای ابتدایـی رفتنـش بـه کاخ سـفید، زمزمـه برکنـاری وزیـر خارجـه دولـت او بـه گـوش مـی رسـید. 
زمزمه هایـی کـه بسـیاری دلیـل آن را بـروز اختلاف دیـدگاه میان ایـن دو در پرونده های بین المللـی ایالات متحده 

عنوان می کردند که تصمیم گیری درباره ماندن یا خروج واشنگتن از برجام نیز از جمله آنها بود. 

اکنون نچیروان 
بارزانی از 

بغداد التماس 
می کند در ازای 
واگذاری تمام 
منابع درآمدی، 
سهم بودجه 

اقلیم کردستان 
تخصیص یابد

طبق گفته یک مقام آمریکایی؛

ترامپ قدس را پایتخت اسرائیل اعلام می کند
گاه براساس اعلام منابع آ

بغدادی رهبران داعش را به لیبی فراخواند
یک مقــام دولــت آمریــکا مدعی شــده اســت که 
دونالــد ترامــپ روز چهارشــنبه جــاری احتمــالا 
قدس را بــه عنــوان پایتخت اســرائیل به رســمیت خواهد 
شــناخت؛ موضوعی که ممکن اســت موجــی از انتفادات 
فلسطینی و بین المللی را به همراه داشته باشد. به گزارش 
ایســنا، ایــن مســئول عالی رتبــه در دولــت دونالــد ترامپ، 
گفت:ترامــپ روز  رئیس جمهــوری آمریــکا بــه رویتــرز، 
چهارشــنبه ســخنرانی را ایراد می کند که احتمــالا طی آن 
قدس را پایتخت اسرائیل معرفی کند. این در حالی است 
که سخنگوی شورای امنیت ملی در کاخ سفید اعام کرد: 
مــا چیــزی بــرای گفتــن نداریــم. مســئولان آمریکایــی روز 
پنجشــنبه اشــاره کرده  بودند، بــه رغم اینکــه ترامپ اعام 

قدس را به عنوان پایتخت قدس بررسی می کند؛  اما اینکه 
انتقال سفارت از تل آویو به قدس باز هم به تعویق بیفتد، 
وجــود دارد. مســئولان دیگــر در کاخ ســفید همچنیــن 
احتمــال دادنــد، ترامــپ سیاســتی ماننــد قبلی هــا را 

درخصوص تعویق شش ماهه آن اتخاذ کند.
امــا ریاســت تشــکیات خودگــردان فلســطین نســبت بــه 
تاثیرات ویرانگر هر گامی هشــدار داد که فلســطینی ها را از 
حق شــان مبنی بر اینکه قدس شرقی پایتخت کشورشان 
باشــد، محــروم کند. نبیــل ابوردینه، ســخنگوی ریاســت 
تشکیات خودگردان فلسطین به خبرگزاری فرانسه، گفت: 
به رسمیت شــناختن قدس به عنوان پایتخت اسرائیل از 

سوی آمریکا روند صلح را نابود می کند.

گاه از ارســال نامه هایی از سوی ابوبکر  منابع آ
بغــدادی بــرای رهبــران داعــش در لیبــی خبر 
دادنــد کــه وی در ایــن نامه بــا لحنــی ناامیدانــه از این 

رهبران خواسته به جنوب لیبی بروند.
 به گزارش ایسنا، به نقل از روزنامه فرامنطقه ای الشرق 
الاوســط، براســاس اطاعــات بــه دســت آمــده تاریــخ 
نامه هــای ابوبکــر بغــدادی، سرکـــرده داعش بــه اواخر 
ســال میادی گذشــته تا چنــد هفته پیــش برمی گردد 
و در دســت طرف های امنیتی داعش و رهبران شاخه 
داعش در لیبی اســت. بغدادی در برخی از این نامه ها 
از حامیانش در لیبی خواســته به عضوگیری از کودکان 
برای جبــران نیروهای از دســت رفتــه بپردازنــد. وی با 

لحنی آشفته به خاطر اختافات پیروانش گفته است: 
»جنگی طولانی و ســخت پیش رو داریــم«. بغدادی با 
لحنــی ناامیدانه به دلیل شکســت های ســختی که در 
عراق، ســوریه و ســرت لیبــی خــورده از نمایندگانش در 
لیبی می خواهد که به جنوب که ناهموارتر است بروند 
و از داعــــشی هایی که از عراق و سوریه فرار کرده اند،  در 
آنجا اســتقبال کننــد و از امکانــات این کشــور نفت خیز 
کننــد. داعــش در  کــه نزدیــک اروپاســت،  اســتفاده 
مخفی گاه هایی کــه از آنها عقب نشــینی کــرده، گنجی 
از اطاعــات را قــرار داده کــه گروه های مختلــف در این 
کشور به آن دست یافته اند. از جمله این گروه ها »ارتش 

ملی« است که با تندروها در بنغازی می جنگد.  

داماد ترامپ همچنان در تیررس

مقام مرموزی که دستور ارتباط »فلین« با روسیه را داد
براساس گزارش ها این جارد کوشنر، داماد ترامپ 
بوده که از مایکل فلن، مشاور سابق امنیت ملی 
رئیس جمهوری آمریکا خواســته نزد روس ها رفته و از آنها 
بخواهد رای گیری در سازمان ملل علیه شهرک سازی های 
رژیم صهیونیســتی را به تاخیر بینــدازد، وی در عین حال 
عاوه بر روســیه در این رابطه نزد کشورهای دیگر نیز لابی 
کرده اســت. به گزارش ایســنا، به نقل از خبرگزاری رویترز، 
دیپلمات هایی که نامشــان را فاش نکردند، گفتند: فلن 
ساعاتی قبل از رای گیری شــورای امنیت سازمان ملل در 
۲۳ دســامبر گذشــته درباره شهرک ســازی های اســرائیل 
تماس هایی با هیئت های کشــورهای اروگوئه و مالزی در 
ســازمان ملل به منظــور لابی گری بــا آنها به نفع اســرائیل 
انجــام داده و همچنیــن کوشــنر نیز بــا کیم داروچ، ســفیر 

انگلیس در سازمان ملل ارتباط برقرار 
کرده بــود. ایــن در حالی اســت که این 
لابی گری پیش از آنکه ترامپ در تاریخ 
۲۰ ژانویه رسما ریاست جمهوری خود 
را آغــاز کنــد، انجام شــده بــود و بــا این 
حال در نهایت شکست خورد و شورای 
امنیت ســازمان ملل قطعنامه ای را با 
۱۴ رای موافق و یک رای ممتنع آمریکا 

بــه  خــــواست  اسرائیــــل  از  آن  در  و  کــرده  تــــصویب 
شهرک ســازی هایش در اراضی فلســطینی ها پایان دهد. 
این تاش هایی که به نمایندگی از اسرائیل صورت گرفت، 
بعد از چندین روز دیپلماسی غیرعادی انجام شدند. یک 
مقام ارشد اسرائیلی به رویترز، گفت: مقام های اسرائیل با 

تیــم انتقــال قــدرت ترامپ در ســطحی 
عالی ارتباط برقرار کرده و از آنها خواهان 
کمــک شــدند. ایــن اقــدام آنهــا بعــد از 
ک  شکست شان در قانع کردن دولت بارا
اوبامــا، رئیس جمهــور ســابق بــرای وتو 
کردن پیش نویس قطعنامه انجام شد. 
براســاس اســناد مربــوط بــه دادگاه در 
آمریکا کــه روز جمعه علنی شــدند،  یک 
عضو تیم انتقال قدرت ریاســت جمهوری ترامپ که بعدا 
منابع او را جارد کوشنر معرفی کردند، به فلن در تاریخ ۲۲ 
دســامبر گفت تا با مقام های دولت های خارجی از جمله 
روســیه تماس برقرار کرده و آنها را برای به تاخیر انداختن 
این رای گیری یا وتو کردن قطعنامه متقاعد کنند. طبق 

ک، سفیر روسیه  این اسناد، فلن سپس با سرگئی کیسلیا
در آمریــکا در همان روز صحبــت کرد و یک بار دیگــر نیز روز 

بعد از آن با او تماس گرفت.
در عیــن حــال در تاریــخ ۲۲ دســامبر ترامپ بــا عبدالفتاح 
کره  سیســی، رئیس جمهور مصر درباره این قطعنامه مذا
کرد. براساس یک قانون کمتر اســتفاده شده در آمریکا به 
نام قانــون ۱7۹۹ لوگان، شــهروندان غیرمجاز و خصوصی 
در آمریکا که خود ترامپ، فلن و کوشنر در آن زمان به دلیل 
عدم شــروع به کار رســمی دولت ترامپ شــامل حالشــان 
کره با دولت های خارجــی را ندارند. با  می شــد، اجازه مذا
این حال در تاریخ آمریکا تنها در دو مورد در سال های ۱8۰۲ 
کمه شدند که در  و ۱85۲ دو آمریکایی در این ارتباط محا

نهایت نیز محکوم نشدند. 
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فرصت سه ساله ایران برای 
تصویب توافق نامه پاریس

ح ملــی تغییــرات آب و هـــــوا  مدیــر طــر
در سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره 
به ضرورت برنامه ریزی داخلی برای اجرای تعهدات 
ایــران در زمینه کاهــش ۴ درصدی انتشــار گازهای 
گلخانــه ای، تعلل ایــران بــرای الحاق بــه توافق نامه 

تغییرات اقلیمی پاریس را مثبت ارزیابی کرد.
به گزارش »پارما« توافق نامه پاریــس بعد از تصویب 
توســط هیئــت وزیــران در اختیــار مجلــس شــورای 
گرفــت و بعــد از بررســی و تصویــب   اســامی قــرار 
در مجلس به شورای نگهبان به منظور تایید نهایی 
ارســال شــد. در حاضــر  شــورای نگهبــان در حــال 
بررسی آن اســت. در صورت تائید شــورای نگهبان، 
از طریــق تســلیم مســتندات نهایــی توســط وزارت 
امور خارجه به دبیرخانه کنوانسیون تغییر آب و هوا 
عما پیوستن جمهوری اسامی ایران به توافق نامه 

پاریس اعام می شود.
ح ملی تغییرات آب و هوا  محســن ناصری، مدیر طر
 در ســازمان حفاظــت محیــط زیســت - در گفت وگو 
با ایسنا، در پاسخ به پرسشــی در مورد فرصت ایران 
برای تصویــب توافق نامه پاریس اظهار کرد: تا ســال 
۲۰۲۰ باید توافق نامه پاریــس را در مجامع ملی خود 
به تصویب برسانیم البته در شرایط فعلی تنها ایران 
نیســت کــه ایــن وضعیــت را دارد؛ زیــرا کشــورهای 
دیگر مثل جمهوری فدرال روســیه نیز فعا تصویب 
توافق نامــه پاریــس را در مجلــس دومــا نگه داشــته 

است.
وی در مــورد هــدف روســیه بــرای عــــدم تصویــب 
توافق نامــه پاریــس در مجامــع داخلــی ایــن کشــور 
 گفت: روسیه قصد دارد فرایند جهانی را بیشتر پایش 

کند. 
 به نظر می آید مــا هم به چنیــن فرآیندی نیــاز داریم 
و در حال حاضــر نیز همین فرآینــد را دنبال می کنیم 

که شاید خیلی هم بد نباشد.
ح ملــی تغییــرات آب و هــوا در ســازمان  مدیــر طــر
حفاظــت محیــط زیســت در ادامــه گفت: کشــور ما 
 INDC مطابــق برنامــه مشــارکت ملــی موســوم بــه
تعهداتــی برعهــده دارد و بر اســاس آن باید در ســال 
۲۰۲۰ سیســتم پایــش ملــی را در کشــور مســتقر کند 
همچنیــن جمهــوری اســامی ایــران مكلــف اســت 
برای کاهش ۴ درصدی انتشــار گازهای گلخانه ای 
کنــد تــا ایــن  برنامه ریزی هــای خــود را عملیاتــی 
 ۱۰ برنامه ریزی هــا طــی 
ســال به اثربخشــی برسد 
و تــا ســـــال ۲۰۳۰ ســهم 
ایــران در انتشــار گازهای 

گلخانه ای کاهش یابد.
ناصــــــری بـــــا اشـــــاره بــه 
نقش سـازمــان حفاظت 
محیط زیســت در اجرای 
تعهدات ایــران در زمینه 
کاهــش انتشــار گازهــای 
کــرد:  گلخانــه ای اظهــار 
بــرای برنامه ریزی هــای 
صــورت گرفتـــــه نیــاز بــه 
یی  ی هــــا ر ا ســـتگذ سیا
کــه امیــــدواریـــــم  اســت 
مــــســــئـــــــولان ســازمان 
حفاظت محیط زیست نیز به عنوان متولی ملی این 

موضوع توجه کافی به آن داشته باشند.
ح ملــی تغییــرات آب و هــوا در ســازمان  مدیــر طــر
حفاظت محیط زیست در پایان در مورد اختاف نظر 
کارشناســان داخلی در زمینــه الحاق یا عــدم الحاق 
به توافق نامــه پاریس گفت:  طی چند ماه گذشــته، 
بارها مناقشه هایی در مورد این موضوع مطرح شده 
و سازمان حفاظت محیط زیست در تمام این دوره 
پاســخگوی ابهامــات بــوده اســت حتــی در یكی دو 
مورد من مسئولیت پاسخگویی را برعهده داشتم. 

در میان استدلال های مطرح شده برای عدم الحاق 
کنــون ادله قــوی ندیده ام و  ایــران بــه توافق نامه، تا
به عنوان کســی که در جریــان ایــن توافق نامه بوده 
گر نیاز باشد همچنان حاضرم   است، اعام می کنم ا
کــه لازم اســت در ایــن زمینــه بحــث   بــا هــر کســی 

و گفت وگو داشته باشم.
گــزارش ایســنا، کاوه مدنــی- معــاون آمــوزش   بــه 
و پژوهــش ســازمان حفاظــت محیــط زیســت- کــه 
چنــدی پیــش بــه نمایندگــی از جمهــوری اســامی 
ایران در بیست و ســومین کنفرانس سالانه اعضای 
کنوانســیون تغییر اقلیم ســازمان ملــل متحد در بن 
آلمان )COP۲۳(، شــرکت کرده بود پیشــنهاد داده 
بود موضوع کمبود آب به عنــوان عامل مهم تهدید 
امنیت غذایی و مشكات اقتصادی-اجتماعی که 
به دلیل تغییر اقلیم وخیم تر شــده است، در دستور 

کار اجاس سال آینده قرار گیرد.
لازم بــه ذکراســت دولــت آمریــكا در دوران ریاســت 
ک اوباما به معاهده زیســت محیطی  جمهوری بــارا
پاریس بــه منظور کنتــرل و کاهــش انتشــار گازهای 
گلخانه ای ملحق شد؛ اما با آغاز رقابت های ریاست 
جمهــوری در ایــن کشــور، دونالــد ترامــپ - نامــزد 
جمهوری خواهــان- بــا دروغ خوانــدن موضـــــوع 
گرمایش جهانــی و تغییر اقلیم، حــذف این معاهده 
را جــزو شــعارهای انتخاباتــی خــود قــرار داد و پس از 
پیــروزی در انتخابــات ریاســت جمهــوری مجــددا 
 مخالفــت خــود را بــا توافق نامــه پاریــس اعــام کــرد 
و ســرانجام بعد از گذشــت ســه مــاه از حضــورش در 
کاخ ســفید رای به خروج دولت آمریــكا از توافق نامه 

پاریس داد. 
برخــی معتقدنــد بــا خـــــروج آمریــكا از توافق نامــه 
 تغییــرات اقلیــم پاریــــــس، بقــــــای ایــــــن معاهــــده 
در هاله ابهام قرار می گیرد؛ اما از سوی دیگر معتقدند 
توافق نامه صرف نظر از بود یا نبود آمریكا به کار خود 

ادامه خواهد داد. 
طبق مفاد توافق نامه آمریكا تا چهار سال آینده ملزم 
به اجــرای تعهــدات خــود در زمینــه کاهش انتشــار 

گازهای گلخانه ای است.

 کاهش 31 درصدی بارش 
نسبت به میانگین بلند مدت

رئیس مرکز ملی خشكسالی و مدیریت بحران 
ســازمان هواشناســی از کمبــود ۳۱ درصــدی 
 بارش کشــور از ابتدی ســال آبی جدید خبر داد و افزود: 
از ابتــدای مهــر تــا تاریــخ چهــارم آذر، پنــج اســتان قــم، 
اصفهان، خراســان جنوبــی، مرکــزی و یزد بیشــتر از ۸۰ 

درصد کمبود بارش داشتند.
شاهرخ فاتح در گفت وگو با ایسنا، وضعیت بارش کشور 
را از ابتدای ســال آبی جدید تشــریح کرد و گفــت: از اول 
مهر ۹۶ تا پایــان چهارم آذر در کل کشــور ۲۰,۷ میلی متر 
بارش دریافت شده است، این در حالی است که بارش 
بلندمدت کشــور در این بازه زمانــی ۳۰ میلی متر برآورد 
شــده اســت، بنابرایــن بارندگــی امســال در مقایســه با 
بارش بلندمدت، ۳۱ درصد کاهش دارد.وی همچنین 
با اشاره به میزان بارش سال گذشــته کشور اظهار کرد: 
در سال گذشته در همین بازه زمانی دو ماهه؛ بارش کل 
کشور ۱۵,۳  میلی متر بود؛ بنابراین بارش امسال نسبت 

به سال گذشته ۳۶ درصد افزایش را تجربه کرد.
 رئیــس مرکــز ملــی خشكســالی ســازمان هواشناســی 
کید  در مــورد تاثیــر بارش هــای چنــد روز اخیــر کشــور تا
کرد: بارش هــای روزهــای اخیر قطعــا در کاهش کمبود 
بارشی کشور اثرگذار بوده است؛ اما نباید فراموش کنیم 
کــه بارش های رگبــاری بــا حجم وســیع، آن هــم در بازه 
زمانی کوتاه بیشــتر باعث وقوع حوادثی مانند ســیاب 
 و آبگرفتگی می شــود، بنابرایــن بهتر آن اســت بارش ها 
به  موقع و به تدریج باشد و توزیع زمانی مناسبی داشته 
است. با وجود بارش های خوب روزهای گذشته هنوز 
۳۱ درصد کاهش بارش نســبت به میانگین بلندمدت 
داریم.فاتــح در ادامــه به شــرایط بارشــی اســتان تهران 
اشــاره کرد و گفت: تهران از ابتدای مهر تــا تاریخ چهارم 
آذر، ۱۰,۳ میلی متــر بــارش دریافــت کــرده و بــا توجــه به 
 اینكه بارش این استان در سال گذشته؛ ۱۸,۸ میلی متر 
و بارش بلندمدت؛ ۳۹,۶ میلی متر است؛ نسبت به سال 
قبل ۴۵,۲ و نســبت به میانگین بلندمــدت ۷۴ درصد 

کاهش بارش داشته است.
رئیس مرکز ملی خشكسالی سازمان هواشناسی در پایان 
کید کــرد: دو ماه ابتدایی پاییز امســال در فقر بارشــی  تا
شدید سپری شد. امیدواریم در یک ماه باقی مانده این 
فصل، کم بارشی ها تا حدی جبران شود. البته بر اساس 
پیش بینی های پژوهشكده اقلیم شناسی صورت گرفته 
 بارش هــای آذر، دی و بهمــن، مجمــوع بارش کشــور را 
به ســمت نرمــال نزدیــک خواهــد کــرد؛ اما بعید اســت 
بارش ها بــه حدی باشــد کــه کل کم بارش های کشــور 

جبران شود.

یادداشت                         زیستی

 برداشت بیش از حد 
آب زیرزمینی و زلزله؟

در ۱۱ می ۲۰۱۱، زمین لرزه ۵,۱ ریشــتری 

حمید 
پشتوان

جنوب اسپانیا را لرزاند. این زمین لرزه 
ســبب مــرگ نــه نفــر شـــــد و خســارت 
شدیدی به ساختمان ها در شهر لورکا 
وارد کــرد. اثــر تخریبــی ایــن زمین لرزه 
مایه شگفتی بود؛ چرا که بزرگی آن زیاد 
نبود. محققان دانشگاه تورنتو با مطالعه گسل همجوار 
شهر لورکا در جنوب اسپانیا به این نتیجه رسیده اند که 
برداشــت آب زیرزمینــی، عامــل وقــوع زمین لــرزه بــوده 

است.
نقشه های تهیه شده از سطح زمین بر اساس داده های 
ماهــواره ای، امــكان مشــخص کردن محدوده هایــی را 
که کاهش آب زیرزمینــی در آنهــا روی داده فراهم آورده 
است. نتایج مطالعه محققان دانشگاه تورنتو در مجله 
پراعتبار Nature  Geoscience منتشــر شده است. این 
مطالعــه چگونگــی تاثیرگــذاری فعالیت انســان، مانند 
برداشت یا حفر چاه را بر فعالیت لرزه ای برجسته می کند. 
 در این مقاله آمده است که جابه جایی های روی داده، 
کــه آب  بــا مكان هایــی همبســتگی نشــان می دهــد 

زیرزمینی سال هاست برداشت شده است.
 Pablo Gonzalez  و همــكاران وی در دانشــگاه تورنتــو، 
برای ردیابی جابه جایی زمین در زلزله لورکا تا منشــای 
آن، از داده هــای ماهــواره ای اســتفاده کردنــد و به این 
نتیجه رسیدند که رخداد زمین لرزه، نتیجه لغزش یک 
گسل نسبتا کم عمق بوده است که یک حوضه آبی بزرگ 
واقع در جنوب این شهر را قطع می کند. وقوع این لغزش 
در عمق سه کیلومتری توضیح می دهد، چرا زلزله نسبتا 
متوسط ۵,۱ ریشتری، خسارت زیادی را در این محدوده 

سبب شده است.
تیم مطالعاتی دانشــگاه تورنتو در بررســی دلایل بالقوه 
لغزش، دریافت که سطح آب زیرزمینی در حوضه مجاور 
گســل، در ۵۰ ســال گذشــته حــدود ۲۵۰ متر افــت کرده 
اســت. عمده برداشــت آب برای آبیاری در این منطقه 
استفاده شــده است. محاســبات آنان نشــان می دهد 
 کــه افــت تــراز آب زیرزمینــی، تنش هایــی را در گســل  
به وجود آورده و به عنوان محرک آغازین زمین لرزه عمل 
 کرده اســت.البته بایــد توجه داشــت که ایــن محدوده 
 Gonzalez در یک منطقه فعال لرزه ای نیز قرار دارد. دکتر
کید می کند کــه این مطالعه، خــاص زلزله لــورکا بوده   تا
و نمی توان صرفا با مطالعه یک مورد خاص، قاعده کلی 
صــادر کرد.دکتــر Jean-Philippe Avouac از موسســه 
تكنولــوژی کالیفرنیــا معتقــد اســت »شــواهدی از ایــن 
دســت بایــد دربــاره ســایر رویدادهایــی کــه در نزدیكی 
ســدها، آبخوان هــا و یخچال هــای در حــال ذوب پدید 
می آید نیز بررسی شود. گسل های تكتونیكی فعالی در 
نزدیكی این محدوده ها وجود دارد. تحریک زمین لرزه، 
کار دشواری نیست، حتی بارندگی سنگین هم می تواند 
ایــن کار را انجام دهــد.« نمونه های فراوانــی از فعالیت 
لــرزه ای در اثــر آبگیــری دریاچــه مخــازن و اســتخراج 
هیدروکربن در ســال های گذشته مســتند شده است.  
گر روزی برسد که علم بتواند دقیقا  وی ادامه می دهد: »ا
 نحوه توزیع تنش هــا در اثر فعالیت های انســانی و تاثیر 
بر رویدادهای لرزه ای را مشخص کند، آن وقت خواهیم 

توانست گسل های طبیعی را رام کنیم.«

هشدار                             زیستی تحلیل                            زیستی

@libisfahandoe @gharaaresabz@golestandoe @parsinehnews

ک در ســال ۲۰۱۷  شــعار هفتــه جهانــی خــا
)۱۲ تا ۱۸ آذر(: »حفاظت از زمین با مراقبت 

ک آغاز می شود.«  از خا

ح دیواری فــوق العاده دربــاره #بحران_ طر
آب در ایــران، تغییر هوشــمندانه در لوگوی 

شرکت آب و فاضاب!

 کشــف گوشــت دو راس مرال شــكار شده، 
لاشه چهار طاقه قرقاول و یک طاقه قرقاول 

کسیدرمی. تا

پشت وسیله گرمایشی ورق فویل آلومینیومی 
بچسبانید؛ تا هدر رفتن گرما از طریق دیوار کم 

شده و گرما به درون خانه منعكس شود. 
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طعمهیوزپلنگ،طعمهسگولگرد
نگاهی به کشتار سگ های ولگرد در گفت وگو با کارشناس حیات وحش

  دولت آمریکا 
در دوران 
ریاست 

جمهوری باراک 
 اوباما 

به معاهده 
زیست محیطی 

 پاریس 
ملحق شد

زوج سمان 
طعمه اصلی 

گوشت خواران 
بزرگ ایران 

نظیر پلنگ است 
که این موضوع 
به منزله رقابت 
غذایی شدید به 

حساب می آید

کشتار ســگ های ولگرد؛ از کی این پدیده 
ح شد؟ در کشورمان مطر

مشــكات ســگ های ولگرد بیــش از دو دهه  اســت 
 کــه در ایران وجــود دارد؛ ولی در ســال های گذشــته 
 به واســطه گســترش شــبكه های مجازی و سهولت 
گاه ســازی مــردم، گزارشــات  در امــر خبــر رســانی و آ

بیشتری در این زمینه به گوش می رسد. 
گزارش هــای  در ســال های گذشــته بــا گســـــترش 
موجود در رابطه با مشــكاتی که ازدیاد این گونه به 
وجود آورده، در راستای کنترل آفت به صورت های 
مختلفــی از جملــه معدوم ســازی برای جمــع آوری 

اقدام شده است.

آیا ایــن موضــوع بــه محیط زیســت کمک 
یا محیط زیست را تخریب می کند؟

 کنترل سگ های ولگرد چه به صورت معدوم کردن 
و چــه بــه هــر روش دیگــر کمــک شــایانی بــه محیط 
زیســت کشــور و بــه خصــوص عرصــه حیــات وحش 

کشور که در نقطه بحرانی به سر می برد، است.
 یكی از بزرگ ترین مشــكاتی که سگ های ولگرد به 
وجود آورده اند، تولید مثل با گونه های مشابه مثل 
گرگ است که نسل جدیدی به نام سگ- گرگ تولید 
گی های این موجود که از سمت گرگ  می کند. از ویژ
به ارث می برد، خــوی درندگی و از ســوی دیگر توان 
همزیستی در کنار انسان است که تطابق پذیری بالا 
را از ســگ به ارث می برد. در نتیجــه وجود این گونه 

ک است. برای انسان بسیار خطرنا
خ داده که    نمونــه هایی از این خطــرات و اتفاقــات ر
در اســتان های مرکزی و شــمال غرب کشــور گزارش 
شده اســت: از جمله آن حمله این گونه به کودکان 
است که یک مورد از این حمله منجر به مرگ کودک 
شــده کــه در بررســی هــای انجام شــده ســگ ولگرد 
شناخته شده ولی در اصل ســگ-گرگ بوده است. 
خ  این نمونه از گزارشات تعداد محدودی از اتفاقات ر
داده در این زمینه است که به صورت اتفاقی منتشر 
شــده و بســیاری از این اتفاقات در نتیجه ندانستن 

اهمیت موضوع منتشر نمی شود. 
از سوی دیگر از بین رفتن ذخائر ژنتیكی گرگ و شغال 
که طــی میلیون هــا ســال در فرآیند تكامل بــه وجود 

آمده است در خطر نابودی است.
از دیگــر مشــكات ســگ های ولگــرد، از بیــن بــردن 
گونه هــای کوچــک پســتانداران یــا افــــــراد نابالـــــغ 
 پســتانداران درشــت جثه اســت. ســگ های ولگرد 
بــه عنــوان یــک عامــل نــو ظهــور در حیــات وحــش 

کوسیســتم شــده اند. از  ایــران، باعث خلــل در چرخه ا
جملــه حیواناتــی که به طور مســتند توســط ایــن گونه 
کشته شــده اند، می توان از گربه شــنی، روباه معمولی، 
کال، جوجه تیغی، ســمور ســنگی، لینكــس و انواع  کارا
خانواده زوج سمان مانند آهو، قوچ و میش اشاره کرد. 
زوج ســمان طعمه اصلــی گوشــت خواران بــزرگ ایران 
نظیر پلنگ و یوزپلنگ اســت که این موضــوع به منزله 
رقابــت غذایــی شــدید بــه حســاب می آید.ایــن گونــه 
مشكات به صورت کاما پنهان و دوراز چشم عموم در 
زیســتگاه ها و مناطق چهارگانه تحت مدیریت سازمان 
محیط زیســت در حال وقوع اســت و به عنــوان تخریب 

خ دادن است. خاموش در حال ر

و به تبع این سگ ها زیستگاه ندارند؟
بله. ولی سگ های ولگرد،  زیستگاه های اصلی حیات 
وحش را نا امن و اشغال می کنند که این موضوع تبعات 

بســــیاری بــدی از جملــه مهاجــرت گونــه هــای اصلــی 
زیستگاه به مناطق نا امن اطراف را دارد. 

خ  از جمله این اتفاقات که در سال های اخیر ر
داده، خروج یوزپلنگ از زیستگاه های اصلی 
خود و پناه به مناطق همجوار است که نتیجه 
این مهاجرت ها تصادفات جاده ای اســت که 
شاهد آن هستیم. یكی دیگـــــر از مشــــــكات 
ســـــگ های ولگـــــرد، انتقـــــال بیماری هــای 
مشترک در میان گوشــت خواران است که در 
نتیجه افزایش جمعیت آنها، انتقال بیماری 

هم سرعت گرفته است.

چـــــه روش های جایگزین دیگری 
مــی تــوان بــرای ایــن موضــوع در نظــر 

گرفت؟
روش هــــایــــی جایگزیــــــن به جای کشـــتار در 

کشورهای پیشرفته در زمینه کنترل حیات وحش، 
گیــری و نگهــداری در مكان هــای مشــخص  زنــده 
اســت؛ ولــی از آنجایــی کــه تعــداد ســگ های ولگرد 
در این کشورها انگشــت شــمار بوده و در نتیجه فرار 
یا گم شــدن ســگ صاحب دار بوده اســت؛ بنابراین 
 جمعیــت آنهــا را نمــی تــوان بــا ایــران مقایســه کــرد

 و عما اســتفاده از این روش ها یک راهكار غیر قابل 
اجراست.

هزینه هــا، روش هـــــــای زنــده گیــــــری و همچنیـــــن 
کمپ های نگهداری پس از زنده گیری و عقیم سازی 
نیاز بــه یک بودجــه کان در راســتای این سیاســت 

دارد و عما قابل اجرا نیست.

آیــــا عقیـــــم ســـــازی جایگزیــن مناســبی 
با کشتار سگ هاست یا خیر؟

بــه هیــچ عنــوان عقیــم ســازی نمی توانــد جایگزین 
مناســبی در شــرایط فعلــی باشــد. در مــــــوارد قبــل 
بــه مشــكات ایــن روش اشــاره شــد و مجــددا بازگــو 
می شــود. هزینه جمع آوری بیش ازده ها هزار سگ 
ولگرد در شهر اصفهان، هزینه عقیم سازی جمعیت، 
احــداث کمپ هــای نگهــداری از آنهــا و جلوگیــری 
ک در چنیــن جمعیت  شــیوع بیماری هــای خطرنــا
متمرکزی،نیــاز به پرســنل کار آمــد و مجــرب در بعد 
 عظیــم جهــت مراقبــت از پناهگاه هــا و تامیــن غــذا 

از جمله این مشكات است.

تجربه کشورهای دیگر در این مورد چیست؟
ســگ در ایــران بــه عنــوان یــک عامــل بیولوژیكــی 
کوسیســتم محســوب می شــــــود؛  ک بــرای ا خطرنــا
گونه هــای  کشــــــورهای دیگــر  ولــــــی در 
دیگــری وجــود دارند کــه چنین نقشــی را 
ایفا می کنند و به طور غیــر طبیعی و تحت 
عوامل انسانی به خطرات زیست محیطی 
کوسیســتم مبــدل شــده انــد. بــه طــور  و ا
مثال گونه ای از سگ سانان به نام کایوت 
 در ایــالات متحــده آمریــكا جمعیــــــت رو 
خ زادآوری مشــابه ســگ   به افزایــش با نــر
کوسیســتم  در ایــران را دارد و در رونــد ا
اختال ایجاد کرده است. در این راستا در 
کشور آمریكا هر ساله بیش از سه هزار قاده 
از این گونه با روش های مختلف از جمله 
صدور پروانه شكار به متقاضیان یا دخالت 
مستقیم گاردهای حفاطتی حیات وحش 

معدوم می شود.

یکـی از چالـش هایـی کـه شـهروندان و مدیریـت شـهری را درگیـر خـود کـرده، وضعیـت 

سمیه 
سهرابی

سـگ هایی اسـت کـه در بسـیاری از مواقـع از آنها به عنوان سـگ هـای ولگرد یاد می شـود. 
جـولان سـگ هـای ولگـرد در معابر و خیابان های شـهر علاوه بـر رعب و وحشـتی که ایجاد 
مـی کنـد، زمینـه سـاز مشـکلات فـراوان دیگـر شـده انـد کـه شـاید مهـم تریـن آن انتقـال 
آلودگـی اسـت. در طـول سـال های گذشـته و تا به حـال مدیریت شـهری برنامـه تاثیرگذاری 
 بـرای کاهـش تعـداد سـگ هـای ولگـرد نداشـته وحـال در نبـود برنامه ریـزی دقیـق و مدون 
و همچنیـن حمایـت نکـردن سیاسـت مدارهـا مـی رود تا در میان انبوه مشـکلات زیسـت محیطـی اصفهان 
خـودی نشـان دهـد. محمدرضـا صادقـی کارشـناس حیات وحـش در گفت وگـو با اصفهـان زیبا بـه واکاوی 

این موضوع پرداخت.



ویژه نامه عکس
 شماره اول، اسفند 1395

ویژه نامه عکس
 شماره پنجم، آذر 1396
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2      گلچینی از عکس های این ماه ایران و جهان   

  3     روایت تصویری کنسرت احسان خواجه امیری

 4     روایت تصویری از عمل قلب باز در بیمارستان خورشید
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زلزله در کرمانشاه- 
علیرضا وثیق انصاری

ــواده هـــای شـــهدای  دیـــــــدار خـــانـــ
ـــا فرزندانشـــان پـــس  دفـــاع مقـــدس ب
از سی ســـال - حمیدرضـــا نیکومـــرام

اهدای خون برای زلزله زدگان کرمانشاه   - حمیدرضا نیکومرام

تزیین شهرهای جهان در آستانه کریسمس - AFPتماشای قرعه کشی جام جهانی 2018 مسکو - فارس

اعلام خبر نابودی داعش به خانواده شهید محسن حججی - حمیدرضا نیکومرام

AP - کسی های اینترنتی در مادرید تظاهرات علیه تا

بازدید شهردار، رئیس و اعضای شورای شهر اصفهان از پروژه مترو-ایستگاه انقلاب - ایمناکمپین هوای معلولان شهر را داریم... - ایمنا

کمک کردم اصفهان به زلزله زدگان کرمانشاه - حمیدرضا نیکومرام
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هم زمان با آغاز ماه ربیع الاول بازار برگزاری کنسرت ها در کشور رونق گرفته است، اصفهان هم در این 
ایام و در آخرین ماه از فصل پاییز میزبان خوانندگان مطرحی خواهد بود.

بهنام بانی ، احسان خواجه امیری ، امید حاجیلی و علیرضا قربانی همگی تا 15 آذر کنسرت هایشان را 
در اصفهان برگزار می کنند. همچنین قرار است خواننده های دیگری هم تا آخر این ماه به این لیست 

اضافه شوند ...
گزارش تصویری زیر کنســرت احســان خواجه امیری است  که در جمعه شــب و در دو سانس در تالار 

رودکی اصفهان و به مدیریت محمد مرشدی برگزار شد.

عکس : حمیدرضا نیکومرام
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 پزشــک در حــال انجام عمــل قلــب باز اســت؛ عملی که  شــش ســاعت 
به طــول کشــید. در طــول جراحی قلــب باز، قفســه ســینه بیمار توســط 
 پزشــک جراح قلب شــکافته می شــود تا دسترســی جراح به قلــب بیمار 
به صورت مســتقیم انجام گیرد. قلب از کار می ایستد و بیمار به دستگاه 
بای پس قلب و ریه متصل می شود. بنابراین متخصص جراح بدون اینکه 
 قلب بیمار تپش داشــته باشــد، مــی تواند بــر روی عضله بیمــار کار کند. 
 در ایــن عمــل قســمتی از رگ پــا برداشــته شــد و به رگ هــای قلــب پیوند 

زده شد. پس از آن بیمار به آی سی یو منتقل شد.
عکس : فاطمه نصر اصفهانی



23 رازی از سلامتسلامت
کتــاب  دکتــر حســن فشــارکی، نویســنده 
 چگونه تندرســت و بانشاط باشــیم، رازی 
از ســامت را بدین ترتیب ذکر می کند: شــاید با این 
کــه چیزهــــای بــزرگ در  عبــارت آشـــــنا باشــــیـــــد 
گر  بســته بندی های کوچک ارائه می شــوند. فقط ا
این گفتــه صحیح باشــد، ایــن بخــش نیــز از همین 
کـــــرده اســــــت، در بســـیــــاری از  عبـــــارت پیــروی 
کــه در طــی ۱۸ ســال گذشــته بــرای  گردهمایی هــا 
اســتماع کنفرانــس هایــم ترتیب داده شــده اســت، 
بارها از شنوندگان خود این سوال را پرسیده ام: چند 
نفــر از حاضریــن در ایــن جلســه خــوردن را دوســت 
 دارنــد؟، بــدون اســتثنا تقریبــا تمــام حاضریــن 
در جلسات نه تنها یک دســت بلکه بسیاری از آنان 

هر دو دست خود را بلند می کردند. 
گر سوال می کردم چند نفر از  درست همان طور که ا
حاضرین مایلند یک اتومبیل نو و بسیار گران قیمت 
به آنها هدیه شود، چنین پاسخی دریافت می شد. 

پــس از یافتــن خنــده هــا و برقــراری ســکوت مجدد 
در جلســه، همواره به آنچه که قبا اشــاره کــرده ام، 
 یــادآوری مــی کنــم و آن ایــن اســت که هــر یــک از ما 
در طول عمر خود حدود ۷۰ تن غذا مصرف خواهیم 

کرد. 
بدون تردید هرگاه می دانستیم که بدن ما چه اندازه 
انرژی بــرای دســتیابی و بــه مصرف رســاندن ۷۰ تن 
 غذا باید به کار ببرد، ترجیح می دادیم مقدار زیادی 
از این انرژی را صرف لذت بردن از خود زندگی کنیم.
زندگــی دیــر یــا زود بــه پایــان مــی رســد و مطمئنــا 
درصورت اســتفاده نکــردن صحیــح از آن چیزی جز 
پشیمانی نخواهد داشت. یادتان باشد زیاد خوردن 
راز سامت طول عمر نیســت بلکه خوردن به اندازه 

رازی از بقای زندگی و سامت است.

سال سیزدهم، شماره 3085 
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از اولین گیاهان دارویی شناخته شده

چاق شدن صورت با مصرف عرق یونجه
لیا مشکاتی، کارشناس ارشد و عضو انجمن بازار 
گیاهان دارویی به خواص یکی از عرقیات بدین 

ترتیب اشاره می کند: 
یونجه یکی از گیاهانی است که با وجود آنکه چندان کسی 

به خوردن آن تمایل ندارد، مفید است. 
ایــن گیــاه، ریشــه ای بســیار عمیــق دارد کــه تــا ســه متــر 
 بــه عمــق زمیــن نفــوذ مــی کنــد، در نتیجــه ویتامیــن هــا 

ک تهیه می کند.  و مواد معدنی را از خا
 در ضـــــمــــــن بـــهـــتــــریـــــــن نـــــوع آن ســبز املــس )نــرم( 

است.
یونجــه از گیاهانی اســت کــه در طب ســنتی بســیار مورد 
 اســتفاده قــرار می گیــرد و عرقــی که از ایــن گیاه به دســت 

می آید، نیز دارای خواص فراوانی است. 

    خواص
 از دیــدگاه طــب ســنتی طبیعــت عــرق یونجــه گرم اســت 
و از خواص آن می توان به معالجه رعشــه و ناراحتی های 

عصبی، چاق کنندگی، انرژی زایی اشاره کرد. 
همچنیــن ایــن نــوع عــرق کاهش دهنـــــده قندخــــون، 
 ضدشــب کــوری، تصفیه کننده خــون، نرم کننده ســینه 

و قابض است و نیز موثر در ترک اعتیاد است. 
دارای ویتــامیـــــن آ و ب هــم هســـــت و بـــــرای درمــــــان 
 ســرماخوردگی و نیز باز شدن قاعدگی اســتفاده می شود. 
در ضمــن ایــن نــوع عــرق بــرای کمــک بــه درمــان تصلب 

شرایین مفید است .
عــاوه بــر ایــن، عــرق یونجــه و یونجــه از خون ریزی های 

داخلی جلوگیری می  کند. 

در نتیجه برای خون ریزی سینه مفید است. 
یکی از خواص درمانی مهم دیگر اینکه در ازدیاد شیر مادر 
و نیز درمان کم خونی بــرای افراد مبتا به کــم خونی موثر 
است. ضمنا بد نیست بدانید برای درمان آب آوردن شکم 

از شربت یونجه استفاده می شود. 

    طریقه مصرف
 بعد یا قبل از هر غذا یک استکان،سه بار در روز میل شود 
و برای چاق شــدن صورت یا بدن می تــوان عرق یونجه را 
حدودا یک استکان در صبح و نیم اســتکان در عصر تا ۱4 
روز میل کرد. همچنین می توان مقداری شکر به آن اضافه 

کرد و تا دو ماه دیگر از این عرق استفاده نکرد. 
بــرای پیشــگیری از تصلب شــرایین هــم اســتفاده از عرق 

 یونجه توصیــه می شــود که نصف اســتکان عــرق یونجه 
در بعد از ظهر میل شود.

    مضرات
اســـتـــفـــــاده از ایــن عــرق 
گیاهی، گاه ممکن اســت 
باعث خارش و ایجاد نفخ 

شود. توصیه می شود 
گر به بیماری خاصی  ا

مبتــا هســـتید، قبــل 
از مصــرف آن حتمــا بــا 
پزشــک خود مشورت 

کنید.بــرای اطاعات 

 بیشــتر در این زمینــه می توانیــد با بــازار گیاهــان دارویی 
و شماره 356۰4۱44 تماس بگیرید.

سبد                            روغنی

راز                             بقا

خطر بیخ چشم شماست!

تاثیر ديابت بر  بینایی

 روغن بادام تلخ
دشمن پیری پوست

محمدحـسین شـــفــیــعــــی، از تولیدکنندگان 
روغــــن هـــــای گـیـاهـــــی بــــه خــــواص یــکی از 

روغن های گیاهــی این گونه اشــاره می کند:

   خواص
     پر پشت شدن مو و درمان موخوره

      رفع آثار لکه در صورت و رفع چین و چروک
     رفع درد های عضانی و مفصلی

      سرشار از ویتامین  و پروتئین و پتاسیم و روی 
گزما و حساسیت پوستی      پیشگیری از بروز ا

     روغــن بــادام تلــخ چربــی کمتری نســبت به بــادام 
شیرین دارد؛ اما برای چین و چروک موثرتر است.

     نرم کننــده قــوی بــوده و لکه هــای زیــر پوســتی 
و نیز سیاهی دور چشم را به صورت موثر برطرف می کند.
     بــادام تلــخ بــه دلیل وجود ســمی کــه در آن اســت، 
کی نیســت. بنابرایــن در مصرف آن بســیار مراقب  خورا
 باشــید؛ امــا بــرای مهــار رشــد ســلول های ســرطانی 

در موارد خاص قابل مصرف است.

  طریقه استفاده
روغن بادام تلخ را هر شب با انگست حلقه به صورت آرام 
و ضربه ای و روی چین و چروک صورتتـــان بزنید که برای 
پیشــگیری و کاهش چین و چروک بســیار موثر اســت.
ضمنا روغن بادام تلــخ را با روغن ســیاهدانه و پودر گنه 
گنه ترکیب کرده و به عنوان داروی درد  مفاصل استفاده 
کنید. بدین  صورت که هر شب قبل از خواب روی محل 
گر مقدور است، پاستیک  درد به خوبی ماســاژ دهید ا
بپیچیــد و محــل درد را ببندید و معجــزه روغــن را برای 
جلوگیری ازدرد و انعطاف پذیری  مفاصل و درد ســتون 

فقرات ببینید.

   موارد منع مصرف
 د رصــورت حساســیت بــه روغــن بایــد محــل، بــا آب 
و صابــون شســته شــده و از مصــرف روغــن خــودداری 
کرد.در کودکان زیر ۱2 ســال، خانم های باردار و شــیرده 
همچنیــن بیمــاران پوســتی با احتیــاط مصرف شــود.

برای اطاعات بیشــتر در این زمینه با شــماره شفیعی، 
مشــاوره خواص روغن هــای گیاهــی ۰9۱36۸۷6626 

تماس بگیرید.

دکتـر نيمـا کوشـا، جـراح و متخصص چشـم و فلوشـيپ قرنيـه  درباره اثـرات ديابت بر چشـم 

لیلا
 کهلانی

بـه اصفهـان زيبـا توضيحـات لازم را بديـن ترتيـب داد: 
 ديابـت اختلالـی در سـوخت  و  سـاز بدن اسـت که 

طـی آن در اثـر کمبـود هورمـون انسـولين  يـا 
بـدن  در  انسـولين  برابـر  مقاومـت  ايجـاد 

بالاتـر  حدطبيعـی  از  قندخـون  ميـزان 
مـی رود و انسـولين هورمونـی اسـت کـه از لوزالمعده 
)پانكراس(ترشـح می شـود و وظيفـه اصلـی آن کنتـرل 
ميـزان قند خـون و متابوليسـم گلوکز در بدن اسـت. 

به طور كلی ديابت به سه نوع تقسيم می شود:

   دیابــت نوع ١یــا وابســته بــه انســولین:در ایــن نــوع کــه 
حدود ١٠ تا۱5درصد موارد دیابت را تشکیل می دهد، به دلیل 
تخریــب ســلول هاى ســازنده انســولین در پانکــراس، میزان 
هورمون انسولین در بدن کاهش یافته و در نتیجه قندخون 
 بــالا می رود.ایــن نــوع دیابــت معمــولا در افــراد زیر ٣٠ ســال 

به وجود می آید.
   دیابت نوع ٢ یا غیر وابسته به انسولین:حدود ۸5درصد 
 مبتایــان را تشــکیل می دهــد و علت اصلــی ایجــاد مقاومت
 در برابر عملکرد انسولین در بدن است.معمولا در افراد بالاى 
٣٠  سال دیده می شود.افراد چاق ،کم تحرک و با سابقه فامیلی 

دیابت در معرض خطر ابتا هستند.
   دیابــت حاملگی:دیابــت حاملگــی بــه نوعــی اطــاق 
می شود که اولین بار در دوران حاملگی ایجاد و تشخیص 
داده می شــود.این نوع معمولا گذرا بوده و پس از اتمام 
حاملگی بهبود می یابد ولــی خانم هاى مبتا به دیابت 
حاملگــی بعــدا در خطر ابتــا بــه دیابت نوع ٢ هســتند.
دیابت در مراحل اولیــه و خفیف فقط با انجــام آزمایش 
 قند خــون تشــخیص داده می شــود و در مــوارد شــدید 
و قندخون بالا فرد عائمی مثل پر نوشی ، پر ادرارى، خشکی 
دهان و... دارد و دیابت درصورت درمان نشدن باعث ایجاد 
اختال درعملکرد کلیه ، چشم ، سیستم عصبی و قلب و عروق 
می شود. ضمنا  دیابتی ها بیشــتر از بقیه دچار خشکی چشم 
می شوند. در مواقعی که قند خون بالاست، به دلیل افزایش 
جذب قند و آب توســط عدســی چشــم و ایجــاد تــورم در آن، 
فرد دچــار نزدیک بینی می شــود. ایجاد آب مروارید و ســرعت 
پیشــرفت آن بــه دلیــل اختــال متابولیســم گلوکــز در افــراد 
 دیابتی بیشتر است. همچنین احتمال بالا رفتن فشارچشم 
و آب سیاه)گلوکوم(در افراد دیابتی بیش از افراد عادى است. 
ولی مهــم ترین اثــر قند خون بــالا و دیابت در چشــم،اختال 

در سیســتم عروقی ظریف شبکیه چشــم)رتینوپاتی دیابتی( 
است.بالا بودن طولانی مدت قند خون در افراد دیابتی باعث 
اختال در مویرگ هاى شبکیه چشم شده و به تدریج عایمی 
مانند خون ریزى هاى کوچک در سطح شبکیه، تغییر در سایز 
عروق شــبکیه و تغییر در نفوذپذیرى عروق شبکیه می شود.
افزایش نفوذپذیرى عروق شبکیه باعث نشــت مایع از درون 
 عــروق به داخــل بافت شــبکیه شــده که موجــب ایجــاد تورم 
و بالا رفتن ضخامت شــبکیه بــه خصوص در ناحیه حســاس 
کولوپاتی دیابتی نام  کولا( می شود.این حالت که ما بینایی )ما
دارد، شــایع ترین علت کاهش دید در بیماران دیابتی است.
در صورت ادامه مشــکل ، عروق مویرگی شــبکیه انسداد پیدا 
می کنند و این کاهش خون رسانی موجب تحریک بافت براى 
ســاخت عروق جدید)نئوواسکولاریزاســیون( می شــود. این 
عروق ظریف در محل نامناسب رشد کرده و به دلیل استحکام 
 نداشــتن کافی به راحتی پــاره شــده و باعث ایجــاد خونریزى 
در شبکیه و زجاجیه می شــود. همچنین ایجاد عروق جدید 
و خونریزى  ناشی از آن باعث ایجاد کشش روى شبکیه شده 
که به مــرور موجب جداشــدگی شــبکیه و کاهش دید شــدید 
می شود. مهم ترین اقدام  جلوگیرى از ایجاد رتینوپاتی دیابتی 
است. کنترل دقیق قند خون،کنترل فشار خون،کاهش سطح 
کلســترول خون، تــرک ســیگار،کاهش وزن و ورزش بهتریــن 
اقــدام در جلوگیــرى از ایجــاد یــا پیشــرفت رتینوپاتــی دیابتــی 
است. مبتایان به دیابت حداقل سالی یک بار نیاز به معاینه 

چشم پزشکی دارند. 
کولوپاتــی دیابتــی یا ایجــاد عــروق جدید   در صــورت ایجــاد ما
در شبکیه درمان با انجام لیزر روى شبکیه یا تزریق دارو داخل 

زجاجیه انجام می شود. 
مــوارد بســیار شــدید همــراه بــا خون ریــزى زجاجیه یــا ایجاد 

جداشدگی شبکیه نیازمند انجام عمل جراحی هستند.

23 سال یازدهم، شماره 2697 سلامت
  یکشنبه

27 تیر  ۱۳95 

نام گونه: کرکس مصری )Neophron percnopterus( / رده: پرندگان

)EN( کثر مناطق استان اصفهان            وضعیت بقا: در معرض خطر انقراض زیست بوم محلی: ا

کندگی: پناهگاه حیات وحش موته، منطقه حفاظت شده کرکس و مناطقی  پرا
از شهرستان های نائین، خور و بیابانک، اردستان، آران و بیدگل و کاشان

کرکــس مصــری کوچک تریــن گونــه کرکس اســت که در حین پرواز با پوشــش ســفید 
گــوه ای شــکل شــناخته مــی شــود. پوســت  و شــاهپرهای پــروازی ســیاه رنــگ و دم 
صــورت بطــرف پاییــن تــا ناحیــه گلــو لخــت و زرد رنــگ اســت. از نظــر پوشــش پر بین 
نرهــا و مــاده هــا تفاوتــی وجــود نــدارد. در فصــل تولیــد مثــل صــورت در نرهــا پررنگتــر 
و متمایــل بــه نارنجــی اســت. همچنیــن مــاده هــا10 تــا 15 درصــد ســنگین تر از نرهــا 
کــه نــوک آن ســیاه اســت.  هســتند. کرکــس مصــری دارای منقــاری زرد رنــگ اســت 
کــه  کــه جهــت برداشــت تکــه هــای گوشــت از بیــن اســتخوان ها،  منقــار لاغــر بــوده 

ســایر کرکس هــا توانایــی برداشــت آن را ندارنــد، تعبیــه شــده اســت. 
# حفاظت_  و  _حمایت_ از _گونه های _ زیستی _ اصفهان

کݡرکݡس ها هم به کمک نیاز دارند!

d i d e b a n z e n d e g i . c o m / . i r

گهی حصر وراثت  آ
آقای علی شیاسی دارای شماره شناسنامه 324 به شرح دادخواست به کلاسه 419/96 از 
این دادگاه در خواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح  داده که شادروان حبیب 
اله شیاسی بشناســنامه 3 تاریخ 96/6/28 اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه 

حین الفوت آن مرحوم منحصر است به 
1- علی شیاسی به ش.ش 61 فرزند پسر 

2- علی شیاسی به ش.ش 324 فرزند پسر 
3- علیمردان به ش.ش 443 فرزند پسر 

4- صنم شیاسی به ش.ش 539 فرزند دختر
5- معصومه شیاسی به ش.ش 295 فرزند دختر

6- آزاده شیاسی به ش.ش 1120084504 فرزند دختر 
7- اعظم شیاسی به ش.ش 5 فرزند دختر 

8- زینب شیاسی به ش.ش 576 فرزند دختر 
9- طیبه شیاسی به ش.ش 123 فرزند دختر 

10- ملک ناز شیاسی به ش.ش 249 فرزند دختر 
11- همه گل دودانگه به ش.ش 160 همسر و به غیر از نامبردگان فوق ورثه دیگری ندارد.

گهی می نماید تا هر  اینک با انجام تشــریفات مقدماتی در خواســت مزبور را در یک نوبت آ
گهی ظرف  کســی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آ

یک ماه به دادگاه تقدیم داردوالا گواهی صادر خواهد شد. /م الف/96/191
 شعبه اول  شورای حل اختلاف فریدونشهر

گهی حصر وراثت  آ
آقای حسین فروغی دارای شماره شناســنامه 8 به شرح دادخواســت به کلاسه 640/96 
از این شورا در خواســت گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان علی 
فروغی فرزند غلامرضا بشناســنامه 2080 تاریخ 96/03/15 اقامتگاه دائمی خود 

بدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به

1- محمد ابراهیم فروغی فرزند علی به ش.ش 5431 صادره از خوانسار فرزند پسر
2- اصغر فروغی فرزند علی به ش.ش 21 صادره از خوانسار فرزند پسر

3- حسین فروغی فرزند علی به ش.ش 8 صادره از خوانسار فرزند پسر
4- اختر فروغی فرزند علی به ش.ش 2819 صادره از خوانسار فرزند دختر

5- مریم فروغی فرزند علی به ش.ش 4856 صادره از خوانسار فرزند دختر
6- شــیرین ناطقــی فرزند محمدعلــی بــه ش.ش 60 صادره از خوانســار همســر و بــه غیر از 

نامبردگان فوق ورثه دیگری ندارد.
گهی می نماید تا هر  اینک با انجام تشــریفات مقدماتی در خواســت مزبور را در یک نوبت آ
گهی ظرف  کســی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آ

یک ماه به شورا تقدیم داردوالا گواهی صادر خواهد شد. /م الف/292
شعبه دوم  شورای حل اختلاف خوانسار 

گهی حصر وراثت  آ
خانم رخشــنده پاینــده دارای شــماره شناســنامه 2146 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
635/96 از ایــن شــورا در خواســت گواهــی حصر وراثــت نمــوده و چنین توضیــح داده که 
شادروان رضا احمدیان فرزند محمد اسماعیل به شماره شناسنامه 153 تاریخ 96/08/18 

اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به 
1- عباس احمدیان فرزند رضا به ش.ش 145 صادره از خوانسار فرزند پسر 

2- حمیرا احمدیان فرزند رضا به ش.ش 1371 صادره از اصفهان فرزند دختر
3- لیلا احمدیان فرزند رضا به ش.ش 113 صادره از خوانسار فرزند دختر

4- فاطمه احمدیان فرزند رضا به ش.ش 215 صادره از خوانسار فرزند دختر
5- رخشنده پاینده فرزند عزت اله ش.ش 2146 صادره از فریدن همسر و به غیر از نامبردگان 
فوق ورثه دیگری ندارد. اینک با انجام تشریفات مقدماتی در خواست مزبور را در یک نوبت 
گهی می نماید تا هر کســی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشــد از تاریخ نشر  آ
گهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم داردوالا گواهی صادر خواهد شد. /م الف/291 نخستین آ

شعبه دوم  شورای حل اختلاف خوانسار 

آگهی تجدید مزایده )نوبت دوم(

آگهی مفقودی برگ کمپانی

سازمان نوسازی و بهسازی شهر اصفهان 

سازمان نوسازی و بهسازی شهر اصفهان سه واحد آپارتمان مسکونی به شرح ذیل را از طریق مزایده به فروش می رساند: 
-  انتهای اتوبان شهید آقابابایی، محله جلوان، بلوک 17

1- طبقه سوم، واحد شماره 33 به مساحت 96 مترمربع 
2- طبقه چهارم، واحد شماره 43 به مساحت 96 مترمربع 

 - خیابان آیت اله غفاری، خیابان امام خمینی )ره(، خیابان شهید قربانی، بلوک E2، پروژه کوثر، طبقه همکف، 
شماره A02 به مساحت 92/8 مترمربع. 

گهی نوبت دوم جهت دریافت اسناد مزایده به دبیرخانه سازمان  لذا متقاضیان می توانند تا ده روز پس از انتشار آ
واقع در خیابان ابن سینا، مقابل بانک ملی، کوچه کدخدا، بن بست دوم مراجعه نمایند. 

تلفن تماس: 031-34484892-4

برگ کمپانی خــودرو ســپند pki مدل 1384 به نام ســید قاســم حســینی زاده به 
شــماره موتــور  M131107599 و شاســی 051887 مفقــود و از درجــه اعتبار 

ساقط می باشد. 
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شاخص کیفیت هوا ی دیروز

 میزان آلودگی:   87
ژانس عکس اصفهان زیباکیفیت:   سالم آ

خبر اینستا 

ح اصلاح  معترضــان آمریکایی به طــر
ســاختار نظــام مالیاتــی آمریــکا کــه از 
سوی دونالد ترامپ، پیشنهاد شده و مورد حمایت 
اعضــای جمهــوری خواه ســنا قــرار گرفتــه، اعتراض 
ح کــه در چند مــاه گذشــته همواره  کردنــد. این طــر
محل مناقشه بین اعضای دموکرات مجلس سنا از 
جملــه ســناتور برنی ســندرز بــود، دیروز بــه تصویب 
کــره در کنگــره آمریکا  رســید و وارد ســایر مراحل مذا
کرات میان نمایندگان کنگره درباره  شد. ادامه مذا
لایحــه اصــلاح مالیاتــی احتمالا منجــر بــه تغییرات 
ح خواهد شــد؛ اما بعید اســت به  دیگری در این طر
ســاختار کلــی لایحــه مالیاتی جدیــد که بــه افزایش 
سود ثروتمندان با توجه به کاهش مالیات بر درآمد 

آنان منجر می شود، آسیبی وارد کند.

اعتراض آمریکایی ها 
به طرح جدید ترامپ

جانباز گمنام

 جانبازان اعصــاب و روان دوران 
دفــاع مقــدس ، مظلــوم ترین و 
گمنــام تریــن هــا در میــان ایثارگــران و 
رزمنــدگان جنگند.آنــان امروز نــان و آبی 
کســی   بــرای هیــچ رســانه ای ندارنــد و 
بــه   گویــی  هــم سراغشــان نمــی رود و 
فراموشخانه ســپرده شــده اند تا ذره ذره  
فراموش شوند . آنان خود را فدا کردند تا 

امروز بسیاری فدا نشوند، اما ... .
#جانبازان

#اعصاب_و_روان
#جانبازان_اعصاب_و_روان 

کریستال پالاس می سوزد - تصویر، مربوط به سال1936 
است و ویرانه های کاخ معروف»کریستال پالاس« در لندن 
را نشـان می دهد. این کاخ مجلل که برای نمایشگاه بزرگ 
سـال 1851 سـاخته شـده بـود، در آتـش نابـود شـد.  در ایـن 
سـاختمان انـواع و اقسـام گل هـا و گیاهـان از اقصـا نقـاط 

جهان بـرای بازدید مشـتاقان انگلیس به نمایش گذاشـته 
شده بود. تا پیش از کریسـتال پالاس در هیچ بنایی چنین 
حجمـی از شیشـه اسـتفاده نشـده بـود. میـرزا تقـی خـان 
امیرکبیر ، نماینـده ایـران در نمایشـگاه بـزرگ سـال 1851 در 

ایـن کاخ شـرکت کـرده بـود.

نقش                         ماضی

حسن شمشادی

محمدرضا زائری ، نویسنده : در لایه های 
گون  متفاوت از خرده فرهنگ های گونا
با مخاطبــی روبه روییــم که دیگــر یا زنگــی زنگ یا 
رومی روم نیســت!مخاطبی کــه احیانا هــم نماز 
می خواند و هم سگ دارد! هم در هیئت و مجلس 
روضه حاضر می شود و هم اهل بزن و بکوب است! 
هم به زیارت عتبات می رود و هم سفر پاتایا و آنتالیا 
دارد! خلاصه خواسته و توانسته به هر دلیل و به هر 
شــکل بین »کربــلا، کربلا« و »ایشــالا مبــارک بادا« 
جمع کند!  خوشمان بیاید یا نه، درست بدانیم یا 
نه، قبول داشته باشیم یا نه، این واقعیت بخشی 

از جامعه مخاطبان امروز ماست.

 با مخاطب زنگی زنگ 
طرف نیستیم!

ناصر ایمانی ، روزنامه نگار : به اعتقاد من 
الان نباید با احمدی نژاد برخورد کرد، باید 
گذاشت تا این جماعت خودشان را بیشتر در معرض 
افــکار عمومی قــرار دهند و آنــگاه که جامعــه به این 
جمع بندی رسید که ادعاها و اتهامات قرین صحت 
نیست و آنها چه اهدافی را دنبال می کنند، آنگاه باید 

برخورد کرد. فعلا زود است. 
پرونــده اصولگرایــان به رغــم اشــتباه آنهــا مبنــی بــر 
حمایت از دولت نهم، حداقل در دولت دهم روشن 
اســت که انتقــاد کردنــد. بــه نظر می رســد آنهــا هم 
متوجه هستند که نباید به احمدی نژاد تریبون داد 

و برجسته اش کرد. 

نباید با احمدی نژاد
برخورد کرد

دینـــــــانی،  ابراهیمــی  غلامحســین 
فیلسوف: حواس انســان شگفت انگیز 
است، بعضی می گویند که انسان افضل موجودات 
نیست، انسان تولدش با تولد سایر موجودات فرق 
کنــد. شــیرخوارگی انســان بــا شــیرخوارگی   مــی 
ســایر موجــودات فــرق مــی کنــد. هیــچ موجــودی 
شیرخوارگی اش به مدت شیرخوارگی انسان نیست. 
حیــوان بعــد از مدتــی پــدر و مــادر خــودش را دیگــر 
نمی شناسد ولی انسان مهر مادری اش را فراموش 
نمی کنــد. اینها ویژگــی های انســان اســت. مهر و 
کین، اساس عظمت انســان است. انسان هم مهر 

می ورزد  هم کین؛ هم دوستی دارد هم دشمنی.

 مهر و کین 
اساس عظمت انسان است

علی مطهری ، نماینده مجلس: دولت 
روی برجــام خیلی تبلیغات کــرد؛ یعنی 
نبایــد اینقــدر تبلیغــات می کردنــد که ما شــاهکار 
کردیم. البتــه برجام مهم بــود و کار درســتی بود و 
برای کشــور مثبت بود و آثار خوبی در پی داشــت 
ولــی اینکــه تبلیغــات زیــادی روی برجام شــد که 
انتظارات و توقعات مــردم را بالا برد، کار درســتی 
نبــود. بایــد بیــان می کردنــد توافقــی شــده و باید 
ببینیم چه خواهد شد. ما این طور نگاه می کردیم 
که آینده چه می شود و ممکن است گشایش هایی 
ایجاد شود و ممکن است گشایش هایی نباشد. 

ما باید این طور نگاه می کردیم.

 دولت روی برجام 
خیلی تبلیغ کرد
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صاحب امتیاز: شرکت فرهنگی مطبوعاتی پیام اصفهان زیبا
مدیرمسئول: دکتر قدرت اله نوروزی

شـــــورای ســردبیــــــری: مجتبــی شـاهمـــرادی)سردبیــــر(، 
امیرمحزونیه، محسن حیدری فرد) دبیرتحریریه(

تحریریه:
  گروه اجتماعــی:  زهرا ســادات ماهری ، لیــلا مقیمی، زهره 
قندهــاری، ابراهیــم ســلیمی، ســمیه ســهرابی، محدثــه 
ضیغمیان ، الهام ماهری، فاطمه صفری، روشنک موسوی، 

عاطفه صفری 
گروه اطــلاع رســانی: محمــد حســین اعتزازیــان ، احمدرضا 

کاظمی

گــروه اقتصــاد و بــازار:  امیرحســین واعــظ، مینــا ایــزدی، 
سعید غفاری، احسان شهرستانی، ســعیده غفاری، نسیم 

فتحی پور ، فاطمه نوری، داوود جبلی
 گــروه اندیشــه:  محمــود فروزبخــش،  محدثــه حســینی، 

 سید محمود مهدی رضوی زاده، حمید علایی نژاد
گــروه پایــداری: زینــب تــاج الدیــن ، فرزانــه فرجــی ،آســیه 

دهباشی، جمال نصیری فرد 
گروه خبر و سیاست:  بهناز عابدی، حسین اسدی 

گروه دانش و سرگرمی: مصطفی ناجی،  بشیر اسماعیلی 
گروه سبک زندگی و سلامت:  لیلا کهلانی 

کبر منتشلو، لیلی زواره  ای،  گروه شهر ، شهرستان و شورا:  ا

لیلا یزدانی ، زهره سادات کاظمی
گروه عکس : حمیدرضا نیکومرام 

گروه فرهنگ و هنــر:  مریم قدســیه، عادل امیــری، مجتبی 
اردشیری، آزاده حافظی، مهدی رحمتی

گروه گردشگری: نفیســـــه حــاجــــاتی، احســـــان نــــاجـــــی، 
سعیــــد نجیمی، مریم عباسی

گروه ورزش و فوتبال:  مهری مصور   
فنی:

گــروه طراحــی:  محمدحســن لطیفــی، رضــا موحــدی فرد، 
علیرضــا مظاهــری،  ســولماز رجبــی، نگیــن کلینــی، فرزانــه 

حدادی

گــروه ویراســتاری: ســـمیه   شیـــروانی، افســانه دهکامــه، 
سپیده امین الرعایا ، وحیده سادات ماهری 

سایت:  مینا رفیعی
صوت و تصویر : سید میلاد میردامادی 

اداری:
گروه بازرگانی: ســید محســن عبادی ،  حســین انصاری، 

علیرضا حق شناس، مریم رحیمی ، بهمن منتشلو
  ارتباطات: مهنور گیتی فر

 امور اداری: مرضیه معتمدی، مرضیه امینی، شهلا  غلامی، 
محمدکاظم کمالی
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توییتر 50 درصدی
یک شبکه اجتمــــاعی نسخه جدیـــــدی از 
اپلیکیشن خود را عرضه کرده که در مرورگر وب 
که مصرف  گی هایی است  باز می شود و دارای ویژ

اینترنت آن 5۰ درصد کمتر از نسخه فعلی است.  
به گزارش مهر، شبکه اجتماعی توییتر نسخه جدید 
کشور از جمله نپال،  اپلیکیشن اصلی خود را در ۲۴ 
کوادور،  بنگلادش، بولیوی، شیلی، کلمبیا، کاستاریکا، ا

مصر، برزیل و الجزیره عرضه کرده است.  
اپلیکیشــــن  جدید  نســــخـــــه  توجه  جالب  نکتـــــه 
کاهش بیش از 5۰ درصد مصرف اینترنت در آن  است.  
حجم نسخه جدید که Twitter Lite نام گرفته حدود 
3مگابایت است و به طور آفلاین نیز فعال می شود تا از 
 مصرف اینترنت کاربر بکاهد.  علاوه بر آن نسخه جدید 
به کاربر اجازه می دهد تا به طور انتخابی توییت ها، 

تصاویر  و ویدئوها را دانلود کند.  
به این ترتیب تمام محتوای اپلیکیشن دانلود نمی شود و 
از مصرف حجم اینترنت کاربر نیز کاسته می شود. نسخه 
جدید پس از دو ماه آزمایش موفقیت آمیز در فیلیپین 

عرضه می شود.  
گی هایTwitter Lite سبب  کارشناسان معتقدند ویژ

محبوبیت بیشتر اپلیکیشن خواهد شد.  
توییتر لایت در مرورگر وب فعال می شود؛ اما ظاهر آن با 

نسخه موبایل تفاوتی ندارد.

600 میلیون با ویندوز 10
مایکروسافت که در سال ۲۰15 اعلام کرده بود 
تلاش دارد با ارائه آپدیت های سیستم عامل 
ویندوز خود، تعداد کاربرانش را در فاصله دو تا سه سال 
به یک میلیارد نفر برساند، نتوانست به این هدف برسد 
و بیشترین دلیل آن را نیز شکست در حوزه تلفن های 

هوشمند می داند. 
که مایکروسافت به دنبال ارائه  آمار نشان می دهد 
ویندوز 1۰، توانسته است تعداد کاربران فعال خود را در 
۲8 روز گذشته به 6۰۰میلیون نفر برساند که این رقم 
هرچند نسبت به مارس ۲۰17 با 5۰۰میلیون نفروشد 
مناسبی داشته؛ ولی همچنان با هدف گذاری خود 

فاصله دارد.

آخر توئیت

ماهنامه گردشگری

سید عباس صالحی
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@S_A_Salehi

زلزلــه زدگان تنهــا بــه مســکن نیــاز ندارنــد، 
تســکین آلام هــم لازم دارنــد. هنرمنــدان 
می توانند مرهمی بگذارند. در روزهای سرد 

آنان را فراموش نکنیم.  
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